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PRIHODNOST SE JE ZAČELA
Z energetskega vidika sta 

najbrž pravi vprašanji naslednji: 
kako, pod katerimi pogoji in 
kdaj je možno oz. smotrno gradi
ti mursko verigo vodnih elek
trarn ter kako pospešiti razvoj in 
uporabo alternativnih in obno
vljivih virov energije ob upošte
vanju naših naravnih danosti? Z 
ekološkega zornega kota bi se 
mogli vprašati: ali in kako je mo
goče ohraniti naravno okolje 
(naravno dediščino) z značilnimi 
krajinskimi tipi in samoniklim 
rastlinstvom in živalstvom? Ka
tera območja so v posamezni ob
čini ekološko najbolj ogrožena, 
kateri so največji onesnaževalci 
in kako učinkovito ukrepati, da 
ne bi še naprej degradirali oko
lja? Varčevalna paradigma pa je 
tako ali tako predpostavljena že 
v obeh prejšnjih — energetskem 
in ekološkem — glediščih.

PREMIŠLJENO O 
NOVIH NALOŽBAH

V Pomurju že nekaj let ugotavljajo, da naložbena dejavnost ne 
napreduje. Sredstva, ki jih organizacije združenega dela vlagajo v 
razširitev materialne osnove dela, se sicer nominalno povečujejo, re
alna vrednost teh naložb pa ni takšna, kot bi želeli za doseganje 
boljših proizvodnih rezultatov, pa tudi za preustroj proizvodnje. 
Akumulativnost je slaba, posojila pa predraga, zato se v združenem 
delu premišljeno odločajo o vsaki novi naložbi. Posledica tega je sla
ba opremljenost s sredstvi za delo, saj je v večini organizacij združe
nega dela oprema iztrošena že več kot 50-odstotno, položaj pa se še 
naprej slabša.

Komisija za oceno naložb, ki 
že sedmo leto deluje pri 
Medobčinski gospodarski 
zbornici za Pomurje, ima vse 
manj dela in postavlja se tudi 
vprašanje o potrebnosti. Njene 
odločitve so največkrat le for
malne, saj skorajda ni zahtev
ka, ki bi ga zavrnila. Kot že re
čeno, združeno delo ne vlaga 
več nepremišljeno in se odloča 
le za takšne naložbe, ki bodo 
dajale tudi najboljše rezultate.

Lani je pomurska komisija 
obravnavala in odobrila 41 no
vih naložb v skupni vrednosti 
7,5 milijarde dinarjev, kar je si
cer nekoliko več kot leto prej, 
vendar povprečna vrednost na
ložbe dosega le 183 milijonov

Solidarnostna pomoč Zagorju ob Savi
Kljub velikemu prizadevanju občanov, civilne zaščite, strokovnjakov in prebivalcev Zagorja ob Savi je 

škoda ob sproženem zemeljskem plazu, ki je porušil zasebne hiše, tovarno Lisca in druge objekte, ogromna 
in po prvih ocenah znaša 7,5 milijarde dinarjev. Kar posledic ni možno odpraviti v kratkem času, je v SR 
Sloveniji že stekla solidarnostna akcija za pomoč prizadetemu območju. Vanjo se vključuje tudi pomurski 
medobčinski svet SZDL, kije omenjeno akcijo podprl, hkrati pa poziva občane, delovne organizacije in 
društva, da prispevajo dodatna finančna sredstva. S tem bodo izpričali socialistično solidarnost kot eno iz
med najpomembnejših vrednot socialistične samoupravne družbe.

Vsi občani, ki želijo nakazali denar, naj to storijo prek občinskega odbora RK Zagorje ob Savi na 
številke žiroračuna: 52720-678-50940. Za delovne organizacije pa je rezervirana številka žiroračuna: 
52720-655-128185. M. J.NASLOV

Ob dnevu žena
Spet je tu 8. marec — dan žena. Kako se ga bomo spomnili ozi

roma ga proslavili? Cvetličarji, trgovci, gostinci, zlatarji... si že ma- 
nejo roke, saj se jim obeta lep zaslužek. Kaj tudi ne bi, ko pa se bodo 
mnogi moški in fantje želeli odkupiti ali prikupiti svojim ženam in de
kletom z bujnimi rožami, oblekami, zlatnino in raznimi drugimi dari
li. Vse to z namenom, da bi vsaj enkrat letno pokazali svojim tovariši
cam, kako so jim drage, kako jih cenijo. In mnogim bodo od zado
voljstva žarela lica. Nemalo bo tudi takih, ki se bodo za 8. marec po

Smo v pokrajini ob Muri sposobni uravnotežiti kakovost 
življenja, varstvo okolja in smotrno rabo energije?

Nestrpno čakamo na »štart« 
javne razprave pred tolikokrat 
napovedovano in prelagano pro
blemsko konferenco Socialisti
čne zveze Slovenije o ekologiji, 
energiji in varčevanju, ki naj bi 
bila v začetku aprila. V ta namen 
je pri založbi Delavske enotnosti 
izšlo zajetno gradivo, zbrano v 
knjigi, ki so ga pripravili odbor 
za vodenje konference in cela vr
sta strokovnjakov. V Pomurju se 
nam skozi ofenzivo več deset 
vsakovrstnih raziskovalnih nalog 
napoveduje velika prihodnost. 
Pravzaprav se je že začela.

Pripravljajo ekološko oceno 
pokrajine, ki naj bi dala celovito 
in obsežno sliko razmer in ukre
pov, kako vsaj ublažiti degrada
cijo naravnega okolja. V tej zvezi

dinarjev. Največ vlaganj je bilo 
v kmetijstvu, kjer prevladujejo 
vlaganja v urejanje zemljišč, 
sledijo pa naložbe v industriji 
(bilo jih je 10), medtem ko sta 
bili v negospodarstvu le dve 
naložbi, ki predstavljata 8 od
stotkov vrednosti vseh lanskih 
vlaganj v Pomurju. Ob vsem 
tem pa je spodbuden podatek, 
da se povečuje delež lastnih in 
združenih sredstev investitor
jev in zmanjšuje delež bančnih 
sredstev, več pa vlagajo organi
zacije združenega dela tudi v 
opremo in manj v objekte. Ta
ko je bilo lani za gradbene ob
jekte porabljenih 39 odstotkov 
in za opremo 51 odstotkov 
vseh vloženih sredstev.

L. Kovač 

naši vrli tvorci razvojnega scena
rija ponujajo zamisel o ekolo
škem centru Pomurja in tovarni 
komposta blizu Murske Sobote. 
V samem mestu bodo kmalu na 
dveh lokacijah začeli z vrtanjem 
raziskovalnih vrtin za izkorišča
nje tople vode. Vrtini v Rakičanu 
in Lipi — zlasti slednja — naj bi 
bili še posebno energetsko zani
mivi: s toplo vodo iz podzemlja 
bi se dalo ogrevati bližnje Beltin
ce. Sistematično naj bi začeli s 
proučevanjem vpliva zemljiških 
posegov (melioracije, komasaci
je) na prostorskoekološke in 
družbenogospodarske odnose v

V duhu
Književna mladina Slovenije v 

Murski Soboti je uglednega rojaka iz 
Dragolinec pri Vidmu ob Ščavnici 
povabila medse ne kot katoliškega 
ideologa, ampak kot samostojnega 
misleca, da v duhu dialoga — kot je 
naslovil svoje zadnje, lani izšlo knji
žno delo — pomaga panonskemu ob
čestvu na obrobju Slovenije zaneslji
veje prepoznavati širjave vsakršnih 
bivanjskih stisk in krčev, vzponov in 
padcev, poti in stranpoti. Prizorišče: 
velika dvorana galerije Kulturnega 
centra Miško Kranjec v Murski Sobo
ti minuli četrtek zvečer.

Med drugim je mariborski naslovni 
škof pred številnimi zbranimi pred
stavil svojo zadnjo, že omenjeno knji
go V duhu dialoga (Za človeka gre), 
ki jo uvaja s poglavjem o izzivalnem 
večplastnem duhovnem ozračju, ko 
naj bi cerkev posodabljala sebe in 
svoje poslanstvo in poslušala ne zgolj 
evangeljsko inspiracijo in gibanje, 
marveč prisluhnila znamenjem časa. 
(Več o vsebini knjige v eni prihodnjih 
številk našega tednika.) Njegov izje
men angažma uvršča dr. Grmiča v ne
kakšno opozicijo ali levo krilo v slo
venski družbeno angažirani cerkvi. 
Nekateri ga imajo kar za »rdečega 
škofa« ali »katoliškega krivoverca«, 
sam pa je kot oče socialistične teolo
gije, ki danes ni znana samo pri nas, 
ampak tudi v Nemčiji, na Nizozem
skem, Švedskem, v Švici in Avstriji, 
kjer je o tem predaval na tamkajšnjih 
univerzah, tudi to pot naglasil: »Ne
kateri so daleč stran od Kristusa in 
daleč stran od Marxa. Gre pa za to, 
da smo pošteni in iskreni!«

Uvodni predstavitvi knjige je sledil 

pokrajini. Mala podjetja s hete
rogeno proizvodno dejavnostjo 
in kmetije s posebnimi (alterna
tivnimi) programi in kulturami 
bi morali rasti kot gobe po dežju. 
Itd. itn. Skratka: prihodnost seje 
začela. Morda s to »napako«, da 
je še vedno bolj ali manj na pa
pirju. Toda imamo pa jo le. Za 
zdaj nas še vedno tarejo močno 
onesnažena reka Mura, potoki 
Ledava, Kučnica in Ščavnica, 
odplake s svinjskih farm, ki silijo 
v podtalnico, razbohotena divja 
odlagališča odpadnih snovi itn. 
Kdaj bomo torej v pokrajini ob 
Muri sposobni uravnotežiti ka
kovost življenja, varstvo okolja 
in smotrno rabo energije?

Branko Žunec

dialoga
triurni dialog, med katerim se je bil 
dr. Grmič, ki je tudi član predsedstva 
republiške konference Socialistične 
zveze in sodelavec Slovenske akade
mije znanosti in umetnosti* voljan 
opredeliti do prispevkov za slovenski 
nacionalni program v zadnji, 57. šte
vilki Nove revije. »Veliko stvari, ki so 
jih zapisali avtorji, drži, ker so jih tu
di komunisti sami povedali o sebi. 
Toda veliko stvari je povedanih na 
tak način, da so nekateri lahko upra
vičeno prizadeti in užaljeni. Eno je 
ustvarjalna kritika, nekaj povsem dru
gega pa, če daš vse skupaj v nič, da 
nič ni vredno, da so vsega krivi komu
nisti, njihov avantgardizem in podob
no. Napraviti vprašljivo vse tisto, kar 
se je dogajalo med vojno (osvobodil
ni boj, revolucija), ne ustreza resnici 
in je zato tudi krivično. Nekateri član
ki so tudi komplicirano napisani in 
jih je težko razumeti. Le eden je zelo 
jasen, ampak hkrati najbolj napada
len. Na vse to je treba odgovoriti; 
sem za to, da kar v Novi reviji. Vedno 
dam prav Mitji Ribičiču, ki je dejal: 
proti knjigi se je treba boriti s knjigo. 
Treba je, skratka, dati premišljen, teh
ten odgovor. Nikakor ne bi bilo ume
stno — in to se ne bo zgodilo — da bi 
ukinili Novo revijo ali ji ne dali sub
vencije. S tem bi jo napravili za muče
nika. Gotovo pa bo kritika. Ne samo 
v tem smislu, se ne strinjamo* ampak: 
to je napačno, to ne drži. Bodimo od
kriti in priznajmo resnico: eni in dru
gi,« je menil dr. Vekoslav Grmič na 
javni tribuni v Murski Soboti.

B. Žunec

trudili in namesto svojih žena celo skuhali in oprali posodo ter sploh < 
tisti dan postorili vse namesto nežnejšega spola. Mnogi bodo za ta 
dan povabili svoje tovarišice v gostinske lokale in jih bogato pogostili. 
In kaj vse se bo zgodilo v delovnih organizacijah ? Marsikje bodo de
lavkam izročili darilne bone, nageljčke . . .jim pripravili pogostitve in 
čestitali k prazniku. In ženske bodo tega dne >smele< kje same pose
deti, se poveseliti in si dati duška na moški način. To se bo torej pelo, 
vriskalo in veselilo! Res, zakaj bi samo moški hodili okrog? Mar žen
ske nimajo pravice biti dobre volje?!

Toda, ali je res to tisto, kar potrjuje enakopravnost ženske z mo
škim ? Prepričan sem, da veliko žensk ne misli tako in 8. marca tudi 
tako ne sprejema. Zakaj pa potem pravzaprav dan žena, če ne zato, 

j da imamo pač praznik, da si kaj spijemo, nakupimo darila, se pove
selimo ...? Ne bom trdil, da res ne bi smeli imeti družabnih srečanj, 
prijetno je posedeti skupaj, se poveseliti. Ob 8. marcu je pač takšna 
priložnost, tedaj imamo povod za snidenje. Ne more pa to biti način 
praznovanja dneva žena, kajti gre za mednarodni delavski praznik, 
zato da bi z njim opozorili na neenakost in izkoriščanje žensk. Pri
pravili naj bi torej tudi razne kulturne prireditve, razstave, posvete, 
pogovore z družbenopolitičnimi, znanstvenimi in kulturnimi delavka
mi, borkami... Kajti menda bi se ob tej priložnosti spodobilo spre
govoriti, kakšen položaj imajo ženske v naši družbi. Več kot 40 let 
gradimo samoupravni socializem, sistem, v katerem smo vsi enaki, 
tudi ne glede na spol. Toda, ali je dovolj pravice le priznati, jih zapi
sati? V praksi pa, denimo, namesto ženskam boljša in odgovorna de
lovna mesta in funkcije zaupati moškim, ker jih ženske naj ne bi bile 
sposobne tako uspešno opravljati. Kar poglejmo v pomurske delovne 
kolektive! V proizvodnih organizacijah združenega dela ne bomo na
šli nobene ženske kot direktorice tozda in še manj delovne organiza
cije, četudi je ponekod večina delavk žensk (Mura, Indip, MTT, Delo- 
za. Kroj, TOKO idr.). Ženske so, kot kaže, >primerne< kvečjemu za 
ravnateljice vrtcev, šol in raznih zavodov. Tudi pomembnejše družbe
nopolitične funkcije v Pomurju v tem mandatnem obdobju nismo 
>upali< zaupati ženski. Je že kdaj bila katera predsednica občinske 
skupščine? Le ena svetla izjema je v radgonski občini! Najbrž bi tudi 
lahko prešteli na prste ene roke število predsednic svetov krajevnih 
skupnosti v Pomurju. Pač tam, kjer se odloča o najpomembnejših za
devah, je žensk le malo zraven. Da so manj sposobne kot moški, tega 
nihče ne more dokazati. Res pa je, da so se prisiljene več ukvarjati z j 
otroki in z družinskimi opravili, zato pa jim zmanjkuje časa za udej- } 
stvovanje. In res je tudi, da materinstva večina moških otrokom ne 
more nadomestiti. Prav gotovo pa se da marsikaj postoriti za razbre
menitev žensk in za njihov enakopravnejši položaj v družbi in družini.

-aj ;
*

KAJ »PONUJAJO« POMURSKE 
SREDNJE ŠOLE

SOZD kmetijstva, živilske industrije, trgovine, 
gostinstva in turizma MURSKA SOBOTA

čestitamo vsem ženskam 
ob mednarodnem 

prazniku 
8. marcu

Med mladimi, ki stojijo pred poklicno odločitvijo, in tudi 
njihovimi starši je tačas prav gotovo eden najbolj branih ob
javljenih tekstov v naših časopisih razpis za vpis v 1. letnik 
srednjih šol in v začetni letnik visokošolskih delovnih orga
nizacij, združenih v Univerzo v Mariboru in Univerzo Ed
varda Kardelja v Ljubljani. Tudi mi smo pogledali, kaj >po- 
nujajo< pomurske srednje šole.

Na Srednji kmetijski šoli Rakičan nameravajo vpisati 
90 učencev v srednji in 30 v skrajšani program kmetijstva. 
To je toliko kot običajno.

Na Srednji šoli kovinske, pedagoške in ekonomske usme
ritve v Lendavi so razpisali 60 mest za srednji in 30 mest za 
skrajšani program pridobivanje, predelava in obdelava 
kovin, 20 mest za dvojezični program poslovno-finančna 
in trgovinska dejavnost in 16 mest v dvojezični pedagoški 
program, pa še 20 mest v dvojezični program naravoslo- 
vno-matematična dejavnost in 30 mest v rudarski 'pro
gram (dislocirana enota srednje rudarske šole iz Velenja). 
V primerjavi s šolskim letom 1986/87 je predviden en od
delek več — skrajšani program —• v kovinarski usmeritvi.

Več učencev kot v tem šolskem letu se bo v novem lah
ko vpisalo tudi na Srednji družboslovni in ekonomski šoli 
Murska Sobota, in sicer (namesto 90) 120 učencev v pro
gram poslovno-finančna in trgovinska dejavnost ter še 30 
učencev v program administrativna dejavnost.

Na Srednji šoli za gostinstvo in turizem Radenci so tako 
kot lani razpisali 120 mest za program gostinska dela (ku
har, natakar).

Letos nameravajo imeti ponovno 2 oddelka novincev 
na Srednji zdravstveni šoli Murska Sobota, zato so razpisa

li 60 mest za program zdravstveno varstvo. Lani so v 1. le
tnik lahko vpisali samo en oddelek novincev, kar je imelo 
več negativnih posledic, predvsem pa je bil ogrožen ob
stoj šole.

Čeprav so lani na Srednji šoli družboslovne usmeritve 
Fran Miklošič Ljutomer razpisali 60 mest, to je 2 oddelka 
novincev za program družboslovno-jezikovna dejavnost,** 
so zbrali prijav le za en oddelek, in če bi se to letos pono
vilo, bi to prav tako pomenilo odmiranje šole. Zato so za 
notfo šolsko leto poleg 30 mest v omenjeni program razpi
sali še 30 mest v program naravoslovno-matematična de
javnost. Upajo, da bodo tako spet vpisali 2 oddelka no
vincev.

Največ mest pa čaka osmošolce na Srednješolskem cen
tru tehniško pedagoške usmeritve Murska Sobota, kjer na
meravajo vpisati okrog 600 novincev, od tega'okrog 240 v 
program pridobivanje, predelava in obdelava kovin in 
strojništvo (to je toliko kot lani), 210 učencev v programa 
tekstilno-konfekcijska tehnologija in pomočnik tekstilne
ga konfekcionarja (to je en oddelek več kot lani), 30 učen
cev v program elektrotehnika (lani elektronika), 60 učen
cev v program naravoslovno-matematična dejavnost in 60 
učencev v program učitelj.

Pomurske srednje šole so pridobile in >ponudile< torej 
več možnosti za nadaljnje izobraževanje mladih kot v šol
skem letu 1986/87. Pred poklicno odločitvijo jih je 1718. 
Lani je zanimanje za nadaljnje šolanje po občutnem pad-* 
cu v prejšnjih letih spet nekoliko poraslo. Kaže, da bo tu
di letos tako. To je vsekakor spodbudno, saj dajejo le šo
lani kadri jamstvo za hitrejši razvoj.

Jože Graj



aktualno doma in po svetu

Zahodnonemški kmetje so s irakiorji zatrpali štiri mejne prehode ž Nizozemsko, ker se ne strinjajo s 
kmetijsko politiko evropske'gospodarske skupnosti pa tudi s tisto ne, ki jo uganja zahodnonemška vlada 
v Bonnu. Trg je zasičen.in vsak dan se.kaj poceni. . :

Kritično o stališčih in prispevkih
Slovenska politična javnost se 

je hudo razgibala ob izdaji 57. 
številke Nove revije, slovenskega 
mesečnika za kulturo, ki je obja
vila vrsto esejev in razprav na na
slov Prispevki za slovenski nacio
nalni program. Najprej je bo izidu 
omenjene številke Nove revije 
sklical tiskovno konferenco pred
sednik RK SZDL Jože Smole in 
izrazil ob tem nekaj kritičnih mi
sli, potem se je sestal »zbor« so
delavcev revije, nakar je do zadeve 
zavzelo svoje stališče predsedstvo 
CK ZKS, ki je v svoji izjavi zavr
nilo politična izhodišča nekaterih 
»prispevkov« za slovenski nacio
nalni program in se hkrati zavzelo 
za intenziviranje strpne, demokra
tične in strokovno poglobljene 
razprave o okviru SZDL in politi
čnega sistema socialističnega sa
moupravljanja o vseh tistih te
meljnih vprašanjih, ki so zares po

OSNUTEK 
PLAKATA

Motiv za plakat »dan mlado
sti«, ki je delo ljubljanskega stu
dia za design Novi kolektivizem in 
katerega je pred nedavnim zvezni 
odbor za proslavo dneva mladosti 
izbral za celostno medijsko ozna
čitev letošnjega dneva mladosti, so 
si avtorji »sposodili« s fotografije 
umetniškega dela Richarda Klei
na Tretji rajh (objavljena je v 
knjigi A. J. P. Tavtorja Od Sara
jeva do Potsdama). Na plakatu 
»dan mladosti« so zamenjani le 
simboli. Po mnenju predsedstva 
RK ZSMS je sprejeta grafična 
stvaritev dobila pomen žalitve bo
ja jugoslovanskih narodov in na
rodnosti proti fašizmu ter sporočil 
in vrednot NOB.

Osnutek plakata so umaknili, 
zadeva pa je v jugoslovanski jav
nosti naletela na ogorčene prote
ste. Avtorji plakata zagovarjajo 
svojo zamisel, sklicujoč se na v 
svetu priznano retrogradistično 
obliko umetniškega izražanja.

ZA KLUB DOLŽNIKOV
Potem ko je Brazilija sklenila 

preložiti odplačilo svojih zuna
njih dolgov, se po vsej Južni 
Ameriki spet navdušujejo nad 
ustanovitvijo enotnega bloka 
dolžnic v pogajanjih s posojilo
dajalci.

Kot je sporočila agencija Pren- 
sa Latina, je kostariški predsed
nik Oscar Arias med svojim ne

Milutinovič in Kokotovič
Pni je doktor znanosti, drugi diplomirani inženir, oba pa sta 

strokovnjaka na področju petrokemije. Prišla sta v domačo občino 
Žabalj v Vojvodini in ponudila naložbo kakšnih 6 milijonov dolarjev 
in delo za 200 ljudi. Hkrati sta zatrdila, da imata v tujini že pripra
vljen posel, vreden 3,5 milijarde dolarjev. Ustanovila bi pogodbeno 
organizacijo združenega dela.

Pni kamen spotike je kako ob naših predpisih uvoziti za pet 
milijonov dolarjev opreme. Drugo: za inženiring v gradbeništvu in 
petrokemiji (s tem bi se ukvarjala), ni predvidena ustanovitev storit
vene delovne organizacije, in tako naprej. Milutinovič in Kokotovič 
sedaj čakata na odgovor, lahko pa si medtem tudi premislita.

membna za prihodnost slovenske
ga naroda. Tudi predsedstvo repu
bliškega odbora ZZB NOV Slo
venije je menilo, da gre v pisanju 
57. številke Nove revije za škodlji
vo potvarjanje zgodovine.

Prejšnji petek je razpravljalo o 
teh Prispevkih predsedstvo repu
bliške konference SZDL in jih je 
»ostro, vendar strpno zavrnilo«, 
kot je v sobotni izdaji polemiko 
okoli Prispevkov za slovenski na
cionalni program naslovil sloven
ski osrednji informativno politični 
dnevnik Delo.

Kot je bilo rečeno s strani pred
stavnikov revije, »je ta številka 
skušala posebej obravnavati pro
blematiko preživetja slovenske 
kulture in naroda« in da takšnih 
globalnih razprav ne bi smeli ta
koj spolitizirati.

Kritiki Nove revije niso v celoti 

) MANJ NAS BO
■ \ Statistiki so izračunali, da bi morala za enostavno obnovo’ pre

bivalstva, roditi vsaka ženska 2,15 otroka.; V Sloveniji se po letu 
1980 rodi vsako, leto j>o 1000 otrok’manj, vendar se jih še vedno rodi, 
6000 več, kot jih umre. Kaže pa, da bomo kmalu tam, kjer so zahod
noevropske države: v ZR Nemčiji pride ha žensko 13 otroka. Tako 
se bo prebivalstvo te države v tridesetih do štiridesetih letih zmanjša- i 
lo za 60 odstotkov., ' . ■' - ■ j

PET MRTVIH
V štorski železarni se je preteklo soboto, nekaj pred peto uro zjutraj, zgodi

la huda nesreča, ki je terjala pet človeških življenj. Livarski lonec s 50 tonami 
taline se je prevrnil in talina je pljusknila po delavcih, ki so bili v bližini. Dva 
huje poškodovana delavca so prepeljali v celjsko bolnišnico.

Zaradi suma, da je nesrečo zakrivil človeški dejavnik, so priprli štiri ljudi.

IZPELJATI REFORMO
Po nedavnem partijskem posvetovanju v Szegedinu je na Madžarskem 

slišati glasove, da je potrebno gospodarsko reformo speljati do konca, ob 
njej pa je potrebno sprejeti tudi nekatere spremembe v političnem sistemu. 
Nekateri namreč sodijo, da so mnogi reformni predlogi na gospodarskem 
področju propadli zaradi tega, ker je ostal upravni mehanizem vsakokrat 
trdno v rokah državne adhflnistracije.

davnim obiskom v Mehiki spet 
predlagal, naj bi ustanovili klub 
dolžnic, ki naj bi izboljšal njiho
ve pogajalske pozicije. Arias celo 
meni, da je prav zdaj čas za do
končno rešitev problema dolgov 
s pogajanji. Podobnega mnenja 
so tudi nekateri mehiški finančni 
strokovnjaki, čeprav je njihova 
vlada takoj po brazilskem sklepu 

zavračali vseh prispevkov, temveč 
le tiste segmente v teh razpravah, 
ki so odrekli legitimnost NOB in 
ZKJ, pa tudi legitimnost njunih 
pridobitev. Argumentirano so za
vračali pojmovanje o vsiljeni na
cionalnosti Makedoncem oziroma 
državnosti Črne gore in BiH. V 
razpravi je bilo tudi rečeno, da so 
avtorji razprav objavili svoje po
glede preračunano na čas, ko smo 
v resni krizi in ko se pogovarjamo 
o spremembi ustave. Izražena je 
bila tudi trditev, da do Prispevkov 
ne bi prišlo, če bi vodilne sile v na
ši družbi znale učinkoviteje ures
ničevati dolgoročni program sta
bilizacije in da je do njih prišlo iz 
človeške in nacionalne stiske.

Predsedstvo RK SZDL je spre
jelo priporočilo družbenim orga
nom Nove revije, naj zavzamejo 
stališča do razprav, ki so objavlje
ne v 57. številki revije.

sporočila, da Mehika ne bo sle
dila zgledu največje svetovne 
dolžnice. Senator Faustino Alba 
je vendarle mnenja, da bi se mo
rala Mehika — njen zunanji dolg 
presega sto milijard dolarjev — 
kljub temu pridružiti bloku dolž
nic in opustiti enostranska, zanjo 
brez dvoma neugodna pogajanja 
s posojilodajalci.

O odplačevanju zunanjih dol
gov bi se morale sporazumeti vse 
latinskoameriške države, zatrjuje 
tudi direktor mestne banke v 
Buenos Airesu Alberto Camps. 
Čilski ekonomist Felipe Fierrera 
pa zahteva sklic sestanka vseh 
voditeljev latinskoameriških dr
žav, na katerem naj bi sprejemali 
skupno stališče db reševanja pro
blemov dolgov.

V ameriškem časopisju, politi
čnih in finančnih krogih pa opo
zarjajo, da bo »brazilski primer« 
odločal o usodi dolgov Latinske 
Amerike.

Pravica po albansko
Samoupravljanje temelji na pravici enakih, saj vemo za maksi- 

mo: kdor drugemu jamo koplje — sam vanjo pade, kar bi prevedeno 
v samoupravno obnašanje pomenilo: nihče nima pravice do več svo
bod od drugega. Od tod menda pojem »fronta organiziranih samou
pravnih socialističnih sil«, ki naj utemelji nehierarhične odnose v 
družbi enakih v borbi ZA osvobajanje dela za razliko od borbe proti 
sovražnikom družbe, ki se na ta način konfrontacije pravzaprav raz
glaša za nespremenljivo — na očitno zastarel, nedialektičen način.

Na to, ne vem več kje zabeleženo tolmačenje me je spomnilo be
sedilo dr. Milutina R. Džuričiča, advokata iz Peči, objavljeno v reviji 
Advokatura odvetniške zbornice Srbije, pod naslovom: Pravica mo
čnejšega v albanskih običajih. Mož namreč ugotavlja, da med Alban
ci na kosovski vasi še vedno obstaja običajno pravo plemenskih 
družb, kakršno je marsikje veljalo pred tisoči let: ob rednih državnih 
sodiščih še vedno razsojajo sveti starcev, ki pomirjajo krvne spore in 
občanske nesporazume. Sveti starcev sodijo na temelju starega sa
kralnega prava.

Pred sveti starcev dobi spor »močnica« (stran, ki je po orožju in 
imovini močnejša, katere pleme je — močnejše). Druga stran je torej 
»slabiča«, ima v hiši manj oboroženih članov in manj oboroženih 
bratstvenikov. Odnos moči in nemoči se kaže v dejstvu, da so na Ko
sovu še vedno gospodarji hiš, ki imajo na desetine oboroženih članov 
družine in na stotine oboroženih bratstvenikov. Vse to je nekaka dru
žinska zadruga, ki lahko deluje tudi v nasprotju s pozitivnim pravom, 
prisiljuje ali podkupuje svete starcev ali sodnike za doseganje svojih 
interesov.

Sveti starcev torej ne presojajo po nekakšnem kazenskem ali 
meščanskem pravu, temveč pomirjajo, kakor na primer pomirjajo 
mednarodne arbitraže v primeru kakšnega mogočega ali že začetega 
vojnega spopada, saj je krvno maščevanje stalna življenjska nevar
nost, ki visi nad glavami plemen, ki se ravnajo po pravicah močnej
ših. Taki odnosi razjasnjujejo marsikaj, tudi pojav izseljevanja Sr
bov, Črnogorcev in Turkov s Kosova, saj je samoumevno, da je manj
šina v kakršni koli obliki »slabiča« po pojmovanjih »močnice«, zlasti 
v močno spolitiziranih razmerah, kakršne so na Kosovu nastale — z 
vsemi znanimi posledicami.

Kako se to dogaja? »Močnica« prepoveduje nakup določene ne
premičnine, včasih kar celotnih vaških območij, nedoločenemu številu 
oseb, če si jih želi nekoč sama — v času, pod pogoji in cenah, ki jih 
bo diktirala — prilastiti. »Slabiča« se v tem primeru izogiba oborože
nega spopada, ki bi sledil, če hi se odločila za nakup. Mnoge nepre
mičnine so torej na ta način motene v prometu, lastninske pravice 
»slabiče« so ogrožene in okrnjene — nezanesljive. »Močnica« pri 
tem deluje posredno, čez tretje osebe, s pritiskom na lastnike in njiho
ve člane družin. Ogroženi se zaradi svoje varnosti potem odločajo za 
prodajo po vsaki ceni in za izselitev na območja, kjer se uporablja 
pravo, ne pa nasilje po pravilih pravice močnejših. Svet starcev na
mreč nikdar ne deluje v korist slabših.

»Močnica« torej vpliva tudi na pozitivno pravo in torej tudi na 
vso pravno ureditev na Kosovu. »Močnica« na primer meni, da je po
trebno »državnega človeka najprej naučiti jesti in mu po običaju naj
prej ponudijo kosilo, potem pa denar«. To se dogaja po metodi pod
cenjene preskrbe z mesom in drugim, da bi nastale razmere za afero, 
če se prizadeti ne bi dal korumpirati. Tako so se po vojni varovali 
pred tem z opredelitvijo, da družbeni delavci ničesar ne kupujejo od 
zasebnikov.

Temu potem sledijo grožnje. Da bo na primer zaradi nesprejem
ljive sodbe prišlo do prelivanja krvi med sprtima stranema, kar pome
ni že tudi spopad interesov lokalne »močnice« in družbene skupnosti. 
To je, socialno rečeno, specifični razredni spopad.

O Albancih na Kosovu torej ne smemo razmišljati kot o neob- 
veščenih, nepoučenih in neizobraženih ljudeh, saj so prisiljeni modro 
razmisliti o vsaki svoji potezi najprej pred svetom starcev, potem pa 
pred rednim pravosodjem, tehtajoč, katera razsodba je zanje ugod
nejša in katero stran razsodnikov je laže — podkupiti. Na tehtnici je 
učinkovitost zaščite s te ali one strani, ali celo z obeh. Do ideje samo
upravljanja pa je očitno še daleč — iz tako zastarele prakse.

Viktor Širec J globus
■ŽARIŠČU DOGODKOV——b—bbs—s"*GORBAČOV IN ZAVEZNIKI

Vsi dosedanji poskusi reform v 
vzhodnoevropskih socialističnih 
državah so propadli, ker niso ime
li podpore v Moskvi. Sedaj, ko se 
je Gorbačov odločil za nekatere 
spremembe v Sovjetski zvezi, so 
reformatorji v ostalih deželah 
vzhodnoevropske skupnosti ali 
navdušeni ali pa na spremembe v 
SZ gledajo precej zadržano. To 
zadržanost potrjuje tudi dejstvo, 
da na primer Čehi in Slovaki zad
nje čase raje poslušajo programe 
radijskih postaj iz Sovjetske zveze 
kot pa domače, ker tako — kot 
pravijo — več zvejo.

Torej ploskanje in žvižganje 
hkrati. Za oboje imajo razloge. V 
DR Nemčiji še pomnijo leto 
1953, na Češkoslovaškem »pra
ško pomlad« 1968. V Berlinu in 
v Pragi kot da so pozabili na re
volt delavcev, ki so se zoperstavi
li stalinizmu in birokratizmu, 
»pomirili« pa so jih Stalinovi, 
Hruščovovi in Brežnjevovi tanki. 
Morda takrat drugačne izbire tu
di ni bilo, saj so se na čelo de
monstrantov postavili tisti, ki so 
si želeli križarsko vojno proti so
cializmu nasploh. Tako v DR 
Nemčiji kot na Češkoslovaškem 
živijo danes ljudje veliko bolje 
kot takrat, toda na svojih mejah 
doživljajo še vedno nepopularne 
pobege državljanov na Zahod, 

DENARJA PA NI
Množični pomor rib v Vrbasu je onesnaženost bosenško-herce- 

govskih rek ponovno pripeljal na prvi tir. Vode so tako onesnažene, 
kot če bi ob njih živelo 20 milijonov ljudi. Ta ugotovitev je;zastrašu
joča. Po cenah iz leta 1984 bi rabili za nujne naložbe v osnovne vo
dovodne objekte okrog 150 milijard dinarjev. Danes bi bilo to najbrž 
že tisoč milijard. Dve petini vseh odplak nosi reka Bosna, nekoliko 
bolj »čiste« pa so le Neretva, Trebišnjica in Drina.

kar škoduje socialističpim giba
njem v teh deželah. Pa vendar se 
tudi tukaj nekaj premika. Po obi
sku sovjetskega zunanjega mini
stra Edvarda Ševardnadzeja v 
Pragi je slišati o »korekturah in 
reformah.«.

Bolgari se s tem, kar počenja 
Gorbačov v SZ strinjajo, vendar 
mu ne ploskajo, in dodajajo, da 
je pri takšnih reformah vedno ve
liko neznank. Sicer pa se Bolga
rija veliko več ukvarja z »znan
stvenimi teorijami« o bolgarski 
pripadnosti Makedonije, kot pa 
z reformami v SZ.

V sam vrh tistih, ki se z Gorba
čovom ne strinjajo, sodi Romu
nija. Medtem ko so na zadnjem 
plenumu CK sovjetske partije 
dajali ton Gorbačovovim predlo
gom, je romunski voditelj Nico- 
lae Ceausescu, ob svojem rojst
nem dnevu, pribil: nobenih re
form, nobene zasebne pobude, 
kaj šele da bi ob volitvah posta
vljali več kandidatov. To je bil 
Ceausescujev odgovor na sovjet
ski plenum CK.

Ne ve se, kaj romunskemu 
partijskemu vodstvu ni po volji. 
Ali samo več samoupravljanja v 
tovarnah, ali »več kandidatov za 
isto funkcijo«, ali tajne volitve, 
vse to, kar so premlevali na mo
skovskem plenumu. Že pred tem

globus
NEW YORK — V zvezi z iransko 
afero o prodaji orožja je pred dne
vi moral odstopiti šef predsedni
kovega kabineta Donald Regan, 
za katerega so že prej trdili, da si 
je prisvojil preveč oblasti in da 
predsedniku Reaganu daje neu
strezne in pomanjkljive nasvete.
DUNAJ — Tudi tukaj bodo pro
slavili 200-letnico rojstva Vuka 
Karadžiča, ki jema Dunaju pre
živel 50 let, kjer so natisnili veči
no njegovih knjig in kjer je tudi 
umrl.
BUDIMPEŠTA - Madžarske
mu jezikoslovcu Andrasu Ronata- 
su je uspelo, da je razvozlal prvo 
besedilo v avarskem jeziku. Gre 
za neki molitveni obrazec na koš
čenem držaju igle.
DUNAJ — Med tradicionalnim 
Opernballom, ki se ga je letos 
udeležilo 7300 ljudi, je prišlo do 
demonstracij pred poslopjem 
opere. Zeleni so protestirali zara
di prisotnosti bavarskega mini
strskega predsednika F. J. Stra
ussa in zaradi bavarskih namer, 
da blizu avstrijske meje zgradijo 
tovarno za predelavo jedrskih 
odpadkov. V spopadu med de
monstranti in policijo je bilo ra
njenih 13 policistov, trije huje.
DŽAKARTA — Na otoku Java 
so povodnji spravile ob streho 
prek 50 tisoč ljudi.
LIZBONA — Portugalska se še 
ni odločila ali bo gradila jedrske 
elektrarne ali ne. Sklepanje o 
tem so preložili do leta 1990.
PRAGA — Privržence gibanja 
»praška pomlad«, ki so jo zatrli 
leta 1968, so v Pragi znova opozo
rili, naj si ob spremembah v SZ in 
ČSSR ne obetajo politične reha
bilitacije,
BUDIMPEŠTA - Konzorcij 
ameriških, japonskih in zahod
noevropskih bank je madžarski 
Narodni banki odobril posojilo 
200 milijonov dolarjev, s kateri
mi bodo lahko odplačali za letos 
predvidene obresti.
WASH1NGTON - Dolgovi dr
žav v razvoju bodo letos dosegli 
1,08 bilijona dolarjev, kar je za 
odstotek več kot preteklo leto. V 
zadnjih treh letih so nerazviti na 
račun glavnic in obresti plačali 66 
milijard dolariev.

plenumom so v SZ marsikatere
ga funkcionarja, ki je prišel na 
fotelj po sorodstvenih zvezah, 
odstranili. Za Romunijo pa se ta
ko ali tako ve, da ji vlada klan 
Ceausescu.

Nekoliko drugače gledata na 
to, kar se dogaja v Sovjetski zve
zi, Madžarska in Poljska. V Bu
dimpešti niso preveč glasni, ker 
vedo, da vse, kar so dosegli, ni 
na najboljših nogah. Madžari so 
se odprli proti Zahodu, posodo
bili so industrijo, razvili kmetij
stvo, turizem in založili so trgovi
ne. Vse to, kar se dogaja v Sov
jetski zvezi, pomeni tudi za Mad
žarsko nadaljnjo demokratizaci
jo (več kandidatov za isto funkci
jo imajo že dolgo).

Najbolj pa Gorbačovu ploska
jo Poljaki. Že lani, ko je Gorba
čov na poljskem partijskem kon
gresu, ki je bil zadnji po vrsti 
med vzhodnoevropskimi partija
mi, delegatom mirno in trezno 
dejal: »Tovariši, socializem je 
treba spremeniti«, so mu ploska
li. Poljski partijski in državni vo
ditelj Woycieh Jaruzelski je kas
neje k temu dodal: »Ne samo 
spremembe in reforme, temveč 
preporod socializma«.

Postavlja se vprašanje, zakaj s 
svojimi reformami ni uspel Hruš- 
čov, zakaj so propadle tudi kas
nejše reforme v SZ, na Madžar
skem, v DR Nemčiji, Bolgariji, 
na Poljskem? Vsak primer je za 
sebe značilen, vsi pa imajo nekaj 
skupnega: strah pred pretresi, ki 
jih ni mogoče predvideti.

Na Češkoslovaškem so s? pred 
nedavnim pojavili na stenah in 
drugje napisi »Hočemo Gorba
čova«. Oblasti so poskrbele; da 
so jih hitro zbrisali. Nekaj se 
vendarle spreminja v teh predpo- 
mladnih dneh. Bo Gorbačovu 
uspelo?
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od tedna
GORNJA RADGONA - Prejšnji teden so se na četrti seji sestali 
delegati občinske skupnosti socialnega skrbstva. Pregledali so bi
lanco sredstev in finančni načrt skupnosti za lansko leto in sprejeli 
sklep o začasnem financiranju za to leto. Ugotovili so, da so lan
sko poslovno leto končali brez izgube. Delegati so potrdili tudi 
predlog odbora za razvojne in splošne zadeve republiške skupšči
ne socialnega skrbstva, da se preživnine valorizirajo za 96 odsto
tkov. To povišanje velja od prvega marca.
GORNJA RADGONA — V četrtek se je sestal tudi izvršni svet 
skupščine občine Gornja Radgona. Bila je spet ena od peturnih sej, 
saj je bilo na dnevnem redu kar 18 točk, pa še nekaj pod točko »ra
zno«. Med drugim so obravnavali poročilo inšpekcijskih služb ter 
sodnika za prekrške, bp
GORNJA RADGONA — V četrtek, 26. februarja, so se sestali tu
di delegati skupščine telesnokulturne skupnosti občine Gornja 
Radgona. Seznanili so se s predlogom uskladitve načrta, rebalan
som finančnega načrta, uresničitvijo finančnega načrta v letu 1986 
ter bilanco skupne porabe sisov v minulem letu. Delegati so meni
li, da OTKS premalo podpira šolska športna društva, predvsem 
materialno. Seznanili so se tudi s pripravami na Festival bratstva 
in enotnosti, bp
GORNJA RADGONA — Istočasno kot občinski komite Zveze ko
munistov so se v Gornji Radgoni v sredo, 25. februarja, ob 13. uri se
stali tudi delegati skupščine občinske kulturne skupnosti. Med dru
gim so obravnavali poročilo o delu v letu 1986 in program dela v letu 
1987, informacijo o dobitnikih Kerenčičevih priznanj, več razprave 
pa je bilo le okrog načrta obnov in vzdrževanj, saj so po mnenju dele
gatov potrebni obnove številni objekti v radgonski občini, bp 
MURSKA SOBOTA — Sredi tedna so se sestali člani občinskega 
komiteja Zveze komunistov. Na dnevnem redu so imeli samo eno 
točko. Obravnavali in sprejeli so namreč zaključni račun občinske 
organizacije Zveze komunistov za leto 1986.
MURSKA SOBOTA — Komisija za informativno-propagandno de
javnost in spremljanje tujih idejnih vplivov pri občinskem komiteju 
ZKS je po enoletnem predahu zopet izdala Informacije. Kot je zapi
sano v uvodniku, skušajo z Informacijami, ki naj bi poslej izhajale 
mesečno, zapolniti vrzeli pri dodatnem obveščanju soboških komuni
stov. In to ne le o sejah občinske partijske organizacije, ampak tudi 
o zanimivih razpravah in mnenjih članov ZK, pobudah iz osnovnih 
organizacij in skupnih akcijah.
MURSKA SOBOTA — Nadomestilo osebnega dohodka za po
rodniški dopust in problematika v zvezi z varstvom okolja — to 
sta sklopa problemov, ki so ju postavili v ospredje na zadnji seji 
sveta za družbenoekonomske odnose pri občinski konferenci 
ZSMS in o čemer so mladi iz Murske Sobote tudi razpravljali na 
seji republiškega sveta. Sicer pa so na sestanku obravnavali tudi 
elaborat o upravičenosti in poskusnem delovanju varstva otrok na 
domu, kar pomeni, da bi brezposelne vzgojiteljice na ta način vsaj 
do neke mere izkoristile znanje, ki so si ga nabrale, poleg tega pa 
bi rešili vprašanje otroškega varstva številnim mladim družinam. 
Na svetu so zato določila elaborata večinoma podprli.

Festival buri duhove
Z Danilom Tiršem, predsednikom radgonske mladine in 

istočasno podpredsednikom organizacijskega odbora za pripra
vo festivala Bratstvo in enotnost, ki bo konec maja v Gornji 
Radgoni, sva se pogovarjala v dokaj svojevrstnem, ne preveč 
sproščenem vzdušju — namreč po seji organizacijskega odbora, 
kjer se je dalo razbrati, da v pripravljalnem aparatu vsi odnosi 
niso v popolnosti urejeni. Prav slednje je bilo prvo vprašanje, ki 
sem ga postavil Danilu Tiršu.

Pri vsaki veliki organizaciji prihaja 
do nesporazumov in konfliktov. Z 
moderno tujko bi rekel temu plurali
zem interesov, ki ga posamezniki sku
šajo tako ali drugače uveljaviti. To 
mnoštvo interesov, ki smo mu bili pri
ča v decembru in januarju ter začetku 
februarja, smo uskladili in se na se
kretariatu (ta je nekakšen izvršilni or
gan organizacijskega odbora) dogo
vorili za brezkompromisno in strogo 
povezano delo DPO z vsemi, ki v or
ganizacijskem odboru odgovarjajo za 
posamezna področja. Zmenili smo se, 
da 32. Festival bratstva in enotnosti, 
tokrat tretjič v Radgoni, bo in da pri 
pripravi ne potrebujemo omahljivcev.. 
Nejasnosti, ki se pojavljajo,, so po 
moje tudi odraz majhne bojazni, saj 
je ta festival po stroškovniku eden 
večjih — v decembru smo že izraču
nali, da naj bi stal 71 milijonov dinar
jev, pri čemer je več kot polovica 
sredstev namenjenih za naložbe v na
ši DPS. Gre za obnove športnih 
igrišč, kulturnih domov in osrednjega 
kulturnega doma v Gornji Radgoni. 
Drugo so funkcionalni stroški, kot je 
propagandni material, pogostitve 
udeležencev, ki jih bo od 650 do 750 
iz 11 bratskih mest.

Slovenska mladina je v svojih 
lanskih in letošnjih pobudah na
čelno proti tovrstnim velikim 
manifestacijam. Kakšna so sta
lišča pri vas, kako bi morda pri
redili festival trenutku, ki je v 
Jugoslaviji?

Festival traja 32 let, sodelujejo pa 
mesta iz vseh republik in pokrajin. 
Načelno je vsebina festivala oprede
ljena s samoupravnim sporazumom, 
ki so ga podpisali 1978. v Subotici. 
Mi želimo doseči predvsem, da bi se 
vključevali tudi gospodarstveniki, za
to v konceptu predlagamo, da bi bil v 

■okviru tričlanske delegacije, ki bo 
spremljala vsako mesto, vsaj en go
spodarstvenik. Poznamo stališča RK 
okrog tih megalomanskih manifesta
cij. Vendar pa smo že lani RK obve
stili, daje Gornja Radgona leta 1987 
prireditelj ene takih in prejeli smo do
pis, v katerem so nam zgotovili vso 
moralno podporo. Tudi ustno so nam 
zagotovili, da bodo pomagali in tudi 
poslali predavatelje na našo tematsko 
razpravo.

O čem naj bi razpravljali — 
idej med mladino, posebej slo
vensko, verjetno ne manjka?

Začele so se razprave o spremem
bah ustave in zakona o združenem 
delu, kar ni le oblikovna, pač pa vse
binska sprememba našega družbeno
političnega sistema. Osnovna tema, ki 
smo si jo zastavili, naj bi bila brezpo
selnost in z njo povezan predlog o 
mladih zaokroženih gospodarskih ce

do tedna

lotah z do 200 zaposlenimi; razpra
vljali pa bi tudi o stavkah, oziroma le
galizaciji le-teh. Imamo pa še eno al
ternativo, in to je civilno služenje, saj 
je to pobudo sprožila naša RK, torej 
ne bi bilo dobro, če. na morebitna 
vprašanja mladincev iz drugih repu
blik v zvezi s tem ne bi znali odgovo
riti.

Kakšna pa so stališča radgon
ske mladine do novih gibanj,ki 
so medijsko zelo atraktivna, če
prav morda ne zadevajo jedra 
problemov, s katerimi se srečuje 
mladina?

O alternativnih gibanjih, ki jih re
publiško vodstvo po moje malo pre
več postavlja v ospredje, bi rekel, da 
se baza ukvarja z malo drugačnimi te
žavami. Tu je na primer družbenogo
spodarski položaj mladih delavcev — 
če vemo, da je samo v Pomurju zapo
slenih v kovinskopredelovalni indu
striji okrog 1500 mladih in da celotna 
veja stoji na izredno trhlih ekonom
skih podlagah, je to velik problem. 
Potem vprašanja v zvezi z ekonomski
mi temelji mladih družin, o čemer 
smo še pred petimi leti veliko govori
li. Skratka, to so vprašanja, ki bi jih 
zdaj morali razgrinjati.

Pe stažu si relativno mlad 
predsednik mladine in naravno 
je, da so zanimivi cilji, ki ste si
jih v novem vodstvu gotovo po
stavili ...

Izvoljen sem bil novembra, delati 
pa začel prvega januarja, kar pa ni bi
stveno, saj mora biti načelo vseh poli
tikov, da nadaljujejo stalnost dela, se
veda na višji kakovostni ravni. V 
skupščinsko delo smo se že aktivno 
vključili in se še bomo s konkretnimi 
pripombami, predlogi in stališči.

Ce prav razumem, je »vrhnji 
del« komunikacije vzpostavljen 
— tu mislim na odnos občinska 
konferenca: delegatski sistem. 
Kako pa je z »spodnjim delom«, 
gre za odnos občinska konferen
ca: mladina in obratno?

Novo predsedstvo je zelo razveje
no, pokrivamo vsa področja. Že nekaj 
let imamo premalo stika z osnovnimi 
šolami, zato pripravljamo delovni se
stanek. Čeprav sva festival že omenja
la, pa je to bistvo dela radgonske mla
dine v prvem polletju in upamo, da 
bomo prav prek tega uspeli združiti 
našo bazo. Pripravljamo tudi celo
dnevna predavanja, družbenopoliti
čno usposabljanje in razprave na tak
šni ravni, ki bo sprejemljiva za mla
dince, ne pa znanstvene razprave, kot 
npr. Klub 2 na avstrijski tv, s čimer si 
posameznik ne more pomagati. Politi
čno in vsebinsko bomo torej delo pri
bližali mladim, tako da ga bodo naj
prej razumeli in nato tudi izvajali.

Bojan Peček

Tudi to je vsakdan nekaterih žena

ZRENJE V NEZNANO
Kratkosti in minljivosti življe

nja, pa tudi njegove vrednosti, se 
najpogosteje zavemo ob bolezni, 
posebno še tedaj, ko je v človeku 
neozdravljiva bolezen — RAK. 
Nič ni takega, kar bi v trenutku 
podrlo človekov svet predstav, 
idej, načrtov, vrednosti, kot ravno 
spoznanje lastne trenutne slabo
sti, nemoči, majhnosti zoper bole
zensko neznanko. Pa vendar se 
krepi tudi spoznanje o poteku in 
zdravljenju bolezni.

MOČ DUHA NAD TELESNO 
NENARAVNOSTJO

Uspeh zdravljenja ni odvisen 
le od začetnih faz bolezni, mesta 
in stopnje malignosti, celične ki
netike, načina zdravljenja, tem
več tudi od psihosomatskih in 
psihosocialnih dejavnikov. Mali
gna rast ni tako samosvoje doga
janje, ki bi potekalo mimo in ne
odvisno od človeka, neodvisno 
od njegovih telesnih obrambnih 
mehanizmov in duševnih lastno
sti. Bolezen ima pri različnih lju
deh različen potek, čeprav je za
četna bolezenska slika enaka in 
enaka terapija. Današnja psiho- 
onkologija raziskuje predvsem 
psihične dejavnike v okviru mno- 
govzročnega razumevanja raka. 
Potrjeno je, da ima tisti, ki je pri
pravljen boriti se proti bolezni, 
ki upa in zaupa, boljšo napoved, 
kot tisti, ki se vda, dvomi in obu
puje.

Bolnik, ki ima raka, je psihi
čno prizadet, zato mu je treba 
pomagati, da prebrodi duševno 
stisko, obup in strah, da znova 
vzpostavi pozitiven pogled na ži
vljenje. S tem tudi zvišamo imun-

TAKO DOLGO MORAM ŽIVETI, 
DA ŠE TO DOKONČAM

Hodila sem na kemoterapijo in ni
sem verjela, da bo dobro, da bom 
ozdravela. Zelo rada pletem, takrat 
pa sem od ene do druge terapije samo 
pletla, in vedno sem si rekla; še tako 
dolgo moram živeti, da začeto dokon
čam. In vedno več pletenja sem si je
mala v roke, vedno večje naloge sem 
si zastavljala.

Radgonski sindikalni svet o gospodarjenju in protestnih ustavitvah dela v letu 1986

Vsesplošno povečanje nezadovoljstva
V organizacijah združenega de

la v občini Gornja Radgona so de
lavci kar nekajkrat prekinili delo 
in tako pokazali svoje nezadovolj
stvo z nizkimi osebnimi dohodki, 
slabim obveščanjem, prepočasnim 
reševanjem nekaterih zadev, po
manjkanjem dela ali slabimi de
lovnimi razmerami. Vodstvo ob
činskega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije v Gornji Radgoni pa 
ugotavlja, da bi bilo takega reše
vanja nakopičenih problemov še 
več, če sindikalni delavci v določe
nih delovnih okoljih ne bi pravo
časno opozarjali na nakopičene 
probleme in stopnjevano nezado
voljstvo.

O vzrokih prekinitev dela, ki 
so jih povedali predsedniki izvrš
nih odborov, so razpravljali tudi 
člani občinskega sindikalnega 
sveta v petek, 27. februarja, že 
prej pa predsedstvo OS ZSS 
Gornja Radgona. Pri pisanju 
Analize protestnih prekinitev de
la so upoštevali oceno sindikata 
posameznega okolja, ki je edini

—Iz radgonske zdravstvene skupnosti—

Solidarnost le enkrat
Da za lansko poslovno leto ni

majo rdečih številk, je osnovna 
ugotovitev pete seje občinske 
zdravstvene skupnosti Gornja 
Radgona, na kateri je bil kot gost 
tudi član republiške zdravstvene 
skupnosti. V blagajni jim je ostalo 
54 milijonov dinarjev. Prav to pa 
je spodbudilo delegatsko vpraša
nje, ali ne bi kazalo zmanjšati pri
spevne stopnje in s tem razbreme
niti delovnih organizacij. V odgo
voru je bilo rečeno, da o tem sedaj 
ni mogoče sklepati, ker še niso 
znani zaključni računi v delovnih 
organizacijah, pa tudi to, ali bo 
katera delovna organizacija za
prosila za solidarnostno pomoč 
pri zdravstveni skupnosti, kakor 
predvideva zakon. Da pa to ne ka
že obešati na veliki zvon, lahko 
sklepamo iz besed člana republi
ške skupnosti, ki je dejal, da je 
vprašljiva solidarnost do delovnih 
organizacij, kajti radgonska obči
na je med tistimi, ki prejema soli
darnostna sredstva. Prav za to pa 
ne bi kazalo ponoviti prakse iz 
prejšnjega leta, ko so delovni or

sko obrambo organizma in pri
spevamo k možni regresiji mali- 
gnoma. Bolniku torej lahko po
magamo, da z boleznijo laže živi.
SPREGOVORITI O STRAHU 
IN OBUPU

V Pomurju deluje društvo psi- 
hoonkološke dejavnosti, skupin
sko delo z ženami, operirankami 
na dojki. S takim delom so začeli 

TAKRAT SE JE ZRUŠIL VES SVET
Povedala bi, kako sploh doživljaš vse to, da imaš raka. Ves čas, dokler sem 

bila še aktivna, nikoli nisem bila bolna, nikoli nisem šla na bolniško, nikoli ni
sem hotela ničesar slišati, predvsem pa ne o raku. Čeprav sem delala na področ
ju, kjer naj bi bila precej razsvetljena, pa sem se bolezni izogibala. Tudi brala 
nisem ničesar o raku, zdelo se mi je, da je to tabu, o katerem ne smem ničesar 
vedeti. Potem pa je prišlo kot strela z jasnega neba. Lepega dne v avgustu, pred 
tremi in pol leti, opazim, da ena bradavica ni bila vidna. Grem v Maribor, tam 
pa mi primarij pravi: »Kaj če bi kar tukaj ostali?« Zdelo se mi je, kot da se je 
zemlja odprla pod mano. Jaz, ki sem bila toliko cmerava, v tistem trenutku niti 
cmerila nisem, ampak sem postavljala vprašanja — še sama ne vem, kako sem 
zmogla — »Gospod primarij, ali nji boste odrezali dojko?« Ko sem prišla do
mov in se zaprla v sobo, takrat se je zrušil ves svet nadme, z zrakom vred. Ope
racija je uspela, čeprav sem imela izredne komplikacije. Psihično sem bila čisto 
na tleh, moram pa povedati, da so mi v družini, delovnem kolektivu in v kraje
vni skupnosti pomagali, nikjer me niso odpisovali.

Mislim pa, da nisem več taka, kot sem bila. Sedaj s to boleznijo živim in jo 
premagujem. z

leta šestinosemdeset. V skupini 
so žene, operiranke, različnih 
starosti in različnih faz bolezni. 
Skupinska srečanja so enkrat 
mesečno, v njih pa sodelujejo tu
di psihiater, zdravnik in višji me
dicinski sestri. Tudi pri svojcih 
bolezen bližnjega izzove vrsto 
nerešljivih problemov, ki v svoji 
zastrašujoči vsebini ustvarjajo še 
večjo nemoč in negotovost, zato 
se bodo v skupinsko delo vklju
čevali tudi svojci bolnikov.

Žene v skupini lahko sprego
vorijo o svojih strahovih, bole
zni, žalosti, obupu in dvomu, se 
združujejo, druga drugi pomaga
jo prebroditi krizo. Nastaja ob
čutje MI, ki daje več zaupanja, 
vrednosti, upanja. S skupinskim 
delom poskušajo vzbuditi poziti
ven odnos do sebe, zdravljenja 
in življenja, nov odnos do okolja 
in zdravja, do sistema vrednot, ki 
se je v bolezni spremenil. Spo
znavajo in učijo se, da ima življe

»legitimen in s strani delavcev 
imenovani organ«, kakor je zapi
sano v omenjeni analizi. Po oce
nah 10 sindikata radgonske ob
čine sta bili y letu 1986 dve pre
kinitvi dela, ena pa letos januar
ja. V vseh drugih primerih po 
mnenju sindikata ni šlo za preki
nitve dela, ampak za nezadovolj
stvo, kar je bilo rešeno po samo
upravni in legitimni poti. To so 
bili tako imenovani izsiljeni se
stanki ali zbori delavcev, na ka
terih so želeli dobiti natančnejše 
podatke o poslovanju in podob
no.

Na zadnji seji občinskega sin
dikalnega sveta so obravnavali 
tudi republiško gradivo o nalo
gah organizacij in organov ZSS 
pri reševanju sporov, ki jih ni bi
lo mogoče rešiti po redni poti, 
vse od sindikalnih poverjenikov 
pa do republiških odborov sindi
katov delavcev dejavnosti.

Podpredsednik Izvršnega sve
ta SO Gornja Radgona je v gro
bem ocenil gospodarjenje v letu 
1986 (vseh podatkov še ni) in gle

ganizaciji solidarnostno odpisali 
delež plačila za zdravstveno skup
nost.

Na dnevnem redu je bila tudi 
obravnava samoupravnega spo
razuma o svobodni menjavi dela, 
ob katerem so bile izrečene pri
pombe zdravstvenih delavcev in 
občinskih mož. Prav slednji so 
menili, da je treba samoupravni 
sporazum videti tako, da to po
meni tudi toliko več denarja, da 
bo letos potrebno zbrati tudi de
nar za začetek dela v kirurgiji in 
da je bilo lansko leto v radgonski 
občini denarno zelo dobro. 
Zdravstveni delavci so menili, da 
predlaganega preventivnega dela 
ne kaže zmanjševati. Druga pri
pomba pa je bila, da ne kaže iti v 
širitev pravic, ampak h kakovost
nejšim storitvam in racionalnej
šim oblikam dela znotraj Pomur
skega zdravstvenega centra.

Na seji naj bi spregovorili tudi 
o osnutku samoupravnega spora
zuma o uresničevanju zdravstve
nega varstva, vendar kaj več, kot 
ugotovitev, da o tem v delovnih 

nje svoj smisel tudi v bolezni, da 
se nauče z manj zastrašujočimi 
tabuji sprejemati življenje kot 
nujno zakonitost rojevanja, ži
vljenja, bolezni in smrti.
PRAVICA DO ZDRAVLJENJA 
BOLEČINE

Da strah pred smrtjo zgubi 
svojo prvenstvenost, potrjujejo 
besede bolnice, ki pravi: ne bo

jim se ne več bolezni, ne smrti, 
ampak bolečin. Bol je skoraj 
vedno spremljevalka raka. Sveto
vna statistika kaže, da več kot 
polovica vseh rakavih bolnikov 
trpi hude bolečine. Vendar pa vsi 
nimajo možnosti zdravljenja bo
lečine. V zadnjem času pa so no
va odkritja v nevrofiziologiji pri
spevala k boljšemu poznavanju 
bolečin in zdravljenje. Tako so 
začeli ustanavljati ambulante in 
oddelke za zdravljenje bolečin, 
kjer bolnikom pomagajo v duše
vni stiski in z zdravili za lajšanje 
bolečin, slabosti, nespečnosti, za 
prekinjanje poti za prenos bole
čin in drugimi.

Če že ne moremo preprečiti 
napredovanja bolezni, pa mora
mo vsakemu bolniku omogočiti 
človeško smrt z lajšanjem dušev
nih in telesnih bolečin in mu dati 
občutek, da ne umira zapuščen 
in odrinjen.

Majda Horvat

de novo sprejetih interventnih 
zakonov zvezne vlade dejal, da 
če jih ocenjuje kot ekonomist, so 
ti dobri, vendar so linearni in bo
do veljali enako za dobre in sla
be organizacije združenega dela, 
kar pa bo nepravično. V radgon
ski občini so lani zelo dobro po
slovale DO Gorenje Elrad, Mura 
tozd Moda, Intes tozd Mura, VG 
Kapela in Mercator-Sloga.

Izgubo so prigospodarili Mar
les Boračeva, Avtoradgona tozd 
Transport Radenska, Tovarna 
polnilne opreme in seveda Elek- 
tro.

Več razprave je bilo o povpre
čnih osebnih dohodkih. Čeprav 
je razumljivo, da so ta povprečja 
nepravična (upoštevati bi morali 
izobrazbo, število vseh zaposle
nih, delovne razmere itd.), pa je 
mnogim delavcem nerazumljivo, 
da so imeli prav pri Elektru v le
tu 1986 najvišje povprečje oseb
nih dohodkov. Najnižje so imeli 
v Marlesu in Lini Apače.

Bernarda Peček

organizacijah še niso razpravlja
li, niso povedali. To, da je prav 
malo pripomb in predlogov k os
nutku, je potrdil tudi gost iz Lju
bljane in pozval vse, da se sezna
nijo s predlaganim, povedal pa 
je tudi, da samoupravni spora
zum mora biti sprejet torej ga 
moramo jemati tudi s predvide
vanimi širitvami pravic — v raz
pravi je bil predstavljen v luči ši
ritve in razmisleka, ali je za Po- 
murce sploh sprejemljiv.

Ko so delegati dobili na mizo 
poročilo o odsotnosti z dela in 
odlivu, ki naj bi bil v posmeh ne 
samo, novemu, ampak še sedaj 
veljavnemu sporazumu, je vso 
ostrino razvrednotil delegat z re
publiške ravni, ki je dejal, da o 
odlivu v slovenskem prostoru ne 
moremo govoriti, govorimo pa 
lahko samo o prelivanju denar
nih sredstev. Strinjal pa se je, da 
je treba vse zdravstvene organi
zacije opozoriti, naj upoštevajo 
sprejeto delitev dela v sloven
skem prostoru.

Majda Horvat

ZASEDANJE ZBOROV 
SKUPŠČINE OBČINE 
MURSKA SOBOTA

Z avtobusom 
do vsakega 

kraja
Prvič v letošnjem letu so se 

na skupnem zasedanju v Mur
ski Soboti sestali delegati vseh 
treh zborov skupščine občine. 
Kot je bilo pričakovati, je naj
več pozornosti vzbudila infor
macija o stanju in problemati
ki javnega avtobusnega potni
škega prometa v Pomurju. Po 
uvodnih obrazložitvah direk
torja tozda Avtobusni promet 
Murska Sobota, Ivana Hanca, 
in podpredsednika izvršnega 
sveta, Antona Slavica, ki je 
podal ugotovitve in stališča, se 
je razvila živahna razprava, v 
kateri je sodelovalo kar 12 de
legatov. Delegat DPZ Geza 
Farkaš je omenil pozitivne 
premike pri izboljšanju avto
busnih povezav z občinskim 
središčem, hkrati pa se je zav
zel za proučitev možnosti, ka
ko povezati sleherni kraj v ob
čini. Več bo treba narediti tudi 
za humanizacijo prevoza in 
vzgojo osebja, ki naj ima hu
manejši odnos do potnikov. 
Opozoril je tudi na nujnost 
opremljanja avtobusnih posta
jališč z voznimi redi in lepšo 
ureditev avtobusne postaje v 
Murski Soboti. V skupnem 
dogovoru pa je treba najti pri
meren status za tozd Avtobu
sni promet, ker za zdaj v druž
benem načrtu soboške občine 
ni opredeljen njegov status po
sebnega družbenega pomena.

O tem vprašanju je govoril 
tudi delegat KS Bakovci Leo
pold Červek, ki se je zavzel 
za proučitev statusa posebne
ga družbenega pomena, kar 
naj bi omogočilo hitrejši raz
voj avtobusne dejavnosti. O 
financiranju gradnje avtobus
nih postajališč, ki je že pereč 
problem, bi morali najti 
ustrezno rešitev, ker so kraje
vne skupnosti že močno obre
menjene. Delegat KS Mač
kovci je opozoril na nujnost 
gradnje avtobusnega postaja
lišča v Kuštanovcih, ki so 
odrezani od prometnih zvez. 
Podobnega mnenja je bil de
legat iz SGP Pomurje, ki je 
dejal, da je treba upoštevati 
posebnost del v gradbeništvu 
in temu prilagoditi organizi
rane delavske prevoze. Franc 
Belec iz KS Gornji Petrovci 
pa je bil kritičen do samovo
lje nekaterih avtobusnih voz
nikov, ki ne spoštujejo veljav
nega voznega reda. Da so 
prednosti urejenega pogod
benega delavskega prevoza 
večkratne, smo lahko razbrali 
iz razprave delegatke iz delo
vne organizacije Mura, kjer 
imajo edini v soboški občini 
tak način prevoza. Za to se je 
ogrel tudi delegat DPZ Franc 
Dervarič, ki je zlasti omenil 
pravočasni prihod delavcev 
na delovna mesta in udobnej
šo vožnjo zaposlenih. Na pre
cejšen odmev je naletela po
buda delegata KS Partizan v 
Murski Soboti, Edvarda Per
havca, ki se je zavzel za kro
žno avtobusno progo od so
boškega zdravstvenega doma, 
KZ Panonke in Agroservisa, 
kjer za zdaj avtobusi ne stoji
jo. Pridružil se mu je Viktor 
Car iz Mlinopeka, ki je pou
daril, da se da z malo dobre 
volje urediti marsikatero za
devo. Vse te pripombe pa so 
bile dobronamerne, saj sku
šajo izboljšati kakovost avto
busnih prevozov.

Na skupnem zasedanju so dele
gati sprejeli tudi ugotovitve, sta
lišča in usmeritve o stanju in raz
voju cestnega gospodarstva v so
boški občini, predlog vrstnega re
da posodobitve cest po referen
dumskem programu, osnutek pro
grama dela vseh treh zborov 
skupščine občine, v enofaznem 
postopku pa tudi osnutek spre
memb in dopolnitev družbenega 
plana občine za obdobje 
1986—1990. Pri slednjem gre za 
tri pomembne naložbe v kmetij
stvu. To so gradnja hale za vzrejo 
kokoši nesnic jajc za trg in valil- 
nih jajc v Peskovcih, laboratorijev 
oziroma poskusnega središča za 
rastlinsko pridelavo pri Srednji 
kmetijski šoli v Rakičanu in do
datnih 6 hektarov na melioracij
skem območju Moravci—Šalovci.

Milan JERŠE
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LOŽE inovacije
Bomo naposled tudi v Pomurju uvideli, da je ena sama dobra zami

sel pogosto več vredna od treh udarniških delovnih brigad, da učinkovi
tost — ob enakem naporu dosegati čimvečji učinek — ni več stvar bicep
sa (dobesedno: dvoglava mišica na nadlaktu) ali delovnih navad, ampak 
je končni cerebralni (dobesedno: velikomožganski) izkaz, in da imamo 
navsezadnje zgolj dve možnosti: ali bo veljal naravni zakon močnejšega, 
pridnejšega, pametnejšega in učinkovitejšega, ali pa se bomo še naprej 
igrali umetno igro socialne pravičnosti in po merilih te umetne pravično
sti razporejali dohodek?
Na pot oživljanju rubrike

Nekoč smo jo že imeli uvedeno pod skupnim naslovom Domača 
pamet — kje si? in različnimi fotomontažnimi znaki razlikovanja. V 
prvi seriji sedmih nadaljevanj smo jo objavljali od 10. februarja do 7. 
aprila 1983, v drugi, najdaljši seriji — od 27. oktobra 1983 do 14. fe
bruarja 1985 — pa je bilo objavljenih 49 nadaljevanj, skupaj torej 56 
prispevkov. Uveljavljali smo različne novinarske zvrsti oz. žanre (naj
pogosteje članek, komentar, reportaža, poročilo, novica, glosa, iver), 
prilagali fotografije, grafične ponazoritve, preglednice, segali pa na 
vsa področja in vidike ustvarjalnosti in inventivnosti.

»Na višku gospodarske krize si je priborilo veljavo spoznanje, da 
je vzrok zanjo v odsotnosti inovacij. Čedalje večje podrejanje tujim 
firmam ne vodi samo v čedalje večjo odvisnost od tujih teženj, temveč 
povzroča tudi čedalje večja neskladja v gospodarstvu ... te krize ne 
bo mogoče premagati brez lastnih inovacij v vseh vejah družbene pro
izvodnje .. . Primerjava podatkov iz raziskav z razvitimi državami, ce
lo sosednimi, kaže naš brezumni položaj, popolno neprimerljivost z 
njimi... Za zgled si vzemimo raje mnoge države, ki so od nas nekaj
krat manjše, kot so Finska (5-krat manjša), Švedska (2,5-krat manjša), 
Danska (4-krat manjša) ali Avstrija (3-krat manjša), ki pa nas inova
cijsko prekašajo nekaj desetkrat.« (Dr. Marko Kos: Pot iz neinovacij- 
ske družbe, Delavska enotnost Ljubljana, 1986)

Vprašujemo: kako do optimalnega ravnotežja med socialno pravi
čnostjo in celotno družbeno učinkovitostjo?

»Naša alternativa je torej jasna: ali prehod v obdobje človeškega 
kapitala, kakovosti in znanja, ali pa nerentabilno garaško življenje od 
žuljev na rokah namesto na možganih.« (Dr. Matjaž Mulej, dr. Gabri
jel Devetak: Ustvarjalno sodelovanje od zasnove do uspešne prodaje 
izdelka, ČGP Delo, tozd Gospodarski vestnik, Ljubljana, 1985)

Vprašujemo: kako preraščati razširjeno mentaliteto zanašanja na 
druge oz. posnemanja drugih in preobjedenost številnih z belim kru
hom?

Najbrž sta odlomka iz tačas najaktualnejših študijskih pripomoč
kov dovolj prepričljiva za širšo utemeljitev nuje po spodbujanju in 
populariziranju ustvarjalnosti in inventivnosti v lokalnem (regional
nem) časniku enkrat tedensko, nepretrgano in kolikor mogoče siste
matično.

Kot na kožo pisano
Glede na dokaj skromno ustvarjalno in inventivno okolje v po

murskem prostoru, kar je razvidno že iz majhnega števila inovacij, 
izumov, novih izdelkov in programov, bo zanimivo v rubriko občasno 
»pripeljati« zglede od drugod, sicer pa bomo skušali skrbno in načrt
no spremljati in objavljati sleherni pomembnejši ustvarjalni dosežek, 
predvsem v gospodarskih enotah združenega dela.

»Kdor bo tu zaostal, bo postal reven, izkoriščan in preziran član 
človeškega občestva narodov. Kdor bo želel obdržati svoj položaj v 
lestvici držav, bo moral napeti vse sile, da ne bo zaostal niti za en me
sec za svojimi vrstniki, ki prav tako tekmujejo, kdo bo prvi na cilju. 
Ta cilj jim bo dal veliko prednost v njihovi trgovini, v bogastvu, v ži
vljenjskem standardu ljudi, v privilegiranem položaju, ko bodo lahko 
vplivali s svojo voljo na dogajanje in vedenje pri tistih, ki bodo zao
stali.« (Dr. Marko Kos: Pogled v prihodnost, CGP Delo, tozd Gospo
darski vestnik Ljubljana, 1986). Nesporno je povzetek kot na kožo pi
san pomurskemu gospodarstvu in gospodarstvenikom!

Skozi metode ustvarjalnega (so)delovanja, ki si ne konkurirajo, 
marveč se dopolnjujejo, bomo skušali prikazovati, razčlenjevati, se 
opredeljevati do posameznih dosežkov in novosti. Gre za več metod, 
ki so že nekaj časa predmet proučevanj, dograjevanj in uvajanj v slo
venskem gospodarstvu, medtem ko v Pomurju v tej smeri ni pomemb
nejših prizadevanj. Naštejmo jih!

a) sistem posamičnih predlogov (SPP) ali množična inventivna 
dejavnost (MID),

b) krožki za izboljševanje proizvodnje (KIP),
c) ustvarjalno sodelovanje mnogih za inovativno delo 

(USODIM),
d) sistemski inženiring (SI),
e) projekti za izboljševanje poslovanja (PIP),
f) krožki pripravnikov,
g) celovita ustvarjalnost mnogih,
h) inovacijski zvezki.
Zaradi zahtevnega, zapletenega in razvojno izredno hitro spremi

njajočega se področja bomo k sodelovanju v rubriki pritegovali posa
mezne strokovnjake ali skupine strokovnjakov, najustreznejše pa bi 
bilo jedro sodelavcev v smislu nekakšnega sosveta. Ti bi nam bili v 
oporo — pravzaprav so nam posamezniki že! — tudi pri tedenski 
15-minutni radijski oddaji Iskanje, znanje, ustvarjanje (IZU) na radiu 
Murska Sobota, ki jo imamo od 1. septembra 1985. Pričakujemo še 
pomoč občinskih raziskovalnih skupnosti, izobraževalnih ustanov, 
medobčinske gospodarske zbornice, družbenopolitičnih organizacij 
(soboški sindikalni svet je lani začel z akcijo Predlagaj kaj koristne
ga!), strokovnih združenj, društev, družbenih organizacij in drugih.

Naj ponovimo: od pravila »eni mislijo, drugi delajo« razviti svet 
prehaja na pravilo »vsi mislimo, vsi delamo«, v usmerjenem, sistema
tičnem in organizirano množičnem ustvarjalnem sodelovanju.

Branko Žunec

Letos še pestrejše obmejno 
sodelovanje

Na razgovorih delegacije kulturnega oddelka županijskega sveta iz Za- 
laegerszega in predsedstva samoupravne interesne skupnosti za kulturo in 
vzgojo madžarske narodnosti iz Lendave so razpravljali o letošnjem sodelo
vanju v kulturi. Lanskoletno so ocenili kot uspešno in plodno, saj traja že 
10 let. Namen razgovora je bil sprejeti smernice za sestavo srednjeročnega 
plana kulturnega sodelovanja med občino Lendava in županijo Zala. Čemu 
bodo v prihodnje namenili največ skrbi? Nadaljevalo naj bi se sodelovanje 
med dvojezičnimi šolami lendavske občine in šolami na Madžarskem, to so
delovanje bi morali še bolj popestriti. Vaška kulturna društva bodo, tako 
kot doslej, izmenično sodelovala na gostovanjih. Za razvoj kulturnega dela 
v društvih bodo poskrbeli kulturni delavci z Madžarske, zlasti koreografi in 
pevovodje, ki tudi sedaj dobro opravljajo svoje delo v društvih. Gostovanje 
gledališča iz Zalaegerszega bo postalo vsakoletno, kot tudi likovne razstave 
in srečanja likovnih umetnikov ter piscev in pisateljev. Posebno mesto bo 
imelo sodelovanje med knjižnicami ha obeh straneh meje. Zanimiv pa je 
predlog o izdaji zgodovine Lendave v obeh jezikih. V bližnji prihodnosti 
bodo izdelali podrobnejši program sodelovanja. Jani D.

RAZPRAVE 0 USTAVNIH SPREMEMBAH

PRAKSO, NE LE USTAVO!
Apel, ki ga je bilo mogoče iz

luščiti iz četrtkove razprave o 
predlogu sprememb zvezne usta
ve, je gotovo pravšnja rdeča nit 
pogovorov, ki so jih na to temo 
organizirali aktivisti Socialisti
čne zveze po Sloveniji in so tako 
pripravili posvet tudi za Pomur
je. Geza Bačič, sekretar sloven
ske Socialistične zveze, je v 
uvodni besedi razložil temeljne 
sklope, ki bodo doživeli spre
membe, po vrsti pa gre za na
slednje: družbenogospodarska 
ureditev, temelji družbenopoliti
čnega sistema, odnosi v federaci
ji s poudarkom na pravicah, 
dolžnostih in organizaciji federa
cije ter zagotavljanje ustavnosti 
in zakonitosti. Pri prvem gre za 
doslednejše izvajanje koncepta 
družbene lastnine, pri čemer so 
razpravljalci postavili vprašanje, 
kako v današnjih razmerah moti
virati delavca. Nadalje so tu še 
vprašanja odgovornosti, racio
nalnejšega organiziranja interes
nih skupnosti, položaja kmetov 
in obrtnikov, samoupravnega or
ganiziranja združenega dela in 
podobna. Pri drugem delu naj bi 
zagotovili učinkovitejše odloča
nje v ozdih, pri čemer velja okre
piti pooblastila delavskega sveta 
in omejiti zadeve, o katerih de
lavci odločajo z neposrednim iz
javljanjem — npr. referendum. 
Pri tem omenimo, da tu ne gre za

kakršnokoli omejevanje pravic 
neposrednih proizvajalcev, pač 
pa za racionalizacijo odločanja. 
Tretji del bo gotovo deležen do
kaj burne razprave, saj je politi
čno najbolj občutljiv, neposred
no pa zadeva tudi reševanje raz
mer na Kosovu. S spremembami 
pri zagotavljanju ustavnosti in 
zakonitosti pa naj bi v naš pravni 
sistem vnesli več reda.

Prav slednjega se je dotaknil 
prvi razpravljalec, Ladislav Pen- 
tek, ki je s kritičnimi, a zato prav 
gotovo ne prenapetimi besedami 
opisal lastno mnenje. Po njego
vem spreminjamo norme, ker ne 
znamo spreminjati sebe, oziroma 
prakse. Te spremembe uvajamo 
nepremišljeno in z naglico. Poleg 
tega bi radi z ustavo urejali stva
ri, ki so preveč specifične in bi 
sodile drugam, kajti ustava je 
vendarle temeljni dokument vsa
ke države, ki se ponekod bistve
no ne spreminja stoletja, mi pa 
to počnemo vsako desetletje: Se 
vedno imamo poplavo norm in 
predpisov, kar nas je spravilo na 
rob pravne varnosti. Predpisi so 
nejasni in dolgovezni, zato si jih 
lahko vsak razlaga po svoje, po
zabljamo na kratkost in jedrna
tost, kar je pogoj, da bodo norme 
razumeli vsi državljani.

Nasploh je mogoče zapisati, 
da so razpravljalci ugotavljali, 
da ustava iz leta 1974 nima bi

LENDAVA: URESNIČEVANJE REFERENDUMSKEGA PROGRAMA

LETOS PREDNOST ŠOLSTVU
Delovni ljudje lendavske obči

ne so v začetku lanskega leta 
sprejeli 5-letni občinski samopri
spevek. Dogovorili so se, da bo
do 64 odstotkov zbranih sredstev 
namenili za gradnjo prizidka k 
osnovnima šolama v Turnišču in 
Črenšovcih ter telovadnic pri šo
lah v teh dveh krajih in še v Do
brovniku in Bistrici; 21 odsto
tkov sredstev bodo namenili za 
osnovno telefonsko omrežje; 15 
odstotkov zbranega samopri
spevka pa naj bi šlo za gradnjo 
vzgojno-varstvenih objektov v 
Črenšovcih in Bistrici. Seveda pa 
bo morala biti taka (odstotna) 
razdelitev zbranih sredstev le v 
končnem obračunu, v posamez
nih obdobjih — ni pa nujno, da 
se pokrivajo s koledarskim letom 
— pa je lahko delitev zaradi ra
zličnih vzrokov, tudi gospodar
nosti, drugačna.

Poglejmo, koliko sredstev je 
bilo zbranih v lanskem letu in 
kako so bila porabljena! Od 1. 
marca (tedaj se je začelo novo re
ferendumsko obdobje) do 31. de
cembra so s samoprispevkom 
zbrali 100,785.517 dinarjev. Od 
te vsote je bilo nakazanih za na
ložbe v šolstvu 19,299.892 dinar
jev, za telefonijo 17,764.222 di
narjev in za otroško varstvo 
17,790.439 dinarjev, kar je sku

paj 54,854.553 dinarjev. Ob kon
cu lanskega leta je bilo »v bla
gajni« 45,930.964 dinarjev neraz
porejenih sredstev. Takoj je tre
ba povedati, da denar ne leži ne
koristno, ampak so ga posodili 
(za določen čas seveda) Lesnini 
Ljubljana s 60-odstotno obrestno 
mero. Lani so občani lendavske 
občine z občinskim samoprispev
kom pomagali pri gradnji telo
vadnice v Odrancih, gradnji vrt
ca v Črenšovcih in pri napeljavi 
kablov za telefon od Črenšovec 
do Bistric. Večji znesek 
(16,000.000 dinarjev) pa je bil 
odobren za telefonsko kanaliza
cijo od Lendave do Mostja.

Odbor za izvajanje referen
dumskega programa predvideva, 
da bodo delovni ljudje lendav
ske občine letos zbrali z občin
skim samoprispevkom
205,600.000 dinarjev. Če k temu 
znesku prištejemo prenešena 
sredstva iz lanskega leta, bo zna
šal referendumski sklad 
251,530.964 dinarjev. Odbor je 
po proučitvi priliva sredstev in 
nujnosti posameznih naložb 
odločil, da bo letos glavnino 
sredstev usmeril v šolstvo — za 
gradnjo prizidka k osnovni šoli v 
Turnišču, in sicer kar 
210,000.000 dinarjev. Tako bo za

L GORNJA RADGONA _

I PREVEČ DVOJK? I

IV osnovnih šolah radgonske občine poučuje in vzgaja okrog B 
160 pedagoških delavcev. Le slabih 5 odstotkov jih nima ustrezne B 
izobrazbe. Morda pa zbuja skrb to, da je v šolah vse manj mo-

Iških učiteljev, in sicer le 26 ali 16 odstotkov. >Feminizacija< uči- ■ 
teljskega poklica je torej na pohodu tudi v radgonski občini. Na I 
zadnjem zasedanju obeh zborov občinske izobraževalne skupno- B 
sti, ki je bilo pretekli četrtek, se v to niso poglabljali, pač pa so 

■ namenili večjo pozornost nekaterim drugim podatkom v poročilu _ 
o uresničevanju vzgojno-izobraževalnega dela v osnovnih in glas- B 
beni šoli občine Gornja Radgona za šolsko leto 1985/86. "

ITako je bila osnovna ugoto
vitev, da so s primerno organi
zacijo dela, predvsem pa z zelo 

zavzetim delom večine učite- 
Iljev dosegli postavljene vzgoj
ne in učne smotre. Tudi učni 
uspeh je bil dokaj zadovoljiv 
— 98-odstoten. Vendar pa, kot 
je v razpravi menila delegatka 
Iiz Vidma ob Ščavnici, ta poda
tek ne pove dovolj, kakšna je 
pravzaprav kakovost uspeha, 
saj je menda preveč zadostnih 
Iocen. Ob testiranju pa se več
krat pokaže, da učenci znajo 
več kot le za dvojko. Posledice 
tega pa so, da jih premalo na
daljuje šolanje v zahtevnejših 
programih srednjega usmerje- 
|nega izobraževanja, nekateri 
pa se sploh ne vpisujejo v sred
nje šole.

। Delegatka OŠ dr. Janko Šle

binger iz Gornje Radgone pa je B 
predlagala, da bi morali učen-B 
cem, ki so tudi do avtobusne B 
postaje oddaljeni čez 4 kilome
tre (Sovjak, Grabonoš idr.), po- m 
leg brezplačne vozovnice omo-B 
gočiti še brezplačno malico vi 
šoli. No, o tej pobudi pa še o “ 
predlogu, da bi v osnovnih šo
lah poskrbeli tudi za fakultati- B 
vni pouk ali krožke angleškega B 
jezika (zaradi uporabe računal-B 
nikov), bodo podrobneje spre
govorili in se potem morda tu- n 
di odločili na eni prihodnjih B 
sej. Tokrat pa so že sprejeli ■ 
sklep o zagotovitvi 50-odstot-— 
nega deleža, to je okrog 260 
milijonov dinarjev za začetek B 
gradnje II. etape osnovne šole B 
pri Vidmu ob Ščavnici.

Jože Graj

stvenih pomanjkljivosti, več jeej 
težav pri uresničevanju njenih 
odredb. Prav zato se nam vsiljuje 
misel, da bi morali več poudarka 
dati ekonomskim, pravnim in 
drugim znanstvenim zakonito
stim tudi v praksi, ne pa le spre
minjati zakonov, oziroma v tem 
primeru ustave. Čeprav je po 
drugi strani tudi res, in to je pou
daril Geza Bačič, da so zdaj, 
predlagane spremembe nekak
šna logična posledica tez iz kriti
čne analize, ustaljevanja gospo
darstva, nazadnje pa tudi zad
njih kongresov družbenopoliti
čnih organizacij. Sicer pa bo ja
vna razprava o ustavnih spre
membah še dolga (gotovo več 
kot eno leto); upati pa je le, da 
bo resnično javna, torej dostop
na vsakemu državljanu Jugosla
vije, ker navsezadnje tudi gre za 
vsakega posameznika! Razpra
vam o zvezni bodo sledile še raz
prave o republiških ustavnih 
spremembah, kot vsi vemo, pa 
nas čakajo spremembe še enega 
temeljnega dokumenta — zako
na o združenem delu. Vsi skupaj 
upajmo, da bodo vse te razprave, 
sestanki in dogovarjanja resni
čno prispevali k racionalnejšemu 
sistemu življenja in ustvarjanja 
Jugoslovanov in da ves ta čas do 
dejanskih sprememb (pa seveda 
tudi tisti po spremembah) ne bo 
slabo naložen kapital.

Bojan Peček

otroško varstvo 1,530.964 dinar
jev.

Kot vidimo, bodo letos refe
rendumska sredstva v veliko več
jem odstotku »angažirana« za 
gradnjo objektov v šolstvu. Me
nim, da je tako tudi prav, saj je 
treba upoštevati nemogoče raz
mere za učno-vzgojni proces na 
turniški šoli (večizmenski pouk, 
utesnjenost). To pa seveda ne 
pomeni, da občani pristajajo, da 
izjema postane pravilo! Kar za
deva telefonijo, je vrstni red 
gradnje osnovnega telefonskega 
omrežja že spremenjen (prej so 
bila nakazana sredstva za smer 
Lendava—Mostje kot za smer 
Lendava—Lakoš). Š. Sobočan

Do 15. marca v javni razpravi 
osnutek organiziranja radgon
skih komunistov

Konference 
in aktivi 

komunistov
Radgonski komunisti že da

lje časa ugotavljajo, da je veli
ko osnovnih organizacij Zveze 
komunistov neaktivnih ter 
hkrati nepovezanih v nekem 
kraju ali organizaciji združe
nega dela. Zaradi tega so se 
odločili za novo obliko organi
ziranja. Osnutek le-tega in 
enotnega idejnopolitičnega de
lovanja članstva Zveze komu
nistov v Gornji Radgoni je pri
pravila komisija za organizi
ranost in razvoj pri OK ZKS, 
v razpravi pa bo do 15. marca.

Zaradi povezovanja večje
ga števila osnovnih organiza
cij bo ena od novih oblik or
ganiziranosti konferenca os
novnih organizacij ZK. Usta
novljena bo v krajevni skup
nosti Gornji Radgoni in DO 
Lina Apače, tvorili pa ju bo
do vsi člani Zveze komuni
stov. V DO Radenska Raden
ci, Avtoradgona in Gorenje 
Elrad bodo v konferenci OO 
ZK delegati iz posameznih 
osnovnih organizacij.

Druga predlagana oblika 
organiziranja so akcijske 
konference v krajevnih skup
nostih, ki bodo oblika idejno
političnega delovanja vseh 
osnovnih organizacij ZK z 
območja krajevne skupnosti 
Apače, Gornja Radgona in 
Radenci, saj jih bodo sesta
vljali delegati vseh OO ZK, 
medtem ko bodo člani akcij
skih konferenc v Vidmu, na 
Negovi, v Stogovcih in na 
Kapeli vsi člani osnovnih or
ganizacij.

Tretja in nova oblika orga
niziranosti bodo aktivi nepo
srednih proizvajalcev — 
predlagano je bilo, da se 
ustanovijo aktivi komunistov 
delavcev, prosvetnih delav
cev, sisov družbene in materi
alne dejavnosti ter aktiv po
slovodnih delavcev, po potre
bi pa naj bi sklicevali temat
ske konference, na katerih bi 
reševali posamezna vpraša
nja.

Bernarda Peček

32. Festival bratstva in enotnosti v Gornji Radgoni

Športna srečanja
Festival bratstva in enotnosti, ki bo letos v Gornji Radgoni od 28. 

do 31. maja, je predvsem kulturno, športno in družabno srečanje mladih 
iz dvanajstih jugoslovanskih mest. Radgončani bodo sodelovali kot or
ganizator že tretjič, na festival pa so se začeli pripravljati že prejšnje le
to. V okviru organizacijskega odbora za pripravo festivala delujejo ra
zni pododbori, med njimi tudi za šport.

Ker bo med prireditvijo, ki bo ena izmed treh prireditev republi
škega značaja v letu 1987, veliko športnih srečanj, morajo Radgonča
ni še pred začetkom festivala pripraviti vse potrebno. Že lani so se v 
ta namen zbirala ob višji prispevni stopnji sredstva na računu Tele- 
snc>-kulturne skupnosti (okrog 11 milijonov dinarjev).

Z njimi so pomagali urediti 10-stezno avtomatsko strelišče, prev
leko na rokometnem, košarkarskem in odbojkarskem igrišču, sanitari
je, semafor za košarkarske tekme ter pomagali s sredstvi pri obnovah 
igrišč v Apačah ter pri gradnji strelišča v Hercegovščaku.

Mladi bodo namreč tekmovali pretežno v Gornji Radgoni, nekaj 
pa tudi v Apačah in Vidmu, in sicer v šahu, Streljanju z zračno puško, 
namiznem tenisu, ženskem rokometu, malem nogometu in košarki. 
Do maja pa bo potrebno nakupiti še potrebno opremo.

Bernarda Peček

IVI
OBDARUJTE SVOJE 
NAJDRAŽJE!

MERCATOR 
UNIVERZAL 
LENDAVA

ČESTITA VSEM OBČANKAM

OB 8. MARCU
IN SE JIM ZAHVALJUJE
ZA ZAUPANJE.

Obiščite poslovalnice MERCATOR- 
UNIVERZAL, kjer imajo primerna dari
la ob prazniku žena in vse drugo, kar je 
potrebno za vaš dom!
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Pozimi 1987/88 kopališče v Banovcih ne bo več zaprto LETOVANJA !V MORAVSKIH TOPLICAH LETA 1988 NOV HOTEL

Premalo postelj za vse goste
športni užitki, izleti. In v Moravskih Toplicah je le
ta ob pomoči Erika Moharja vzorno urejena. Poleg 
obiskanih dnevov različnih kuhinj so tu še razne pri
reditve: pustovanje, dan žena. Moravska noč, marti
novanje ter razni nastopi zborov, folklornih skupin 
in pihalnih godb. Priljubljeni družabni večeri (ki 
marsikateremu gostu ostanejo v spominu), poskuš- 
nje vrhunskih vin v raznih kleteh, predavanja z dia
pozitivi, razstave slik in še bi lahko naštevali. K 
športni rekreaciji spadajo jutranji trimski tek od ju
nija do oktobra, šola tenisa, teniški turnirji, dvakrat 
tedensko športno popoldne in tekmovanje v različnih 
športih, jahanje, prihodnjo zimo pa bodo lahko gost
je v Moravskih Toplicah tudi tekli na smučeh in dr
sali.

Prav tako dobro je poskrbljeno za informiranje 
gostov, kajti brez tega se ne bi udeleževali priredi
tev. Dvakrat tedensko izhajajo Moravske novice, v 
katerih so predstavljeni programi in ponudba zdra
vilišča, Pomurja, Slovenije in Jugoslavije. Na vseh 
točkah, kjer se obrne veliko gostov, so oglasne de
ske, posneta pa je tudi kaseta o celotni ponudbi 
zdravilišča.
TUDI LETOS NOVOSTI V PONUDBI

Za dobro počutje gostov je pomembna tudi ka
kovostna gostinska ponudba. V prihodnje bodo 
dajali v Moravskih Toplicah več poudarka domači 
hrani, domačim kmečkim specialitetam in jedem s 
posameznih območij Jugoslavije. V glavni sezoni 
bodo priredili način strežbe in kuhinje v letni re
stavraciji tako, da bodo zadovoljili številne dne
vne obiskovalce v kopališko-rekreativnem prosto
ru. Tako bodo na primer na površinah za sončenje 
stregli na vozičku, v okrogli restavraciji bo v.po
nudbi kosilo s kopan jem, vsako skupino iz avtobu
sa pa bo že pri vhodu v kopališče sprejel vodja re
stavracije. Prav tako bodo namenjali posebno po
zornost vodičem in šoferjem teh avtobusov.

V kopaliftu bodo posodobili kopališko opremo 
(ležalnike, garderobne prostore, sanitarije . . .), 
uredili počivališča za po kopanju v kadeh, v zdra
viliški ponudbi pa uvedli akupunkturo in inhalaci
jo.
NAČRTI ZA NOVI HOTEL ŽE LETOS

Glavni omejitveni dejavnik je pomanjkanje pre
nočitvenih zmogljivosti, smo zapisali že na začet
ku, zato bodo že letos izdelani načrti za gradnjo 
novega hotela, leta 1988 pa naj bi z njo tudi začeli-. 
Prav tako je nujna obnova fizioterapije (naložba 
bo stala okrog 800 milijonov dinarjev). Prihodnje 
leto bodo skupaj s hotelom gradili tudi dva večja 
bazena.

Čeprav vse načrtujejo bolj za prihodnje leto, pa 
bo tudi letos veliko manjših vzdrževalnih in obno
vitvenih del, ki so prav tako draga in nujna. Pre
krili bodo letno restavracijo, obnovili sprehajalne 
poti, na terasi hotela postavili tuša, pred hotelom 
vodomet, zgradili bazenček za knajpanje pri okro
glem in srednjem bazenu, zasadili drevje, okrasno 
grmičevje in cvetlice, obnovili opremo v gostin
stvu ...

In končno — tudi v Moravskih Toplicah bodo 
letos dobili brezcarinsko prodajalno, v ta namen 
bodo uredili enega od objektov z garderobnimi 
kabinami. Bernarda Peček

Če bi hoteli prikazati uspešnost poslovanja tozda 
Moravske Toplice v zadnjih letih s krivuljo, bi se le
ta strmo vzpenjala! Ni več rdečih številk, ki so tako 
skrbele vodilne v delovni organizaciji in soboški ob
čini in so bile posledica velikih obveznosti zaradi 
naložbe. Nasprotno — lansko leto so končali zelo 
uspešno in optimistično, zato ni čudno, da razmišlja
jo o novih gradnjah. Da ne morejo doseči še boljših 
fizičnih rezultatov, kot so jih, je krivo le pomanjka
nje prenočitvenih zmogljivosti.

180 TISOČ PRENOČITEV V LETU 1986
Lani so v Moravskih Toplicah presegli magično 

mejo prenočitev tako domačih kot tujih gostov: 
180 tisoč prenočitev, od tega več kot 60 odstotkov 
tujih (106 tisoč) gostov in skoraj 13 tisoč pri zaseb
nikih (v nekaterih mestnih hotelih je bila številka 
vseh prenočitev manjša od slednje). Prenočitev tu
jih gostov je bilo za 9 odstotkov več kot leto prej. 
Tako so bile fizične zmogljivosti hotela izkorišče
ne skoraj do kraja, v hotelu 90- in v naselju 80-od- 
stotno.

Tudi finančni rezultati so bili kar zadovoljivi, 
čeprav ne tako dobri, kot so pričakovali (sicer pa 
je pomembneje, pridobiti si goste, kajti za turizem 
napovedujejo izboljšanje razmer poslovanja). Ne-

I«

V glavni sezoni bodo strežbo uredili tudi na prostoru 
za sončenje.

normalnih skokov cen niso mogli zasledovati, če
prav so dvigovali tudi svoje cene. Zaradi nerealne
ga tečaja dinarja naj bi imeli v blagajni kar 150 mi
lijonov manjka.

Pomembnejše od tega je dejstvo, da se gostje 
(predvsem tuji) radi vračajo v Moravske Toplice. 
Da so pridobili tako veliko tujih gostov, je posle
dica nekajletnega načrtnega »obdelovanja« trga.

80 ODSTOTKOV STALNIH GOSTOV
Da pa si zdravilišče pridobi stalne goste, je po

trebno še nekaj več — potrebno jim je polepšali čas, 
ki ga bodo prebili v kakem oddaljenem kraju. Tu pa 
potem pride do izraza animacijska služba, bogata 
ponudba preživljanja prostega časa — kulturni in

V Primatu skrbijo za oddih delavcev
V temeljni organizaciji zdru

ženega dela Primat Lendava so 
že doslej namenjali dokajšnjo 
pozornost oddihu in rekreaciji 
delavcev. Dobro skrbijo tudi za 
športno dejavnost. Letos bo več
ja možnost letovanja delavcev ob 
morju. V Biogradu na morju-

POSLOVANJE TOZDA MINERALNA VODA V LETU 1986

Letos boljša sezona za mineralno vodo?
Sedemodstotno zmanjšanje prodaje mineralne vode Radenske s tre

mi srci kot zaščitnim znakom ni preveč zastrašujoče. Še vedno namreč 
ostaja največji proizvajalec mineralne vode v Jugoslaviji^ saj se je 
zmanjšala tudi prodaja konkurenčne mineralne vode. Hrvaška Jamni- 
čka kiselica je obdržala število prodanih steklenic nekako na isti ravni 
kot prejšnje leto — okrog 83 milijonov, srbski proizvajalec mineralne 
vode Knjaz Miloš pa je prav tako opazil zmanjšanje prodaje — leta 
1985 so prodali 118 milijonov lani pa 115 milijonov steklenic mineralne 
vode. Med večjimi konkurenti je tudi Sarajevski kiseljak ter druge lo
kalne mineralne vode, ki so v minulih dveh treh letih povečale proizvod
njo (s pomočjo strojev Tovarne polnilne opreme).

OBNOVA POLNILNE OPRE
ME ŠE LETOS

Vršilec dolžnosti direktorja 
Mineralne vode Ožbalt Rožanc 
je o poslovanju v letu 1986 dejal: 
»S poslovanjem v letu 1986 ni
smo najbolj zadovoljni, saj je bi
la prodaja mineralne vode manj
ša za 7,1 odstotka. Prodali smo 
223 milijonov steklenic pijače, 
bd tega 167 milijonov steklenic 
mineralne vode. Celotnega pri
hodka je bilo 12 milijard 823 mi
lijonov, dohodka 3 milijarde 219 
milijonov in ostanka čistega do
hodka 289 milijonov. Povprečni 
osebni dohodek delavcev v toz
du Mineralna voda v lanskem le
tu je bil nekaj čez 99 tisoč dinar
jev. Minulo soboto smo delali in 
sicer za zalogo, ker bomo marca 
nadaljevali z obnovo polnilne 
opreme (tokrat je na vrsti polnil
na linija Seitz 3) in bo takrat pro
izvodnja omejena. Drugače pote
kajo že konkretne priprave na se
zono, več bomo delali pri obde
lavi tržišča in propagandi, še 
pred sezono bomo končali z vse
mi popravili ter povečali zaloge 

imajo prostor za 14 družin, or
ganizirali pa so tudi možnost le
tovanja v Čateških Toplicah, 
Možnost za letovanje na morju 
je vedno bolj zanimiva za delav
ce, zlasti mlajše, medtem ko se 
starejši delavci raje odločajo za 
letovanje v toplicah. V delovni 

doma in v prodajnih središčih.«
Prav gotovo velja za vse mine- 

ralce nepisano pravilo, da tisti li
ter, ki se v času sezone ne bo spil 
takrat, ko ga potrošnik želi, ga 
naslednjega dne ne bodo več 
prodali. Prodaja mineralne vode 
je kar precej odvisna od vremena 
in s tem od turistične sezone. Iz
pada, ki je bil zaradi slabega vre
mena-v juniju in juliju, se v avgu
stu in septembru ni moglo nado
mestiti.

ŠTIRJE VZROKI MANJŠE 
PRODAJE V LETU 1986

Kakor nam je dejal pomočnik 
direktorja marketinga v tozdu 
Mineralna voda Branko Ficko je 
na prvem mestu vsekakor manjša 
kupna moč potrošnikov, zvišanje 
stroškov skupne potrošnje. Mi
neralna voda oziroma litrska ste
klenica na policah v trgovini sta
ne 123 dinarjev, stila in šuma 193 
dinarjev in swinga 248 dinarjev. 
S temi cenami je Radenska še 
vedno med najcenejšimi proizva
jalci brezalkoholnih pijač (na 
primer litrska steklenica kokte 
stane okrog 350 dinarjev). Zaradi 

organizaciji je vedno bolj razvi
ta tudi rekreacija. Delavci še 
udeležujejo vsakoletnih delav
skih športnih iger, ki jih pripra
vlja občinski svet Zveze sindika
tov Lendava. Vse več pa je tudi 
žensk, ki so vključene v rekrea
cijo. Jani D.

zmanjšanja kupne moči potroš
nika imajo tudi trgovine napram 
dobaviteljev vse večje zahteve 
(med njimi so tudi izsiljevanja), 
poseben problem pa so mono
polne trgovinske organizacije v 
določenih mestih in območjih, ki 
same odločajo, kam in v katere 
trgovine bodo poslale izdelke.

Med vzroke bi lahko šteli tudi 
manjšo prodajo vin v lanskem le
tu (povišanje cen je bilo ogrom
no), kajti ljubitelji špricerjev so 
se usmerili na pitje piva. Kolikor 
še je prodalo manj vina in mine
ralne vode, toliko več so prodale 
svojih izdelkov pivovarne, za ka
tere je bilo leto 1986 rekordno.

Omeniti je treba tudi vpliv lo
kalnih proizvajalcev mineralne 
vode in propagiranje »domače« 
vode. Enotnega jugoslovanskega 
trga v Jugoslaviji na žalost še 
vedno nimamo in Radenska bo 
lahko uspela na domačem tržiš
ču tudi v vseh ostalih republikah 
in pokrajinah le s kakovostjo in 
dodatnimi programi.

Svoje je doprinesla k slabi 
prodaji tudi slaba oziroma za
poznela sezona, kot vsako leto 
pa je do neke mere vplival tudi 
pojav joda. S problemom pri
okusa joda se ukvarjajo vsi pro
izvajalci visoko mineraliziranih 
voda, dodaten problem pa pred
stavlja, če se ta priokus pojavi ta
krat, ko je voda že na trgu. Sama 
škoda, ki jo imajo zaradi vrnje
nih količin, niti ni tako velika, 
kakor je velika škoda, ki jo pov
zroči reakcija na ta pojav — to 
pa seveda izkoristi konkurenca.

MARCA ZAČETEK
GRADNJE

Po nekajletnih načrtovanjih in iskanju najboljše 
možnosti se bodo sanje vseeno uresničile — Termalno ko
pališče v Banovcih, ki je postalo že kar svetovno znano po 
nudističnem kampu, bo odprto tudi pozimi. Do 1. marca 
letos naj bi dobili končane načrte, tako da bi 15. marca že 
začeli z gradnjo zaprtega bazena.

VSAKO LETO VEČ GOSTOV 
V BANOVCIH

Termalno kopališče v Banov
cih je po nekajletnem organizira
nem razvoju in večji skrbi, kako 
pridobiti čim več tujih gostov, 
postalo znano daleč naokrog. 
Veliko zaslug pri tem ima tudi 
odprtje prvega nudističnega 
kampa s posebnim bazenom za 
tiste, ki hočejo užiti čim več son
čnih žarkov. Zaposleni ugota
vljajo, da se tudi domačini in ko
palci iz mariborske in ptujske 
okolice vse pogosteje odločajo 
za kopanje v nudističnem delu 
kopališča. Zato je ena od smeri 
razvoja banovskega kopališča 
naravnana v to smer.

Drugo bodo namreč poskušali 
uresničiti že letos, to pa je grad
nja zaprtega bazena in dodatnih 
postelj. Že dolga leta so se ljuto
merski občani in drugi stalni 
gostje jezili, ker so bili dragi ob
jekti skoraj pol leta neuporabni. 
Vrata Termalnega kopališča v 
Banovcih se namreč vsako leto 
zaprejo jeseni in odprejo spo
mladi. Vodja kopališča, Jelica Je
rebic, v tem času dela v prodajni 
službi (skupaj z zaposlenimi v tej 
službi DO Radenske obiskuje tr
govske partnerje).

DVA NAČRTA, IZBRALI CE
NEJŠEGA

Z gradnjo hotela v Banovcih 
zaenkrat ne bo nič, saj bi bila na
ložba predraga. Tudi sedanja 
gradnja bo po načrtih maribor
skih načrtovalcev (Projektivni bi
ro Murska Sobota je izdelal na
črte, ki so bili predragi, gradnje 
pa ne bi mogli izvajati etapno) le 
obnova, saj bodo že sedanje ob
jekte usposobili za zimsko poslo
vanje, zgradili bazen in nad re
stavracijo sobe s 30 do 40 ležišči. 
Dokumentacija bo končana do 

- L marca, tako da bi 15. marca že 
začeli s prvimi gradbenimi deli. 
Naložba spada v-skupino izvo
zno usmerjenih, zato upajo, da 
bo glavni del sredstev v finančni 
konstrukciji bančnih — 60 od
stotkov potrebnega denarja od 
milijarde vseh stroškov naj bi do
bili s posojili banke (to bi bilo 
posojilo s posebnimi pogoji od
plačevanja (15 let), z dveletnim 
odlogom, ko še ne bi bilo potreb
no odplačevati, in najnižjo mo
žno obrestno mero). Del sredstev 
bi dobili iz združene amortizaci-

ŠUM IN PLASTENKE - PRERO
KOVAN USPEH

Količine obeh, ki jih načrtujejo za 
leto 1987 so v primerjavi z ostalimi 
količinami mineralne vode in brezal
koholnih pijač prav zanemarljive — 
Šuma naj bi napolnili 2 milijona ste
klenic, plastenk pa 5 milijonov. Ven
dar pa mnogi trdijo, da je ravno v 
obeh omenjenih proizvodih ena od 
razvojnih smeri tozda Mineralna vo
da. Šum je diabetična pijača, ki so ga 
začeli polniti sredi lanskega leta, pro
daja se po -normalnih prodajnih po
teh Radenske, vendar pa je preko
merna potrošnja pokazala, da ga ne 
pijejo le diabetiki, ampak tudi ostali 
občani. Povpraševanje po novi bre
zalkoholni pijači je veliko zaradi 
brezkaloričnosti in novega okusa 
(med drugim pa mnogi pogrešajo tildi 
na domačem terenu — v pomurskih 
trgovinah, baje je za dobavo odgovo
ren grosist). >

Plastenke so vzbudile zanimanje še 
preden so se sploh pojavile na tržišču. 
Rok za začetek polnjenja se je že več
krat prestavil, vzroki pa po počasno 
dobavljanje tuje opreme, montiranje.
Tudi spremenjena količina, ki jo na
črtujejo za letos (zmanjšana) je posle
dica poznega začetka poskusnega 
polnjenja, ki se bo začelo predvidoma 
9. marca. V izvoz bo namenjeno le 
milijon plastenk (torej toliko, da bo 
pokrita devizna obveza zaradi nabave 
tuje opreme), domačemu trgu pa 4 
milijone. Devize, ki jih bodo dobili s 
prodajo teh plastenk v tujini, bodo 
zadostovale za odplačilo prvega obro
ka posojila.

Pravo delo se je za mineralce torej 
šele začelo, kajti poleti bodo morali 
brez izgovorov pogasiti številna žejna 
grla in zadovoljiti številnim okusom.

Bernarda Peček 

je DRO Radenske, pri naložbi 
pa bi pomagalo tudi združeno 
delo ljutomerske občine. Omeni
ti moramo, da so osnovni načrti 
za gradnjo končani že tri leta, le 
da so zadnjega pol leta začeli 
»resneje razmišljati«.

ZAKAJ NE HOTEL?

Vsa laična razmišljanja, kakor 
so: v ljutomerski občini je samo 
en hotel, v drugih pa jih je več; 
termalno kopališče v Banovcih 
čaka podobna prihodnost kot 
Moravske Toplice, zato morajo 
imeti svoj hotel: poleti so vse po
stelje razprodane . .., so prav go
tovo premalo za odločitev za ta
ko veliko naložbo, kakor je grad
nja novega hotela. Hotel Jeruza
lem v središču mesta Ljutomer je 
bil v letu 1986 zaseden le 47-od- 
stotno (kar pa je nekoliko bolje 
kot prejšnja leta). In če povemo 
v številkah — 13534 prenočitev v 
hotelu Jeruzalem je toliko, kot 
jih je bilo v poletnih mesecih v 
kopališču Banovci, in sicer 10 ti
soč v kampu in 3 tisoč v bungalo
vih. In druga primerjava — sko
raj toliko prenočitev so imeli v 
tozdu Moravske Toplice v letu 
1986 pri zasebnikih (od vseh 180 
tisoč prenočitev v lanskem letu). 
Hotel Jeruzalem torej samo kot 
hotel ne bi mogel obstajati, na 
srečo ga rešujejo točilnice in pri
pravljanje hrane( v kuhinji hote
la pripravljajo okrog 1300 malic 
za organizacije združenega dela, 
Muro, MTT, LTH, Imgrad ...).

»NOV NAČIN ŽIVLJENJA« 
ZA TERMALNO KOPALIŠČE 
BANOVCI

Lani junija smo izvedeli za 
nov program kopališča v Banov
cih, v katerega je spadal seminar 
o kakovostnejšem načinu življe
nja, ki bi ga vodil Lojze Stanič.
Namesto predvidenih 200 udele
žencev jih je sodelovalo le 20. Po 
izjavah voditelja so Banovci ne
primeren in težko dostopen pro
stor. kor nam je dejal direktor 
tozda Jeruzalem, Franc Rajnar, 
zaradi tega niso imeli prevelike 
izgube (prevozi, propaganda in 
bivanje voditelja), šlo jim je bolj 
za popularizacijo kopališča v Ba
novcih.

Kakorkoli že, cilji so bili razli
čni, zato verjetno seminar ni 
uspej. Prav gotovo pa bodo mo
rali v Termalnem kopališču v Ba
novcih in tozdu Jeruzalem v pri
hodnje razmišljati o »svojem na
činu preživljanja«, ne smejo pa 
pozabiti na kakovost.

Bernarda Peček

skozi Moravske Toplice?
Letos nameravajo urediti regionalno cesto skozi naselje 

Moravske Toplice na odseku od mostu prek potoka Lipnica do 
mostu na Titanovem potoku. Za celoten odsek ceste Martjanci — 
Moravske Toplice je leta 1971 IBE Ljubljana izdelal projekt za 
tedanjega investitorja Cestni sklad SRS in SO Murska Sobota. 
V lanskem letu so opravili prvo etapo gradnje ceste od Martja- 
nec (konec naselja) do začetka naselja v Moravskih Toplicah. 
Letos je tako načrtovana druga etapa, ki zajema obnovo ceste 
skozi naselje Moravske Toplice.

' Osnovna izhodišča za izdelavo lokacijskega načrta so za
jeta v srednjeročnem in dolgoročnem načrtu soboške občine za 
obdobje 1986—1990 oziroma v letih 1986—2000. Omenjena 
cesta je izrednega pomena iz več razlogov. Povezuje namreč 
Mursko Soboto z Lendavo prek Dobrovnika, turistično-rekrea- 
tivni center v Moravskih Toplicah z mestom in dalje z Avstrijo, 
od koder prihaja največ gostov. Ureditev vozišča znotraj nase
lja pa je potrebna predvsem zaradi prometnovarnostnih razlo
gov, saj ni urejenih pločnikov niti za kolesarje niti za pešce. 
Poleg tega sedanji odsek ceste ne poteka voznotehnično pravil
no, kot to terjajo novejši predpisi o cestni zakonodaji. Skupna 
dolžina tega odseka znaša čez 620 metrov. V lokacijskem načr
tu pa je predvidena tudi nova avtobusna postaja na južni stra
ni regionalne ceste pred križiščem s priključkom proti kopali
šču. Tu načrtujejo tudi gradnjo spremljajočih objektov, kot so 
bife, slaščičarna, picerija, prodaja časnikov in drugo. Uredili 
pa naj bi tudi parkirni prostor za avtobuse in zelene površine. 
O tem osnutku lokacijskega načrta bo seveda potekala še ja
vna razprava, ki bo navrgla še kakšne ideje za ustreznejšo ure
ditev prometne povezave skozi Moravske Toplice.

Akcija
za nove

počitniške

Med delavci je vedno večje 
zanimanje za cenena letova
nja. To se je pokazalo tudi v 
lanskem letu, ko je bilo izred
no veliko zanimanje za letova
nja v počitniškem naselju v 
Monseni pri Rovinju, kjer ima 
Počitniška skupnost Murska 
Sobota 620 ležišč. Tudi cena 
letovanja je bila zelo ugodna, 
saj je znašala v glavni sezoni 
850 dinarjev na osebo, kar je 
približno toliko, kot stane le
tovanje v kampu. Žal pa so bi
le razpoložljive zmogljivosti 
zdaleč premajhne, da bi lahko 
omogočili letovanja vsem, ki 
bi to želeli. Zaradi tega je tudi 
nastala pobuda, da bi razširili 
letoviške zmogljivosti z grad
njo podobnega letovišča na 
morju, kot je v Monseni pri 
Rovinju. Nosilca akcije, ki je 
že dobila podporo v nekaterih 
delovnih organizacijah ' — 
medobčinski svet Zveze sindi
katov za Pomurje in Počitni
ška skupnost Murska Sobota 
— sta že pisno seznanila o na
menu akcije vse osnovne orga
nizacije sindikata v Pomurju.

Tako imajo možnost pridobi
tve počitniških zmogljivosti tu
di tisti tozdi, ki še niso člani 
Počitniške skupnosti. Novo le
toviško naselje naj bi bilo nek
je na srednjem Jadranu in bi 
bilo grajeno podobno kot v 
Rovinju — bungalovi s kopal
nico in opremljeno kuhinjo.

Letovišče bi gradili postopno z 
različnimi prostori (2 do 5 le
žišč). Ce bo akcija dobila širšo 
podporo v tozdih, svojo odloči
tev morajo delovni kolektivi 
posredovati Počitniški skup
nosti Murska Sobota najpoz
neje do 10. marca letos, bodo 
takoj začeli iskati prostor in 
odkupili zemljišča. V drugi fa
zi bi pripravili potrebno doku
mentacijo in uredili infra
strukturo: recepcijo, dovozno 
cesto, vodovod, elektriko, ka
nalizacijo in sanitarije za po
trebe avtokampa. Lokacijo bi 
tako lahko izkoristili za po
stavitev prikolic članic poči
tniške skupnosti. V tretji fazi 
pa bi gradili hišice. Sicer pa 
bo Počitniška skupnost Mur
ska Sobota takoj po izteku ro
ka za prijavo sklicala razgo
vor z vsemi zainteresiranimi 
tozdi, da se bodo podrobneje 
dogovorili o poteku gradnje 
letoviškega naselja.

Feri Maučec

M. Jerše
csas ras
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PRIMAT, TOZD SKLADIŠČNA OPREMA LENDAVA

Povečujejo delež dela
in znanja

V Primatovem tozdu Skladiščna oprema so lani obseg fizične pro
izvodnje povečali za 14 odstotkov. Skupaj so izdelali 5133 ton raznih iz
delkov, in sicer 4062 ton skladiščne opreme (regali in konstrukcije skla
dišč) in 1071 ton dvižne opreme (razni viličarji). Pri skladiščni opremi 
so načrt izdelave za leto 1986 izpolnili 101-odstotno, pri dvižni opremi 
pa so se mu približali z 90 odstotki.

Morda bi količino svojih izdel
kov lahko kako drugače merili, 
ne' v kilogramih oziroma tonah, 
saj na podlagi tehtanja najbrž ni 
mogoče vselej ugotoviti dejan
skega povečanja proizvodnje, 
kot tudi številke o prihodku (ve
lja za vse organizacije) veliko
krat niso prave (inflacija!). Toda 
to merjenje je že v uporabi nekaj 
časa in najbrž se mu ne bo mogo
če kar tako odpovedati. Da bo 
podoba o količinski proizvodnji 
nazornejša, naj zapišemo še ne
kaj »kosovnih številk«: lani so 
izdelali 19 viličarjev z oznako 
ESX 1000. Gre za zunajserijski 
izdelek, ki je na tržišču trenutno 
zelo iskan. Mogoče ga je progra
mirati, njegove vilice pa sežejo v 
višino 8,5 metra. Ta viličar bodo 
še dodelali. Dalje: izdelali so 
2136 ročnih viličarjev z nosil
nostjo od 630 do 2000 kilogra
mov, 87 viličarjev posebne izved
be in 825 električnih viličarjev z 
nosilnostjo od 1000 do 2000 kilo
gramov.

Uspehov ne manjka tudi pri 
skladiščni opremi. Pri standardni 
opremi za skladišča, imenovani 
»mayorack« so si v Zvezni repu
bliki Nemčiji pridobili znak ka
kovosti. Predvsem tako opremo 
bi radi izdelovali tudi za domače 
kupce, ki pa žal bolj kot na kako
vost gledajo na ceno. V promet 
gre dobro tudi »minirack«, skla
diščna oprema oziroma regali.

»Kakšni pa so vaši letošnji na
črti,« smo ob obisku v Primatu 
povprašali direktorja, dipl, inže
nirja Jožeta BALASKA.

— Za letos načrtujemo 8-od- 
stotno rast proizvodnje. Predvi
devamo skupaj 5537 ton izdel
kov, od tega 4.424 ton skladiščne 
opreme in 1113 ton dvižne opre
me. Načrt bomo prav gotovo iz
polnili, saj je poslej manj težav z

IZ SOBOŠKEGA KROJA

Kaj kroji ugodne 
poslovne rezultate?

Da je možno dobro gospodariti tudi v manjši delovni organiza
ciji, potrjuje 80-članski kolektiv obrtnega podjetja Kroj iz Murske 
Sobote. V primerjavi z letom poprej so lani dohodek in čisti dohodek 
povečali za 149 odstotkov. Prvi je znašal 205 milijonov 526 tisoč di
narjev, drugi, ki je nastal po odbitku obveznosti iz dohodka, pa 166 
milijonov 380 tisoč dinarjev. Od ustvarjenega čistega dohodka so za 
sklade namenili 39 milijonov 362 tisoč dinarjev ali za 23,7 odstotka 
več kot leta 1985. Preostali del pa so prelili v osebno in skupno po
rabo. Na ta način so načrte za leto 1986 presegli za 13,3 odstotka. K 
temu je največ prispeval povečan obseg proizvodnje, kakor tudi ra
cionalnejša izraba delovnega časa in reprodukcijskega materiala.

V KROJAŠTVU DVOIZMEN
SKO DELO

In s čim se ukvarjajo delavci 
soboškega Kroja? V prvi vrsti 

PRIPRAVA BLAGA ZA OBLAZINJENO POHIŠTVO - To je 
del pestrega proizvodnega programa soboškega Kroja. Fotografija 
iz arhiva.

gre za šivanje oblačil po meri, 
konfekcije in izdelovanje razli- 

nabavo materiala, pa tudi tržišče 
se nam je odprlo. Povem naj tu
di, da si prizadevamo, da bi v na
še izdelke vložili kar največ dela 
in da bi bilo razmerje, ki je zdaj 
premočno v korist materiala, na
posled prešlo v večjo korist dela. 
Zdaj v končni ceni izdelka pred
stavlja material 80 odstotkov in

Dipl. inž. Jože Balaško, direktor 
tozda Skladiščna oprema: »Brez 
lastnih razvojnih služb ne bo šlo.«

delo 20 odstotkov. To bomo med 
drugim dosegli tudi na ta način, 
da bomo pri viličarjih kar največ 
naredili v našem tozdu. Mislim 
predvsem ria hidravliko, ki je že 
nekaj izdelujemo sami. Seveda 
pa so za zahtevnejša dela potreb
ni novejši stroji. V zadnjih dese
tih letih smo za strojno opremo 
dajali bolj malo sredstev, v lan
skem letu pa smo končno začeli 
nabavljati novo, med drugim 
smo sklenili pogodbo za dobavo 
horizontalnega vrtalnega stroja z 
digitalnim odčitavanjem, potem 
so tu brusilni stroji, prišle bodo 
nove stružnice in tako naprej.

čnih uniform, kot so milični- 
ške, gasilske in druge, kakor tu
di za izdelovanje oblazinjenega 
pohištva, po čemer je na trgu 
precejšne povpraševanje. To 

velja predvsem za sedežne gar
niture, zato komajda sproti

»Primat Lendava pa ni le izde
lovalec skladiščne opreme, am
pak jo tudi sestavlja. Vaši delavci 
so često na terenu, kot pravimo 
delu zunaj matičnega območja.«

— Res je, naša skladišča sesta
vljamo v raznih krajih Jugoslavi
je, pa tudi izvažamo jih. Lani 
smo izdelali opremo za dve veli
ki skladišči v Alžiriji, potem za 
dve skladišči v Sovjetski zvezi.
Nekaj skladišč smo tudi opremili 
z našimi viličarji. Drugače pa te 
izvažamo tudi v Nemčijo in Špa
nijo, letos pa bomo predvidoma 
100 viličarjev izvozili tudi na Če
ško.«

Poslovni uspehi Primata iz 
Lendave v lanskem letu niso sla
bi, pomembno je tudi, da ni pri
kazal izgube, vendar bi bili še 
boljši, ko bi dale več od sebe 
skupne službe na ravni delovne 
organizacije v Mariboru. V mi
slih imamo tozd Marketing in v 
tej zvezi (ne)prizadevanja pri 
prodaji na domačem in tujem tr
žišču, pa pri nabavi (težave so bi
le zlasti z nabavo elektromotor
jev, hidravlike in toplo valjanih 
profilov) in tudi pri razvoju. Ker 
se povsem na kader zunaj proiz
vodnega območja ni mogoče za
našati, si v tozdu Skladiščna 
oprema prizadevajo za boljšo 
kvalifikacijsko sestavo zaposle
nih. Ta je zdaj v 400-članskem 
kolektivu takšnale: 1 delavec z 
visoko izobrazbo, 11 z višjo, 49 s 
srednjo, 3 visokokvalificirani, 
108 kvalificiranih, 51 polkvalifi- 
ciranih in 174 priučenih. Kole
ktiv je v »srednjih letih«. V tem 
času štipendirajo 3 na višjih ozi
roma visokih šolah (strojništvo 
seveda!), 2 na srednji in 23 na 
poklicnih. Ob delu pa študirajo 
(na visokih in višjih šolah) 4 de
lavci. Potem je jasno kot beli 
dan, da od svojih strokovnih ka
drov pričakujejo ne le, da bodo 
pridno bdeli nad načrti drugih, 
ampak da bodo (še več kot do
slej) tudi sami naredili pri razvo
ju.

Š. Sobočan

zmorejo izpolniti vsa naročila. 
Poglavitni razlog tiči gotovo v 
kakovosti opravljenega dela in 
izbranega blaga, ki ga kupci 
lahko dobijo v želeni barvi in 
obliki. Sicer pa je v soboškem 
Kroju razmerje med opravlja
njem krojaških in tapetniških 
del 60:40 v korist prvih. Pri tem 
se precej naslanjajo na že ute
čene kooperacijske posle. Da 
bi bili kos vsem naročilom, so v 
minulih dveh letih na novo za
poslili kar precej delavcev. Tu
di sodelovanje s tovarno obla
čil in perila Mura v Murski So
boti, za katero šivajo ženske 
kostime, je zgledno. Zato v le
tošnjem letu načrtujejo poveča
nje proizvodnega programa 
krojaštva, če bodo dobili ustre
zen kader, predvsem krojače in 
šivilje. To pa bi jim omogočilo 
uvedbo dvoizmenskega dela v 
krojaškem delu proizvodnje.

Precej načrtov imajo tudi pri 
izdelovanju oblazinjenega po
hištva. Ob izpolnjevanju posa
mičnih naročil trgovskih orga
nizacij in tudi zasebnikov se 
vse bolj uveljavlja popravljanje 
starih kavčev, foteljev in druge
ga. Teh popravil je namreč iz 
dneva v dan več, saj dobro ve
mo, da je nakup novega pohi
štva zdaj že precejšen strošek v 
družinskem proračunu. Zato se 
marsikdo raje odloči za popra
vilo oblazinjenega pohištva.

Potemtakem v soboškem Kroju 
ne predvidevajo spremembe že 
utečenega proizvodnega pro
grama, ki se je uveljavil na tr
gu.

Milan Jerše

V DO Gorenje Elrad namesto načrtovanih 145 kar 400 milijonov v 
poslovni sklad

Povečanje prihodka 
tudi odraz inflacije

Finančni rezultati v DO Gorenje Elrad za leto 1986 so nadvse 
uspešni, saj so dosegli 2,4-krat več kot lani in 1,3-krat več kot so na
črtovali celotnega prihodka — 12 milijard 445 milijonov dinarjev. 
Kot sami ugotavljajo, je takšno povečanje celotnega prihodka pred
vsem odsev visoke stopnje inflacije, prav tako pa povečanja proizvod
nje in prodaje. O uspešnosti slednjih smo sproti poročali, zato na 
kratko o finančnih rezultatih.

Porabljenih sredstev je bilo 7,5 milijarde, rast teh pa je bila po
časnejša kot rast celotnega prihodka. Zato je bilo tudi dohodka sko
raj 3-krat več kot prejšnje leto, in sicer 4,9 milijarde dinarjev. 3,2 
milijarde je bilo čistega dohodka, za osebne dohodke je bilo name
njenih 2,4 milijarde dinarjev, v rezervni sklad so namenili 103 milijo
ne dinarjev ter v stanovanjskega 107 milijonov.

Za poslovni sklad jim je ostalo tako kar 465 milijonov dinarjev, 
kar jim bo omogočilo nadaljnje razvijanje in posodabljanje.

bp

SPREMEMBA OSNOVNE DEJAVNOSTI LENARŠKEGA CEN- 
TROVODA

STROJNI OMETI IN
CENTROIZOMAT 860

Centrovod iz Lenarta v Slovenskih Goricah je relativno mlada de
lovna organizacija, saj je bila ustanovljena nekako pred dvajsetimi leti. 
Vendar pa nam njeno ime ne pove kaj dosti o dejavnosti, s katero se 
ukvarja, točneje, o številnih dejavnostih, s katerimi se je ukvarjala. Maj
hen ozd z nekaj več kot 200 zaposlenimi, ki imajo različno kvalifikacijo, 
je lahko gibljiv in se ukvarja s tisto dejavnostjo, po kateri trg najbolj 
sprašuje, in ki je tudi najbolj dobičkonosna.

Začeli so torej pred dvajsetimi 
leti kot komunalna organizacija, 
nato so se ukvarjali tudi z visoki
mi in nizkimi gradnjami. V letu 
1987 bodo spremenili osnovno 
dejavnost skoraj v celoti, kajti 
komunalo bodo prepustili mari
borski delovni organizaciji, še do 
konca leta pa bodo nehali z 
gradbeništvom, ki je zadnja leta 
v kar veliki krizi.

Centrovod bo v prihodnje 
znan zgolj kot izdelovalec notra
njih, zunanjih in izolacijskih 
ometov ter strojev za nanašanje 
-suhih ometov. Tačas končujejo 
stroj za izdelavo puhane plasti
ke, ki je skupni rezultat drobne
ga gospodarstva iz Kamnika in 
strokovnjakov Centrovoda, stal 
pa bo okrog 50 milijonov dinar
jev. Predstavili ga bodo na sko
rajšnjem gradbenem sejmu v 
Gornji Radgoni, nato pa še na 
tujem. Že sedaj imajo zanj 15 na
ročnikov, to so seveda gradbene 
organizacije, ki bodo te sodobne 
stroje uporabljale pri svojem de
lu. Ker bo strojegradnja v pri
hodnje osnovna dejavnost te ma
le delovne organizacije, bodo 
morali zaposliti okrog 30 novih 
kvalificiranih kadrov, predvsem 
elektro in strojnih inženirjev ter 
ključavničarjev.

Zelo iskana je malta za zunanje omete TERMOIZOFIX 85. (Posnetek: 
M. Klemenčič)

Ivan Vela, odgovoren za ko
mercialo in razvoj, je o doseda
njem delu dejal: »Sedaj je na te
renu okrog 100 delavcev, drugi 
pa delajo tukaj v delavnici v Le
nartu. V Punti na Malem Lošinju 
so naredili kakovostne strojne 
omete, na šoli v Cerkvenjaku 
opravljajo gradbena dela, prav 
tako delajo za Kmetijsko zadru
go in Pik Lenart. Tudi inštalacij
skih del je bilo zaenkrat dovolj, 
opravljali so jih po celi državi, 
na primer v Novem Sadu, Mari
boru, Novem mestu .. . Kovin
skopredelovalna dejavnost je do 
sedaj izdelovala traktorske kabi
ne, objekte in predmete iz nerja
večega jekla. Upamo, da bodo fi
nančni rezultati za leto 1986 kar 
ugodni. Seveda pa v prihodnje 
najbolj računamo na betonsko 
malto C 83, saj smo edini izdelo- 

valeč malte, ki je najprimernejša 
za podlago ploščicam v kopalni
ci. Prav tako nam je adut TER- 
MOIZOFIX, ki ma toplotnoizo- 
lacijske lastnosti. Večina snovi, 
iz katerih izdelujemo te ometne 
materiale, je domačih, in sicer 
kar 97 odstotkov; Le 3 odstotke

Glavna aduta lenarškega Cen
trovoda sta vsekakor suha malta 
za zunanje omete iz apna, cement
ne malte, kalcitnega peska, kame
ne moke, perlita, mletega stiropo
ra in veziva z imenom TERMOI- 
ZOFIX 85, ki ima odlično toplot- 
noizolacijsko sposobnost, ter mal
ta za notranje omete TERMOFIX, 
dokončno zmešana hidravlična su
ha malta. Njihov izum so tudi ce
mentna malta C 83 za obdelavo 
notranjih sten, cementni obrizg 
CO 85 za podlago ometom ter 
končni sloj B 85 kot bavarska fa
sada.

materialov uvažamo, in to so se
veda razni dodatki, veziva, ki pa 
so skrivnost.

Prav tako bomo letos začeli iz
delovati stroje za ometavanje.

Resda podobni že obstajajo, to
da naši bodo manjši in računal
niško vodeni.«

Prav zaradi teh načrtov in 
spremembe načina proizvodnje 
bodo začeli še to leto v Centro- 
vodu s kar veliko naložbo, to bo 
nova mešalnica za pripravo teh 
ometov, ki bo stala kar milijardo 
dinarjev. Poleg novih objektov 
bodo morali kupiti tudi opremo 
za strojegradnjo. Z deli bodo za
čeli jeseni, tako bo predvsem leto 
1988 minilo v znamenju gradenj.

Gradnja bo etapna, računajo 
pa na pomoč večjih delovnih or
ganizacij, ki so pravzaprav izva
jalci del in uporabljajo njihove 
izdelke. Tako bodo morali zago
toviti »le« okrog 200. milijonov 
lastnih sredstev.

Bernarda Peček

KOMUNA BELTINCI

Letos 
združitev

Komune in 
Graditelja?
Obrtno podjetje Komuna 

Beltinci je kljub težjim razme
ram gospodarjenja uspešno 
sklenilo lanskoletno poslova
nje. Čeprav se srečujejo s teža
vami zaradi nelojalne konku
rence in si morajo večkrat pri
dobiti delo za vsako ceno, kar 
posebej velja za družbeno sta
novanjsko gradnjo, ki predsta
vlja blizu 60 odstotkov dela, in 
čeprav niso povsem rešili ka
drovske problematike, jim je 
uspelo poleg rezervnega skla
da in sklada skupne porabe po 
več letih nekaj sredstev naloži
ti tudi v poslovni sklad. Uspe
lo jim je tudi povečati osebne 
dohodke za 140 odstotkov in ti 
znašajo brez poračuna po za
ključnem računu v povprečju 
84.000 dinarjev.

S takimi kazalci uspešnosti 
poslovanja nameravajo nada
ljevati tudi letos, četudi se raz
mere gospodarjenja ne bodo- 
izboljšale. Po besedah direk
torja Maksimiljana Gjereka si 
veliko obetajo tudi od združi
tve z Graditeljem Beltinci. O 
tem so se pogovarjali že leta 
1975, vendar pa do združitve 
še ni prišlo, ker niso bili vedno 
upoštevani interesi delavcev 
ter razvoj delovne organizacije 
in kraja. Zato so bili za zdru
žitev enkrat pri Komuni, dru
gič pa spet pri Graditelju, niso 
pa mogli uskladiti interesov 
obojih. Ponovno pobudo o 
združitvi je dala Komuna ko
nec leta 1975, ki so jo podprle 
tudi družbenopolitične organi
zacije in krajevna skupnost.

Predlagana je bila komisija, 
ki je pripravila potreben ela
borat upravičenosti združitve.

Do nje pa ni prišlo, ker je bilo 
negativno stališče pri Gradite
lju. Pripravljenost do povezo
vanja pa se je pokazala pri 
Graditelju konec lanskega le
ta in resnejši pogovori so zopet 
stekli. Pri Komuni podpirajo 
prizadevanja za združitev Gra
ditelja in Komune, ker pri tem 
vidijo gospodarsko upraviče
nost, združevanje kadrov, bolj
šo organizacijo dela, skupen 
nastop, posodobitev posamez
nih delovnih procesov, večjo 
materialno in socialno varnost 
delavcev. Tako vse kaže, da se
daj ni zadržkov za združitev ne 
pri Graditelju in ne pri Komu
ni. Zato je pričakovati, da bo 
letos zares prišlo do združitve.

F. Maučec

LINA BREZ 
IZGUBE

V Lini Apače so odposlali fe
bruarsko proizvodnjo pianinov za 
izvoz, močno pa bodo morali plju
niti v roke marca, saj bodo morali 
montirati dvojno količino ter dva
krat odposlati dogovorjeno števi
lo. Spoštovanje rokov dobave je 
eno najpomembnejši pravil dobre
ga poslovanja sodelovanje in tega 
se zavedajo tudi v Lini. Isto velja 
za montažerje notranje opreme, ki 
so lansko leto poželi veliko pohva
le za hitro in kakovostno delo. Že 
marca bodo odpotovali nameščat 
notranjo opremo v hotelu Neum v 
Neumu, kjer jih čakajo dela še na 
dveh objektih.

Zavzetost in kakovostno delo delav
cev Line je treba tem bolj pohvaliti za
radi tega, ker njihovi osebni dohodki še 
malo niso bili pravično plačilo opra
vljenega dela. Povprečni osebni doho
dek v letu 1986 je bil nekaj čez 86 tisoč 
dinarjev, kar je krepko pod republi-1 
škim in občinskim povprečjem. V prvih 
dveh mesecih letos so dosegli komaj 
lanske povprečne dohodke v republiki.

Razveseljiva pa je vest, da je letni 
zaključni račun brez izgube. Celotnega 
prihodka v letu 1^86 je bilo milijardo 
179 milijonov (indeks 253), dohodka 
551 milijonov (250 indeks), čistega do
hodka 341 milijonov (indeks 233), za 
osebne dohodke pa je bilo namenjenih 
333 milijonov (indeks 236). Ostanek 
čistega dohodka so razdelili: 3 milijo
ne za stanovanjski sklad, 3,7 milijona v 
rezervni sklad in 1,2 milijona v sklad 
skupne porabe. V prihodnje bodo po
skušali ustvariti še sredstva za poslovni 
sklad.

Bernarda Peček
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kmetijska panorama
V LJUTOMERSKEM MLEKO- 
PROMETU

Živinoreja, ki je že pred leti za
šla v hudo krizo, se še ni znebila 
vseh težav, saj so bile te v lanskem 
letu še vedno pri prireji, ki je bila 
tudi v Pomurju pod ravnijo prejš
njega leta. To pa ne drži za prido
bivanje in odkup mleka, saj je bil 
slednji v Sloveniji lani večji za 2,1 
odstotka, pa tudi v obeh pomur
skih mlekarnah so odkupili več 
mleka kot v letu 1985.

V ljutomerskem Mlekoprome- 
tu, ki odkupuje mleko na območ
ju štirih občin (v celoti le na ob
močju ljutomerske in radgonske 
občine), so ga lani odkupili 3,7 
odstotka več kot predlani, skupaj 
z dokupom od drugih mlekarn 
pa so ga predelali 3 odstotke več 
kot v letu 1985 in toliko več so iz
delali tudi sirov. V Mlekoprome- 
tu so namreč,specializirani v iz
delavo trdih in topljenih sirov in 
v tej smeri je zastavljen tudi na
daljnji razvoj te delovne organi
zacije. Ob večjem odkupu mleka 
in istem številu zaposlenih vsako 
leto raste produktivnost, saj v 
Mlekoprometu predelajo pov
prečno okrog 57 tisoč litrov mle
ka dnevno, so pa tudi meseci, ko 
ga predelajo okrog 70 tisoč litrov 
vsak dan. Načrti so še veliko bolj 
ambiciozni, saj pravijo, da bodo 
čez pet do deset let že predelali 
dnevno okrog 85 tisoč litrov mle
ka, to pa je za sirarno, kjer je ka
kovost še posebej pomembna, že 
tudi maksimum.

Čeprav je pridobivanje mleka 
za rejce še vedno ekonomsko 
najbolj zanimivo, saj je plačilo 
mesečno, pa se v Mlekoprometu 
zavedajo, da brez vlaganj v osno
vno proizvodnjo ne bi dosegali 
željenih rezultatov. Na svojem 
odkupnem območju imajo dobro 
organizirano reprodukcijsko

Društvo vinogradnikov
naprej

Društvo vinogradnikov prek
murskih goric Goričko je z zad
njim predavanjem, ki je bilo 
posvečeno gnojenju vinske trte, 
končalo jesensko-zimsko teore
tično izobraževanje svojih čla
nov. S tem pa aktivnosti dru
štva seveda ni konec, saj bo v 
mesecu marcu pripravilo še 
praktične prikaze rezi vinske tr
te. Takšne prikaze so za člane 
pripravili že lani in ker je bilo 
zanje izredno zanimanje, so Je 
v društvu letos odločili, da jih 
pripravijo v več krajih.

Tako bo praktični prikaz rezi 
vinske trte že to soboto (11. 
marca) ob 10. uri na ekonom
ski enoti KG Rakičan v Mač- 
kovcih, v nedeljo ob isti uri pa 
bo prikaz v Bogojini, vsi, ki jih 
rez zanima, pa naj se zberejo 
pri J. Puhanu. V ponedeljek ob 
13. uri bo zbirališče pri gostilni 
Flegar v Gerlincih, v sredo ob

Predvsem kakovost in izvoz

V ljutomerskem Mlekoprometu so specializirani v izdelavo trdih in to
pljenih sirov, so pa ena redkih jugoslovanskih mlekarn, ki izvaža sire na 
najzahtevnejša zahodna tržišča.

skupnost, z rejci dobro sodeluje
jo, pa tudi odkupna mreža je do
bro organizirana in sodobno 
opremljena. Rejci morajo dojeti, 
da jim želimo pomagati in sveto
vati, pravijo v Mlekoprometu, 
zato smo tudi nenehno med nji
mi. Ob skrbi za posodabljanje 
zbiralnic sodelujejo tudi pri zati
ranju mastitisa, z nasveti pa so 
nenehno med rejci, saj siri zahte
vajo kakovostno surovino. Če 
namreč rejci želijo pravočasno 
dobiti plačilo za mleko, morajo 
biti siri prodani, tržišče pa zahte
va predvsem kakovostne izdelke.

Tehnologija tudi v mlekarstvu 
ne počiva in če želijo v korak s 
svetovnim razvojem, morajo tudi 
v Mlekoprometu posodabljati 
proizvodnjo. To je še toliko bolj 
pomembno, ker se ta delovna or
ganizacija vse bolj usmerja v iz
voz, tu pa lahko konkurirajo le s 
kakovostjo. V lanskem letu so se 
tako lotili posodobitve neposred
ne predelave sira ementalca, ki je

aktivno
15. uri pri gostilni Jošar v Pro
senjakovcih in v četrtek ob 13. 
uri pri gostilni Drvarič v Ra- 
dovcih. S prikazi rezi vinske tr
te bodo nadaljevali prihodnjo 
soboto (14. marca). Dopoldne 
ob 10. uri bo zbirališče pri E. 
Novaku na Vaneči, ob 14. uri 
pa pri gostilni Antalič v Sebe- 
borcih. Zadnji praktični prikaz 
rezi vinske trte bo v nedeljo ob 
10. uri v Tešanovcih, interesen
ti pa naj se zberejo pri kmeč
kem turizmu Erniša.

Poleg praktičnih prikazov re
zi vinske trte pa bo društvo vi
nogradnikov v marcu pripravi
lo tradicionalno društveno oce
njevanje vin, ki bo 19. marca. 
Vinogradniki, ki želijo oceno 
svojega vina, naj dostavijo 2 li
tra vzorca vina na Živinorejsko 
veterinarski zavod in to 16., 17. 
in 18. marca do 10. ure dopold
ne.

njihov osnovni izdelek. Kupili so 
najsodobnejše stiskalnice, letos 
pa bodo za okrog 500 kvadratnih 
metrov razširili še proizvodne 
zmogljivosti. V njih bodo uredili 
zorilnico sirov, saj je tehnologija 
na tem področju že tako napre
dovala, da zahteva spremembe 
tudi v Mlekoprometu. Ob tem 
bodo kupili še dva stroja za avto
matsko izdelavo sirov in tako bo 
čez kakšni dve leti ta obrat poso
dobljen že do največje možne 
mere. Vrednost naložb, ki so tre
nutno v teku, znaša 450 milijo
nov dinarjev, 40 odstotkov po
trebnih sredstev zanje pa bodo 
sami zagotovili.

Kot smo že zapisali, se v zad-

Nizozemci pohvalno o Panonki
Letošnjega sadjarskega semi

narja v Murski Soboti se je ude
ležil tudi dr. Harm B. Scholte, 
predstavnik nizozemske firme, ki 
že več let uspešno sodeluje s 
Kmetijsko zadrugo Panonka. Tu
di v sadjarstvu je treba iti v ko
rak z razvojem tehnologije in 
znanosti ter ob nižjih stroških 
pridelati čim več kakovostnega 
pridelka. S kooperacijsko pogod
bo sta se oba partnerja zavezala, 
da bosta v pridelavo sadnih sa
dik in sadja uvajala najsodobnej
šo tehnologijo in znanstvene iz
sledke — in rezultati ne izostaja
jo.

Po besedah dr. Scholteja so 
Nizozemci pri izbiri partnerja 
imeli srečno roko, saj so v Pa- 
nonki že osvojili novo tehnologi
jo in tudi kakovost ne izostaja. 
Sadne sadike, ki so jih lani ra
zmnožili v tej kmetijski zadrugi, 
po kakovosti niso zaostajale za 
tistimi, ki jih pridelujejo na Ni
zozemskem, saj so jih izvozili ce
lo na najzahtevnejše tržišče 
Združenih držav Amerike. Mož
nosti za razširitev sodelovanja so 
zato v prihodnje še toliko večje, 
saj je Panonka edina v Jugoslavi
ji, ki prideluje brezvirusne sadi
ke in že letos se bo obseg menja
ve povečal za 50 do 60 odsto
tkov.

Sodelovanje med obema part
nerjema pa ni omejeno le na 

njem času tudi v Mlekoprometu 
vse bolj usmerjajo v izvoz in re
zultati ne izostajajo. Njihove sire 
najdemo lahko na najzahtevnej
ših zahodnih tržiščih, tudi v drža
vah, kjer ima sirarstvo tradicijo, 
kar je najboljši dokaz za kako
vost ljutomerskih sirov. Med 
drugim izvažajo v Italijo, Švico, 
Belgijo, Združene države Ameri
ke, še posebej spodbudno ob tem 
pa je, da na teh tržiščih dosegajo 
tudi dobre cene in tako pri izvo
zu bistveno ne izgubljajo. Izvoz 
pa ostaja njihova usmeritev tudi 
v prihodnje. Tuji kupci povpra
šujejo po njihovih izdelkih in so 
ena redkih jugoslovanskih mle
karn, ki si je s kakovostnimi širi 
utrla pot v svet. 120 ton sirov, ko
likor jih letno izvozijo, sicer v 
svetovnem merilu ne predstavlja 
veliko, vendar pomembno je že 
to, da so z izvozom uspeli. In kot 
bo v Mlekoprometu rasla proiz
vodnja, tako se bo povečeval tu
di izvoz. Ludvik Kovač

TURNIŠČE:
cene pujskov

Minuli četrtek, 26. februarja, 
so rejci pripeljali na sejem v Tur
nišče 40 pujskov, starih od 7 do 10 
tednov in težkih od 15 do 20 kilo
gramov. Za par so zahtevali od 
40.000 do 45.000 dinarjev, prodali 
pa so 32 živali.

vzgojo sadnih sadik, pač pa tudi 
na pridelavo sadja. Kot je pove
dal dr. Scholte, tudi tu dosegamo 
dobro kakovost, prav kakovost 
pa je porok za izvoz in tudi za 
dobro ceno. L. K.

V ABC POMURKI ZA PREDNOSTNE NALOŽBE ZDRUŽUJEJO 20 ODSTOTKOV TEKOČE 
AMORTIZACIJE

9,8 milijard za prednostne naložbe
Proizvodnji hrane bodo v Po

murju oziroma ABC Pomurki le
tos od blizu 9 milijard dinarjev, 
predvidenih za naložbe, nameni
li le polovico. Od tega bo druž
beni sektor kmetijstva v obnove 
govejih hlevov vložil 75 milijo
nov, gradnjo silosov za žitarice 
180, obnovo vinogradov 90 in 
obnovo sadovnjakov 36 milijo
nov dinarjev, oziroma skupaj 
381 milijonov dinarjev.

V zadružni proizvodnji bodo 
za naložbe namenili 1,25 milijar
de dinarjev. Zadružniki bodo 
gradili skladišče sadja, reproduk
cijskih materialov in zbirni cen
ter za grozdje v Lendavi.

V predelavi bodo za tehnolo
ške izboljšave v soboški Mesni 
industriji porabili 150 milijonov, 
za obnovo valilnice Agromerkur 
490 milijonov, predelavo mleka 
v Tovarni mlečnega prahu v

Zdrava hrana — alternativa ali utopija?

IZZIV KLASIČNEMU
KMETOVANJU

Zgovoren molk kmetijskih strokovnjakov in drugih udeležencev mi
nulih Pomurkinih poljedelskih dni v Murski Soboti po predavanju prof, 
dr. Jožeta Mačka z Biotehniške fakultete v Ljubljani o alternativnem 
pridelovanju hrane.

Za ohranitev naravnega okolja 
z značilnimi krajinskimi tipi in 
samoniklim rastlinstvom in žival
stvom se ponuja tako imenovano 
biološko-ekološko ali organsko- 
dinamično pridelovanje hrane. 
Uveljavlja se zlasti v ZDA in na 
Kitajskem, vse bolj pa prodira v 
Evropo (npr. ZR Nemčija, Švica) 
in tudi k nam. V slovenskem pro
storu se alternativni načini pride
lovanja uvajajo v Pomurju, na 
Obali in v domžalski občini, če
prav gre bolj za poskuse in vrti
čkarstvo kot uveljavljen način 
gospodarjenja. Je pa v bistvu iz
ziv konvencionalnemu (klasične
mu) kmetovanju, ki porabi 
ogromne količine rudninskih 
gnojil in kemičnih sredstev ter 
zdravil tako pri rastlinah kot pri 
živalih. Nasprotno pa pri biolo- 
ško-ekološki pridelavi prevladu
jeta raba hlevskega gnoja in ko
lobarjenje. Končni učinek je 
zdrav živež, varstvo naravnega 
okolja in ohranitev samostojnih 
(specializiranih) kmetij.

»Kolikor mi je znano iz tujih 
virov, se z biohrano nikjer ne 
ukvarja nobena velika pridelo
valna organizacija, temveč le po
samezni kmetje in vrtnarji, ki 
svoje pridelke prodajajo nepo
sredno kupcem, bodisi na doma
čem dvorišču bodisi na živilskem 
trgu. To je seveda najbolj dono-

Murski Soboti 300 milijonov, za 
ureditev razsekovalnice divjadi 
70 milijonov, za izsuševanje zem
lje za Tovarno sladkorja v Ormo
žu pa bodo namenili 1,2 milijar
de dinarjev. Skupaj bodo nalož
bam v predelavo hrane namenili 
2,395 milijarde dinarjev.

Sicer pa bodo v sestavljeni or
ganizaciji ABC Pomurka poleg 
proizvodnje hrane za razširitev 

■trgovske mreže vložili 2,757 mili
jarde dinarjev. Največ sredstev 
—- blizu milijarde — bo stal trgo
vinski center v Kranjski Gori, pri 
gradnji katerega bo Golica z Je
senic sodelovala z 247 milijoni, 
gradilo pa ga bo več investitor
jev. 136 milijonov pa bo stal 
market na Škofljici, ki ga bo gra
dila DO Tabor iz Grosuplja.

Med naložbami v gostinstvo, 
ki bodo skupaj stale 1.357 mili
jarde, bodo večje: hotel v Sevni
ci, ki ga bo sofinanciralo še zdru- 

sno. Mogoča pa je prodaja prek 
raznih ustreznih prodajnih orga
nizacij, specializiranih za to vr
sto živeža, kar pa je za.neposred- 
ne pridelovalce mnogo manj do
nosno,« je pojasnjeval dr. Maček 
in podrobneje predstavil nekate
re načine za pridelovanje biohra- 
ne. Kasneje se je vprašal, če so 
alternativno pridobljeni pridelki 
res vsebinsko boljši kot pridelki, 
pridelani na konvencionalni na
čin. »Dozdajšnje analize razlik 
niso mogle zanesljivo in splošno 
veljavno ugotoviti, čeprav privr
ženci biohrane to vztrajno trdijo. 
Gre le za izredno velika nihanja 
kakovosti pri obeh tipih pridel
kov. Menim, da to za nas ni bi
stveno. S pridobivanjem biohra
ne naj kmetijstvo izpolni tržno 
praznino, kolikor obstaja, tako 
doma kot pri izvozu,« smo sliša- 
**• B. Žunec

ženo delo te občine, v višini 5 mi
lijonov, in elektrogospodarstvo 
SR Slovenije s 3 milijoni, ki ga 
bo koristilo med gradnjo verige 
elektrarn na Savi. Predračunska 
vrednost hotela v Sevnici, pri 
gradnji katerega bo ABC Pomur
ka sodelovala z 20 odstotki, je 
milijarda dinarjev. V načrtu ima
jo še 500 milijonov vredno obno
vo restavracije Slamič v Ljublja
ni, Gorenjka z Jesenic pa bo v 
gostinski obrat v trgovinskem 
centru v Kranjski Gori vložila 
231 milijonov.

Naštete naložbe so prednostne 
in jih bodo v ABC Pomurki v vi
šini 20 odstotkov sofinancirali iz 
združenih sredstev sestavljene 
organizacije. Ta sredstva zagota
vljajo z združevanjem 20 odsto
tkov sredstev tekoče amortizaci
je, ki jo združujejo v Interni ban
ki.

Boris Hegeduš

Jože Nemeš, 
dipl. inž. agr. POMEN KALCIJA V KMETIJSKI PRIDELAVI

Z dodajanjem kalcija kmetijskim zemljiščem želimo doseči naj
primernejše razmere za uspevanje kulturnih rastlin. Kalcij ima v tleh 
dvojno vlogo, in sicer rabi za rast in razvoj rastlin ter kot faktor plod
nosti tal. Količina kalcija, ki ga rastline odnašajo s pridelki, je odvi
sna od količine pridelkov in seveda vrste kulture. Računa se, da odna
šajo žita od 20 do 50 kg/ha kalcija, krompir 40 kg/ha, sladkorna pesa 
100 kg/ha, repica 120 kg/ha, zelje 350 kg/ha, črna detelja 150 kg/ha 
in lucerna do 500 kg/ha. Poleg tega moramo računati na različnih ti
pih zemljišč in v različnih podnebnih razmerah na izpiranje kalcija iz 
tal, in to od 50 do 800 kg/ha letno.

Ločimo meliorativno apnenje (popravljanje pH tal) in dopolnil
no apnenje tal. Tla v pokrajini so nastala iz rudnin, ki imajo premalo 
kalcija in so zato tudi kisla. Za njihovo povečano rodnost jih je treba 
apniti in s tem doseči normalno pH vrednost za posamezna zemljišča. 
Mnoga zemljišča so potrebna tudi gnojenja z osnovnimi hranili večjih 
doz. Iz tega sledi, da bi moral vsak kmetovalec vedeti za pH svojih 
zemljišč, o tem naj bi vodil posebno skrb, da tega s sedanjim načinom 
pridelovanja ne bi poslabševal.

POJEM KISLOSTI TAL .
S stalnim pridelovanjem in vsakoletnim izpiranjem se iz tal izgu

bljajo ali odnašajo-precejšnje količine kalcija. Kalcij uravnava kislost 
tal, njihovo sestavo, od katere sta odvisna vsebnost vode in zraka ter 
mikroflora tal. Od količine kalcija v tl A je odvisna sposobnost rast
lin, da iz tal sprejemajo potrebna hranila. . ,.

Za pridelovanje rastlin je zelo pomemben pojem - kislost tal ali 
pH vrednost. Stopnja kislosti (aciditeta) in bazičnost (alkalnost) se iz
ražata s številčno vrednostjo pH. Taje določena s količino voi vi 
ionov (pozitivno ali negativno nabiti delci tal) m koloidnih delcev tal, 
ki lahko lebdijo v vodi. Povečana količina vodikovih ionov v raztopi
ni tal pomeni, da so tla kisla, povečana količina hidroksilmh ionov pa 
pomeni, da so tla alkalna. Če imajo tla enake količine H + 1 ,

1. od 0 do 4,5 zelo kisla tla
2. od 4,5 do 5,5 srednje kisla tla
3. od 5,5 do 6,5 slabo kisla tla
4. od 6,5 do 7,0 zelo slabo kisla do nevtralna tla
5. od 7,0 do 7,5 slabo alkalna tla
6. od 7,5 do 8,0 srednje alkalna tla
7. več kot 8,0 zelo alkalna tla.

Kislost tal se med letnimi časi spreminja. Poleti je lahko za okoli 
0,5 pH višja kot jeseni, pozimi ali zgodaj spomladi.

nov, pomeni, da so nevtralna. Ti odnos, se izražajo s stevih od 0 do 14 
in jih poznamo kot pH vrednost (pondus hidrogemum - .vodikova 
teža). Tako je v kislih tleh pH vrednost manjša od 7, v alkalnih večja 
od 7 ter 7 nevtralna sredina. Ta razmerja se najlažje ponazorijo na 
skici:

naraščajoča kislost
nevtralno

naraščajoča bazičnost

1--- 5-- 1—-1--- r—I--- r---T—I--- 1--- •----- »--- 1--- ♦-----
00 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14

To reakcijo, odgovor ali odziv zemlje lahko določimo na več na
činov. Že na polju lahko ugotovimo orientacijsko pH vrednost ob po
moči lakmusovega papirja. Mnogo natančneje se seveda ugotavlja 
pH vrednost v laboratoriju. Ločimo aktivno ali delujočo kislost, ki iz
vira iz vodotopnih kislin in kislih soli v tleh, ter substitucijsko ali za- 
menjalno kislost, ki dodatno izvira še iz tistih ionov, ki so vezani na 
površini koloidnih delcev, iz katerih so izrinjeni.

Kislost v zemlji povzročajo razne anorganske in organske kisline 
ter soli močnih kislin in slabih baz. To so ogljikova, žveplena in fos
forna kislina ter različne huminske kisline, ki nastajajo kot vmesni 
produkti — izdelki pri razpadanju organskih snovi v tleh ter soli žele
za, aluminija itd.

Bazičnost v zemlji je običajno odvisna od bazičnih soli, in to od 
kalcijevega ali magnezijevega karbonata ter na močno bazičnih tleh 
od natrijevega karbonata.

Reakcije tal naših zemljišč se gibljejo v zelo širokih mejah od ze
lo kislih (pH-3,5) do zelo alkalnih (pH-9). To je v glavnem odvisno od 
različnosti osnovnega materiala — kamenin, iz katerih so tla nastala, 
kako so se razvijala in kakšna je danes izraba. Na osnovi pH vredno
sti lahko tla razdelimo na:

POMEMBNOST REAKCIJE TAL
Reakcija tal vpliva na rastlinstvo naravnost ali posredno. Nepo

sreden je vpliv na rast in razvoj koreninskega sistema oziroma na 
uspevanje posameznih rastlinskih vrst na različnih tleh. Za večino ži
vih organizmov je najprimernejša slabo kisla do nevtralna reakcija, 
vendar pa obstojajo tudi močna odmikanja od tega. Nekatere rastlin
ske vrste zahtevajo izrazito kislo reakcijo in že po njihovi navzočnosti 
sklepamo, kakšna so tla. Na kislost tal opozarjajo praprot, kislica, 
vresje, preslica, mah, hrast, kostanj itd. Nasprotno pa zahtevajo neka
tere rastline alkalno sredino, npr. gorjušica, rabarbara, lucerna itd. Za 
večino rastlinskih vrst je najprimernejša reakcija tal v območju pH od 
6,0 do 7,0. Vse rastline imajo sicer izredno moč, da se prilagodijo rast
nim razmeram, vendar slabše rastejo. Tako se posamezne rastlinske 
vrste, tudi sorte med seboj precej razlikujejo glede odmikanja na re
akcijo tal, kar ima poseben pomen za poljedelstvo na tleh z neprimer
no reakcijo tal.

Posreden vpliv se kaže na proizvodnih lastnostih tal, saj kisla re
akcija neprimerno deluje na vezavo elementov, potrebnih za prehra
no rastline in sestavo tal: Kisla tla so nestrukturna brez prostora za 
zrak, vodo in hranilne raztopine, ki se hitro zaližejo in kjer prevladu
jejo procesi izpiranja hranil. Kisla reakcija ni primerna za bakterije in 
v njej prevladujejo glivice. V tleh se kot tvorbe pojavljajo takoimeno- 
vane fulvo kisline, ki pospešujejo negativne procese v tleh. Močna ki
slost povečuje topnost aluminija, železa in mangana, zato se ti ele
menti pojavljajo v preveliki količini v raztopini tal. Mnogokrat pov
zroči prevelika količina aluminija popolno propadanje rastlin v takih 
tleh. V takih zemljiščih je onemogočena gospodarna uporaba fosfor
ja, posebno iz mineralnih gnojil. Ti elementi se namreč vežejo s fos
forjem v rastlini nedostopn? spojine, kar se kaže v znakih pomanjka
nja na listju mladih posevkov. Nasprotno se pojavlja na karbonatnih 
tleh slaba topnost mikroelementov.

Ukrepi za izboljšanje reakcije tal so že dolgo znani. Izboljšanje 
pH vrednosti na kislih tleh se uspešno opravlja z apnenjem ali kalcifi- 
kacijo. To pomeni, da zemljišču dodajamo primerne količine apnenih 
gnojil, ki jih izračunamo na osnovi analize tal. Te količine često vari
irajo v velikih količinah od 3 do 12 ton na hektar.

(se nadaljuje)
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EKOLOGIJA, STARA KOT KMETJE (II.)
Pred približno 130 ali 150 leti je pred angleško obalo 

potonil parnik, naložen s pšenico. Tovor so dvignili, in ker ni 
bil več sposoben za predelavo v mlinih, so od morske vode 
premočeno pšenico razdelili okoliškim kmetom, ki so jo upo
rabili za setev. Ti so ob žetvi ugotovili, da je iz tega s slano 
vodo premočenega semena zrasla pšenica, ki je bila mnogo 
manj napadena z boleznijo, ki jo imenujemo pšenična trda 
snet (Tilletia tritici). Verjetno je morska sol (ali bolje mor
ske soli) delno uničila trose navedene rastlinske bolezni.

Varstvo kmetijskih rastlin in s 
tem raba pesticidov je torej rela
tivno mlada veda, čeprav so po
datki o pojavljanju rastlinskih 
bolezni in škodljivcev ter o škodi 
.zaradi njih stari več kot 4.500 let. 
Intenzivni razvoj vede o varstvu 
kmetijskih rastlin se začenja zla
sti z nastopom našega stoletja, 
posebej pa se ta veda začne raz
vijati v času po drugi svetovni 
vojni. V zadnjem času se je izde
lava in prodaja pesticidov, ki se 
uporabljajo v Jugoslaviji, never
jetno razmahnila. V letu 1986 je 
pesticide v Jugoslaviji izdelovalo 
17 domačih firm, v tem času ima 
Švica le dva izdelovalca. V istem 
letu je bilo v prometu oziroma je 
imelo dovoljenje za prodajo 774 
kemičnih preparatov. To je vse
kakor nesmisel, ki nima nobene
ga opravičila.

Če pri tem še ugotovimo, da 
različne firme v Jugoslaviji izde
lujejo isto aktivno substanco z 
različnimi imeni (primer: FENI- 
TROTION — DIMETIL — 
METIL — NITROFENIL — 
FOSFOROTIONAT), imenujejo 
različne firme različno: 
SUMITON E50 = ŽUPA 
METATION E 50 = RADO- 
NJA
FENITROTION 50 = GALE- 
NIKA
ALKOTION P-50 = ZORKA

Po tem lahko ugotovimo, da je 
zmešnjava popolna. Ugotoviti še 
moramo, da sme zdravila v hu
mani medicini prodajati le magi
ster farmacije, pesticide za upo
rabo v kmetijstvu pa prodajajo 
tudi delavci brez ustrezne izo
brazbe.

Vkljub vsem, v uvodu navede
nim pomanjkljivostim pa kmetij
stvo brez fitofarmacevtskih pre
paratov ne more več naprej. V 
nasprotju z romantičnimi pojmo
vanji nekaterih sodobnikov, ki 
bolj slabo poznajo zgodovino 
razvoja kmetijstva, še manj pa 
način pridelovanja hrane, in mi
slijo, da sta pred našim »neči
stim« tehničnim stoletjem vlada

/MURN 
TOVARNA OBLAČIL IN PERILA MURSKA SOBOTA

Tozd Perilo, Murska Sobota 
Tozd Oblačila, Murska Sobota 
Tozd Ženska oblačila, 
Murska Sobota 
Tozd Ženski plašči. 
Murska Sobota 
Tozd Oblačila, Ljutomer 
Tozd Modna konfekcija. 
Gornja Radgona

Iskrene čestitke ob 
dnevu žena!

li idilika in romantika, moramo 
povedati, da je bila preteklost 
mnogo težja, če ne rečemo, da je 
bila za človeka celo surova.

Človek je bil na svoji dolgi po
ti od lovca do sedanje stopnje 
razvoja nenehno izpostavljen na
ravnim silam, ki pa jih je nazad
nje izkoristil v svoj prid. Mnogo
krat pa je ravnal narobe ter spre
menil cvetoče pokrajine v pušča
ve. Kras nam je najbližji tak pri
mer.

Glede pridelovanja hrane lah
ko ugotovimo, da je človek po
gosto živel na robu lakote. Zgo
dovina lakote v naših krajih še ni 
opisana, vendar bi bila zelo ver
jetno poučna. Šele z uspehi agro
tehničnih in agrobioloških zna
nosti, predvsem v tem stoletju, in 
z njihovo tehnično uporabo, se 
je začel vzpon kmetijskih pridel
kov. Pred 150 leti so bili pridelki 
žit le približno 4- ali 5-krat večji 
od količine porabljenjega seme
na, danes pa so 30-krat večji, pa 
tudi več. TO JE PA BILO MO
GOČE DOSEČI LE S SELEK
CIJO IN Z IZDATNO KEMI- 
ZACIJO, TOREJ TUDI Z UPO
RABO FITOFARMACEVT
SKIH SREDSTEV - PESTICI
DOV.

Tu pa se srečamo s težavami, 
ki jim je namenjen ta zapis. Ne
kaj rodov nazaj je predstavljalo 
veliko večino kmečko prebival
stvo. Redki, ki niso bili kmetje, 
so dobro poznali kmetovanje, 
orati so nekoč znali celo cesarji. 
Marija Antoinetta se je res krasi
la s krompirjevimi cvetovi. Da
nes se (vsaj v svetu) s kmetova
njem ukvarja le skromna manjši
na. Pretežna večina v svetu, pri 
nas pa (SRS) znatna večina, nič 
ne ve ali noče nič vedeti o kme
tovanju. Ta današnja večina je 
ohranila romantično predstavo o 
nekdanjih časih, ko je bilo vse 
boljše in bolj zdravo, čeprav je 
res, da je to le utvara.

V zadnjih desetletjih je torej 
prišlo do nesoglasij med večino 
prebivalstva (po zaslugi javnih 

občil) in kmečko manjšine, ki fi
tofarmacevtske preparate upora
blja in jih seveda tudi mora upo
rabljati. Vendar so se ti preparati 
znašli pod udarom javnosti, po
sebej v zadnjih 15 do 20 letih, ko 
se je začelo več razmišljati o var
stvu okolja.

Toda kakor V vseh vejah go
spodarstva uvajajo nove proiz
vodne postopke, je bilo nujno to 
storiti to tudi v kmetijstvu. Opu
stitev uporabe fitofarmacevtskih 
preparatov bi povzročila nepred
vidljive makro- in mikroekonom- 
ske posledice. Tega danes noben 
zagovornik varstva narave ne 
zahteva več, čeprav so take tež
nje včasih bile. Velika razlika je 
seveda med naravno biocenozo, 
katere naloga je ohranitev vrst, 
in agrobiocenozo, ki pa mora da
ti pridelke za prehrano čedalje 
številnejšega človeštva.

Fitofarmacevtski preparati se 
vedno uporabljajo le iz gospo
darskih razlogov. Biološko uni
čenje bolezni je sedaj še bolj ali 
manj teoretičnega pomeni, med
tem ko je to pri uničevanju žu
želk precej uspešnejše (Dl PEL 
— BACCILLUS THURINGI- 
ENSIS - KRKA NOVO ME
STO), vendar ob večjem napadu 
odločajo ŠE VEDNO INSEKTI
CIDI.

Drugače je pri uničevanju ple
velov. Uporaba herbicidov ni 
nujna, saj plevele lahko uničimo 
tudi mehanično. Vendar se her
bicidov uporablja vedno več, ker 
je za to objektivna ekonomska 
potreba.

Žal pa fitofarmacevtski prepa
rati nimajo samo dobrih lastno
sti, temveč tudi nezaželene stran
ske učinke, ki pa jih je potrebno 
kritično ovrednotiti. Z uveljavit
vijo kloriranih ogljikovodikov in 
fosfornih estrov je prevladalo 
mnenje, da je zatiranje glavnih 
rastlinskih škodljivcev dokončno 
rešeno. Takrat na stranske učin
ke nihče še ni resno pomislil, če
prav so prva svarila prišla ravno 
s strani fitofarmacevtske stroke. 
Zdi se, da so Slovenci glede var
stva okolja še najbolj osveščeni, 
čeprav ravno v Pomurju žal naj
demo močne tudi druge ekstre
me.

Pri kritičnem pretresu slabih 
strani fitofarmacevtskih prepara
tov moramo najprej pregledati 
njihovo akutno toksičnost, ki je v 
številnih primerih precej visoka, 
vendar so iz nje izvirajoče nesre
če sorazmerno redke. Po nekate
rih statistikah pride na zastrupi
tve s fitofarmacevtskimi prepara

ti le 1 % vseh nesreč pri delu v 
kmetijstvu. Kmetijska, veterinar
ska in sanitarna inšpekcija Skup
ščine občine Murska Sobota av
torju tega zapisa ni mogla posre
dovati nobenega primera zastru
pitve človeka ali živali s fitofar
macevtskimi preparati, kar pa še 
ne pomeni, da teh ni bilo. Obsta
ja možnost, da ti pač niso bili 
uradno registrirani. Žal tudi eko
loška komisija pri SO Murska 
Sobota ne vodi o tem nobene 
ustrezne evidence. Lovci sicer 
govorijo o škodi pri divjadi, toda 
nimajo nobenega sistematično 
vodenega materiala, s katerim bi 
bilo trdite mogoče dokazati. To 
dejstvo nas ne sme uspavati, 
temveč nasprotno, mora nas na
vajati na skrajno vestno uporabo 
fitofarmacevtskih preparatov. 
Vedeti moramo, da je akutna 
toksičnost teh preparatov proble
matična za relativno ozek krog 
ljudi, ki neposredno delajo z nji
mi.

gorenje^Dmdl
Članicam kolektiva in vsem ženam vse najlepše ob 
njihovem prazniku — 8. marcu, dnevu žena!

Mnogo pomembnejša je kroni
čna toksičnost, kjer ostanki sred
stev delujejo daljši čas zaradi ko
pičenja. Prav tako se lahko poru
ši tudi naravno ravnotežje, ali 
bolje — biološki ritem. Ker pa 
smo na področju bolezni in 
škodljivcev zelo odvisni od kli
matskih dejavnikov ter srečamo 
epifitocije in gradacije v naravi 
in tudi v kulturni krajini, nam ra
vno fitofarmacevtski preparati 
pomagajo, da vzpostavimo rela
tivno ravnotežje med gojenimi 
rastlinami in škodljivci. Različne 
metode zatiranja bolezni, škod
ljivcev in plevelov nam lahko to
rej služijo kot korekcija že poru
šenega naravnega ravnotežja.

SMOTRNA
RABA PESTICIDOV

V naravni in rekreacijski kraji
ni se bo treba odpovedati upora
bi fitofarmacevtskih preparatov. 
V krajini, namenjeni v kmetijsko 
proizvodnjo, pa bo treba doseči 
popolno sprostitev uporabe pe
sticidov z dvema omejitvama:

1. preprečevanje upadanja ro
dovitnosti zemlje;

2. pridelki ne bodo smeli vsebo
vati več rezidijev, kot jih bodo do
voljevali predpisi.

Ce ugotavljamo, kakšni so res
nični vplivi uporabe fitofarma
cevtskih preparatov na ptice in 
drugo divjad, moramo razlikova
ti dva vidika:

1. strokovno pravilno rabo sred
stev,

2. malomarno ali nestrokovno 
rabo sredstev.

Večletno spremljanje staleža 
divjadi je pokazalo, da stroko
vna raba pesticidov ne vpliva ne
gativno na stalež divjadi, celo se 
kaže tendenca večanja, kar naj bi 
pomenilo, DA RABA FITO
FARMACEVTSKIH SRED
STEV NE IZKLJUČUJE 
USPEŠNEGA GOJENJA DIV
JADI.

Popolnoma drugačne pa so 
posledice malomarne ali celo 
zlonamerne rabe teh sredstev, 
ker zaradi tega poginjajo ribe 
(baker, endrin) in čebele zaradi 
različnih insekticidov. Ugotavlja 
pa se vendarle, da je delež zaradi 
pesticidov poginulih živali v pro
sti naravi manjši, kakor tisti na 
cestah (avtomobilizem) ter zara
di čedalje intenzivnejše rabe 
kmetijske mehanizacije kosilni- 
kov in kombajnov. Na Veterinar
sko postajo v Murski Soboti pri
hajajo spodrezani primerki div
jadi, o čemer pa žal ni niti pribli
žne evidence. Zaradi tega mi
slim, da tudi mehanizacija hudo 
in trajno posega v prirodno rav
notežje in bi bilo tudi temu pro
blemu potrebno nameniti več po
zornosti.

Resen problem je onesnaževa
nje podtalnice z ostanki fitofar
macevtskih preparatov, zlasti za
to, ker voda (čista) postaja čeda
lje večji problem. Posebno velik 
del sredstev pade na tla pri upo
rabi herbicidov, s čemer zemljo v 
resnici onesnažujejo. Pozitivno 
pa je dejstvo, da ima zemlja veli
ko adsorptivno sposobnost, da 
veže delce pesticidov. Koliko 

bolj heterogena je talna mikro- 
flora, toliko več je verjetnosti, da 
se uporabljena sredstva hitreje 
razkrojijo. To pa tudi preprečuje 
izpiranje delcev v nižje plasti tal, 
od koder bi lahko prišli v podtal
nico.

Od vseh treh najnovejših sku
pin pesticidov so najnevarnejši 
insekticidi, manj fungicidi in naj
manj herbicidi. Po podatkih, ki 
so znani, podtalnica ponekod si
cer, vsebuje ta sredstva, vendar v 
količinah, ki za sedaj še niso ne
varne. Lahko pa zlasti ob nes- 
strokovni rabi, posebno insekti
cidov in rodenticidov pride do 
kontaminacije površinskih voda 
(potokov), kar lahko povzroči za
strupitev vodne favne. Zato naj 
se ob potokih ali drugih površin
skih vodah (ožji pas) ne bi upo
rabljali pesticidi, posebej strogo 
pa je treba kontrolirati ODLA
GANJE EMBALAŽE, v kateri 
so bili fitofarmacevtski prepara
ti.

V zadnjem času pa kmetijski 
strokovnjaki razmišljajo, ali zla
sti herbicidi pri uporabi za daljši 
čas vseeno ne povzročajo padca 
rodovitnosti tal? Hormonski her
bicidi niso vezani, ker se zelo na
glo razkrajajo, paziti pa je po
trebno na perzistentne herbicide, 
na primer triazine. Ti so pri nas v 
uporabi 15 do 20 let, vendar po 
mnenju strokovnjakov doslej ni 
bilo mogoče opaziti negativnega 
delovanja. Razlog je verjetno v 
veliki puferski sposobnosti tal, ki 
sorazmerno blage negativne 
učinke hitro izravnava.

Novejše podatke je zaslediti 
na osnovi »dihanja tal«, ki pa se 
še proučuje.

NEVARNOST 
KONTAMINACI
JE KMETIJSKIH 
PRIDELKOV
Končno pa moramo omeniti, oziroma 
se moramo seznaniti s kontaminacijo 
kmetijskih pridelkov z ostanki fitofar
macevtskih sredstev. Tu si nasprotu
jeta dve želji:
1. tehnološka,
2. higiensko sanitarna.

S tehnološkega stališča obstaja že
lja, da bi na rastline nanesena sred
stva delovala čim dalj časa. S higien
sko sanitarnega stališča pa naj bi ta 
sredstva ostala na rastlinah čim manj 
časa, da bi uporabni deli ob konzumi- 
ranju ali predelavi ne vsebovali 
ostankov. Žal pa tema dvema zahte
vama ne ustreza noben preparat. Vsa 
problematika je torej v bistvu ISKA
NJE KOMPROMISOV med dvema 
skrajnostma.

Pred pridelovalce hrane se torej 
postavlja upravičena zahteva, da pri
delki ne bi zdravstveno ogrožali pre
bivalstva. Odpor proti uporabi fito- 
farmatcevtskih preparatov nikjer ni 

DO GRADITELJ BELTINCI
na podlagi sklepa DS ponovno objavlja

JAVNO DRAZBOza prodajo:
— tovornega avtomobila TAM 6500 za izklicno ceno 

2.000.000.— din. Vozilo je registrirano in vozno.
Javna dražba bo v soboto, 7. marca, ob 10. uri na sede
žu DO GRADITELJ Beltinci. Udeleženci.morajo pred za
četkom javne dražbe plačati 10-odstotno varščino od 
izklicne cene. Davek plača kupec.

MARLES MARIBOR
Tozd, Masivno pohištvo Ljutomer

Delavski svet tozda Masivno pohištvo
RAZPISUJE
po 113. členu Statuta in 61. sklepa delavskega sveta tozda Ma
sivno pohištvo dela in naloge delavca s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi za dobo štirih let:

VODJO VZDRŽEVANJA
Kandidati morajo poleg splbšnih pogojev izpolnjevati še nasled
nje:
— da imajo VI. stopnjo strokovne izobrazbe strojne smeri,
—- da imajo 2 leti delovnih izkušenj.
Kandidati naj pošljejo vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
(kratek življenjepis, dokazila o doseženi strokovni izobrazbi in 
delovnih izkušnjah) v 8 dneh na naslov:
MARLES, tozd Masivno pohištvo
Kolodvorska 3
69240 Ljutomer
Za razpisno komisijo
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po izteku prijavnega 
roka.

tako močan, kot ravno pri vprašanju 
onesnaževanja hrane. Našteva se, da 
ostanki sredstev provzročajo celo vr
sto težav, kot so bolezni srca in ožilja, 
rak, gripa, impotenca in še dolg se
znam drugih. Zdi pa se, da raziskave 
teh domnev niso potrdile. Vendar ta
ke trditve navadno naletijo pri ljudeh 
na velik odmev, saj jih je večina pre
pričana, da so naši predniki, ker niso 
poznali pesticidov, uživali zelo zdra
vo hrano. Da je to precej krepka zmo
ta, naj potrdi nekaj zgledov:

1. Žita in mlevski izdelki so 
nekoč (ponekod pa še tudi da
nes) predstavljali glavni vir hra
ne. Vejalnike oziroma moder
nejše stroje za čiščenje žita pa 
poznamo komaj dobrih 150 let. 
Omotna ljulka (Lollium temu- 
lentum + gliva Endoconidium 
temulentum) je zaradi alkaloida 
temulina povzročala množične 
zastrupitve med obema vojna
ma.

2. Iz zgodovine so najbolj 
znani primeri zastrupitve ljudi 
zaradi rženih rožičkov (Clavi- 
ceps purpurea), ko je rž ob etifi- 
tocijah vsebovala tudi do 10% 

te glive. Gliva je povzročala 
ERGOTIZEM (bolezen svetega 
Antona), pri kateri so ljudem 
odpadali udi ter so umirali v ve
likih mukah. Zanimivo je, da je 
še leta 1948 obolelo v Franciji 
za ergotizmom neko celo nase- 
Ije.

3. Dim je bil včasih glavni 
konservans za meso (deloma še 
danes), ta pa vsebuje BENZPY- 
REN, znano karcinogeno snov, 
te snovi pa je v kuhinjskih sajah 
cca 0,03 %.

4. Žitni Žižek (Calandra gra- 
naria) vsebuje v svojem oklepu 
snovi (etil, metilmetoksinone — 
benzkinone), ki so močno karci
nogene.

To je le nekaj zgledov, ki so v pre
teklosti povzročali težka obolenja, ta
kih pa je seveda bilo še mnogo več. 
Taki primeri se danes le redko poja
vljajo, toda prišla je nova nevšečnost, 
to pa so ostanki fitofarmacevtskih 
sredstev.

Morda bi bilo potrebno opisati 
ukrepe, ki jih podvzema država (tole
rance, poskusi na živalih, LD faktor), 
vendar mislim, da bi bila to preširoka 
tema.

Dosedanje raziskave v grobem ka
žejo, da je stanje glede onesnaževanja 
z rezidiji fitofarmacevtskih sredstev v 
Sloveniji sorazmerno ugodno. Kot ve
rodostojne informacije o tej proble
matiki naj se sprejemajo le iz strokov
nega tiska. Uporabi pesticidov pa se 
skušajmo odpovedati povsod tam, 
kjer tak poseg NI NUJNO POTRE
BEN.

»VRATNJICE« SO POJEM, KI 
SE UPORABLJA skoraj v vsej naši 
krajini. Pri obračanju jih moramo 
SMOTRNO uporabljati. Pa ne bi bilo 
napačno, če bi nekdo kaj povedal o vse
bini od »VRATNIJC« naprej.

Š. Horvat

LITERATURA JE NA RAZPOLA
GO PRI AVTORJU.
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kulturna obzorja

Vrednotenje dejavnosti 
in kulturno sodelovanje

Izhodišče zadnje seje Odbora za kulturno sodelovanje z zamej
skimi Slovenci in s tujino pri občinski kulturni skupnosti v Murski 
Soboti, na katero so bili vabljeni tudi lendavski predstavniki, je bila 
analiza razlogov za razkorak pri financiranju kulturnih programov 
pripadnikov madžarske narodnosti v soboški in lendavski občini. Kot 
se je izkazalo v razpravi, pa je šlo za več kot le analizo — za poskus 
sodelovanja in izmenjave izkušenj ter opozoritev na nekatera aktual
na vprašanja pri obravnavi narodnosti. Italijanska ima glede na tradi
cijo in kulturno dejavnost prednost, ki je razvidna iz delitve sredstev 
republiške kulturne skupnosti za kulturni razvoj narodnosti, očitno 
pa je čas, da smo v Pomurju bolj povezani tudi na tem področju in da 
madžarska narodnost ni uokvirjena v občinske meje ter njena dejav
nost prepuščena iznajdljivosti posameznikov. V soboški občini delu
jejo na narodnostno mešanem ozemlju le štiri kulturnoumetniška dru
štva (Jozsef Atila v Motvarjevcih, Orseg Hodoš, Ady Endre Prosenja
kovci in Petofi Sandor v Domanjševcih), v lendavski občini pa jih je 
petnajst, kar tudi pogojuje razkorak pri vrednotenju, katerega osnova 
je dejavnost društev. Če bo ta odmevnejša (in za to bi se morali trudi
ti), bo zanjo tudi več denarja v še tako težkih časih. Ob tem pa kaže 
odpraviti tudi druge probleme, ki izhajajo iz neorganiziranosti pri
padnikov madžarske narodnosti in drugih pri sooblikovanju ne le 
kulturne politike. B. Bavčar

SKUPNO STANOVANJE — Kulturno-prosvetno društvo Tone 
Plej iz Črenšovec je v tednu kulture pred slovenskim kulturnim prazni
kom uprizorilo komedijo Skupno stanovanje. Delo je naletelo pri gle
dalcih na lep sprejem! Pa ne samo pri domačih. S komedijo so gostovali 
že v Lipovcih, Turnišču in na Kapci, kjer so nastopajoče prav tako na
gradili z dolgotrajnim aplavzom. Se bodo gostovali. Na posnetku Tibor- 
ja Frančiča, je eden izmed »vročih« proizorov iz komedije. g. s.

Prikaz
Na osnovni šoli v Puconcih so 

se na kulturni dan odločili za iz
viren prikaz ljudskih običajev, ki 
so ga podkrepili z uporabo sta
rin, ki jih imajo zbrane na šoli in 
prepričljivo sceno — kmečko iz
bo na od.ru večnamenskega pro
stora, v katerem je prireditev po
tekala. 4

V dobrih dveh urah so se zvr
stili številni nastopajoči učenci,

Ljudske modrosti, pregovori 
in reki so drobni izviri, iskrivi stu
denci, iz katerih srka življenjski 
sok vsak narod. Tako tudi naš, še 
pred Primožem Trubarjem, V njih 
se zrcalijo izkušnje, navade in obi
čaji, izražajo mnenja o ljudeh, nji
hove lastnosti. Pogosto izzvenijo 
kot nauk, ki si ga je vredno za
pomniti in se po njem ravnati. Sli
šali smo jih ob raznih priložnostih, 
ob opravilih, gostijah, zabavah, na 
vasi in v mestu.
odeti v domača oblačila, pri pri
kazu posameznih opravil iz naše 
preteklosti pa so uporabljali ori
ginalne predmete. Videno so 
podkrepili še pisni opis posa
meznih običajev in ljudski reki 
ter izbrane pesmi, s katerimi so 
pevke in pevci šolskega zbora 
pod vodstvom zborovodje Povha

Na odru večnamenske dvorane v osnovni šoli Puconci je na kulturnem 
dnevu pri prikazu ljudskih običajev sodelovala tudi priletna sovaščanka 
Marija Škrilec, ki je »v živo« predla na kolovratu med nastopajočimi.

Foto: A. Abraham

povezovali program. Režiserja 
prireditve sta bila Zinka Zrinski 
in Jože Gutman, v pripravi boro
vega gostiivanja, ki so ga v okvi
ru pustnih običajev tudi uprizori
li, je sodelovala Viola Veren, v 
organizacijo dobro izvedene 
predstave pa so bili vključeni 
skoraj vsi pedagogi puconske šo
le. Učencev je nastopilo okoli sto

šestdeset, preostalih štiristo je s 
ploskanjem spodbujalo nastopa
joče, med gledalci pa so bili tudi 
roditelji iz sveta staršev, večina 
pa bo prikaz ljudskih običajev 
lahko spremljala jutri. Vreden je 
ogleda in truda, ki so ga vanj 
vložili in potrdili, da je lahko 
kulturni dan zelo pester.

Brigita Bavčar

Tenkočutno z otroci in lutkami

< kulturni
■koledar

PETEK, 6. MARCA
MURSKA SOBOTA - Ob 17. uri 

bo v galeriji Kulturnega centra Miško 
Kranjec srečanje z Ladom Jakšo in 
Alešem Valičem, ki bo interpretiral 
pesmi Tomaža Boleta. Prireditev, ki 
jo organizirata Zveza kulturnih orga
nizacij in knjižnica Kulturnega centra 
Miško Kranjec sodi v počastitev dne
va žena.

LENDAVA- Ob 19.00 bo v galeri
ji Lendava otvoritev razstave del aka
demske slikarke Vere Trstenjak-Jovi- 
čič iz Domžal. Odprtju razstave bo 
sledil literarni večer ob glasbi.

PETEK, 6. MARCA
LJUTOMER - V domu kulture bo 

ob 19.00 tradicionalni osmomarčni 
nastop pihalnega orkestra kulturnou- 
metniškega društva Ivan Kaučič.

SOBOTA, 7. MARCA
RADENCI - Ob 16.00 bo v resta

vraciji hotela Radin nastopila folklor
na skupina iz Cirkovec, ki bo s svojim 
nastopom popestrila prireditev v po
častitev dneva žena. Ta se bo začela 
že ob 14.00.

VUČJA GOMILA - Ob 17.00 bo 
v vaškem domu prikaz dejavnosti kul- 
turnoumetniškega društva na predve
čer dneva žena.

NEDELJA, 8. MARCA
GORNJA RADGONA — V domu 

kulture bo ob 17.00 koncert ženskega 
pevskega zbora kulturnoumetniškega 
društva Svoboda Gornja Radgona in 
mešanega pevskega zbora Štefan Ko
vač iz Murske Sobote. Koncert je or
ganiziran v počastitev dneva žena.

BO KULTURA ZAŽIVELA?
Delavsko kulturno društvo Svoboda, ki deluje v okviru delovne 

organizacije Avtoradgona, je namenilo za razne kulturne sekcije dva 
in pol milijona dinarjev. Največ sredstev je namenjenih za oktet, ki je 
že na umetniški ravni. Bolj naj bi zaživela likovna kolonija Elrad-Av
toradgona, čeprav je bilo na nedavni volilni programski konferenci 
DKD Svoboda nekaj pomislekov okrog financiranja.

Amaterska gledališka skupina iz Vidma je precej delavna in za
služi pozornost; dvorano na Kapeli, ki propada, pa naj bi preuredili v 
kinodvorano. Projektorji so iz kina Radgona, kjer bodo letos uredili 
kulturni dom, v katerem bodo redne gledališke predstave in priredi
tve. Veliko dela imajo z vsakoletno povorko kmečkih navad in običa
jev. Brez moralne podpore krajanov pa ne bo končnega uspeha.___

Jože Kaučič

V krajevni skupnosti Čentiba dajejo v zadnjih letih več denarja tudi 
za kulturno dejavnost. Kulturno društvo deluje že 15 let, v njem pa so 
najbolj dejavni pevci. V mešanem pevskem zboru, ki je že velikokrat na
stopil doma in v drugih vaseh lendavske občine, redno poje okoli 20 vaš
čanov. V programu imajo pesmi v slovenskem in madžarskem jeziku. 
Kulturno društvo bo v letošnjem letu navezalo stike z enim izmed dru
štev na enojezičnem območju občine. Janl P'

kulturni nagrajencj

Franček 
Štefanec

Priznanje z denarno nagrado 
občinske kulturne skupnosti Mur
ska Sobota je prejel za dolgoletno 
vsestransko delovanje na več po
dročjih ljubiteljske kulture. Delo
val je na gledališkem področju kot 
organizator in amaterski igralec. 
V letu 1969 je dal idejo za obliko
vanje muzejske zbirke v grajskem 
poslopju pri Gradu na Goričkem 
in pri tem opravil mnogo dela, va
njo pa prispeval veliko lastnih ek
sponatov.

Že dvajset let aktivno deluje tu
di na glasbenem področju in ima 
posebne zasluge za uspešno delo
vanje Mešanega sindikalnega pev
skega zbora Štefan Kovač. K po
pularizaciji dogajanj na kultur-

nem področju je mnogo pripomo
gel tudi kot novinar v sredstvih 
javnega obveščanja, piše v obraz
ložitvi. Dodajmo, da kot vodja go- 
spodarsko-propagandne službe 
združuje delo na Zavodu za časo
pisno in radijsko dejavnost.

Na medobčinskem srečanju lutkarjev v Murski 
Soboti se je z aktualno in vzgojno igrico Hotel 
hrast na temo varovanja okolja predstavila lutko
vna skupina osnovne šole Prekmurske brigade. 
Njena dolgoletna mentorica je Nada Tušar, ki smo 
jo poiskali in povprašali kaj pomeni lutka v življe
nju in ustvarjalnosti učencev šole š prilagojenim 
programom. »Z lutko se seznani otrok na naši šoli 
že zelo zgodaj. V nižjih razredih daje lutka veliko 
vzgojnih možnosti. Dopušča, da jo lahko upora
bljamo kot dragocenega posrednika med otrokom 
in učno snovjo. Učne ure postajajo vsebinsko bo
gatejše, pestrejše. Otroku pa služi lutka kot izra
zno sredstvo. Njegova aktivnost, sposobnost, da 
daje impulze sam, se stopnjuje šele preko lutke, 
kot preko medija, da potem spontano prihaja do 
nekega vrha. Plahi, zadržani, boječi otroci se otre
sejo svojih stisk, kajti lutka bo govorila zanje. 
Učenci iz višjih razredov pa se z lutkami nekako 
organizirano ukvarjajo dalje potem v lutkovnem 
krožku. To pa je ena od interesnih dejavnosti na 
šoli.«

Ker je interesnih dejavnosti več, je gotovo po
membno kako otroke usmerjati pri izboru in vklju
čevanju?

»Interesnim dejavnostim na naši šoli posveča
mo veliko pozornost. Predvsem temu, kako usme
riti otroke v neko dejavnost. Pri otrocih, ki so 
vključeni v prilagojeni program, so motivi za 
usmeritev svoje zaposlitve v dejavnosti zelo šibki, 
interesi več ali manj neizraziti in tukaj je potrebno 
veliko vzpodbud. Natanko jim je treba prisluhniti 
in potem njihovo aktivnost pravilno usmeriti na ti
sto področje, kjer bo potem lahko razvijal svojo 
ustvarjalnost, spontanost in zadovoljeval svoje po
trebe. Čutiti mora, da je vključen v aktivnost sku
pine in da mu to delo v skupini daje možnost, da 
pridobi zaupanje v svoje lastne sposobnosti. In to 
je predpogoj za uspešno delo.«

Kako pa konkretno nastaja vaša lutkovna pred
stava?

»Predvsem je potrebno najti tak ustvarjalni iz
raz, ki sredini v kateri delamo najbolj ustreza. Že 
pri izbiri teksta moram upoštevati psihofizične 
zmožnosti naših igralcev pa tudi gledalcev, ker 
predstave pripravljamo predvsem za njih. Dojeti 
morajo namreč sporočilno vrednost dela. Njihova 
neposredna odzivnost pa je potem potrditev, da 
smo uspeli.

Pri nastajanju predstave sem v tem vzgojno- 
umetniškem procesu postavljena v vlogo pedago
ga in režiserja, ki mora opraviti vse tisto, kar otro
ci ne zmorejo. Ves čas pa je sleherni igralec akti
vno vključen v delo skupine. Predvsem skušam 
doseči, da so učenci-igralci tudi soustvarjalci naše 
predstave. Pri delu samem skušam izkoristiti vse 
sposobnosti, kot to dopušča njihov specifičen raz
voj. To je otrok, ki zna biti zelo naraven, nepotvor- 
jen, ki pa zelo hudo doživlja stisko in način njiho
vega čustvovanja se razlikuje od otrok, ki v svojem 
mentalnem razvoju niso bili oškodovani. Saj tudi 
mi delamo po istem postopku kot delajo po dru
gih takih skupinah: to so bralne vaje, animacije, 
pa vse tja do predstave, vendar je naša specifika 
ves čas prisotna. Delo poteka počasneje, postop
no, zelo sistematično, z mnogimi individualnimi 
posegi, z neštetimi korekcijami, na področju govo
ra, v vsaklajevanju, koordinacijo telesnega izraža
nja. Potrebno je usmerjati impulze pri hiperaktiv
nih otrocih, pri otrocih z vedenjskimi motnjami, 
venomer mora biti prisotna korekcija fine motori
ke rok pri manipulaciji z rekviziti, obvladovanje 
prostora in vse to predstavlja za otroka veliko, 
včasih nepremagljivo težavo. Zato mu je potrebno 
zelo pomagati, kajti prihaja do nevarnosti da bo 
prišlo do upada volje in interesa. Težko je vzdržati 
koncentracijo, pozornost in vztrajati do konca. Ko 
pa igralcem v okviru sposobnosti uspe obvladati 
besedilo, koordinacijo s svojim mišično gibalnim 
mehanizmom, prihaja do čustvene sprostitve, no
tranjega zadovoljstva in potrditve njihovih spo
sobnosti. Vse to pa ima zelo velik pomen pri obli
kovanju, mlade osebnosti.«

To gotovo in glede na vse povedano, bo zanimi
vo zvedeti kdaj ste začeli, kje vse ste doslej nasto
pili, posebej, ker veljate za edino tovrstno skupino 
pri nas?

»Začeli smo v letu 1973, najprej pripravljali 
kratke priložnostne predstave in ostajali na šoli, z

nastopi za različne priložnosti. Kmalu smo se po
vezali z Zvezo kulturnih organizacij in začela sem 
se udeleževati različnih posvetovanj in seminarjev 
s prvimi napotki za moje delo. Predvsem preko 
znanega slovenskega lutkarja — tovariša Tineta 
Varla, sem se seznanila s to zvrstjo umetniškega 
snovanja.

Na občinskem srečanju lutkarjev smo se prvič 
predstavili 1980. leta, kjer je republiškega selektor
ja Bojana Čebulja presenetila radoživost otrok in 
zavzetost mladih igralcev s šole s prilagojenim 
programom. Kot edini z nje smo se udeležili tudi 
področnega srečanja v Radljah ter 10. jubilejnega 
srečanja lutkarjev v Mariboru. Naša gostovanja so 
bila potem vse bolj pogosta in stiki z lutkovnimi 
skupinami drugih šol vse tesnejši. Nastopili smo 
tudi po vrtcih, na otroškem oddelku bolnišnice v 
Rakičanu in v njem obiskujemo tudi dom ostare
lih, kjer so oskrbovanci naši dobri prijatelji. Na 
področnem srečanju v Ptuju nam je 1985. leta 
uspelo vzpostaviti stik s šolo z isto populacijo kot 
je naša, čemur je sledilo sodelovanje na 15. sreča
nju slovenskih lutkarjev v Novi Gorici. Za naše

Pedagoginja in mentorica lutkovne skupine na osno
vni šoli Prekmurske brigade Nada Tušar z lutkarje
ma.
učence je to vključevanje v širše okolje in med 
ostale vrstnike izjemno doživetje in korak k socia
lizaciji.«

Iz povedanega je vedno bolj jasno, kako po
membna je lutka v življenju otrok, učencev šole s 
prilagojenim programom. Kakšno mesto pa ima v 
vašem, tovarišica Tušarjeva, saj se že dolga leta 
razdajate na tem področju, nenazadnje pa tudi sa
mi oblikujete lutke?

»Z lutkarstvom sem se srečala tam nekje pred 
sedemnajstimi, osemnajstimi leti. To je bila moja 
zadolžitev, moja interesna dejavnost. Da se v ne
kem okolju lahko razvija,' morajo biti ugodni po
goji. Na naši šoli, kjer je pretežna večina učencev 
vozačev je to možno le z razumevanjem razredni
čark in mentoric ter vsklajevanjem v procesu 
vzgojnega in učnega dela. Pri samih predstavah pa 
mi je posebej v pomoč sodelavka Gita Ravnič, ki 
spremlja našo lutkovno skupino na vseh srečanjih 
in skrbi za glasbeno opremo predstav.

Osebno me je lutka pritegnila že na začetku in 
začela sem se seznanjati z zakonitostmi lutkarstva 
ter vsega tistega, kar je pogoj, da lahko lutka oživi. 
Spoznala sem tudi različne načine izdelovanja lutk 
in pristop k tehničnim rešitvam pri nastajanju 
predstave. Pozneje sem na osnovi seminarjev in iz
menjanih izkušenj z ostalimi lutkarji, svoje znanje 
obogatila in ga prilagodila potrebam, ki so na naši 
šoli nekoliko drugačne. Pri vsem tem delu pa je 
treba imeti lutke rad in tako kot otroci tudi jaz do
življam neko zadovoljstvo, morda tem bolj, koli
kor težje se prebijamo do uspeha.«

Brigita. Bavčar
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<ražsta ve
MURSKA SOBOTA - V Pokra

jinski in študijski knjižnici je na ogled 
razstava Leposlovno in uredniško de
lo Ferda Kozaka. Ogledate si jo lah
ko med 7. in 18. uro, v soboto pa od 
7. do 12.00.

USPEŠNICE TEGA TEDNA v 
knjigarni Dobra knjiga v Murski So
boti so: Anton Ingolič — LETA DO
ZOREVANJA (Mladinska knjiga), 
Leonardo Boff — CERKEV: KA
RIZMA IN MOČ (Založba Obzorja) 
in Jana Fulan - ŽIVETI Z ASTMO 
(Cankarjeva založba).

JEZIK M/ 
JE MAČEHA

JEZIKOVNI 
BABILON

Da je politični in pravni jezik 
pogosto prava jezikovna babilon- 
ščina, ni treba posebej izpostavlja
ti. Naš samoupravni sistem, ki te
melji na neposrednem upravljanju, 
pa se, žal, oddaljuje od svojih 
smernic, verjeli ali ne, tudi zaradi 
jezika. Le-ta pogosto zaide v pra
vo navlako obrabljenih (nepotreb
nih) fraz in besednih zvez. Kot da 
se pisci hote izogibajo realnega, 
stvarnega podajanja in tiščijo nos 
v skladovnice papirnate vojne. Po 
drugi strani pa so le-ti pisni izdelki 
stvarni kazalnik, piščeve (naše) je
zikovne (kulturne) nepismenosti. 
Poglejmo si kot nehvaležni zgled 
drobce iz samoupravnega sporazu
ma o ustanovitvi samoupravne ko
munalne interesne skupnosti obči
ne Murska Sobota (Vestnik, 
Uradne objave, 19. 2. 1987). V 3. 
členu, pa tudi dalje, naletimo na 
to sintagmo: uporabniki in izva
jalci smo sporazumni. Ne bi bilo 
lepše in razumljiveje, če bi name
sto trpnega deležnika in trpnega 
glagolskega načina, uporabljali 
raje tvornik in zapisali: Uporabni
ki in izvajalci smo se sporazumeli 
ali Sporazum med uporabniki in 
izvajalci določa ... Druga cvetka 
je besedna zveza sprejemamo 
medsebojno obveznost. Prav bi bi
lo: obvezujemo se. In nazadnje še 
18. člen, ki se glasi: Uporabniki in 
izvajalci sprejemamo medsebojno 
obveznost, da se bomo o dejavno
stih katerih opravljanje moramo 
skupaj, nemoteno in stalno zago
tavljati, dogovarjali in sporazu
mevali. Tako še bog v biblijskem 
Babilon ne bi pomešal jezikov! To 
je enostavno neprebavljivo! Jezik 
je treba približati delovnim množi
cam, ne pa ga umetno oddaljevati. 
Ne bi bilo prav, če bi zapisali tako
le: Uporabniki in izvajalci se ob
vezujemo, da se bomo o vseh 
skupnih dejavnostih sproti dogo
varjali in sporazumevali.

Prav v samoupravljalski pisariji 
je jezik mačeha. Ne, pastorka!

(mv)
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ne zgodi se vsak dan

DELGADO
NA OBISKU V POMURJU

Pred kratkim se je mudil v 
Pomurju zdaj že znani »ča
rovnik« Tin Jelkovski-Deiga
do iz Ljubljane in s svojimi 
nastopi prenekateremu obi
skovalcu zaprl sapo. Prav 
malo časa, besed in gestikuli- 
ranj rabi, da spravi človeka v 
tako otrdelost, da ga lahko

Tin Jelkovski-Delgado v svoji največji zbranosti pred nastopom.

položi med dva stola in nanj 
prevesi svojih 83 kilogramov.

Ko ima »žrtev« v takem sta
nju, se lahko po deski prav 
mirno požene čez njo tudi s 
težkim motorjem ali avtomo
bilom. S hipnozo pa prav hi
tro spravi človeka v tako sta
nje, da mu je povsem podre
jen in dela vse, kar mu suge —js—dobro kondicijo.

Neka finska potovalna agencija je naročila posebno podmor
nico za turiste. Prvih 46 potnikov bodo vkrcali prihodnje leto 
in jim pokazali podvodni svet jezera Simojarvi.

drugje smo prebrali
Anemaria Stolz iz zahodnonemškega Ludwigsburga je rodila 

najprej dvojčke, potem trojčke. Sedaj se je pri neki zavarovalnici za
varovala, če bi slučajno rodila četvorčke.

XXX
Največ mleka popijejo na Islandu — povprečno 340 litrov letno 

na prebivalca.

Kaj lahko imajo moderna potniška letala, insek
ti in ptice skupnega? Da letajo. To vsekakor, a no
ve povezave so ustvarili tudi strokovnjaki za letal
ski potniški promet in biologi. Na velikih letali
ščih pogosto prihaja do velike škode, ki jo povzro
čijo ptice, ko se cele jate zalete v potniška letala. 
Bili so primeri, ko je pri takšnih trčenjih prišlo ce
lo do padca letala, zanesljivo pa so bili reaktivni 
motorji pri srečanjih hudo poškodovani. Zato so 
strokovnjaki že dlje časa razmišljali, kako bi odvr
nili pernato nevarnost od letal. Nekaj so dosegli s 
plašilnimi elektronskimi napravami, še več uspeha

očesa na svojih velikih letalih, se je število trčenj 
ptičjimi jatami močno zmanjšalo.

S

Pozabili so ka sakši ma masko, 
tak je dogovor dožijvo fijasko. 
Ples včasi bi/ je za repo i len 
gnes pa je fašenek sakši den.

Bijla /e seja na visikoj ravni, 
na njej sedeli so samo glavni. 
Pa so si zgučaii ka dale tak nejde, 
lejko zgodij se, ka politika prejde.

Med velkim pa malim je pepelnica, 
što bogme nema bogatoga strica, 
krofHnov dosta nede požirao, 
tuj svinskog rčka nede obirao.

Što pa od fašenkof larfo si sprdso, 
cejio leto de lejko jo nošo. 
Gučo pa delao se ka de ščec, 
obraza pokazati nede smeo

rira, vendar je pri tem uvide
ven in ne gre predaleč.

Tin je med obiskom dejal, 
da je njegovo delo zahtevno. 
Rabi dosti bioenergije, biti 
mora do skrajnosti zbran in 
umirjen, če ni, mu nastop 
lahko spodleti. Včasih je ves 
prepoten in pri enem samem

nastopu zgubi tudi več kot 
dva kilograma telesne teže. 
Prav zaradi zahtevnosti po
slanstva nima kakšne redne 
zaposlitve, raje je svobodnjak 
in nastopa v raznih krajih v 
domovini in tujini. Prostega 
časa ima sorazmerno malo. Iz 
dneva v dan mora vaditi, se 
učiti in predvsem skrbeti za

LETEČA OČESA
pa jim je prinesla dokaj enostavna in poceni domi
slica, do katere so se prvi prikopali Japonci. Letal
ske motorje so pobarvali tako, da dajejo od spre
daj videz velikega gibajočega se očesa. Kot se je 
izkazalo, to ptice pravočasno odvrne od trčenja.

Do zamisli so prišli na osnovi raziskav entomo- 
loga Jasujkija Sirote, ki je proučeval razvoj zašči
tnih vzorcev na krilih nekaterih žuželk in njihovo 
funkcijo. Ugotovil je, da vzorci v obliki velikih oči 
odvračajo ptice od žuželk, da jih ne požro. Začel 
je risati podobne vzorce na balone in na zastave 
ter te napravice uporabil kot dobro zaščito riževih 
nasadov pred požrešnimi kljuni. A ko je slišal za 
težave s pticami pri letalskem prometu, je ponudil 
svoj izum še japonski letalski družbi. Preskusili so 
ga in dobro se je obnesel.

Odkar družba Ali Nippon uporablja slikarije

V dvoje je lepše, trdi zahodnonemski godec 
Colli, ki s svojo harmoniko in s ptičem na glavi 
hodi od mesta do mesta in razveseljuje staro in 
mlado. Svet še menda res ni čisto pokvarjen.

Nova tehnologija presajanja organov
Po veliki nesreči v Černobilu so v Sovjetsko zvezo prišli svetovni 

strokovnjaki za zdravljenje ožarčenih ljudi. Trudili so se skupaj s sovjet
skimi kolegi, da bi rešili življenja tistih, ki so bili ob nesreči na mestu 
žarčenja in so prejeli smrtne doze nevarnega sevanja. V teh naporih in 
bojih za človeška življenja so preskusili tudi najsodobnejše načine zdra
vljenja, med katerimi največ zanimanja zbuja nenavaden način, ki mu 
pravijo zarodkovno-celična kirurgija.

Skupina zdravnikov, v kateri 
so bili sovjetski strokovnjaki in 
trije strokovnjaki iz UCLA pod 
vodstvom dr. Roberta Galea, so 
na ta način zdravili 6 najhuje po
škodovanih bolnikov. Poskušali 
so jim nadomestiti življenjsko 
pomembna tkiva, v katerih se 
tvorijo krvničke, s presajanjem 
jetrnih celic splavljenih zarod
kov. Žal so bili poskusi neuspe
šni: vseh 6 bolnikov je umrlo. Se
veda to ne pomeni, da je sama 
zarodkovno-celična kirurgija 
zgrešena, bolniki so bili le preveč 
hudo obžarčeni, da bi jih bilo 
sploh mogoče rešiti.

Zarodkovno-celična kirurgija 
se je pred tem že izkazala kot 
uspešna na Kitajskem, kjer so z 
njo zdravili sladkorno bolezen. 
Na Švedskem so z njo na labora
torijskih živalih zdravili Parkin
sonovo bolezen. V ZDA pa so 
opravili precej poskusov na la
boratorijskih živalih, s pomočjo 
katerih so ugotavljali, da je nova 
tehnika primerna za zdravljenje 
najrazličnejših bolezni.

»Dogajanja na tem področju 
niso v porastu, marveč v eksplo
ziji,« je slikovito označil sedanji 
trenutek nevrokirurg Barth 
Green z miamyjske univerze.

Prvo vprašanje, ki se nepozna
valcu zastavi, je seveda, zakaj 
presajati celična tkiva splavlje
nih zarodkov. Mar tkiva odraslih 
ljudi, predvsem kadavrov, niso 
primerna? Odgovor leži v dej
stvu, da so zarodkove celice 
»imunološko naivne«, kot pravi
jo strokovnjaki. V prvih mesecih 
življenja se v zarodkih še ne raz
vijejo antigeni in določene belja
kovine, ki v samozaščitnem teles
nem sistemu omogočajo odkriva
nje tujkov in njihovo zavračanje. 
Pomembno pa je tudi, da se za- 
rodkovne živčne celice o naspro
tju s tovrstnimi celicami odrasle
ga organizma še lahko regeneri
rajo.

»Vse to dela zarodkove celice 
za zelo primerno lepilo, ki lahko 
poveže poškodovane ali bolne 
dele,« pravi nevrokirurg Green.

Največ uspeha z novo tehniko 
so imeli pri zdravljenju sladkor
nih bolnikov. Razlog težke bole
zni je v postopnem propadanju 
Langerhansovih otočkov v trebu
šni slinavki, kjer nastaja prepo
trebni insulin. Žal presajanja teh 
otočkov niso možna. Vsi poskusi 
te vrste so propadli. Presajanje 
zarodkovnih Langerhansovih 
otočkov pa se je pokazalo kot 

možno, vendar le v primerih, da 
so jih vzgojili v umetnem okolju 
z veliko kisika. Zares redki po
skusi vsajanja teh zarodkovnih 
celic so znani iz šanghajske bol
nišnice, kjer so kitajski kirurgi na 
ta način zdravili 32 bolnikov in 
dosegli nekaj uspeha. Trije od 
bolnikov žive brez vsakodnevnih 
doz insulina, ostali pa prejemajo 
precej manjše doze kot doslej, 
precej pa so se jim tudi popravi
la vzporedna obolenja na očeh 
in ledvicah. XI ,Novejši poskusi v 
ZDA so bili manj uspešni. Z za- 
rodkovnimi celicami so zdravili 
17 težkih sladkornih bolnikov in 
le pri treh so dosegli, da jim niso

»Kokainski« umori krivi za 
porast števila umorov

Kriminološke analize, ki so jih opravili v ZDA, so pokazale, da 
sb velika ameriška mesta najbolj nevarna za prebivanje. V njih je iz
redno veliko umorov, vlomov, tatvin in ropov, napadov na starejše in 
nemočne ljudi ter posilstev. Se najbolj zaskrbljujoče je bilo izjemno 
visoko število umorov, ki je nekatera ameriška mesta postavilo v ne
dosegljiv vrh. Zato so bili toliko bolj zadovoljni, ko so za zadnjih ne
kaj let zabeležili občuten padec v številu umorov. Toda veselje je bilo 
prerano. Podatki za lansko leto kažejo, da je število umorov pono
vno poskočilo, in to kar za 27 odstotkov. Strokovnjaki menijo, da 
gre za tako imenovane »kokainske« umore, zločine, tesno povezane 
z drogo. Porast pa je opazen ne samo v desetih največjih ameriških 
mestih, marveč tudi v srednje velikih, kjer doslej umori niso predsta-
vljali resnejšega problema.

V ozadju umorov stoji pred
vsem kokain in tako imenovani 
crack, kot pravijo umetnemu 
kokainu. Mali preprodajalci 
droge ubijajo svoje odjemalce 
tudi za takšno malenkost, kot 
je dolg nekaj dolarjev, veliki tr
govci z mamili pa ubijajo 
manjše za drobne kraje nekaj 
gramov dragocenega belega 
praška. Žrtve padajo tudi v 
gangsterskih obračunih med 
bandami. In ker je v ZDA raz
meroma lahko priti do orožja,

POPRAVLJAJO MATER NARAVO
Rastlinska biotehnologija je v zadnjih letih naredila velike korake 

naprej in dosegla pomembne stvari. Pridobivajo nove hibride, nove rast
line, ki imajo natanko željene lastnosti. Vzgojili so že bolj mesnate pa
radižnike, rahlejši korenček, okusno koruzo pokovko ipd. Bioinženirji 
govorijo o »oblikovanih« živilih in plodovih, torej o plodovih, katerih 
lastnosti so načrtno vsadili v rodno rastlino.

V raziskovalnih kmetijskih in
štitutih so nastali že mnogi novi 
hibridi znanih kulturnih rastlin. 
Naj bo kava, koruza, krompir, ži
to, paradižnik ali ananas, vse je 
podvrženo poskusom in novim 
izboljšavam. Strokovnjaki s po
močjo genskega inženiringa po
segajo v sestavo rastlin in jih pre
usmerjajo, »preoblikujejo« tako, 
da so drugačne in da dajejo dru
gačne plodove, hkrati pa posku
šajo okrepiti njihovo odpornost 
zoper najrazličnejše bolezni.

Skoraj čudežen je postopek, 
ko iz ene same celice vzgojijo no
vo rastlino. Sami znanstveniki 
priznavajo, da jim ni jasno, kako 
je to mogoče, a postopek deluje

Na fotografiji se vse 
ne vidi, zato mora
mo opisati. Britan
ska televizijska 
zvezda Anne Dia
mond je oblekla pu
lover, narejen iz ka- 
šmira, okrašen z 
arabskim konjem, 
polmesecem in stoti
nami diamantov, ki 
so vredni 250 tisoč 
funtov. Pulover je 
naročil neki šejk za 
svojo ženo. 

VSE VEC KITAJCEV
Število prebivalcev Kitajske se je lani povečalo za 14 milijonov. Po 
uradnih statističnih podatkih je konec 1986 na Kitajskem živelo 1,06 
milijarde ljudi. Nataliteta se je povečala za 2,97 promila, torej znaša 
danes 20,77 promila. Po ocenah strokovnjakov bi Kitajska morala 
zmanjšati svoj naravni prirastek na 10 promilov. Le tako bi se število 
prebivalcev do leta 2000 ustalilo pri 1,2 milijarde.
Porast natalitete v lanskem letu je posledica — vsaj po mnenju urad
nih krogov — pomanjkljivo izvajanega programa za načrtovanje dru
žine, ki določa, naj bi kitajski pari imeli samo enega otroka.

več potrebne polne doze insuli
na.

Švedski strokovnjaki na lund- 
ski univerzi pa preskušajo zarod- 
kovno-celično kirurgijo pri zdra
vljenju Parkinsonove bolezni. S 
tem obolenjem imajo zdravniki 
zelo slabe izkušnje, nobeno zdra
vljenje ni učinkovito, v najbolj
šem primeru lahko samo zausta
vijo razvoj bolezni, ozdraviti je 
ni mogoče. Švedski strokovnjaki 
upajo, da bo mogoče nekaj nare
diti s presajanjem zarodkovnih 
celic v možgane bolnikov s Par
kinsonovo boleznijo.

»Celično tkivo osem do dva
najst tednov starih zarodkov je 
še vedno v razvoju in ga je mogo
če pripraviti, da prevzame dolo
čene funkcije, v našem primeru 
izločanje dopamina. To je trans- 
mitrska snov, katere izrazito po
manjkanje je značilno za Parkin
sonovo bolezen,« pravi dr. An- 
ders Bjbrklund.

hitro in zlahka pride do smrto
nosnega pokanja.

Najbolj tragični pa so seveda 
primeri, ko zasvojenci ubijajo 
svoje prijatelje, zakonske tova
riše, sorodnike. Zgovoren je 
primer zasvojenca, ki je v Chi
cagu ubil lastno mater, ker mu 
ni hotela dati denarja, da bi si 
kupil kokaina.

Zaskrbljujoče je tudi, da je v 
umore vpletenih precej najstni
kov. V Detroitu je bilo lani 646 
umorov, v številne pa so bili 

in uporaben je. Križanje je tako 
postalo zastarela, počasna in ne
gotova zadeva, ki jo uporabijo le 
kot osnovo za jemanje rastlin
skih celic, iz katerih potem z ge
netskimi posegi oblikujejo rastli
no željenih lastnosti in odporno
sti.

Nenavaden, a uspešen je tudi 
postopek, ki mu pravijo »spaja
nje protoplazme«. Gre za zdru
ževanje celic ene rastline s celi
cami druge, vendar v epruveti. 
Na ta način je bioinženirjem 
uspelo križati vrste; ki jih doslej 
niso mogli, denimo krompir in 
paradižnik.

Ves razviti svet in svet v razvo
ju je v pospešenem »popravlja-
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Če še ne veste, boste zvede
li takoj: to so noge britan
ske princese Diane. Foto
reporterji trdijo, da so le
pe. Pa še sami presodite.

Poskusi so zaenkrat še vedno 
omejeni na laboratorijske živali, 
vendar pa naj bi prešli na pre
skušanje na ljudeh že v nekaj le
tih.

zapleteni prav mladostniki. ■ 
Detroitski policijski inšpektor 
na oddelku za narkotike takole I 
opisuje razmere: »Mladi fan- ■ 
tje, stari od 15 do 16 let, pre- | 
prodajajo drogo, s seboj pa — 
redno nosijo pištole. Ne razu- ■ 
mejo vse teže dejanja, če komu ■ 
vzamejo življenje. Ce se sprejo, " 
se ne razgovarjajo veliko, am
pak kar streljajo.«

»Kokainski« umori predsta- ■ 
vljajo, kot pravijo poznavalci, ® 
neprimerno težje vprašanje kot 
običajni umori. Ne samo zato, I 
ker storilci spretno brišejo sledi I 
za seboj, celo trupla prepeljuje- ■ 
jo v druga mesta, da bi zmedli 
policijo, prava težava s temi I 
umori je v njihovi povezavi z ■ 
mamili. Policija zelo težko do
bi priče, ker se ljudje pač boje ■ 
razkriti svoje povezave z nar- ■ 
komanijo, hkrati pa jih proda- ■ 
jalci mamil drže v pesteh in se * 
boje maščevanja in pomanjka- _ 
nja droge.

nju« matere narave. Na Japon
skem so vzgojili tobak, ki raste v 
škatlah in ne potrebuje polja, v 
Italiji so vzgojili odporne in traj
ne jagode, v Sri Lanki so vzgojili 
nov čaj in gumovec, v Malaziji 
že pridobivajo boljše olje iz no
vih vrst palm, na Angleškem goje 
riž (!) iz posamičnih celic, na pa
riški univerzi delajo obetavne 
poskuse z žitom, ki ga prav tako 
vzgajajo iz ene celice, v Kalifor
niji pa so vzgojili nove vrste ko
ruze z močnimi hranilnimi vred
nostmi, torej izredno primerne 
za krmo. In še in še.

Veliko zanimanja zbujajo tudi 
poskusi vzgajanja kulturnih rast
lin, odpornih na najraznovrstnej- 
še rastlinske bolezni. Statistika 
kaže, da bolezni poberejo okrog 
40 odstotkov pridelka po vsem 
svetu, torej je škoda ogromna. 
Kemična škropiva in zaščitna 
sredstva so draga in za okolje 
dostikrat škodljiva. Tako je vzgo
ja do bolezni odpornih rastlin 
ena od najbolj obetavnih stvari, 
ki se jih lotevajo genetski inže
nirji. Če jim bo uspelo, potem bo 
grožnja svetovne lakote mnogo 
manjša.

MESNA INDUSTRIJA n toLo 
MURSKA SOBOTA

...JEPAC 
PAŠTETA 
KEKEC!
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za vsakogar nekaj

IZBIRA POKLICA
Konec obveznega šolanja pome

ni za otroka drugo veliko življenj
sko prelomnico. Mlad človek mora 
nadaljevati svojo življenjsko pot s 
tem, da se odloči za poklic ali na
daljnje šolanje. Prav pa bo mogel 
izbrati, če bo upošteval svoje zani
manje in nagnjenje, splošne in po
sebne sposobnosti, pa tudi družbe
ne potrebe po delovnih močeh v 
določenih poklicih. Zato pa mora 
mladi človek stvarno presojati Jn

dobro poznati samega sebe. Če
prav si mora izbrati poklic sam, po 
lastni želji, je vendar tedaj še pre
malo samostojen in zrel, da bi mo
gel to zahtevno nalogo opraviti po
polnoma sam.

Potrebuje pomoč, nasvete in po
datke, ki mu jih morajo dati star
ši, vzgojitelji in poklicni svetovalci. 
Njihova naloga se ne začne šele, 
ko je šolar že na koncu osemletke, 
marveč morajo doraščajočega

Nasveti za 
vsakdanjo 

rabo
Imate težave s stensko 

plesnijo? Preden se odločite, 
da prebelite steno, jo enkrat 
ali dvakrat umijte z varikino 
in šele nato prebelite. Posku
site — učinkuje!

X

Baterija v žepni svetilki bo 
dlje trajala, če jo, ko začne 
pešati, večkrat segrejemo v 
topli pečici.

x
Zlat in srebrn nakit hrani

mo v mehkem usnju. S tem 
preprečimo, da bi počrnel.

x
Če se skisa dobro vino, ne 

bodite slabe volje. Na 2 1 vi
na dodajte kozarček konjaka 
in pustite steklenico odprto, 
da se skisa do konca. Dobili 
boste čudovit, aromatičen, pa 
tudi zdrav vinski kis.

x
Če se je v zamrzovalniku 

meso prijelo na podlago, vza
memo sušilec za lase in z 
njim stopimo led.

Kako nameščamo slike

Med pohištvom in slikami na steni naj vladajo 
pravilni proporci

Slike visijo s spodnjim robom v isti višini

Te slike bi lahko namestili stopničasto, vendar 
je to lepša rešitev

Nameščanje slik je umetnost. V prvi vrsti je treba proučiti, kako in 
s katere strani prihaja v sobo svetloba. Osvetljene stene so za slike naj
boljše ozadje. Za temno steno je treba sliko pametno in previdno izbira
ti. Najprimernejša je z belim okvirom. Velike in temne slike potrebujejo 
veliko prostora, zato jih ne obešamo v kot.

Dobro pravilo, ki ga upoštevajo vse razstave, je obešanje slik tako, 
da so s spodnjim robom v enaki višini, in to ne glede na velikost. Slike 
obešajmo simetrično, čeprav učinkuje simetrija včasih nekoliko togo. 
Izogibajmo se stopničastemu obešanju. Bolje je slediti linijam pohištva 
in slike obešati po njih. Tako se proporci ujemajo in sodelujejo. Slik tu
di ne smemo obešati previsoko, temveč v višini oči, — še boljše v višini 
oči, kadar sedimo. Ogledala sicer ne spadajo k slikam, vendar jih obeša
mo na steno, zato dober svet: ogledalo med dvema oknoma daje iluzijo 
večjega prostora.

—

RADIO MURSKA SOBOTA
LAHKO SI JIH ŽELITE
Oddaja bo na sporedu v petek, 6. marca 1987 med 18. in 19. uro.

1. Požeruh — Miha Balažič in Magnet
2. Zelena je moja dolina — Rendez vous
3. True Blue — Madonna
4. Take my breath away — Berlin
5. Babe pustite nas žurirat — Agropop
6. Ljubosumni — Simona Vodopivec
7. True Colors — Cindy Lauper
8. In the army now — Status Quo
9. Sendi — Miki Šarac

10. Nočem več besed — Majda Arh
11. I wanna wake up with you — Boris Gardiner
12. The final countdown — Europa
13. Nemoj, da ideš mojom ulicom — Riblja Čorba
14. Mandarina — Don Juan
15. Friend will be friends — Queen
16. Sempre, sempre — Romina Power in Al Bano
17. Preden se ljubezen prebudi — F +
18. Pod oknom sem stal — Don Juan
19. Holiday rap - M. C. Miker & G. D. Jay Sven
20. Hold on tight — Samantha Fox
21. Vesela Francika — Rendez vous
22. Pridi, pridi fant — Finese
23. Land of confusion — Genesis
24. Control — Janet Jackson
25. Vozi me vlak v daljave — Videosex
26. Junaki nočne kronike — Janez Bončina-Benč

Oddaja nastaja s sodelovanjem hi-fi videostudia na Kidričevi 
25, telefon 25 577, 69000 Murska Sobota.

A ASA RISBA

padlo od zgoraj. Treba bo zavihati rokave.

VAS PRIPIS

— Ura je šest in petindvajset minut. Vremenske napovedi iz Murske 
Sobote ni. Ne vem, če ne bomo prej opozorili na NLP. yanko D 

— Še dobro, da ne vemo delati kaj drugega kot gledati v prazno.
(Franc Š.)

— Sotrpini, predlagam, da se vležemo, pa bomo lahko še dolgo sle
dili galopiranju cen!! (Alojzija Ž.)

VESTNIK 5. MAREC 1987

otroka že leto dni poprej pripra
vljati za poklic, tako da mu poma
gajo pri spoznavanju samega sebe, 
usklajevanju želja in zanimanja s 
sposobnostmi, ki jih ima. To je 
ena poglavitnih nalog tako imeno
vanega poklicnega usmerjanja: 
uskladiti želje in sposobnosti mla
dega človeka. Človek bo zadovo
ljen samo ob tistem delu, v pokli
cu, ki ga bo mogel dobro obvlada
ti, da bo uspešen.

Kaj storiti, da bi se obvarovali hrupa?
Hrup se povsod veča in ne prizanaša niti našim domovom. Kaj lahko sto
rite, da bi si obvarovali zdravje in duševni mir?

Kaj je to hrup? Zvok nasta
nek, kadar nekaj vibrira, bodisi 
občasno ali zaradi periodičnega 
ponavljanja določenih gibov. 
Hrup je specifična kategorija 
zvoka, običajno definirana kot 
nezaželeni zvok. Zvok merimo v 
decibelih, enotah za pritisk, ki ga 
proizvaja zvok. Merilo jakosti 
zvoka je osnovni instrument za 
merjenje fizičnih karakteristik 
zvoka. Višja ko je raven decibe
lov, močnejši je zvok. En decibel 
je najtišji zvok, ki ga lahko sliši 
človek.

Nekoč so bila naša mesta in 
vasi mirna, razvoj industrije, pa 
tudi kmetijstva pa je hrup prine
sel med nas, vedno večji je in 
vedno več ljudi ga težje prenaša.

Pri hrupu je treba upoštevati 
tri pomembna dejstva: Prvič, 
škodljivi učinek hrupa je komu- 
lativen, kar pomeni, da se posto
poma kopiči. Zato je treba čas, 
ko je človek izpostavljen nezaže
lenemu hrupu, kar najbolj omeji
ti. Močne vibracije zaradi preti
ranega hrupa pospešujejo obra
bo slušnih celic, ki naposled ne
hajo reagirati. Poškodbe sluha je 
v začetku težko prepoznati, ker 
so neboleče in se razvijajo poča
si. Če je človek dalj časa izposta
vljen zvokom zgornjega razpona 
decibelov, bo njegov sluh prej ali 
slej resneje prizadet. Žal večina 
ljudi ne opazi, da z njihovim slu
hom nekaj ni v redu, dokler se 
stanje tako ne poslabša, da se te
že sporazumevamo z drugimi. 
Drugič, poškodbe sluha zaradi 
hrupa so trajne. Slušni aparat 
lahko ob posebni vadbi olajša 
sporazumevanje, vendar ne more 
obnoviti, kar je bilo že uničeno. 
Medicina ali kirurgija ne moreta 
pozdraviti takšnih poškodb slu
ha.

Človek lahko varno prenese 
osem ur v hrupu z jakostjo 90 de
cibelov, hrupa z jakostjo 115 de
cibelov pa ne more prenašati ne
prekinjeno več kot 15 minut.

KLOBASICE
Po sledeh starih receptov

Z malo volje in spretnosti si lahko klobasice naredite doma. Ka
ko to lahko naredite? Zmeljite približno 500 g mesa zelo na drobno, 
drugi del mesa pa zrežite na manjše kocke, dodajte sol, vegeto, poper, 
sladko rdečo papriko, dobro nasekljan česen, vino in dobro zmešajte 
v gladko maso. Pripravite tanko črevo (kupite lahko v mesnici), operi
te ga v topli vodi in z napravo za polnjenje klobas napolnite črevo s 
pripravljeno zmesjo. Vsakih 10 cm oblikujte manjše klobasice. Za en 
dan jih pustite na hladnem, nato pa jih 2 ali 3 dni sušite v dimu. Tako 
pripravljene klobase lahko kuhate ali pečete. Če nimate možnosti, da 
bi klobase sušili v dimu, jih pripravite kot pečenice.

Potrebujete: 3 kg svinjine, 20 g soli, 2 žlici vegete, poper, sladko 
rdečo papriko, 2 stroka česna in 1 dl belega vina, seveda pa tudi tan
ko črevo.

Duhovite pripise k 
novi risbi pošljite 
najkasneje do četrt
ka, 12. marca 1987, 
na naslov: VEST
NIK, Titova 29/1, 
69000 Murska Sobo
ta. Objavljene pripise 
honoriramo.

. odpusti nam naš dolg, saj ne vemo, kaj delamo! (Martin M.) 
— Kljub vsem voščilom za srečen božič zaman čakate, da bo kaj 

(Milica R.)

Hrup v stanovanju povzročajo 
tudi gospodinjski aparati in vsi 
drugi tehnični predmeti, ki jih 
uporabljamo v gospodinjstvu. 
Kaj lahko storite sami, da se ob
varujete hrupa? Pod vse aparate, 
ki jih uporabljate v gospodinj
stvu, lahko podstavite podstavke 
iz penaste gume. Pri nameščanju

pralnega in pomivalnega stroja 
ter hladilnika uporabite podstav
ke za izolacijo zvokov in vibracij. 
Če kupujete nov aparat, presku
site več modelov in se odločite 
za tistega, ki dela najtiše. Koliko 
decibelov imajo nekateri povzro
čitelji hrupa, si oglejte na razpre
delnici:

SEZNAM POVZROČITELJEV HRUPA

Zvok število decibelov Zvok Število decibelov

pipa, iz katere kaplja 40 otrok, ki kriči 90-115
hladilnik 45 pnevmatsko kladivo 100
zmeren det 45 motorna idga 100
ptičje petje 60 podzemna teleznica (znotraj) 100
pralni stroj 65 motorno kolo 100
sesalec za prah 70-75 elektromotor • 100-105
kuhinjski mešalec 70 rock skupina (z ojačevalci) 90-130
koktalj za 100 gostov 70-85 navijači na tekmi 120
gost promet 75-85 močno grmenje 120
klimatska naprava na oknu 80 sirena (zračni napad) 130
budilka 80 motor reaktivnega letala
tovornjak z dizelskim motorjem 80 (pri vzletu) 120-140
električni brivski aparat (od blizu 85

Da bo pri pralnem stroju 
manj napak

Pri pranju s pralnim strojem velja nekaj pravil, ki se jih moramo 
držati, če želimo, da bo pranje boljše.

Perilo pred pranjem natančno ločimo glede na vrsto tkanin, barvo 
in dopustno temperaturo (95° C, 60 ali 30° C). Držati se moramo vsega, 
kar je predpisano, to pa lahko preberete v navodilih, ki jih dobite ob na
kupu pralnega stroja. Upoštevati moramo pralne programe, ki jih ima 
pralnik. Tako bomo npr. belo perilo in perilo obstojnih barv, ki prenese 
pranje pri 90 ali 95 stopinj, razdelili na bolj in manj umazanju. Manj 
umazano bomo prali z enkratnim dodajanjem pralnega sredstva, bolj 
umazano z dvakratnim (s predpranjem).

Pri pisanem perilu bomo ločili 
perilo nežnih barv od temnejšega 
in prali ločeno. Posebej bomo 
pazili, saj je to pranje najbolj 
zahtevno.

V stroj vlagamo perilo raznih 
velikosti in teže, npr. rjuhe meša
mo z brisačami, otroškim peri
lom in podobno. Pri pralnikih, 
kjer temperaturo sami naravna
vamo, bodimo zelo natančni. In
tenzivno mehanično obdelovanje 
perila pri visoki temperaturi nam 
lahko povzroči veliko škodo. V 
pralnike vseh tipov sme le toliko 
perila, za kolikor je stroj grajen. 
Preobložen stroj se hitreje kvari, 
perilo je preveč natrpano, voda 
se med kosi ne preliva dovolj, 
perilo se bolj drgne po notranjo
sti pralnika in pri tem po nepo
trebnem rabi, ker je pretežko, 
več energije. Perilo zelo rado po
sivi, ker ni dovolj oprano.

Uporabljamo le pralna sred
stva, ki so narejena za strojno 
pranje. Praška vzamemo le toli-

ko, kot je določeno v navodilu. 
Če damo premalo praška, je pe
rilo slabo oprano, če ga damo 
preveč, pa pralni učinek ni večji. 
Posebno za bobnaste pralnike je 
važno, da se preveč ne penijo. 
Pene slabe normalni potek pra
nja. Če zaidejo med električno 
napeljavo, lahko povzroče kratek 
stik. Izogibajmo se jedkih teko
čin v pralnikih, ker nam lahko 
poškodujejo površino bobna, no
tranji prostor pralnika in cevi.

Če preskušate pranje volnenih 
izdelkov s strojem, se ne odločite 
za najlepša oblačila. Poskusite z 
že nošenimi. Isto velja za zavese. 
Mnogi stroji kljub dobri reklami 
volno in zelo občutljivo perilo 
slabo perejo.

V pralnikih nikoli ne perite de
belih tkanin, ki se močno mucka- 
jo ali na robovih cefrajo. Nabra
na vlaknina lahko zamaši odtok, 
se zaplete ob os bobna in pokva
ri stroj.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE - Vodoravno: cvetnik, rubrika, 
akromat, N, opera, SA, osir, mlev, Al, obred, narcisa, TT, met, Argo, Ir, 
Normani, Asmodej.

SESTAVIL 
MARKO 
NAPAST

MESTO NA 
BOSENSKI 
STRANI 
SAVE

AMERIŠKI 
IZUMITELJ 
(THOMAS 
ALVA)

OPREMA

SOVJETSKI 
DRŽAVNIK 

IN POLITIK 
(ANDREJ)

OBDONAV- 
SKO 
MESTECE 
V SRBIJI

HRIB PRI 
BEOGRADU

GLAVNO 
MESTO 
SENEGALA

GL. MESTO 
NAŠE 
ŠIRŠE 

DOMOVINE

EKSPEDI
CIJA

REVEŽ, 
UBOŽEN 
ČLOVEK

INDIJSKA 
DRŽAVA

LANTAN

ŽIVEC

ČASNIKAR

REKA NA 
ZAHODU 
ZDA(... 
RIVER)

ŽENSKO 

IME

GLAVNO 
MESTO 
TURČUE

KALU
ŠOLSKA 
POTREB- 
ŠČINA

VRSTA 
DELFINA
MOŠKI 
SUKNJIČ

NEZNANKA 
V MATE
MATIKI

JEZERO
V TURČUI

ŽITNI
PLOD

PASMA
LOVSKEGA
PSA

RDEČI
KRIŽ ■

IZRAELSKA
LUKA

JAVNO 
PRIPORO
ČANJE 

IZDELKOV

•

VOJSKO
VODJA 
ZAHODNIH 
GERMANOV

DARUVAR
GLAVNO 
MESTO 
JEMENA
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križem kražem po naših šolah

TO JE PRAZNIK 
VSEH ŽENA

8. marec — dan žena. Tega dne imajo praznik 
mamice, delavke, babice ... A vendar se nekaterih 
nihče ne spomni. V majhni, borni koči živi osam
ljena, žalostna starka. Rodila je več otrok, jih 
vzgajala v ljubezni, dokler niso odrasli in se osa
mosvojili. In kaj se je zgodilo? Otroci, vsi na viso
kih položajih, so jo pozabili. Ostala je sama. 
Zdaj, ko je več ne potrebujejo, se ne zavedajo, ko
liko je njihova mati morala pretrpeti, da jim je nu
dilo vse potrebno za življenje. So ti sinovi in hčere 
res brez srca?

Morda se bodo ob branju teh vrstic le spomnili, 
da imajo svojo mamo, ki jih potrebuje. Mogoče 
bodo lahko popravili, kar so zagrešili, če ni že pre
pozno. Upajmo, da ni! Vasilija Lovrenčec, 7. c 

OŠ Ivan Cankar, Ljutomer

MAMA
Ko majhna sem bila, 
mama me je zibala, 
Nad mano noč in dan bedela, 
ko sem nenadoma zbolela.
Zdaj, ko odrasla sem postala, 
mami vse sem pomagala. 
Vedno, ko me je oštela, 
sem besede njene za vzor vzela. 
Mama, tako lepa si, 
oj, mama, tako dobra si! 
Za nič na svetu te ne bi dala, 
oj, mamica moja draga!

Katja Šajnovič, 6. a 
OŠ Bakovci

MOJA MAMA
Moja najboljša prijateljica in pomočnica je mama. Ime ji je Olga.
Ima črne lase, ponekod tudi sive. Je srednje velika, močnejše posta

ve. Rada nosi krilo in blizo. Na vseh čevljih ima visoke pete. Njeno srpe 
je dobro, nasmejano, radodarno in veselo. Pri njej je kot prvi pomladni 
dan, ko prvič toplo sije sonce, ko je vse v cvetju, večerno nebo pa vse v 
rumenem, oranžnem in rdečem siju. Do nje čutim veliko veselje, radost 
in zadovoljstvo. Brez mame je žalostno, pusto in tiho. Mama mi je dru
žinsko in življenjsko veselje. Večkrat se sprašujem, kaj bo, ko mame ne

’ Mislim si, da bo potem pusto, žalostno in tiho. Mama mi je veselje 
in razigranost. Ko gledam mamo, vidim rožast dan, ki je kot sapica la
hek.

Brez mame ne bi mogla živeti, biti vesela in zadovoljna. Mama je 
samo ena na svetu. z

Nataša Sveč, 4. c 
OŠ Edvard Kardelj 

Murska Sobota

Mama praznuje
Zima se poslavlja in bliža se po

mlad. Iz zemlje so pokukali zvončki. 
Mi, otroci, jih potrebujemo, saj z nji
mi vsako leto razveselimo svoje ma
mice, ki praznujejo 8. marca svoj 
praznik. Tudi v šoli jim vsako leto iz
delamo voščilnice. Zaslužijo si še ve
liko več, saj lepo skrbijo za nas.

Polonca Fiala, 2. b 
OŠ Videm ob Ščavnici

Delovni dan 
moje mame 

Zunaj je tema.
Na pol prebujena slišim ključ, ki rožlja v vra

tih, Vem, da je mama, ki se odpravlja na delo.
Kar strese me, ko pomislim, da je zunaj mraz, 

jaz pa ležim v topli postelji.
Moja mama dela v »MURI«. Preden gre v 

službo, navije uro, da ne zaspim. Nato se odpe
lje s kolesom v službo.

Doma večkrat pripoveduje, kakšno težko delo 
ima.

Ko pride domov, gre najprej v trgovino.
Nato skuha kosilo. Pri pomivanju ji poma

gam.
Potem nama z bratom pomaga pri nalogah.
Zvečer je močno utrujena, zato gre hitro spat.

Petra Bokan, 5. č' 
OŠ Edvard Kardelj, M. SobotaJ

PUST
Ko maske mimo hiš hitijo, 
še vaške pse podijo.
Nekateri krofe jim ponudijo, 
drugi denar jim podarijo, 
da niso praznih ust, 
ko skačejo čez plot.
Maske so prijazne in hudobne, 
nekatere hudiču so podobne.
Ta dan veliko je veselja, 
na tudi lonec poln je zelja.

Dušan Raj, 7. b 
OŠ Štefan Kovač Turnišče

Dan šole 
v Stogovcih

»KOT SINJI GALEBI NAD 
VODO, STE PADLI ZA NAŠO 
SVOBODO . . .« . smo brali na 
današnji dan pred štirimi leti na 
panoju ob priložnosti poimeno
vanja naše šole po skojevki Ma
riji Rožman iz Polic.

To je bil za vse nas pomemben 
dan. Naša, čeprav več kot sto let 
»stara dama učenosti« je dobila 
ime, ki simbolizira delo in aktiv
nost mladih v času NOB. V teh 
dneh so se bili zadnji boji za os- 
voboditev in obstoj slovenskega 
in vseh jugoslovanskih narodov. 
Prav ti zadnji boji so terjali žrtve 
tudi med mladimi skojevci. 20. 
februarja 1945, tik pred vrati svo
bode, je bila zaradi izdajalske ro
ke kruto ubita v črešnjevskem 
gozdu Marija Rožman.

Danes, 20. februarja, smo se 
zbrali zato, da razmislimo o več 
stvareh. Najprej o tem, da bomo 
znali ceniti pridobitve naše revo
lucije, da bomo znali negovati in 
ohranjati bratstvo in enotnost 
naših narodov in narodnosti ta
ko, kot je bilo skovano med re
volucijo in v izgradnji domovine. 
Zbrali pa smo se tudi zato, da 
smo skupno z delavci šole pro
slavili dan šole. Letos praznuje
mo četrto obletnico poimenova
nja. Na ime Marija Rožman smo 
vsi ponosni. Še bolj bomo pono
sni, ko bo pod to ime zapisan že 
tako dolgo načrtovan prizidek.

Kako smo praznovali? Naj
prej smo spremljali pester kultur
ni program, ki smo ga pripravili 
pionirji in mladinci naše šole. 
Delegacija mladincev je obiskala 
spomenik v Črešnjevcih in polo
žila cvetje. Dan je popestril gos! 
Aleksander Jež s glasbenim na
stopom v telovadnici. Vse je bilo 
prijetno in tako se mi je zdelo, 
kot da smo praznovali rojstni 
dan nekoga, ki ga imamo radi — 
rojstni dan naše šole.

Marjetka Cunk, 7. raz.
OŠ Marija Rožman Stogovci

Prababica mi je pripovedovala
V mladosti moje prababice so se na pusta našemili samo fantje. 

Maske so si izdelali sami. Predstavljale so — hudobne podobe s kate
rimi so izganjali zle duhove iz domov in vasi. Maškare niso govorile. 
So samo poskakovale in vriskale. Ljudje so jim dajali krofe, klobase, 
jabolka in krhlje.

Na pusta so cvrli krofe in za kosilo obvezno kuhali prekajeno 
meso.

Krofe so jedli samo na pusta. Kar jih je ostalo, so dali v glinasto 
posodo ter hranili do velike noči. V tem času je bil post, zato jih niso 
smeli jesti.

Vlekli so tudi ploh. Če se v kateri vasi v predpustnem času ni po
ročilo nobeno dekle, so na pusta ploh vlekla dekleta, če se ni poročil 
fant, so ploh vlekli fantje. Ploh pa so vlekli oboji, če se nista poročila 
ne fant ne dekle.

Mnogo teh običajev se je v našem kraju že pozabilo. Za obuditev 
nekaterih imamo letos v šoli na pusta kulturni dan.

Bernard MAKOVEC, 3. raz. OŠ JOŽE HEDŽET, ŠAFARSKO

ABC Pomurka, Veletrgovina Potrošnik, n. sol. o., tozd Preskrba, 
n. sol. o., Murska Sobota razpisuje na podlagi sklepa delavske
ga sveta tozda

JAVNO DRAŽBO
za prodajo osebnega avtomobila zastava 101, mediteran, letnik 
1979. Izklicna cena je 450.000 din.
Javna dražba bo v torek, 10. 3. 1987, ob 12. uri na dvorišču DO 
Potrošnik, Murska Sobota, Arh. Novaka 2.

Udeleženci morajo pred začetkom dražbe vplačati varščino v vi
šini 10 % od izklicne cene pri blagajni DO Potrošnik.

Kupec je dolžan plačati kupnino v 15 dneh od sklenitve pogod
be.

ABC Pomurka, Veletrgovina Potrošnik, n. sol. o., tozd Preskrba, 
n. sol. o., Murska Sobota, na podlagi sklepa delavskega sveta 
tozda z dne 19. 2. 1987

RAZPISUJE
dela in naloge:
1. poslovodja PE Dokležovje
2. poslovodja PE Moravci
3. poslovodja PE Snack bar
4. poslovodja PE Špecerija — tržnica
5. poslovodja PE Tišina
Kandidati morajo poleg splošnih pogojev izpolnjevati še nasled
nje:
— srednja izobrazba komercialne ali poslovodske smeri, oziro

ma VK delavec trgovske ali druge ustrezne smeri, oziroma 
KV delavec trgovske ali druge ustrezne smeri,

— tri leta delovnih izkušenj.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati 
pošljejo v 15 dneh po objavi na naslov Veletrgovina Potrošnik, 
tozd Preskrba, Murska Sobota, Arhitekta Novaka 2, za razpisno 
komisijo.

Vzgojno-varstvena organizacija Murska Sobota 

obvešča starše, 
da bo vpisovanje otrok novincev 
za šolsko leto 1987/88 v oddelkih 
dnevnega varstva

1. V Murski Soboti od 9. 3. do 14. 3. 1987 od 10. do 15. ure, za 
otroke od 1. leta do vstopa v osnovno šolo. Vpisovanje bo v 
enoti Štefana Kovača 19 a.

2. V Rakičanu 16. 3. 1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. leta 
do vstopa v osnovno šolo.

3. V Lipovcih 17. 3. 1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. leta 
do vstopa v osnovno šolo.

4. V Dokležovju 18. 3. 1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. 
leta do vstopa v osnovno šolo.

5. V Bakovcih 19. 3.1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. leta 
do vstopa v osnovno šolo.

6. V Beltincih 20. 3. 1987 od 13. do 17. ure in 21. 3. 1987 od 8. 
do 12. ure za otroke od 2. leta do vstopa v osnovno šolo.

7. V Krogu 23. 3. 1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. leta do 
vstopa v osnovno šolo.

8. V Gančanih 24. 3. 1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. le
ta do vstopa v osnovno šolo.

9. V Martjancih 25. 3.1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. le
ta do vstopa v osnovno šolo. .

10. V Melincih 26. 3. 1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. leta 
do Vstopa v osnovno šolo.

11. Na Pušči 27. 3. 1987 od 13. do 17. ure za otroke od 2. leta 
do vstopa v osnovno šolo.

Če starši ne morejo priti na vpis določenega dne, lahko vpišejo 
otroka pozneje in sicer od 30. 3. do 4. 4. 1987 v času od 7. do 
15. ure.
Zainteresirane starše prosimo, da vpišejo otroke v določenem 
roku, da bomo laže formirali skupine.

Obrtno združenje M. Sobota in osnovna organizacija ZSS de
lavcev pri zasebnikih občine M. Sobota
ZABITA
vse delavke, obrtnice, žene obrtnikov in pri njih zaposlenih de
lavcev ter upokojenke na

skupno slovesnost ob dnevu 
žena,
ki bo v nedeljo, 8. 3. 1987, ob 9. uri v galeriji Kulturnega 
centra v M. Soboti.
S kratkim kulturnim programom se nam bodo predstavili pionirji 
Osnovne šole I in Glasbene šole v Murski Soboti.
Vljudno vabljeni!

GOZDNO IN LESNO GOSPODARSTVO
MURSKA SOBOTA, n.sol.o. in o.so!.o.y

SKUPNE SLUŽBE
OBJAVLJAMO
prosta dela in naloge vodenje evidence osnovnih sred
stev, OD in likvidacije prejetih računov.
Kandidati, ki želijo opravljati navedena dela in naloge, morajo iz
polnjevati naslednje pogoje:
— srednješolska izobrazba ekonomske smeri,
— 3 leta delovnih izkušenj v računovodstvu.
Vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite najpozneje v 15 
dneh od dneva objave na naslov ABC POMURKA-GLG SKUP
NE SLUŽBE Murska Sobota, Trubarjev drevored 4.
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STRELSTVO - DOPISNA LIGA

Pionirji Noršinec prvaki
V Kranju je bil sklepni del tekmovanja dopisne lige Strelske 

zveze Slovenije za vse kategorije. Lep uspeh so dosegli strelci in 
strelke Noršinec, ki so zasedli eno prvo, eno drugo in dve tretji me
sti, ter Tišina, ki je zasedla drugo mesto. Naslov prvaka Slovenije so 
osvojili pionirji Noršinec s 505 krogi (Balažič 173, Horvat 170 in 
Kovačič 162). Sodelovalo je 39 ekip. Med posamezniki je bil Branko 
Balažič drugi. Pionirke Noršinec pa so s 443 krogi zasedle drugo 
mesto (Grčar 154, Gašpar 145, Ščančar 144), Drugo mesto so zased
li tudi mladinci SD Koloman Flisar s Tišine s 1070 krogi (Števanec 
360, Gider 359, Flegar 351). Mladinke Noršinec so zadele 988 kro
gov in zasedle tretje mesto (Balek 351, Verbai 350, Rauš 287). Tretje 
mesto pa je tudi pripadlo članicam Noršinec s 1038 krogi (Rengeo 
354, Turner 345, Vogrinčič 339).

STRELSTVO

Pokal Murski Soboti
Občinska strelska zveza Murska Sobota je pripravila 6. tradicio

nalno tekmovanje za Bedičev memorial, na katerem so sodelovale 
5-članske občinske selekcije Ormoža, Ljutomera, Radgone in Murske 
Sobote, medtem ko se Lendava tekmovanja ni udeležila. Največ uspeha 
so imeli strelci iz soboške občine, ki so z 2.716 krogi zasedli prvo mesto 
in osvojili prehodni pokal Atletske zveze Slovenije v trajno last. Druga 
je bila ekipa Ljutomera z 2.694, tretja Radgona z 2.681 in četrti Ormož 
z 2.107 krogi. Najboljši posameznik je bil Drago Pertoci (Tišina), ki je 
s 563 krogi zasedel prvo mesto pred Rajkom Robnikom (Ljutomer), 552, 
in Ljubom Špindlerjem (Noršinci), 551 krogov. p Matko

PRIJATELJSKI NOGOMET

MURA:NAFTA 2:1
Pomurska nogometna ligaša Mura in Nafta se intenzivno pripra

vljata na skorajšnji začetek spomladanskega dela tekmovanja v slo
venski in območni nogometni ligi — vzhod. Nogometaši Nafte so 
med tednom odigrali kar dve prijateljski tekmi. Premagali so Polet s 
3:0, strelci: Savič, Žalik in Suč, in izgubili z Graničarjem iz Džudžev- 
ca z 2:4. Strelca za Nafto: Gašpar in Ribarič. V nedeljo pa sta se v 
Murski Soboti pomerili Mura in Nafta. Zmagali so Sobočani z 2:1. 
Gola za Muro sta dosegla Škaper in Gabor, za Nafto pa Marjan Jau
šovec (avtogol). Pred okrog 200 gledalci je sodil Abraham iz Murske 
Sobote.

SMUČANJE

Klubsko prvenstvo SK Radgona
Na Treh kraljih je SK Gornja Radgona izvedel klubsko prvenstvo v vele

slalomu, na katerem je sodelovalo okrog sto smučarjev. Rezultati so bili nasled
nji — predšolski otroci: 1. Solenički, 2. Senčar, 3. L. Klun; letnik 1978—79: 1. 
N. Klun, 2. Neuvirt, 3. Dvanajšček; letnik 1976—77: 1. Mauko, 2. D. Strah, 3. 
Kavčič; letnik 1974—75: 1. Dolgov, 2. Pučko, 3. K. Strah; dekleta: 1. Sep, 2. 
Zupe; letnik 1972—73: l.Kos, 2. Krampuš, 3. Slana; letnik 1967—71: 1. Slavič, 
2. Jelen, 3. Lazar; ženske: 1. Marovič, 2. Kolbl; letnik 1957—66: 1. Nekrep, 2. 
Frangež, 3. Kobl; ženske: 1. Divjak, 2. Sep, 3. Zadravec; letnik 1947—56: 1. 
Rauter, 2. Prah, 3. Klun; ženske: 1. Terek, 2. Čerkič, 3. Dvanajšček; letnik: 
1937—46: 1. Sep, 2. Fajfar, 3. Sediviy; ženske: 1. Sep, 2. Kocbek. Nad 50 let: 
Belec.

INVALIDSKI ŠPORT

Soboški Dl četrto
V Kranju je bilo republiško prvenstvo invalidov v streljanju z 

zračno puško. Sodelovalo je devet ekip, med njimi tudi ekipa Društva 
invalidov Murska Sobota. S 1342 krogi je zasedla četrto mesto, kar je 
lep uspeh. Najuspešnejši v ekipi je bil Turner s 355 krogi pred Bagari- 
jem, 345, Veindorferjem, 335, in Ščančarjem, 307 krogov.

ŠAH

KUHAR OSMI NA MADŽARSKEM
Na Madžarskem je bilo mladinsko tekmovanje štirih dežel v ša

hu, na katerem je sodelovalo 24 šahistov z Madžarske, iz Avstrije, s 
Češkoslovaške in iz Jugoslavije. Med njimi je bil tudi član ŠD Raden
ska Pomurje iz Murske Sobote Andrej Kuhar in s 5,5 točke iz devetih 
partij zasedel osmo mesto.

V drugem krogu društvenega, tekmovanja ŠD Radenske Pomurja 
»stari-mladi« so igrali: S. Kovač : D. Hari remi, A. Kuhar : Gaber 
0:1, Benko : Bolčič 1:0, Nerat : Režonja remi, B. Kovač : A. Kos remi 
in Gabor : B. Hari 1:0.

ŠE LETOS PET NOVIH IGRIŠČTENIŠKI KLUB MURSKA 
SOBOTA_____________

Teniški klub Murska Sobota, ki deluje v okviru Športnega 
društva Pomurje, se v zadnjem obdobju vse bolj uveljavlja. Zlasti 
je bila opazna velika aktivnost v preteklem letu. O njihovi dejav
nosti in načrtih smo se pogovarjali s predsednikom kluba, Jane
zom Lanščakom.

— Odkod pobuda za večjo aktivnost v teniškem klubu Murska 
Sobota?

»Intenzivneje smo začeli v klubu delovati v preteklem letu, k te
mu pa nas je spodbudil vse večji interes ljudi, ki so se začeli 
ukvarjati s tenisom v Pomurju in v naši občini. To nas je tudi ne
kako prisililo, da smo se v klubu začeli bolj organizirano ukvarja- 
sti s to problematiko. Na skupščini smo se tudi dogovorili o pro
gramu in načinu dela, kjer pa smo si zadali sorazmerno velike na
loge, katerih realizacija naj bi prispevala k množičnemu in kako
vostnemu razvoju tenisa.«

— V Murski Soboti gradite nova igrišča, ki so pogoj za razvoj te
nisa v občini. Kako daleč ste?

»Gradnja teniških igrišč v Murski Soboti je ena od zahtevnih 
nalog, ki jih je sprejela skupščina kluba. Mimo tega enostavno ni

KOŠARKA

Sobočanke zmagale v Žireh
V nadaljevanju prvenstva v, slovenski ženski košarkarski ligi je 

ekipa Metalservisa Pomurja v Žireh premagala ekipo Kladivarja s 
76:72. Strelke za Pomurje: Kosijeva 30, Borčeva 12, Kolarjeva 11, Ku- 
haričeva 9, Geričeva in Kardoševa po 5 in Koroščeva 4. Zmaga Sobo- 
čank je toliko pomembnejša, ker so nastopile brez Korenove in Dro- 
žinove. V naslednjem kolu igrajo doma s Cimosom.

V drugi republiški moški košarkarski ligi — vzhod je bilo odigra
no zadnje kolo. Radgona je premagala Koroško z 99:82. Strelci: Sti- 
hec 45, Kumer 12, Roškar 11, Dokl 8, Nekrep in Horvat po 7, Do- 
manjko 3 ter Škof, Senekovič in Ploj po 2. Slovenska Bistrica pa je 
premagala Pomurje s 97:84. Strelci: Klemar 18, Juteršnik 15, Marinič 
14, Banič 13, Roškar 12, Kerčmar 6, Gomboc 4 in Tušar 2. Pomurje je 
zasedlo drugo, Radgona pa četrto mesto.

V zadnjem kolu slovenske mladinske lige je vodeča Elektra pre
magala Pomurje z 92:74. Strelci: Banič 26, Stornik 14, Tušar 13, An- 
drejek 8, Gomboc 5 ter Hanžekovič in Tinev po 4. Košarkarji Pomur
ja bodo igrali za 7. in 8. mesto.

KEGLJANJE

Tekstina premagala Radensko
V tekmovanju republiške moške kegljaške lige je drugouvrščena 

Tekstina iz Ajdovščine v Ljutomeru premagala Radensko s 5126:5110 
podrtih kegljev. Najboljši v ekipi Radenske je bil Hari Steržaj z 922 
podrtimi keglji pred Drvaričem, 855, Mirom Steržajem, 854, Horva
tom, 849, Kovačičem, 819 in Mundjarjem, 811 podrtih kegljev. V na
slednjem kolu igra Radenska s Savinjo.

NAMIZNI TENIS

Nastopajo vsi najboljši
V soboto in nedeljo bo v Murski Soboti jubilejno že 40 republiško 

člansko prvenstvo za posameznike in dvojice, na katerem bo nastopilo 
80 igralcev in igralk, med njimi prav vsi najboljši na čelu z državnima 
reprezentantoma — udeležencema svetovnega prvenstva v New Delhiju 
— Vesno Ojsteršek ter Jernejem Zalaznikom, ki sta tudi prva favorita v 
konkurenci posameznikov, čeprav branita naslova Jamšek ter Andreja 
Ojsteršek-Urh. Na prvenstvu nastopa deset Pomurcev in bili bi že zelo 
zadovoljni, če bi uspeli ponoviti lanske uvrstitve, ko je bila dvojica Ben
ko—Kuzma druga, Benkovič šesti ter Benko deveti med posamezniki.

M. U.

BELTINČANI SE UVELJAVLJAJO
V Mariboru je bilo območno prvenstvo pionirjev in pionirk v na

miznem tenisu, na katerem so sodelovali tudi pomurski tekmovalci in 
dosegli nekaj solidnih uvrstitev. V konkurenci pionirjev sta zasedla 
Sobočana Flegar v drugi in Sapač v tretji skupini drugi mesti. Janža iz 
Beltinec pa je zmagal v četrti skupini. Med pionirkami je zasedla Ba
lantičeva iz Beltinec v drugi skupini tretje mesto. V tretji skupini je 
zmagala Koroščeva iz Beltinec, Počičeva iz Sobote pa je bila druga.

Turnir v Prosenjakovcih
Nogometni klub Prosenjakovci je pripravil turnir v namiznem te

nisu, na katerem je sodelovalo 31 tekmovalcev. Najuspešnejši je bil 
Stanko Maučec s Kobilja, ki je med štirimi finalisti zasedel prvo me
sto pred Brankom Lepošo iz Adrijanec in Jankom Duričem iz Gerli- 
nec. Vsi trije so prejeli denarne nagrade. Četrto mesto pa je pripadlo 
Pavlu Bakalu iz Motvarjevec. Tibor B.

ODBOJKA

TOČKI LE ZA POMURJE
V nadaljevanju prvenstva v drugi republiški moški. odbojkarski 

ligi — vzhod so vsi trije pomurski ligaši igrali doma, vendar iztržili le 
eno zmago. Odbojkarji Pomurja so premagali drugo ekipo Šempetra s 
3:2. Nepričakovan poraz so doživeli odbojkarji Ljutomera (2:3) s Ce
ljem, Stronjska reka pa je premagala Radence s 3:1. Odbojkarice Po
murja iz Murske Sobote so bile tokrat proste.

Šahisti INA-Nafte najboljši
Sklenjeno je bilo tekmovanje delavskih športnih iger lendavske občine v 

šahu, kjer je sodelovalo 8 ekip. Zmagala je INA-Nafta pred Gorenjem Varstroj, 
Zlatorogom, Mercator-Univerzalom, Lekom, Primatom, VIZ-om in Integralom.

bilo mogoče iti, saj se je v zadnjih letih zanimanje za igranje tenisa 
izredno povečalo. Samo v našem klubu imamo registriranih 350 
članov, ki redno plačujejo članarino, in sicer otroci 500, odrasli pa 
2.000 dinarjev letno. Na ta način zberemo letno okrog 400.000 di
narjev. Doslej smo uporabljali teniška igrišča Mure, Rakičana, 
Radenec, Moravskih Toplic in Radgone. To je sicer pomenilo 
možnost igranja rekreativnega tenisa za odrasle, vendar pa ne za 
otroke in mladino iz Murske Sobote in bližnje okolice. Zato smo 
se na skupščini kluba odločili, da začnemo z gradnjo novih teni
ških igrišč v mestu Murska Sobota. Preden pa smo se lotili te zah
tevne naloge, pa smo morali dobiti podporo širše javnosti, telesno- 
kulturnih in družbenopolitičnih dejavnikov ter združenega dela in 
soboških krajevnih skupnosti.«

— Koliko igrišč gradite in kdaj bodo nared?
»Po dogovoru smo v Murski Soboti začeli graditi pet pešče

nih teniških igrišč, gradnjo pa tudi skrbno nadziramo. Po predra
čunu bodo igrišča stala 28 milijonov dinarjev. Vprašanje je bilo, 
odkod dobiti potrebni denar? Moram povedati, da smo pri tem 
dobili podporo krajevnih skupnosti mesta Murske Sobote, združe
nega dela in obrtnikov. Zato bi se vsem ob tej priložnosti tudi za
hvalil za razumevanje. Krajevne skupnosti mesta Murske Sobote 
so prispevale iz sredstev samoprispevka 18 milijonov dinarjev, 
okrog 7 milijonov dinarjev pa smo zbrali prek reklamnih oglasov 
70 delovnih organizacij in 20 obrtnikov. V ta namen smo tudi iz
dali posebno brošuro kluba. Upamo, da bodo teniška igrišča v 
Murski Soboti zgrajena v maju, objekt kot tak pa bo ponos mesta 
Murska Sobota in bo lahko koristno služil vsem, ki se želijo tek
movalno ali rekreativno ukvarjati s tem lepim športom. Ob otvori
tvi igrišč pa predvidevamo tudi večji turnir.«

— Kakšni pa so vaši nadaljnji načrti v klubu?
Z zgraditvijo teniških igrišč v Murski Soboti bomo lahko v klubu 
organizirano razvijali ta šport, tako rekreativnega kot tekmovalne
ga. Igrišča bodo omogočala načrten pristop učenja tenisa od 
najmlajših do starejših; Tenis je namreč igra, ki se lahko igra od 
rane mladosti do pozne starosti, seveda z izbiro ustreznih partner
jev. Poleg tega pa je tenis tudi športna zvrst, ki nadomešča nekate
re športne dejavnosti v poznejših letih, ko športniki nehajo z aktiv
nim tekmovanjem.«

Feri Maučec

V PREMISLEK

KAJ JE S POMURSKO 
ROKOMETNO ZVEZO?
Pred tridesetimi leti je bila v Murski Soboti ustanovljena Pomur

ska rokometna zveza, ki je prevzela vlogo usklajevalca in usmerjeval
ca razvoja rokometne igre v naši pokrajini. To svojo vlogo je opra
vljala zelo uspešno, saj se je v tem času pomurski rokomet uveljavil 
ne le v pokrajini in republiki, temveč celo v državnem merilu. Roko
metaši Poleta iz Murske Sobote so celo nastopali v drugi zvezni ligi, 
uspešno pa so potekala tudi tekmovanja v pomurski moški in ženski 
rokometni ligi. Žal pa je delo Pomurske rokometne zveze Murska So
bota v zadnjih nekaj letih slonelo le na delu posameznih telesnokul- 
turnih delavcev. Po smrti predsednika Marka Gende pa je delo bolj 
ali manj slonelo na Jožetu Hartmanu, ki pa kljub velikim prizadeva
njem sam vsega ni mogel opraviti, ker tudi ni imel dovolj podpore pri 
rokometnih klubih. To potrjuje tudi ugotovitev, da v septembru lan
skega leta sklicani sestanek s predstavniki pomurskih rokometnih 
klubov, na katerem naj bi se dogovorili o datumu za izvedbo skupšči
ne Pomurske rokometne zveze ni bil realiziran, ker klubi niso poslali 
predlogov kandidatov za organe zveze. Predlog je do dogovorjenega 
roka poslal le RK Krog. Tako skupščina Pomurske rokometne zveze 
ni bila opravljena. Skupščina Rokometne zveze Slovenije pa je v lan
skem letu tudi sprejela sklep o reorganizaciji zveze, ki predvideva 
združitev mariborske, ptujske in pomurske zveze. Pomurski rokome
tni delavci so ocenili, da taka združitev ne prinaša kakovostnega na
predka v rokometni igri, zato so glasovali proti predlogu, ki pa je bil 
kljub temu sprejet. Za združitev pa nista bili zainteresirani maribor
ska in ptujska zveza — glavni vzrok so predvsem finančna sredstva, 
zato do združitve ni prišlo še danes. O tem je bila obveščena tudi Ro
kometna zveza Slovenije, ki pa še ni ničesar ukrenila. Kaj je torej s 
Pomursko rokometno zvezo? Odgovor na to vprašanje bi morale čim- 
prej poiskati občinske zveze za telesno kulturo Pomurja, ki bi se mo
rale sesti za mizo in poiskati možno rešitev. To zahtevo postavljajo 
tudi v lendavski občini iz razloga, ker letos v Pomurju nimamo orga
niziranega ligaškega tekmovanja in rokometni klubi iz lendavske ob
čine tekmujejo na Hrvaškem. Nerazumljivo je namreč, da trenutno 
tekmujejo rokometašice Polane v prvi republiški, rokometaši Črenšo- 
vec, Bakovec, Kroga in Radgone ter rokometašice Beltinke in Rad
gone pa v drugi republiški ligi — vzhod, nimamo pa organiziranega 
pomurskega tekmovanja vsaj v članskih vrstah.

Feri Maučec

ROKOBORBA

NASEVSKI TRETJI, VUKAN ČETRTI
V Senti je bilo državno mladinsko prvenstvo (do 18 let) v rokobor

bi, katerega seje udeležilo okrog 120 rokoborcev iz 21 jugoslovanskih 
klubov. Med njimi je bilo tudi šest pomurskih tekmovalcev, ki so do
segli lep uspeh. Najuspešnejši je bil Nasevski, ki je v močni konku
renci 20 tekmovalcev v kategoriji do 63 kg zasedel tretje mesto. Uspeh 
je tudi četrto mesto Vukana v kategoriji do 46 kg, kar je doslej njego
va najboljša uvrstitev. Temlin je v kategoriji do 81 kg zasedel šesto 
mesto, Mekicar pa v kategoriji do 58 kg sedmo. Vsi so člani RK Po
murje iz Murske Sobote. Radenčan Mešiček pa je bil v kategoriji do 
88 kg šesti.

LENDAVSKI SODNIKI SO ZBOROVALI

Želijo si boljšega sodelovanja
Na letni skupščini občinskega društva nogometnih sodnikov 

Lendava, ki šteje 26 članov, od tega je 9 republiških in en zvezni sod
nik, so osamljeni ocenjevali svoje delo in se dogovarjali o prihodnjih 
nalogah, kajti skupščine se niso udeležili predstavniki TKS in ONZ 
Lendava. Dogovorili so se, da bodo pred začetkom spomladanskega 
prvenstva pripravili razgovor s predstavniki klubov in se dogovorili o 
boljši disciplini na nogometnih igriščih v prihodnje. Ker jim primanj
kuje nogometnih sodnikov, bodo zahtevali od klubov, da predlagajo 
nove kandidate, s katerimi bodo organizirali tečaj. Prav tako bodo 
tečaj pripravili tudi za republiške sodnike. Radi bi navezali stike z 
nogometnimi sodniki iz Zalaegerszega na Madžarskem, s katerimi 
si so<lelovanja, vendar jim to nekdo preprečuje. Sodelovanja pa 
si želijo tudi s sosednjimi sodniškimi organizacijami.

KARATE

Dietnerjeva četrta
V Murski Soboti je bilo območno prvenstvo karateistov v borbah 

in katah, ki ga je pripravila karate sekcija soboškega Partizana. Sode
lovalo je 35 tekmovalcev in tekmovalk iz šestih klubov severovzhodne 
Slovenije. Največ uspeha so imeli predstavniki Ruš, ki so zasedli vsa 
grva mesta. V borbah je zmagal Romih pred Vališerjem (oba Ruše), 
Žukino in Poršom (oba BK Maribor). V tekmovanju moških v katah 
so ekipno zmagale Ruše pred Branikom in Limbušem, posamezno pa 
Videnšek pred Mehnetijem (oba Ruše), Vrtaričem (Branik) in Vališer
jem (Ruše). V ženski konkurenci pa je zmagala Andrinijeva (Ruše) 
pred Primčevo (Branik), Masilovo (Ruše) in Dietnerjevo (Beltinci). 
Najboljša predstavnica Pomurja je bila torej Irena Dietner, članica 
KK Štefan Kovač iz Beltinec.

Roland Horvat

NAMIZNI TENIS

Unger odličen drugi
Letošnje jubilejno že 40. republiško mladinsko prvenstvo za po

sameznike in dvojice, ki je bilo v Ljubljani, je zbralo ves slovenski 
mladi naraščaj iz 24 klubov. Ker je bilo prvenstvo obenem kvalifikaci
ja za državno prvenstvo, so bile uvrstitve zelo pomembne in s Pomur- 
ci smo lahko le deloma zadovoljni. Prikazali so za spoznanje boljše 
igre kot pred tednom dni na ekipnem prvenstvu, pa tudi uvrstitve so 
boljše, čeprav so ostali brez naslova republiških prvakov.

V posamezni konkurenci mladincev je zasedel odlično drugo me
sto Mirko Unger, kar je doslej njegov največji uspeh na republiških 
mladinskih prvenstvih, ko je v četrtfinalu premagal Fajdigo (Olimpi
ja) z 2:1, v polfinalu klubskega tovariša Kuzmo z 2:0 ter izgubil v fi
nalu z novim republiškim prvakom Smrekarjem (Olimpija) z 1:2. 
Kuzma je zasedel tretje mesto, Fridrih zanj dobro osmo, Žitek deveto, 
Ori 17., Smodiš 18., Rihtarič iz Radgone 21. in Gerendaj 35. mesto. V 
dvojicah je Kuzma skupaj s Hribarjem iz Novega mesta osvojil drugo 
mesto, ko sta v finalu izgubila z lanskima državnima prvakoma dvoji
co Smrekar—Boldin (Olimpija) z 1:2. Dobro tretje mesto je osvojila 
dvojica Unger—Žitek, med osmerico pa se je uvrstila dvojica Fri
drih—Gerendaj. Med mešanimi dvojicami je Kuzma z Gašperičevo 
(Kranj) zasedel 3. mesto. Sobočani so ostali tako v letošnji sezoni v 
mladinski konkurenci brez naslova republiških prvakov, čeprav so za
nesljivo računali vsaj na enega.

M. U.
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dopisniki so zabeležili

Jernejevih 40 
inštruktorskih let

Jernej Anželj je zagotoro eden 
izmed najstarejših še aktivnih šo
ferskih inštruktorjev v Pomurju, 
saj se že 40 let ukvarja s tem do
kaj zahtevnim in odgovornim de
lom.
Luč sveta je Andrej zagledal leta 
1924 v Župetincih pri Cerkvenja
ku. Po končani osnovni šoli se je 
posvetil gradbeni stroki, toda nje
gove želje in načrte je prekinil oku- 
patdr. Doživljal je vojne vihre v 
južnem predelu ruske fronte, kjer 
je bil ranjen, in nato v Franciji, 
kjer se je kaj hitro povezal s tam
kajšnjimi partizani. Prek civilistov 
so mu pomagali priti s ponarejeni
mi dokumenti domov, kjer ga je 
pot zanesla k domačim partiza
nom. Namestili so ga v mobiliza
cijsko patrolo za Štajersko in 
Prekmurje v sestavu znane Šercer- 
jeve brigade. Svobodo je dočakal 
takorekoč na pragu domače obči
ne, v Cmureku. Še istega leta se je 
zaposlil kot šofer tovornjaka v 
Mariboru pri takratni upravi za 
ceste, kjer se je začela njegova iz
redna ljubezen do šoferskega po
klica in inštruktaže mladih šofer
jev. Jernej ima inštruktorske izpite 
za vse kategorije motornih vozil, 
razen za avtobus, čeprav pa ima 
zanj tudi vozniški izpit.

Že leta 1946 se je preselil v Gornjo 
Radgono in se redno zaposlil kot šofer, 
ob tem pa je ves čas aktivno sodeloval 
kot inštruktor na radgonskem AMD. 
Od leta 1970 sodeluje z Delavsko uni
verzo v šoli za poklic voznika, od leta

1977pa še v avto šoli. Vsako leto vzgoji 
20 do 30 novih voznikov.

Kot član ustanovitnega odbora 
AMD in ZŠAM v Gornji Radgoni je bil 
ves čas nadvse aktiven, kar dokazujejo 
številna priznanja. Naj navedemo naj
pomembnejše od ZŠA M: zlata značka, 
plaketa »Tovariš na cesti«, srebrna pla
keta in zlata plaketa, ki io najbolj ceni.

Še pred tem pa je prejel plaketo in 
značko »Vzorni voznik« od Sveta za 
preventivo in vzgojo v cestnem prometu 
SRS. kar je danes prava redkost. Za 
sodelovanje v NOV in povojna prizade
vanja je bil že leta 1961 odlikovan z 
medaljo zasluge za narod. Že več kot 
30 let pa Jernej sodeluje tudi kot član 
in strokovni sodelavec pri komisiji za 
preventivo in vzgojo oddelka za notra
nje zadeve SO Gornja Radgona.

In za konec — vsi. ki z njim sodelu
jemo, mu želimo, da bi še dolgo vzgajal 
naš mladi rod v dobre šoferje. Pridru
žujemo se tudi njegovi želji: »Samo, da 
bi se izboljšalo stanje na naših cestah!«

R. Jaušovec

Zbor občanov
KS Lakoš

Krajevna skupnost Lakoš je 
imela pred kratkim zbor obča
nov. Udeležilo se ga je okrog 30 
vaščanov. Najprej so izvolili or
gane zbora in potem je bilo sliša
ti poročilo o delu KS in finančno 
poročilo za leto 1986. Poročila so 
prebrali tudi predstavniki dru
štev in organizacij, in sicer kul
turnega in gasilskega društva, 
mladinske organizacije in nogo
metnega kluba. Izvolili so tudi 
delegate v skupščino KS.

Za program dela v letu 1987 
pa so si zastavili: ureditev sanita
rij v vaškem domu, ureditev av
tobusnega postajališča, končali 
naj bi asfaltiranje vaških ulic ter 
še nekaj drugih nalog, med kate
rimi sta pomembni telefonija ter 
ulična razsvetljava. Vse bolj pa 
bo potrebno nekaj storiti za naše 
okolje, in sicer za odlagališče 
smeti. Pogovarjali so se o vzdrže
vanju vaškega doma in okolice 
ter o krajevnem prazniku, ki ga 
bodo v prihodnje proslavljali.

I. Pavšič

Tudi v Dubrovnika so člani ga

GORNJI LAKOŠ

VZORNA FOLKLORNA SKUPINA

Gornji Lakoš je znan po izredno bogatem kulturnem delovanju. Kulturnega 
društva si ni možno zamisliti brez sekcij in skupin. Zadnje čase je najbolj v ospred
ju folklorna skupina. Za takšne uspehe imata vsekakor največ zaslug M. Dragošič 
in J. Mod. Dvorana v G. Lakošu je ob vsakem njihovem nastopu nabito polna, saj 
je med krajani zares veliko zanimanja za folkloro. Sicer pa prihajajo tudi obisko
valci iz sosednjih vasi. Gornji Lakoš ima bogato folklorno tradicijo, saj ne smemo 
pozabiti, da je bila prav tu pred leti zelo uspela občinska folklorna revija in da le
ta in leta prihajajo sem gostovat folklorne skupine s sosednje Madžarske. Folklor
na skupina nastopa tudi na drugih prireditvah ter proslavah, kajti njihov osnovni 
namen so tudi gostovanja. Prav z gostovanjem predstavljajo KS, občino Lendava 
ter tudi našo republiko. V krajevni skupnosti nastopajo ob vsaki prireditvi, nasto
pali so že tudi v Mariboru, Ljubljani ter na Madžarskem (Szombathely). Ta go
stovanja pa folklorna skupino veliko stanejo, pri čemer jim pomaga tudi ZKO. 
Potrebno jim je kupiti še nekaj oblek in škornjev, saj so jih nekateri člani že prera
sli. Za letošnje leto so povabljeni na gostovanje po Avstriji, pa tudi v drugih krajih 
Slovenije bodo nastopali.

Na sliki: folklorna skupina iz Gornjega Lakoša med nastopom. I. Pavšič

Crenšovci

Občinstvo je bilo navdušeno
Dramska sekcija Kulturnega društva Crenšovci je pripravila veseloigro Skup

no stanovanje in z njo nastopila pred domačim občinstvom, potem pa so gostovali v 
Turnišču in nekaterih drugih krajih. Pred nabito polno kino dvorano v Turnišču so 
se predstavili kot izredno homogena in uigrana skupina.

Veseloigra Skupno stanovanje zahteva po svojem obsegu in vsebini izredno 
vkomponiran ansambel. To je režiserju Ignacu Lebarju uspelo. Ansambel je nav- 

«dušil z izredno igro, za kar je bil nagrajen z dolgim aplavzom hvaležnega občin
stva. Nastop pred prepolno dvorano turniškega kina naj bo spodbuda vsem članom 
dramske sekcije. Zato samo čestitke celotnemu ansamblu, režiserju Ignacu Lebar
ju, posebno pa Matiji Halasu, ki je navdušil občinstvo. Franc Vitez

silskega društva ob navzočnosti 
družbenopolitičnih- delavcev uspe
šno opravili letni občni zbor. Pri
čakovali so več nečlanov. Mirko 
Lajter, predsednik, je poročal o 
enoletnem delu in življenju tega 
potrebnega humanitarnega dru
štva. V lanskem letu so morali 
šestkrat reševati premoženje kraja
nov; enkrat tudi zaradi posega vi
šje siti v strehovsklh goricah, kjer 
so razmere nekoliko drugačne.

»Ker pa nikoli ne vemo, kaj nas 
še čaka, se moramo sproti izpopol
njevati in uriti. Tudi tehnično ni
smo najbolje opremljeni, zato bi 
morali kupiti cisterno,« je dejal, 
predsednik, ker pa društvo ne pre
more večjih materialnih sredstev 
— o tem je spregovoril blagajnik 
Štefan Kovač — bo treba stopiti v 
skupno akcijo.

Etelka Milinkovič

— MURSKA SOBOTA----------------------------------------------------- -

Bo udeležba na igrah večja?
V Pomurskem zdravstvenem centru ocenjujejo, da so z osmim 

mestom med 44 delovnimi organizacijami na lanskih delavskih špor
tnih igrah soboške občine, kar se tekmovalne plati tiče, kar zadovolj
ni. Nikakor pa niso zadovoljni s številčnostjo nastopajočih ekip in po
sameznikov, sajje od 17 možnih nastopilo samo osem — šest moških 
in dve ženski. Ze s samim sodelovanjem vseh možnih ekip bi lahko 
Pomurski zdravstveni center lani dosegel kar tretje mesto.

V letošnjem letu bodo poskušali za večjo udeležbo poskrbeti 
predvsem prek sindikalnih organizacij. Le-te imajo v svojih progra
mih zapisano tudi skrb za rekreacijo, kar delavske športne igre v bi
stvu tudi so. -ko-

GORNJA RADGONA

MIŽRX

Usposabljanje delegatov
Koordinacijski odbor za družbeno

politično usposabljanje pri Občinski 
konferenci SZDL Gornja Radgona je 
skupaj z Delavsko univerzo pripravil 
usposabljanje delegatov DPS in SIS. 
Najprej so organizirali usposabljanje 
v delovnih organizacijah, konec me
seca pa ga bodo še v vseh desetih kra
jevnih skupnostih ' občine Gornja 
Radgona.

Že dosedanji razgovori na tovrst
nem usposabljanju pričajo o nujnosti 
neposrednega soočanja s stanjem in z 
določenimi pojavi pri delu delegacij 
in delegatov. Posebna pozornost je 
dana dograjevanju, utrjevanju in uve
ljavljanju delegatskega sistema ter 
funkciji delegata v delegatskem odlo
čanju. Ob tem pa so oziroma bodo se
znanjeni še o naših pogojih v inovati
vno družbo.

Usposabljanja naj bi se udeležilo 
okrog 1.800 delegatov. R. J.

PRODAJALNA YU BOUTIQUE 
V HOTELU RADIN V RADENCIH 
JE POJEM KAKOVOSTI 
IN EKSKLUZIVNOSTI!

Pravočasno kupite darilo 
za 8. marec!

V zalogi imamo kakovostne in modne 
izdelke: usnjena oblačila (krila in jope) 
— slovesne bluze — pletene bluze 
in krila — zlat in srebrn nakit 
— kristal in keramiko

PRODAJALNA JE ODPRTA:
vsak dan od 9. do 12. ure 
od 16. do 21. ure, 
tudi ob sobotah.
Ob nedeljah in praznikih pa od 14. 
do 19. ure.

Iskrene čestitke ob 
dnevu žena!

STRAN 14

3. razstava 
turističnih 
spominkov

Turistično društvo Kadenci je v 
petek, 20. februarja v hotelu Ra
din organiziralo 3. ocenjevanje in 
razstavo turističnih spominkov.

Za razliko od prejšnjih je bilo 
tokrat več samostojnih izdeloval
cev pretežno iz ljutomerske obči
ne in manj osnovnošolcev. Med 
razpisom je prispelo čez sto pri
merkov, nekaj tudi po končanem 
razpisu, razstavljenih pa je bilo 
80 najboljših spominkov 24 izde
lovalcev. Pri ocenjevanju je komi
sija, ki jo je vodil magister Janez 
Bogataj (Turistična zveza Slove
nije), upoštevala izvirnost in upo
rabnost.

Kot najboljši so bili ocenjeni 
košarice za kruh in sadje ter ple
tenke Jožeta Duha iz Grab pri 
Ljutomeru in Janka Zabavnika iz 
Gomil pri Kogu ter klopotec Mir
ka Rižnarja iz Lukavec. Kot do
bri spominki so bili ocenjeni še 
miniaturni lonci in »kropnjača« 
Žile Prinčič iz Ljutomera in Mir
ka Vozliča ter »prstanki« za na
mizne serviete, ki so jih naredili 
učenci osnovne šole z dokaj izvir
nimi spominki. Kot je dejala 
predsednica TD Radenci, so le 
nekaj okoliških izdelovalcev pri
tegnili na razstavo. Torej vsi še 
vedno sodelujejo samo načelno, 
ni pa nobenega, ki bi tudi z deja
nji kaj naredil za izboljšanje seda
njega mrtvila v ponudbi turisti
čnih spominkov.

Janez Bogataj bi moral o izvir
nih spominkih predavati tudi na 
osnovnih šolah — čez nekaj let bi 
bilo verjetno več učinka.

Bernarda Peček

Pri Cernjavičevih v Gradišču v soboški občini so veliki ljubitelji ptic 
in pernatega rodu sploh. Množica kanarčkov, papig in drugih ptic, 
po dvorišču se sprehajajo divje gosi, race, pavi in divje kokoši, v vitri
nah pa je nad deset priznanj. Na sliki sta gospodinja Šarika in vnu
kinja Natalija. -frku-

Finančni načrt KS še ta mesec
Zaradi različnih obveznosti v decembru se je 

skupščina krajevne skupnosti Cven konstituirala 
šele prejšnji mesec. Za novega predsednika je bil 
izvoljen Stanko Rus, za podpredsednika Andrej 
Škerget, za predsednika pa Franc Rošker z Mo
te, dosedanji predsednik KK SZDL.

Člani sveta so na prvi seji sklenili, da bodo v 
okviru finančnih možnosti smelo pristopili k

TV signal v Ljubljani
V ponedeljek, 16. februarja, so v Kardeljevi ulici v 

Ljubljani odprli novo trgovino TV signal. To je že dru
ga specializirana trgovina Gorenja Elrad, v kateri bodo 
prodajali iskane in najnovejše izdelke te delovne orga
nizacije. Podobna trgovina — Antena — je že dve leti v 
Gornji Radgoni. V novi trgovini v Ljubljani bo zapo
slen tudi strokovnjak za manjša popravila in koristne 
nasvete. bp

ZLATI »DA« NA TIŠINI
Na krajevnem uradu v Tišini sta praznovala zlato 

poroko — 50-letnico zakonskega življenja — Ignac 
MORČIČ, 79, in Veronika MORČIC, 69, s Krajne 
46. Jubilanta sta imela v zakonu dvoje otrok, danes 
pa je ob njiju že tudi 5 vnukov in pravnukinja. V ime
nu občinske skupščine je slovesnost na Tišini opravil 
Bogomir MLINARIČ. tg

uresničevanju petletnega programa dela. Finan
čni načrt za letošnje leto in prednostni red ures
ničevanja petletnega programa dela KS Cven bo 
sprejet na skupščini še ta mesec. g k

Ko boste imeli kakšne opravke v Ljutomeru, vam 
predlagamo, da parkirate vozilo kje zunaj, ker na 
Glavnem trgu vladata gneča in nered. Pa še o dveh 
javnih urah: prva, na nekdanji hiši pravice, je to
čna le vsakih dvanajst ur, bolj zanesljiva pa je ti
sta na zvoniku za Miklošičevim hrbtom ...

Foto: Janko Stolnik
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Požarna varnost in gasilci

Akcija
V Pomurju, kjer imamo daleč 

največ gasilskih društev v Slove
niji, je bilo zgrajenih tudi veliko 
gasilskih domov in orodišč, ki 
danes ne služijo samo za potrebe 
gasilcev, temveč tudi za druge 
aktivnosti v kraju. Veliko pa je- 
tudi takih krajev, kjer je gasilski 
dom edini prostor, kjer se kraja
ni lahko shajajo in organizirajo 
prireditve. Takoj po vojni smo 
imeli v Pomurju okrog 60 manj
ših gasilskih zgradb ali lop, kjer 
je bilo shranjeno gasilsko orodje. 
Danes pa imamo v Pomurm 24?

Lepo urejen gasilski dom v Gornjih Črncih. Gasilski dom na Ivancih, ki je slabo vzdrževan.

DOLŽNOSTI OB PROMETNI NEZGODI
Kdor je na kraju prometne ne

zgode, v kateri je kdo poškodovan, 
ali pride tam mimo, je dolžan po
škodovanim pomagati.

Udeleženec v prometni nezgodi, 
v kateri je kdo izgubil življenje, se 
poškodval, ali je nastala večja 
gmotna škoda, je dolžan:

Zakaj narašča stavilo samomorov?
Po podatkih Uprave za notranje zadeve v Murski Soboti je bilo v 

letu 1985 v Pomurju 35 samomorov in 56 poskusov samomorov. Če
prav je bilo število samomorov manjše kot v letu 1984, pa je to število 
v lanskem letu spet naraslo, posebej pa še v začetku letošnjega leta, 
saj ni tedna, da ne bi obravnavali samomora ali poskusa samomora. 
Zanimivo je, da se za samomore odločajo v glavnem moški, v letu 
1985 jih je bilo 31 in 5 žensk. Pri samomorih je potrebno povedati, da 
gre predvsem za starejše ljudi, ki so ali zapuščeni ali alkoholiki, ali pa 
zaidejo v takšne težave, da ne vidijo iz njih izhoda in se zatekajo v sa
momor. Ker gre, kot že rečeno, za starejše ljudi, bi kazalo obuditi po
moč v krajevnih ali stanovanjskih skupnostih, pač tam, kjer takšni lju
dje stanujejo. Janj p

Z UPRAVE ZA NOTRANJE ZADEVE V MURSKI SOBOTI

ČRNI PROMETNI PONEDELJEK
Ali v pričakovanju pomladi pozabljamo na varnost v prometu? Ka- 

že, da se nam hudo mudi in prav to je vzrok, da število prometnih nezgod 
raste. Minuli ponedeljek je bil po številu prometnih nezgod rekorden, 
samo v tem dnevu je bilo šest prometnih nezgod.

ZAPELJAL V JAREK

23. februarja je z neprimerno 
hitrostjo vozil po magistralni ce
sti v naselju Spodnja Ščavnica 
voznik osebnega avtomobila Mi
lan Breznik iz G. Radgone. V 
blagem ovinku ga je na mokri in 
delno poledeneli cesti zaneslo na 
bankino in v jarek. Voznik se je 
laže poškodoval, škode pa je za 
milijon dinarjev.

TRČIL V ŽELEZNO OGRAJO

23. februarja se je zgodila hu
da prometna nezgoda na lokalni 
cesti v Brezovcih. Zaradi nepri
merne hitrosti se je voznik oseb
nega avtomobila Franc Kolar v 
Brezovcih zaletel v železno mo
stno ograjo. Voznik je zaradi po
škodb na kraju nesreče umrl. 
Škode na vozilu je za 300 tisoč 
dinarjev.

Gasilsko društvo 
Janžev vrh 
69252 Radenci
Razpisuje

javno dražbo — prodajo 
gasilsko vozilo znamke DODGE z izklicno ceno
D^ažb^bo vnedeljo, 8. 3. 1987, pri gasilskem domu Janžev Vrh 

z začetkom ob 10. uri. v vižini
Interesenti morajo pred dražbo obvezno plača i
10 % od izklicne cene. Kupec mora po licitaciji vozdo tak oj d 
peljati in dokončno plačati. Vozilo sedano-sprejeto in so vse poznejše morebitne reklamacije izklju 
čene.

za najbolje urejen gasilski dom
gasilskih domov, med katerimi 
so nekateri zelo prostorni in lepo 
urejeni, tako da so v ponos kra
janom. Ti gasilski domovi so re
zultat pridnih rok naših delavnih 
ljudi in občanov, ki so desetletja 
vlagali precejšnja sredstva in 
prostega časa, prispevali veliko 
materiala in prostovoljnega dela. 
Žal pa te velike pridobitve za po
samezne kraje ponekod tudi sla
bo vzdržujemo, tako da jih mar
sikje načenja zob časa, kar pa tu
di negativno vpliva na videz kra
ja in meče slabo luč na gasilsko

1. Ostati na kraju nesreče, s 
tem da se sme oddaljiti le zača
sno, da pomaga tistim, ki so bili 
poškodovani v prometni nezgodi, 
ali če mu je samemu potrebna 
zdravniška pomoč.

2. Ukreniti vse, kar je v njegovi 
moči, da odvrne novo nevarnost, ki

PEŠEC PRED AVTO__________
23. februarja se je zgodila pro

metna nezgoda v neselju Mač
kovci. Pešec Jože Luteršmit iz 
Mačkovec je šel po cesti iz Sta- 
njevec proti Mačkovcem. Zaradi 
vinjenosti ga je zaneslo pred av
tomobil, ki ga je z neprimerno 
hitrostjo vozil Aleksander Cahuk 
iz G. Petrovec. Voznik je pešca 
zadel in ga hudo telesno poško
doval.

NEPAZLJIVOST MED VOŽ
NJO________________ _ _______

23. februarja se je zgodila pro
metna nezgoda v Stanjevcih. 
Voznik osebnega avtomobila 
Marjan Cigiit iz M. Sobote je ho
tel med vožnjo pobrati ključ, ki 
je padel s sedeža avtomobila. 
Majhna nepazljivost je povzroči
la da je voznik zapeljal v jarek, 
kjer se je laže telesno poškodo
val. Škoda je ocenjena na 300 ti
soč dinarjev. 

organizacijo. To so sicer zelo 
redki primeri, vendar pa mora
mo opozoriti tudi nanje.

Gasilski domovi v Pomurju 
predstavljajo pomembne prosto
re za različne aktivnosti kraja
nov, zato ker je bilo vanje vlože
nega precej prostovoljnega dela 
in sredstev krajanov. Zato je Ob
činska gasilska zveza Murska So
bota dala pobudo za akcijo NAJ
BOLJ UREJEN GASILSKI 
DOM. Akcija naj bi trajala celo 
leto, spremljal pa bi jo poseben

utegne nastati na kraju prometne 
nezgode, in da se omogoči norma
len promet ter si prizadevati, da se 
ne spremeni stanje na kraju ne
zgode in da se ohranijo obstoječi 
sledovi, pri tem pa taki ukrepi ne 
smejo ogroziti varnost prometa.

3. Obvestiti o prometni nezgo

S pomladjo prihaja tudi rdeči petelin

Za požare je največkrat 
kriva malomarnost

Podatki o požarih v lanskem 
letu kažejo, da so nastali večino
ma zaradi neodgovornega in ma
lomarnega ravnanja ljudi, neu
poštevanja požarnovarstvenih 
predpisov, neodgovornega odno
sa do družbenega premoženja ter 
zaradi otroške igre.

TRČIL V PRIKLOPNIK
25. februarja je voznik osebnega 
avtomobila Drago Kapun iz 
Čentibe vozil z neprimerno hi
trostjo in domnevno vinjen iz Pe- 
tišovec proti Lendavi. Izven na
selja Trimlini seje zapeljal v pri
klopnik motokultivatorja, ki ga 
je vozil Gusti Budja iz Petišovec. 
Priklopnik ni bil osvetljen. Oba 
voznika sta se laže poškodovala, 
škode pa je za 400 tisoč dinarjev.

DVOJNA NESREČA V CER- 
NELAVCIH___________________

1. marca se je izven naselja 
Černelavci zgodila nenavadna 
prometna nezgoda. Voznik oseb
nega avtomobila Janez Horvat iz 
Vanče vasi je vozil iz M. Sobote 
proti Gederovcem. Izven naselja 
Černelavci je pred avtomobil ne
nadoma skočil pešec Slavko 
Mencinger iz Pertoče. Avtomobil 
je zbil pešca in ta se je hudo po
škodoval. Ko je hotel Horvat po
škodovanemu pomagati, je iz 
nasprotne smeri pripeljal voznik 
osebnega avtomobila Boris Vre
čič iz M. Sobote in se zaletel' v 
Horvatov avtomobil. Škode je za 
150 tisoč dinarjev.

HIŠA MU JE BILA NAPOTI

1. marca se je zgodila promet
na nezgoda na magistralni cesti v 
naselju Bogojina. Voznik oseb
nega avtomobila Vojko Nemec 
iz Tešanovec je vozil z neprimer
no hitrostjo in domnevno'vinjen 
skozi naselje. Na mokrem cestiš
ču ga je zaneslo na levo, kjer je 
trčil v hišo in se hudo telesno po
škodoval. Sopotnik Drago Kar- 
doš iz Tešanovec je dobil lažje 
poškodbe, škode pa je za 600 ti
soč dinarjev.

J. D. 

odbor. Akcija sicer ni le zato, da 
bi lahko vse stvari glede urejeno
sti domov uredili v enem letu, 
temveč in predvsem zato, da bi 
odgovorne dejavnike spodbudi
la, da bi nenehno skrbeli za no
tranjo in zunanjo urejenost gasil
skih domov in okolice. V to akci
jo bi morali vključiti vse uporab
nike domov. Ob koncu leta pa bi 
razglasili pet najbolje urejenih 
gasilskih domov in jim podelili 
nagrade.

E G.

di najbližji pristojni organ in se 
vrniti na kraj nezgode ter čakati 
na prihod uradne osebe, ki bo 
opravila pregled. Pristojni organ, 
ki je obveščen o prometni nezgodi, 
v kateri je bil kdo poškodovan, 
mora o tem takoj obvestiti naj
bližjo zdravstveno organizacijo 
združenega dela.

Število požarov, ki jih je z ma
lomarnim in neodgovornim rav
nanjem povzročil človek, kaže, 
da večina ljudi ne razmišlja do
volj o tem, kako nevaren je 
ogenj. Nevarnost poznamo in 
priznavamo, redko pa nanjo po
mislimo v zvezi s svojim premo
ženjem in življenjem. Večina po
žarov nastane zaradi nespoštova
nja osnovnih pravil požarne za
ščite, čeprav je možnosti za pre
prečevanje in gašenje dovolj. 
Med vzroki požara v lanskem le
tu so bili tudi naravni pojavi, kot 
so strela in samovžig. Morda bo 
kdo pomislil, da se pred naravni
mi pojavi ne moremo uspešno 
braniti. To seveda ni res. Zave
dati se moramo, da osrednji pro
blem današnje požarne zaščite ni 
v tem, da ne bi imeli možnosti za 
preprečevanje in gašenje poža
rov, ampak v tem, da se ljudje 
premalo trudijo požare prepreče
vati in se naučiti, kako moramo 
ob njih ravnati. Ali ne bi bilo za 
kmetovalca ceneje, da bi gospo
darsko poslopje, ki je skupaj z ži
vino, kmetijskimi stroji, orodjem 
in pridelki pogosto vredno prek 
I0 milijonov, opremil s strelo- 
'odno napravo, ki ga bo stala le 
tekaj tisočakov.

Ko toplo spomladansko sonce 
stopi sneg in osuši polja, pašnike 
n livade, jih ne poživijo samo 
■pomladanske cvetlice, temveč 
udi izletniki, ki se želijo naužiti 
traka in narave. Izletniki si radi 
rakurijo in pripravijo prigrizek, 
narsikdaj pa ne pomislijo, da 
norajo biti s kurjenjem skrajno 
rrevidni. Pogosti povzročitelji 
spomladanskih požarov na pro
stem so tudi kmetovalci, ki čisti
jo travnike in polja, zbrane od
padke pa zažgejo. Pri tem poza
bljajo, da je večja kurišča težko 
nadzirati in da jih je, če se ogenj 
ob vetru razširi, težko pogasiti. 
Kakšna škoda nastane, če pogori 
gozd, pa vsak dobro ve.

Kurjenje ognja v naravi je 
privlačna igra tudi za otroke. 
Presrečni so, ko zanetijo svoj pr
vi majhen spomladanski ogenj, 
daleč od karajočih besed staršev. 
Posebej nevarna je otroška igra z 
vžigalicami v bližini senikov in 
drugih kmetijskih gospodarskih 
objektov. Na to nas opozarja po
žar na Vaneči, ko je 4-letni otrok 
med igro z vžigalicami povzročil 
požar, ta pa veliko materialno 
škodo. Pomlad, ki trka na vrata, 
je najlepša doba v letu, je pa tudi 
polna pasti, ki nas lahko zavijejo 
v žalost, če ne ravnamo prav.

NIČ NAS NE SME PRESENETITI

Usposabljanje RVS 
sanitetne službe

V Pomurju letos uvajajo 
nekatere nove oblike uspo
sabljanja rezervnih vojaških 
starešin. Gre za organizira
no specialistično usposa
bljanje nekaterih služb. Pr
vo tako specialistično uspo
sabljanje je bilo v Radencih 
za rezervne vojaške stareši
ne sanitetne službe, ki se ga' 
je udeležilo 42 starešin iz 
vseh štirih pomurskih ob
čin. Drugo tovrstno usposa
bljanje pa bo 14. marca v

Rezervni vojaški starešine sanitetne službe Pomurja na usposablja
nju v Radencih.

Foto: F. Maučec

Radencih, na njem pa bo 
predvidoma sodelovalo 50 
udeležencev. Usposablja
nje, ki ga je vodil polkovnik 
dr. Simo Opačič iz Ljublja
ne, je imelo teoretični in 
praktični del s preverja
njem znanja. Za tak način 
usposabljanja so se dogo
vorile občinske konference 
ZRVS Pomurja, tema pa je 
bila Specifičnost poškodb v 
vojni, načelo etapnega 
zdravljenja, triaža in eva
kuacija.

Sodobna vojna lahko pri
nese v zdravstvo veliko ne
znank. Pride lahko do mno
žičnih poškodb, bolezni, 
spremenjenih higienskih in 
drugih razmer, ki močno 
ogrožajo človekovo zdravje.

M. Sobota

Ali so kazni 
za prekrške 

dovolj velike?
Prometna varnost se iz leta v 

leto slabša, kar je posledica sla
bih cest, pa tudi nedisciplinira
nosti udeležencev v prometu. Za
radi posledic prometnih nezgod 
žal tudi v lanskem letu ni šlo 
brez kaznovalne politike, vpraša
nje pa je, ali so kazni za povzro
čitelje dovolj velike, da bi bile v 
opomin vsem voznikom motor
nih vozil, kolesarjem in pešcem. 
Kako je bilo v lanskem letu? De
lavci milice so poslali sodnikom 
za prekrške 8685 predlogov za 
uvedbo postopka, na kraju sa
mem pa je bilo kaznovanih 9673 
kršiteljev. Iz prometa je bilo iz
ključenih 1513 vinjenih vozni
kov. 873 občanov je vozilo brez 
izpitov, 163 občanov pa je vozilo 
motorna vozila, čeprav so imeli 
odvzeta vozniška dovoljenja. 
Število vseh omenjenih kršitev je 
seveda večje kot v letu 1985, kar 
pomeni, da kaznovalna politika 
ni najbolj stroga, sicer se število 
ne bi povečevalo. Podatki o pro
metnih nezgodah kažejo, da je v 
prometu največ žrtev pešcev, ko
lesarjev in voznikov koles z mo
torjem. Delavci milice so opozo
rili 1170 pešcev in 1267 kolesar
je,v kaznovali pa 214 pešcev. Ta 
praksa se mora nadaljevati, saj 
pešci s svojim neodgovornim 
ravnanjem čestokrat povzročajo 
hude probleme v prometu. Vse 
kaže, da se kljub višjim kaznim 
ne zmanjšuje število prometnih 
nezgod in kršiteljev predpisov. 
Še bolj kot doslej bo potrebno 
preventivno delo, to pa je ob de
lavcih milice naloga tudi drugih 
odgovornih faktorjev.

Jani D.

Prvič se bomo lahko srečali 
s poškodbami sodobnega 
orožja, ki jih doslej nismo 
imeli prilike spoznati še v 
nobeni vojni. Zaradi tega se 
morajo zdravstveni delavci 
usposobiti za reševanje ta
kih problemov v najtežjih 
razmerah, ko bo primanjko
valo kadrov, materiala in 
časa. Zato je nujno potreb
no, da v ciklus obrambnih 
priprav vključimo usposa
bljanje rezervnih vojaških 

starešin sanitetne službe, da 
jih seznanimo z nekaterimi 
praktičnimi posegi, kajti 
vsega, kar se skriva v so
dobni oborožitvi, se tako ali 
tako ni mogoče naučiti. Po
leg tega pa je namen uspo
sabljanja tudi ta, da se os
veži teoretično znanje ter 
praktično preizkusijo neka
teri možni načini oskrbe 
poškodovancev v različnih 
etapah in enotah operati
vne armade in teritorialne 
obrambe na določenem ob
močju. Udeleženci prvega 
tovrstnega specialističnega 
usposabljanja v Pomurju 
menijo, da je taka oblika 
zelo primerna in potrebna, 
tudi v prihodnje.

Feri Maučec

DOBROVNIK

Krepiti 
požarno 
varnost

Dobrovnik sodi med največje 
vasi v lendavski občini, leži pa na 
pomembnem območju blizu goz
dov. Že desetletja vaški gasilci 
skrbijo za požarno varnost, njiho
va aktivnost pa je posebej vidna v 
zadnjih letih, ko so dobili svoj 
dom in izpopolnili opremo. Pri 
nekaterih občanih so še živi spo
mini na katastrofalen požar, ki je 
uničil del vasi, zato je gasilstvo v 
Dobrovniku čestokrat tema raz
prav med vaščani. Pred nedavnim 
so o problemih društva govorili 
tudi na letnem zboru. Društvo šte
je 79 članov, imajo moško in žen
sko desetino, mladinsko in pionir
sko desetino.

V gasilstvu so zajeti vsi, od 
mladih do starih, vendar pa v dru
štvu čutijo, da nimajo pomoči vseh, 
vaščanov. Da bi okrepili požarno 
varnost, — pomembno je tudi, da 
živijo v bližini velikih gozdov — 
nameravajo kupiti večjo gasilsko 
cisterno, s katero bi lahko poma
gali drugim vasem, pa tudi pri ga
šenju gozdnih požarov. Takšna ci
sterna je zelo draga, nakupa sami 
ne bi zmogli. Ker gasilska zveza 
tudi letos nima veliko denarja, bo 
potrebno na nakup cisterne poča
kati. Kljub vsemu v Dobrovniku 
vztrajajo, da bodo cisterno v do
glednem času kupili. Na zboru 
gasilcev so se dogovorili tudi o 
izobraževanju članov in vključeva
nju novih članov v društvo.

Jani D.
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naši kraji in ljudje

Pod novo streho do novih načrtov
V drugi polovici letošnjega februarja, ko je odjuga v nekaj dneh po

brala debelo snežno odejo, za tem pa je še nekaj dni deževalo, so imeli v 
mnogih krajih spet veliko težav s cestami. Nekatere so morali za nekaj 
dni tudi zapreti, k sreči pa je lepo in sončno vreme pripomoglo, da so po
stale ceste ponovno prevozne. S problemom slabih cest se največ ubada
jo v goričkih vaseh, kjer so hiše in posamezni zaselki med seboj oddalje
ni, dolžina cest, ki jih povezujejo, prevelika, za njihovo vzdrževanje pa je 
v blagajnah krajevnih skupnosti vedno premalo denarja.

S problemom slabih cest so se 
v preteklosti vedno znova in zno
va srečevali tudi v Sotini na Go
ričkem. 114 hišnih številk je v va
si, vse sicer niso več naseljene, 
vendar pa so raztresene po okoli
ških gričih in kar 15 kilometrov 
vaških poti jih povezuje med se
boj. Po besedah Viljema Bokana, 
predsednika vaškega odbora, pa

Stari gasilski dom je neprimeren, zato bodo zgradili novega. Gradbeni 
material zanj je že pripravljen.

GRČE Z IVANJŠEVSKEGA VRHA
Ne vem, zakaj sem se prav s 

strahom približevala Ivanjšev- 
skemu Vrhu, si ga predstavljala 
kot nekakšen hrib samote, zapu
ščenosti, bolezni... Vtis, ki sem 
ga odnesla z Vrha, kjer je tistega 
dne gospodoval mrzel veter, je 
popolnoma drugačen. Proti pri-

Kdaj bo Elizabeta Hamler dobila 
družbo?

čakovanju sem namreč tam sre
čala vesele, delavoljne ljudi, ki 
»ne hodijo na tepe brez vzroka« 
in imajo svoj Vrh in svoj način 
življenja radi. Čeprav so šele 
pred kratkim lahko prižgali elek
trično žarnico namesto sveče, o 
vodovodu pa lahko le sanjajo, 
svojih Kotarovec ne bi zamenjali 
za noben denar.

Skupaj z Boštjanom, mojim 
malim vodičem, sva se tega son
čnega, a mrzlega dne odpravila 
po razorani, strmi in vijugasti ce
sti proti Ivanjševskemu Vrhu, v 
zaselek Kotarovce, kjer stoji de
set hiš, oddaljenih ena od druge 
le nekaj metrov. Še sreča, da je 
avto bolj terenski in daje bila ce
sta zmrznjena — y blatu bi ver-

znak ki vam daje 
/®\ GARANCIJO 
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letos s prevoznostjo večjih težav 
še niso imeli, saj so lani nanje 
navozili okrog 400 kubičnih me
trov gramoza. Ni veliko, pa vse
eno, za silo so ceste tako le uspo
sobili, vendar še kličejo po gra
mozu. Toda kaj, ko pa so v vasi 
še druge potrebe in za vse je 
sredstev premalo.

Ustreznih prostorov, kjer bi se 

jetno še s traktorjem bolj težko 
prišli na vrh. Boštjan mi kaže, 
kje so se smučali, jaz pazim na 
luknje in prave prepade na cesti.

Prispeva do prvih dveh hiš, v 
obeh živita ženski sami.

DVAJSET LET SAMOTE, KI 
NI SAMOTA

Majhna, živahna in korajžna 
(kakor je kasneje dejala sama v 
pogovoru) ženička nama odpre 
vrata na številki 51. Presenečena 
naju povabi v hišo. Velika stavba 
s številnimi sobami je danes sko
raj zapuščena; urejeno ima pač 
toliko, kolikor rabi, pa tudi zdaj 
pozimi je bilo najpomembnejše, 
da je na toplem. V hodniku je 
»šeroter« in koruza, saj je Eliza
beta ravno prej zmlela nekaj vreč 
koruze. Kuhinja, manjša soba in 
večja soba s pečjo — glavnim vi
rom toplote. V vsakem prostoru 
so kake stvari, potrebne ali nepo
trebne, to niti ni pomembno, saj 
živi sama. Večkrat je poudarila 
da jo najbolj veseli delo, zato 
ima še vedno pet glav živine in 
osem prašičev. Pred našim priho
dom je opravila vsa zunanja de
la, tako da smo jo zmotili pri zaj
trku. Tudi kruh si še vedno peče 
sama, pri večjih delih na poljih 
— ima osem hektarjev polj in ne
kaj gozda — pa ji seveda poma
gajo tudi drugi, sestra in njeni 
otroci. Aprila bo že dvajset let, 
odkar živi in gospodari sama, na 
vprašanje, zakaj se ni drugič po
ročila ali vzela koga k sebi, je de
jala: »Ko je mož umrl, sem bila 
stara že petdeset let. Pa sem si re
kla, če prvič nisem nič »prigo
spodarila«, zdaj tudi ne bom (za
doni zvonki smeh, med pogovo
rom se je to nekajkrat ponovilo). 
Hodila sem tudi na socialno, ce
lo dvakrat ali več, če bi mi dali 
kakega otroka, pa so mi rekli, da 
sem sama, pa da ne bi vedela 
pravilno vzgajati. Še kako prav 
bi mi prišel otrok, potem ne bi 
naše nadlegovala. Rekla sem, da 
naj bi mi dali dva, ne enega, da 
bi imela družbo.«

In kdaj bo torej dobila druž
bo? Zdaj ji sicer še nekako gre, 
ko ji zdravje služi, le pozimi je 
malo »marut« (bolna). Gotovo 
bodo prišli sem, je prepričana, le 
da je ona sedaj še preveč koraj
žna.

»Brez vzroka jaz na »tepe« ne 
hodim,« je odgovorila, ko sem jo 
vprašala, če obišče kaj sosede, ki 
so tudi sami. Če kaj potrebuje, 
če se ji bik odveže ali kaj podob
nega, potem gre poklicat soseda.

Pozimi, ko ni nobenega nujnega 
dela, rada za kaki dve urci pole
ži, bere knjigo — čeprav zadnje 
čase tudi tega ne more več, saj jo 
boli glava, še doda naša sogovor
nica Elizabeta Hamler. 

vaščani lahko sestajali in snovali 
nove načrte, v Sotini nišo imeli, 
zato so se odločili, da zgradijo 
vaško-gasilski dom. Sedanji pro
stori v vaški zgradbi, ki so pred
vsem rabili potrebam gasilskega 
društva, so neprimerni, pa tudi 
gasilci potrebujejo večji prostor. 
Prav gasilci so namreč tudi v So
tini gonilna sila razvoja, saj dru
štvo v tem kraju deluje že od leta 
1927 in letos bo proslavilo tudi 
60. obletnico obstoja. Res je, da 
je v zadnjem času delo tega dru
štva nekoliko zamrlo, vendar so 
se gasilci zdaj ponovno organizi
rali, v' svoje vrste so pritegnili 
mlade člane, pomladitev pa se že 
kaže v elanu, s kakršnim so se lo
tili novih akcij. Gradbeni materi
al za nov vaško-gasilski dom je 
že pripravljen, čakajo le še na 
gradbeno dovoljenje in spomladi 
bodo že začeli z gradnjo. Več kot 
200 kvadratnih metrov prostorov 
bodo pridobili z novim domom, 
poleg sejne sobe, garaže in orod
jarne pa bo v njem tudi dvorana 
za prireditve.

Pravijo, da bi jih stala gradnja 
novega doma okrog 15 milijonov 
dinarjev, vendar bodo potreben 
les prispevali vaščani, pa tudi za 
delo bodo poprijeli in gradnjo 
tako precej pocenili. Sicer pa so 
z nabiralno akcijo že zbrali pri
bližno milijon dinarjev, nekaj 
sredstev se steka iz krajevnega 
samoprispevka, pričakujejo pa 
tudi pomoč občinske skupnosti 
za varstvo pred požari.

Gasilci v Sotini, ki imajo v 
svojih vrstah okrog 50 članov, pa

»ČE PA SE MI TU NAJBOLE 
DOPADNE«

Tretja hiša, kjer živi sama žen
ska, je prav tako Hamlerjeva. Z 
Boštjanom sva se malo zmedla, 
ko sva naletela v predsobi na 
moškega, ki je pletel »korble«. 
Po tleh je imel pripravljeno veli
ko šibja, kajti še danes naj bi jih 
končal. Fišerjevemu Tončku je 
šlo to zimsko delo kar od rok.

Jakob Slana: V dvoje je lažje...

Marija Hamler je Elizabetina so
rodnica in tudi že šest let živi sa
ma. Skrbna gospodinjska roka se 
je takoj opazila. Medtem ko smo 
se pogovarjali o tem in onem, je 
trebila solato, nam ponudila 
okusne piškote ter dejala: »Tež
ko povem kaj o sebi. Imam dve 
kravi in svinje. Treba je pač dela
ti. Denarja dobim le toliko, koli
kor prodam mleka in drugega. 
Celo življenje sem že tu, navaje
na na skromno življenje. Šla sem 
že vprašat, če bi lahko dobila ka
ko penzijo, pa so rekli, da mo
ram biti stara šestdeset let. Do
kler bom lahko hodila, ne bom 
šla s tega vrha. Če pa se mi tu 
najbole dopadrie!«

Tudi ona ima čas za bolezen 
samo pozimi, prav tako pa ne 
hodi kaj dosti okrog. V veselje in 
tolažbo ji je, da bosta že čez ne
kaj mesec prišla v hišo mlada 
dva.

V DVOJE JE LAŽE

Obiskali smo še Jakoba Slano 
(Matilde ni bilo doma), prav go
tovo bi pa lahko tako hodili od 
hiše do hiše še lep čas. Že v na
slednji hiši je namreč tudi moški, 
ki živi sam.

Majhna hišica, kot da v njej ne 
živi nihče. Poskusiva na prva 
vrata — brez kljuke, zaklenjeno; 
poskusiva na druga vrata — isto. 
Čez čas se zaslišijo koraki, po
zdravi nas 74-letni Jakob, povabi 
nas v sobo in še prej pove, naj 
stopamo visoko (s tem je hotel 
povedati, da pač nimata preveč

»Lani smo na vaške ceste navo
zili 400 kubičnih metrov gramo
za«, pravi predsednik vaškega od
bora Viljem Bokan, »ietos pa bo
mo največji de! sredstev namenili 
za gradnjo novega doma«.

načrtujejo še nekatere druge ak
cije. Opremljenost društva je si
cer zadovoljiva, vendar je gasil
sko vozilo že dotrajalo in kupiti 
želijo, novo. Vendar, najprej bo
do dogradili dom, pa tudi sireno 
bi radi namestili na njem. Sode
lovanje med gasilci in vaščani je 
dobro, družno so pripravljeni 
poprijeti za delo, zato verjame
mo, da bodo te načrte tudi ures
ničili. *

Ludvik Kovač

pospravljeno). Kuhinja in spalni
ca, črne stene in poseben duh po 
starinskem. Govorimo o pokojni
ni, ki ni ravno velika, pa o vodo
vodu, ki bi ga potrebovali, pa ni 
tistega . .. (pokaže s prsti — de
narja). Pozimi so hodili po vodo 
300 metrov daleč. Oddaljeni so 
od vseh središč, tako da hodijo v 
trgovino le po najnujnejše. Iz
vem, daje Matildo in Jakoba do
letela ista usoda, oba sta namreč 
ostala na stara leta sama. »Meni 

HofcSof Mercator-Sloga^
Delavski svet DO MERCATOR-SLOGA, trgovina na drob
no, debelo ter gostinstvo, p. o. Gornja Radgona

razpisuje:
prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili (reelekcija)

1. POSLOVODJA I, PE VRELEC, Radenci
2. POSLOVODJA III, PE OPREMA, Gornja Radgona
3. POSLOVODJA III, PE CENTER, Videm ob Ščavnici
4. POSLOVODJA III, PE STOGOVCI, Stogovci
5. VODJA SPLOŠNEGA IN KADROVSKEGA SEKTORJA
Poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, morajo kandidati 
izpolnjevati še naslednje:
— Pod zap. št. 1 morajo imeti kandidati poslovodsko ali drugo 

srednjo šolo z delovnimi izkušnjami nad 5 let;
— pod zap. št. od 2 do 4 morajo imeti kandidati poslovodsko 

ali drugo srednjo šolo ali poklicno trgovsko šolo z delovnimi 
izkušnjami nad 5 let;

— sposobnost vodenja poslovne enote in
— sposobnost komuniciranja s strankami.
— Pod zap. št. 5 morajo imeti kandidati višjo ali visoko izobraz

bo pravne ali upravne smeri z najmanj 2 leti delovnih izku
šenj pr.i enakem ali podobnem delu;

— da ni bil kaznovan ali da ni v preiskavi za kazniva dejanja, 
storjena iz korištoljublja ali nemoralnih dejanj;

— da ima moralne in organizacijske sposobnosti.
Kandidati se imenujejo za dobo 4 let, po poteku te dobe so lah
ko ponovno izbrani.
Kandidati naslovijo svoje prošnje z ustreznimi dokumenti v 15 
dneh po razpisu na naslov: Razpisna komisija DO MERCATOR- 
SLOGA, p. o., Gornja Radgona, Partizanska c. 16.
Prijavljeni kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh od pote
ka roka za prijavo.

Komisija za delovna razmerja DO MERCATOR-SLOGA, 
trgovina na drobno, debelo ter gostinstvo, p. o. Gornja 
Radgona

objavlja
prosta dela in naloge

ŠOFERJA NA UPRAVI DO za nedoločen čas

Kandidat mora izpolnjevati naslednje pogoje:
— da ima poklicno šolo za voznika in izpit za voznika C in B ka

tegorije (po možnosti tudi E-kategorijo), z delovnimi izku
šnjami od 3 do 5 let;

— da ima dovoljenje za nošenje orožja in potrdilo o nekazno
vanju.

Delovni čas bo predvsem popoldanski.
Kandidati naslovijo svoje prošnje z ustreznimi dokumenti v 15 
dneh po objavi na naslov:
Komisija za delovna razmerja DO MERCATOR-SLOGA, p. o., 
Gornja Radgona, Partizanska c. 16.
Prijavljeni kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh od pote
ka roka za prijavo.

CERTUS, tozd Avtobusni promet Murska Sobota
Odbor za delovna razmerja

objavlja
prosta dela in naloge

1 (eno) čistilko avtobusov za nedoločen čas

Pogoji:
— vsaj 6 razredov osemletke
— ženski spol — telesno zdravje
— bivališče v M. Soboti ali okolici
— poskusno delo 1 mesec

1 (eno) čistilko za avtobusno postajo v Lendavi s skraj
šanim delovnim časom tri ure dnevno za nedoločen čas

Pogoji:
—- kot zgoraj
— bivališče v Lendavi ali okolici

Prijave pošljite v 8 dneh od dneva objave v tajništvo tozda Mur
ska Sobota, Bakovska 29.

je prva žena umrla. Dve leti in 
pol sem živel sam, potem pa mi 
ni kazalo drugega, kot da si poi
ščem novo ženo. Tako sem si mi
slil: sam biti ne morem, saj mi 
nič kaj ne diši kuhanje, pa pra
nje, delo na vrtu. To so pač žen
ska dela. Matilda je iz Stanetinec 
in je tudi ostala sama. Zdaj živi
va skupaj že sedem let. Tako sva 
se pač sporazumela, da ne bi na 
stara leta živela sama.« In oba še 
kar naprej načrtujeta, gradita svi
njake, pa dimnik, ki ga bo treba 
popraviti, obdelati štiri hektarje 
zemlje . . . Pravi, da snega to zi
mo res ni bilo premalo; da pa so 
se ga še lahko otepali; veliko 
vprašanje je, kdo bo živel tu na
prej (očitno sploh ne premišljuje
ta o tem), nam odgovarja na 
vprašanje Jakob. »Še gre, še gre! 
Samo tak gre, da moramo delati! 
Jaz bom tu ostal, nato pa naj me 
peljejo ali nesejo ali kaj bodo z 
mano naredili.« In kako je glede 
kljuke na vhodnih vratih! »Ja ve
ste, če sem sam, se zaprem noter 
in malo kaj poštudiram o tem in 
onem ...«

Popolnoma drugačen svet, pa 
vendar tako blizu nas, premišlju
jem, ko se z Boštjanom spet 
spuščava proti Ivanjševcem. Brez 
televizije, časopisov, tu in tam 
radio. Ne vedo, kako živijo dru
gi, niti jih kaj preveč ne zanima. 
In nekateri so verjetno prav vese
li, da jih kaj takega ne zanima, 
saj bi potem vedeli, kaj vse jim 
pripada!

Bernarda Peček

SKLAD STAVBNIH ZEMLJIŠČ
OBČINE LJUTOMER

Sklad stavbnih zemljišč občine Ljutomer objavlja na podlagi 1. 
odstavka 51. člena Zakona o stavbnih zemljiščih (Uradni list 
SRS, štev. 18/84) ter 6. in 7. člena Odloka o oddajanju stavbnih 

- zemljišč v občini Ljutomer (Uradni list SRS, štev. 18/86)

JAVNI RAZPIS
ZA ODDAJO STAVBNIH ZEMLJIŠČ V MESTU LJUTOMER

I. Za oddajo so predvidena naslednja komunalno opremljena 
stavbna zemljišča ob železniški progi v Ljutomeru:
— pare. štev. 1704/2 in 1705/8 k. o. Ljutomer velikost 

634 m2,
— pare. štev. 1705/9, 1746/6 in 1745/6 k. o. Ljutomer, veli

kost 684 m2,
— pare. štev. 1705/10, 1746/7, 1745/5 k. o. Ljutomer, veli

kost 686 m2.
II. Višina odškodnine za zemljišče znaša 1.410 din za 1 m2, 

stroški komunalne ureditve pa znašajo 2,440.000 din.
Višino odškodnine za zemljišče ter stroške komunalne ure
ditve stavbnega zemljišča mora uspeli ponudnik plačati v 15 
dneh od sklenitve pogodbe o oddaji stavbnega zemljišča.

III. Pisne ponudbe za dodelitev zgoraj navedenega stavbnega 
zemljišča predložijo interesenti v 15 dneh od objave razpisa 
v zaprtih kuvertah z oznako za javni razpis. K vlogi morajo 
predložiti:
r- potrdilo o vplačani varščini, ki znaša 10% od celotne 

vrednosti stavbnega zemljišča,
— izpolnjen obrazec SPN-1,
— opis stanovanjskih razmer,
— potrdilo o namenskem varčevanju,
— podatke o zdravstvenem stanju družinskih članov.

IV. O izidu razpisa bodo udeleženci obveščeni v 15 dneh po 
končanem razpisnem roku.

SKLAD STAVBNIH ZEMLJIŠČ
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Radijski in televizijski spored od 6. do 12. marca
PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK TOREK ; SREDA > ČETRTEK

RADIO J 
MURŠKASOBOTA

RADIO
MORSKA SOBOTA

RADIO RADIO 
MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO <
MURSKA SOBOTA

RADIO-
MURSKA SOBOTA

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno, 16.55 — 
Obvestila, 17.00 — Lepo je 
v naši domovini biti 
mlad ... mladinska oddaja,
17.30 Glasba—rekla-
me—glasba—Priporočajo 

vam ..., 18.00 — »21-232« 
— propagandno-glasbena 
oddaja, 19.00 — Vključitev 
osrednjega slovenskega 
sporeda.

TV LJUBLJANA ;

10.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
12.00 — Vključitev osred
njega slovenskega sporeda. 
16.00 — Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 16.30 
— Aktualno, 16.55 — Ob
vestila, 17.00 — Sobotna re
portaža, 17.20 — Strokov
njak odgovarja, 16.40 — 
Glasba—reklame—glasba, 
18.00 — Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 19.00 
— Vključitev osrednjega 
slovenskega sporeda.
DEŽURSTVO: 14.00 do 
16.00 (telefon: 21-232)

10.05 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
11.00 — Srečanje na po
murskem valu, 12.00 — 
Spored v madžarskem jezi
ku, 13.00 — Doma in on
kraj meja, 13.30 — V nede
ljo popoldne (kmetijska od
daja, humor), 14.30 — Naj
lepše želje s čestitkami in 
pozdravi, 17.00 — Čestitajo 
za dan žena, 18.00 — Vklju
čitev osrednjega slovenske
ga sporeda.
DEŽURSTVO: 9.00 do 
13.00 (telefon: 21-232)

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno, 16.55 — 
Obvestila, 17.00 Šport, 
17.30 — Glasba—rekla
me—glasba, 18.00 — Iska
nje—znanje—ustvarjanje,

18.15 — Nejlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 19.00 
— Vključitev osrednjega 
slovenskega sporeda.

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno, 16.55 — 
Obvestila, 17.00 — V ži
vo..., 17.30 — Glasba—re
klame—glasba, 18.00 — So
točje, 19.00 — Vključitev 
osrednjega slovenskega 
sporeda,

TV LJUBLJANA
TV LJUBLJANA

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 — Aktualno, 16.55 — 
Obvestila, 17.00 — Gospo
darska tema, 17.30 — Glas
ba—reklame—glasba, 18.00 
— Iščemo odgovore na va
ša vprašanja, 18.30 — Naj
lepše želje s čestitkami in 
pozdravi, 19.00 — Vključi
tev osrednjega slovenskega 
sporeda.

16.00 — Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi, 
16.30 - Aktualno, 16.55 - 
Obvestila, 17.00 — Oddaja 
o kulturi, 17.30 — Glas
ba—reklame—glasba, 18.00 
— Iz delegatskih klopi, 
18.10 — Miš-maš — razve
drilna oddaja, 18.30 — Naj
lepše želje s čestitkami in 
pozdravi, 19.00 — Vključi
tev osrednjega slovenskega 
sporeda.

9.50 Videostrani, 10.05 
Tednik, 11.05 Novice in 
vreme,
11.10 G. Torrente—Balle
ster: Sonce in sence, pono
vitev. 16.00 Videostrani, 
16.15 Tednik, 17.15 Video
strani, 17.30 Makedonske 
ljudske pripovedke, 17.45 
Fračji dol, 4. del ameriške 
nanizanke, 18.15 Izkušnje 
in preizkušnje: Primorska 
saga, 19.00 Danes. 19.30 Tv 
dnevnik, 20.00 E. Anhalt: 
Peter Veliki, 5. del, 21.00 Po 
sledovih Slovencev v svetu: 
Za kruhom, dokumentarna 
serija, 2. oddaja, 22.00 Tv 
dnevnik, 22.15 Zgrešene 
ambicije, italijanski film, 
0.00 Videostrani.
Oddajniki II. TV mreže:

17.10 Tv dnevnik, 17.30 
Izobraževalna oddaja, 
18.40 Številke in črke — 
kviz, 19.00 Narodno-zaba- 
vna glasba: Ptuj 86’, L od
daja. 19.30 Tv dnevnik, 
20.00 Dokumentarni večer, 
21.30 Včeraj, danes, jutri, 
21.45 En avtor, en film, 
22.10 Pasja sreča, švedski 
'film.

TV LJUBLJANA
TV LJUBLJANA

TV ZAGREB
Prvi program

8.30 Tv v oli, 13.40 Pono
vitve, 15.00 Tv v šoli, 16.00 
Dober dan, 17.10 Kronika 
reških občin, 17.30 Otroški 
in mladinski spored, 19.30 
Dnevnik, 20.00 Pod krinko, 
21.00 Zabavna oddaja, 
21.50 Dnevnik, 22.10 V pe
tek ob desetih, 23.40 Mali 
koncert, 23.55 Poročila, 
0.00 BIS — nočni spored,

8.35 Vroče-hladno, oddaja 
Tv Sarajevo, 9.05 Make
donske pripovedke, 9.35 
Miti in legende, 9.50 Te
denski zabavnik, 13.55 Vi
deostrani, 14,45 Briljantina, 
ameriški film, 15.55 Mup- 
pet show, 16.25 Sodobna 
medicina: Jadranske vode, 
17.00 DP v košarki (M); 
Bosna : CZ, 18.25 Na zvezi, 
19.00 Danes, 19.30 Tv dnev
nik, 19.50 Zrcalo tedna, 
20.10 Dempsey in Make- 
peace, 8. del angleške nani
zanke, 21.00 Beograd: Iz
bor popevke za Evrovizijo, 
prenos, 23.05 Tv dnevnik , 
23.20 Videostrani.
Oddajniki 11. TV mreže:

9.00 Sobotna matineja, 
14.40 Kako biti skupaj, 
15.10 Charley in Maria, 
mladinski švedski film, 
16,40 Zlom, ponovitev na
daljevanke, 17.45 Otroška 
predstava: Cirkus, Ježeva 
hišica, 18.40 Dallas, ameri
ška nadaljevanka, 19.30 Tv 
dnevnik, 20.10 Svet na za
slonu, ponovitev, 20.50 Od
daja iz kulture, 21.20 Šport
na sobota, 21.40 Glasbeni 
večer, 23.25-Noč z vami.

8.50-13.05 in 15.40 
—22.55 Teletekst RTV 
Ljubljana, 9.05 Poročila, 
otroška matineja, 10.35 
Dempsey in Makepeace, 
ponovitev 8. dela angleške 
nanizanke, 11.25 Ansambel 
Franca Miheliča, 12.00 
Kmetijska oddaja, 13.00 
Poročila (do 13.05), 15.55 
Malu, 6. del brazilske nada
ljevanke, 16.45 Lady Caro- 
line Lamb, angleško-itali- 
janski film, 19.00 Danes, 
20.00 M. Krleža—L Štivi- 
čič: Potovanje v Vučjak, 6. 
del nadaljevanke Tv Za
greb, 21.05 Glasbena odda
ja, 22.05 Športni pregled, 
22.50 Poročila.
Oddajniki H. TV mreže:
16.00 Rokomet — PEP (Z) 
Radnički : Prešov, prenos, 
17.15 Sisak: finale (Ž) ko
šarkarskega pokala Jugo
slavije, 18.45 Izviri, doku
mentarna serija, 19.30 Tv 
dnevnik, 20.00 Poljudno
znanstveni film, 20.45 Poro
čila, 21.05 Mansfield park, 
4. del angleške nadaljevan
ke, 22.00 Liki revolucije, 
dokumentarna oddaja, 
22.45 Mali koncert, 23.05 
Pesniško gledališče.

10.05 Zrcalo tedna, 10.25 
Velika igra male gospe, 
ameriški film (do 12.00), 
16.40-23.00 Teletekst RTV 
Ljubljana, 16.55 Zrcalo ted
na, 17.25 Poročila, 17.30 
Radovedni taček, 2. oddaja 
»Kamen«, 17.45 Vroče- 
hladno, 4. oddaja Tv Sara
jevo, 18.15 Folklorni an
sambel La Soopouliero, 
19.00 Danes, 19.30 Tv dnev
nik, 20.00 P. Scott: Dragulj 
v kroni, 11. del angleške na
daljevanke, 21.05 Omizje, 
vmes poročila.
Oddajniki II. Tv mreže:

16.00 Dober dan, šport, 
17.10 Tv dnevnik, 17.30 
Otroška oddaja, 17.45 Igra- 
rije, otroška oddaja, 18.00 
Beograjski Tv program, 
19.00 Indirekt, oddaja o 
športu, 19.30 Tv dnevnik, 
20.00 Paralele, zunanjepoli
tična oddaja, 20.30 Mali 
koncert, 20.45 Včeraj, da
nes, jutri, 21.05 Macao, 
ameriški film.

10.05 Prometna vzgoja: 
Dobro videti, Kresnička, 
zemljepis: Vulkani, Kras in 
Krasoslovje, jezikovni 
utrinki, 11.00 Angleščina I, 
11.30 Francoščina I, 
17.10—22.15 Teletekst RTV 
Ljubljana, 17.25 Tv mozaik 
— ponovitev, 17.25 Poroči
la, 17.30 Kako narišeš pra
vljico — portret akademske 
slikarke Marjance Jemec- 
Božič, 17.45 Ex libris 
M & M, 19.00 Danes, 20.00 
M. Vučetič: Gospod Dim
kovič, drama TV Beograd, 
21.20 Integrali, 22.00 Tv 
dnevnik.
Oddajniki II. TV mreže:

17.15 Test, 17.30 Angle
ščina I, 18.00 Francoščina 
I, 18.30 Mostovi-Hidak (sa
mo za Lj 2), 19.00 Rezervi
ran čas (samo za Lj 2), 
19.30 Tv dnevnik, 20.00 Ko 
se korenin zavemo: Prva 
partizanska pomlad, 6. epi
zoda (samo za <Lj 2), 20.55 
Žrebanje lota, 21.00 Narod
na glasba, 21.50 Kako je z 
vašim očetom, humoristi
čna serija.

TV LJUBLJANA TV LJUBLJANA

TV ZAGREB TV ZAGREB

TV ZAGREB TV ZAGREB

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Ponovitve, 13.00 
Poročila, 16.30 Otroški in 
mladinski spored, 18.00 Av
strija v sliki, 18.30 Družin
ski magazin, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Primer za dva, 21.25 
Moda, 22.10 Umetnine

Prvi program
8.30 Tv v šoli, 12.50 Po

novitve, 14.40 Poročila, 
14.45 Tv koledar, 14.55 Člo
veška darila, 15.25 Sedem 
tv dni, 16.10 SP v smuča
nju, 17.00 Košarka: Bo
sna—Crvena Zvezda, 18.30 
Živeti v naravi, 19.30 Dnev
nik, 20.00 Boljše življenje, 
21.00 Izbor pesmi ža Evro
vizijo, 23.00 Dnevnik, 23.15 
Žeja in prah (film),

Prvi program
10.20 Poročila, 10.30 Ne

deljsko dopoldne, 12.00 
Kmetijska oddaja, 13.00 O 
zdravju, 13.30 Kulturna za
puščina, 14.15 Kolumb, 
15.15 Nedeljska razgledni
ca, 16.45 Duh St. Luisa 
(film), 18.55 Risanka, 19.30 
Dnevnik, 20.00 Vroče pla
če, 21.00 Bijelo dugme, 
21.45 Dnevnik, 22.05 Špor
tni pregled, 22.50 Planine 
Jugoslavije.

Prvi program
8.45 Tv v šoli, 14.55 Po

novitve, 16.00 Dober dan, 
17.10 Kronika skupnosti 
varaždinskih in bjelovar
skih občin, 17.30 Otroški in 
mladinski spored, 19.30 
Dnevnik, 20.00 Sen kresne 
noči (tv drama), 21.25 Moja 
zemlja (dok oddaja), 22.15 
Dnevnik, 22.35 Video god
ba,

Prvi program
8.30 Tv v šoli, 14.10 Po

novitve, 15.00 Tv v šoli, 
16.00 Dober dan, 17.10 
Kronika osijeških občin, 
17.30 Otroški in mladinski 
spored, 19.30 Dnevnik, 
20.00 Dragulji v kroni, 
21.05 Svet in mi, 21.15 Via 
satelit, 23.05 Poročila,

TV AVSTRIJA

TV AVSTRIJA

/Q ljubljanska banka
Pomurki® banks

TV AVSTRIJA

ljubljanska banka
Pomursk« bank«

TV MADŽARSKA

Prvi program
14.25 Otroški in 

mladinski spored, 18.00 Te
denski tv spored, 18.25 Ve
selo v soboto, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 12. mednarodni cirku
ški festival Monte Carlo, 
21.50 Mike Hammer, 22.40 
Park Gorky (film),

Prvi program
11.00 Tiskovna ura, 14.45 

Dobri vojak Švejk (film), 
16.20 Otroški in mladinski 
spored, 17.40 Klub senior
jev, 18.30 Družinski maga
zin, 19.00 Avstrija v sliki, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 Ar
gumenti, 21.45 Odpri usta, 
zapri oči (tv film), 22.35 
Šport

Prvi program
9.00 Poročila, 9.05 Tv v 

šoli, 10.30 Ponovitve, 13.00 
Poročila, 16.30 Otroški in 
mladinski spored, 18.00 Av
strija v sliki, 18.30 Družin
ski magazin, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Ponedeljkov šport,
21.15 Miami 
Ljudstvo Ave
22.45 Zima 
(dok. film),

vice, 22.05 
(dok. film), 
na Dunaju

Prvi program
9.00 Poročila, 9.05 Tv v 

šoli, 10.30 Ponovitve, 13.00 
Poročila, 16.30 Otroški in 
mladinski spored, 18.00 Av
strija v sliki, 18.30 Družin
ski magazin, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Zunanjepolitični ra- 
port, 21.15 V najboljši druž
bi, 22.00 Prelistano, 22.45 
Ženin v črnem (film),
Drugi program

17.00 Tv v šoli, 17.30 
Usmeritev, 18.00 Policijska 
postaja L, 18.30 Trdo a pri
srčno, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Kviz, 21.15 Čas v sli
ki, 21.35 Kulturni žurnal, 
21.45 Klub 2,

TV MADŽARSKA

10.05 M. Vučetič: Go
spod Dimkovič, drama Tv 
Beograd, 11.20 Mostovi,
11.50 Integrali,
15.30—23.00 Teletekst RTV 
Ljubljana, 15.45 Tv mozaik 
— ponovitev, 17.30 Poroči
la, 17.35 L. Suhadolčan: 
Primožev dnevnik, 2. odda
ja, 18.20 Skrivnosti morja, 
dokumentarna serija, 5. od
daja, 19.00 Danes, 19.30 Tv 
dnevnik, 20.00 Film tedna: 
Med ljubeznijo in smrtjo,
ameriški 
narodna 
dnevnik, 
čas.

film, 21.35 Med- 
obzorja, 22.15 Tv 
22.30 Rezerviran

Oddajniki II. TV mreže:
16.55 Test, 17.10 Tv 

dnevnik, 17.30 Otroška seri
ja, 18.00 Znati ljubiti, izo
braževalna oddaja, 18.40 
Številke in črke — kviz, 
19.00 Tv koledar, 19.10 Ri
sanka, 19.30 Tv dnevnik, 
20.00 Glasbeni večer: Vide
nja Milice Dragič, 21.30 Po
ročila, 21.35 Umetniški ve
čer: Borislav Pekeč.

TV ZAGREB

10.05 Filmska vzgoja: 
Kaj je film — Izrazna sred
stva filma: Spreminjajoče 
se slike, 11.05 Kot kak mo
ški, francoski film (do 
12.30), 16.20—23.55 Tele
tekst RTV Ljubljana, 16.35 
Tv mozaik — poučna Tv — 
ponovitev, 17.35 Poročila, 
17.40 J. Ribičič: Nana, ma
la opica, 2. del — Nana se 
vrne, 17.55 Bilo je, 18.25 
Potrošniška porota, 19.00 
Danes, 20.00 Tednik, 21.10 
G. Torrente Ballester: Son
ce in sence, 4. del španske 
nadaljevanke, 22.10 Tv 
dnevnik, 22.25 Retrospekti
va jugoslovanskega filma: 
Rdeče klasje, slovenski 
film.
Oddajniki II. Tv mreže:

17.10 Tv dnevnik, 17.30 
Smogovci, otroška serija, 
18.00 Izobraževalna odda
ja, 18.30 Premor (samo za 
Lj 2), 18.40 Številke in črke 
— kviz, 19.00 Tv koledar, 
19.10 Risanka, 19.30 Tv 
dnevnik, 20.00 Narodna 
glasba (tudi za JRT 2), 
20.45 Včeraj, danes, jutri, 
21.00 Dokumentarni večer, 
22.30 Knjiga (tudi za JRT 2)

Prvi program
8.30 Tv v šoli, 13.40 Po- J 

novitve, 14.55 Tv v šoli, j 
16.00 Dober dan, 17.10 
Kronika skupnosti karlov
ških, siških in gospiških ob
čin, 17.30 Otroški in mla
dinski spored, 19.30 Dnev
nik, 20.00 Telekino, 22.30 
Dnevnik, 22.55 Videoklub

TV AVSTRIJA

TV ZAGREB

9.30 Kariera nekega sle
parja, pon. 10.20 Opereta. 
16.00 Tretji kanal. 17.10 TV 
spored za 3 dni. 17.15 Letni 
kolobarji, spored za upoko
jence. 17.45 Teka, koristne 
informacije. 18.00 Okno, 
služnostni spored. 19.00 Sa
mo za besedo! 19.30 TV 
dnevnik. 20.05 Kramljanje, 
spored Tamasa Vitrayja. 
21.20 Cimarosa: Tajna po
roka, TV variacija vesele 
opere. 22.50 TV dnevnik.

TV MADŽARSKA

Prvi program
9.00 Poročila, 9.05 Tv v 

šoli, 10.30 Ponovitve, 13.00 
Poročila, 16.30 Otroški in 
mladinski spored, 18.00 Av
strija v sliki, 18.30 Družin
ski magazin, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Imenovali so ga 
Hombre (film), 21.50 Slike 
iz Kenije (dok. film), 22.35 
Mali lik mojega očeta (tv 
film),
Drugi program

17.00 Tv v šoli, 17.30 De
žela in ljudje, 18.00 Svet ži
vali, 18.30 Trdo a prisrčno, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 Sto
letje operete, 21.15 Čas v 
sliki, 21.35 Kulturni žurnal, 
21.45 Ceste San Francisca, 
22.30 Dnevnik province 
(film),

Prvi program
8.30 Tv v šoli, 13.30 Po

novitve, 14.55 Tv v šoli, 
17.10 Kronika splitskih ob
čin, 17.30 Otroški in mla
dinski spored, 19.30 Dnev
nik, 20.00 Politični maga
zin, 21.05 Film, 22.45 Dnev
nik, 23.05 Via satelit

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Poročila, 9.05 Tv v 
šoli, 10.30 Ponovitve, 13.00 
Poročila, 16.00 Otroški in 
mladinski spored, 18.00 Av
strija v sliki, 18.30 Družin
ski magazin, 19.00 Avstrija 
danes, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Prvič, drugič in tret
jič..., 22.15 Šport, 22.45 
Ostende — Dunaj Ekspres 
(film),

ZO iubljanska banka
Pcxnur»k« banu«

TV KOPER »I

8.00 Za otroke. 11.25 Ži
vljenje na zemlji, pon. 14.15 
Vi ste kandidat! 15.30 SP v 
dvoranski atetiki, posnetek. 
16.00 Kar je preveč, je pre
več, umetnostna serija. 
17.00 Dnevnik. 17.25 Pro
stor pod soncem! 18.15 Pra
vni primeri. 19.30 TV dnev
nik. 20.05 Gobšeck, češki 
TV film. 21.25 Umetnina 
tedna. 21.30 Hvala tistim, ki 
so pomagali; spored po že
lji gledalcev. 23.00 TV 
dnevnik.

TV MADŽARSKA
8.30 Camille, franc, film. 

9.00 Babilonski stolp. 9.30 
Ugrabitelji, pon. 9.55 Za 
otroke. 12.05 Jamarska Bu
dimpešta. 14.30 Sem plah, a 
hočem osvajati. 17.45 
Oglejmo si skupaj. 19.00 
Teden. 20.05 Sreča; izbor 
pesmi madžarskih pesnikov 
XX. stoletja ob dnevu žena. 
20.20 Kdo gre za žensko? 
Filmska komedija. 21.50 
Moj rojstni kraj. 22.45 Po
ročila.

Drugi program
17.30 Tv v šoli, 18.00 Li

pova cesta, 18.30 Trdo a 
prisrčno, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Moselbriick, 21,15 
Čas v sliki, 21.35 Kulturni 
žurnal, 21.45 Schilling, 
22.05 Dama iz Nashwilla 
(film),

TV MADŽARSKA
NI SPOREDA

9.00 Šolska TV. 9.55 Del
ta, pon. 10.20 Kariera neke
ga sleparja, pon. 17.00 TV 
spored za 3 dni. 17.05 Ne le 
za žene. 17.20 Gorski prelaz 
Bzibi, pon. 17.35 Ptički se 
ženijo, dok. reportaža. 
18.10 Za najstnike. 19.30 
TV dnevnik. 20.05 Juanita, 
1. del španske serije. 21.00 
Stara madžarska plesna 
glasba. 21.05 Studio '87, 
kulturni TV tednik. 22.05 
TV dnevnik.

TV MADŽARSKA
TV MADŽARSKA
9.05 Naš sodobnik Istvan 

Soter. 9.55 Pergolesi: Lju
bosumnost — norost, pon. 
15.35 Tretji kanal. 16.55 Je
zikovne uganke. 17.45 Sre
čanje z Ilono Druczynszko, 
filmski portret, č/b. 19.30 
TV dnevnik. 20.05 Juanita, 
2. del španske serije. 21.00 
Imate 5 minut časa? Cho
pin: Revolucionarna etida.

—.21.05 Življenje hoče živeti, 
■ 5. del: Alkoholizem. 21.55 
■ Sinteza, 40 minut o umet- 
। nosti. 22.35 TV dnevnik.

14.00 Tv novice. 14.10 Moja 
beseda. 15.25'Program za otro-, 
ke: risanke in tv filmi; doku
mentarec Svet, ki izginja. 18.00 
Andrejinih sto dni, tv novela. 
19.00 Odprta meja. 19.30 TVD- 
Stičišče. 19.45 Mesto danes. 
20.00 Evin vek, tv film — femi
nistična humoreska. 20.25 Tv 
novice. 20.30 Richard Wagner: 
Nibelunški prstan (pojejo: Do- 
nald Mclntyre, Martin Egel, 
Hanna Schwarz in drugi, orke
ster in zbor Bayreuthske opere, 
dirigira Pierre Boulez). 22.00 
TVD-Vsedanes. 22.15 Nibelun
ški prstan, nadaljevanje. 23.20 
NOB na Slovenskem, ko se ko
renin zavemo.

TV KOPER TV KOPER
TV KOPER TV KOPER

14.00 Tv novice. 14.10 Pro
gram za otroke: risanke in tele
filmi dokumentarec: Svet ki iz
ginja 18.00 Andrejinih sto dni 
_ telenovela. 19.00 Vse knjige 
— novosti iz knjižnega trga. 
19.30 Tvd Stičišče. 19.45 Časo
vni stroj — pregled zgodovine. 
20.25 Tv novice. 20.30 Arabe
ska _ iv nanizanka v 3. delih. 
2140 Čar nepredvidenega — 
telefilm. 22.15 Tvd vsedanes. 
22.25 Zdravnik in pacient 
oddaja o medicini. 23,05 Africa 
— dokumentarna oddaja

14.00 Športno popoldne.
19.00 Oče na službenem poto
vanju — 2. del. Igrajo: Predrag 
Miki Manojlovič, Moreno De- 
bartoli Mirjana Karanovič — 
režija: Emir Kusturica. 20.00 
Ladje Jadrana — dokumenta
rec. 20.30 Sedem dni — teden
ski zunanje politični pregled. 
20.50 Potop — 6. in zadnji del 
tv nadaljevanke. 21.50 Čar ne
predvidenega — telefilm. 22.20 
Glasbena oddaja. 22.35 Izob
čenci; telefilm. 23.35 Peščena 
ura — filozofija

14.00 Tv novice. 14.10 Moja 
beseda. 15.25 Program za otro
ke: risanke in telefilmi. 17.30 
Start. 18.00 Zdravnik in otrok 
— nasveti pediatrov, oddaja v 
živo. 19.00 Odprta meja. 19.30 
Tvd stičišče. 19.45 Mesto danes. 
20.00 Športni pregled. 20.25 Tv 
novice. 20.30 Film: Tatovi ko
les. Igrajo: Lamberto Maggio- 
rani, Enzo Staiola. Režija: Vit- 
torio de Sica. 22.00 Tvd vseda- 
nes. 22.10 Zdravnik in pacient 
— oddaja o medicini. 22.50 Ko
šarka: italijansko prvenstvo A-I 
Scavolini:Giomo

14.00 Tv novice. 14.10 Moja 
beseda. 15.25 Program za otro
ke: risanke in telefilmi, doku
mentarec: Svet ki izginja. 18.00 
Andrejinih sto dni — telenove
la. 19.00 Odprta meja. 19.30 
Tvd stičišče. 19.45 Mesto danes.

9.05 TV doktor, zdravni
ški nasveti. 9.15 Srebrna re
vija, sovjetski film. 16.45 
Prikrivanje, z. nemški TV 
film. 17.30 TV borza. 17.40 
Popevke stoletij, 1. del. 
18.15 Telešport. 18.50 Ro
žnati panter, risanka. 19.30 
TV dnevnik. 20.05 Juanita, 
3. del španske serije. 21.00 
Umetnina tedna. 21.05 Oza
dje vesti. 21.50 Sandor Pec- 
si, spominski večer. 22.55 
TV dnevnik.

TV KOPER

19.55 Evin vek' — telelfilm.
20.20 Loto — žrebanje. 20.25
Tv novice. 20.30 Film: Skull-
daggery — Človek ali žival. 
Igrajo: Burt Reynolds, Susan 
Clark, režija: Gordon Douglas. 
21.45 Tvd vsedanes. 22.00 Film 
— nadaljevanje. 22.30 Košar
ka: italijansko prvenstvo A-2 
Liberti:Stefanel

TV KOPER
14,00 Tv novice. 14.10 Moja 

beseda. 15.25 Program za otro
ke: risanke in telefilmi doku
mentarec: Svet ki izginja. 18.00 
Andrejinih sto dni — telenove
la. 19.00 Odprta meja. 19.30 
Tvd Stičišče. 19.45 Mesto da
nes. 20.00 Evin vek — telefilm. 
20.25 Tv novice. 20.30 Variete 
malo drugače. 21.35 Automa- 
nia. 22.10 Tvd vsedanes. 22.20 
Vitezi neba — telefilm. 23.00 
Čile danes — dokumentarec

14.00 Tv novice. 14.10 Moja 
beseda. 15.25 Program za otro
ke: risanke in telefilmi doku
mentarec: Svet ki izginja. 18.00 
Andrejinih sto dni — telenove
la. 19.00 Odprta meja. 19.30 
Tvd Stičišče. 19.45 Mesto da
nes. 20.00 Evin vek — telefilm, 
20.25 Tv novice. 20.30 Film: 
Rokove pesti. Igrajo: Fausto di 
Belfranco, režija: Lorenzo Ata- 
le. 22.10 Tvd Vsedanes. 22.20 
Nesrečniki — 2. del tv nadalje
vanke. 23.25 Nemci in naciona
lizem; dokumentarec
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Tedenski 
koledar

PETEK, 6. marec — Nika 
SOBOTA, 7. marec — Tomaž 
NEDELJA, 8. marec — dan žena 
PONEDELJEK, 9. marec - 
Frančiška
TOREK, 10. marec — Viktor (40 
mučenikov)
SREDA, 11. marec — Krištof 
ČETRTEK, 12. marec — Gregor

Prodam
RENAULT 18, letnik 1979, do
bro ohranjen, prodam. Klukovič, 
Boreči 9. Informacije po telefo
nu: 82-552, interna 32. IN-19866 
TRAKTOR STEYR, tip 190, 36 
KM, s kabino, odlično ohranjen, 
prodam ali zamenjam za večji ze- 
tor. Vlado Štebih, Pršetinci 15, p. 
Tomaž pri Ormožu. IN-19864 
ZASTAVO 101 komfort prodam. 
Vrbnjak, Fulneška 2, Ljutomer. 
IN-19862
SEJALNICO OLT, 4-vrstno, ma
lo rabljeno in škropilnico KŽK, 
340 1, prodam. Žalar, Grabe 22, 
p. Križevci pri Ljutomeru. IN- 
19861
ZASTAVO 101, prodam. Infor
macije po telefonu: 062/714-125, 
od 18. do 20. ure. IN-19860 
ZASTAVO 101, delno obnovlje
no, 1976,j>rodam za 500.000 din. 
Ivančič, Razkrižje 55. IN-19859 
DIANO prodam. Valter Polajn
ko, Ormoška 6, Ljutomer. IN- 
19856
NOV PLUG BATUJE, 10-colni, 
prodam. Babinci 22, Ljutomer. 
IN-19853
MOTOR ELEKTRONIK 90 
ugodno prodam. Janko Janežič, 
Mekotnjak 15, p. Ljutomer. IN- 
19851
ZASTAVO 101 in SEJALNICO 
ZA KORUZO, 4-vrstno, pro
dam. Slavko Kolar, Radomerš- 
čak 60, p. Ljutomer. IN-19848 
GUME IN ZRAČNICE, malo 
rabljene, za traktor, 12.4/11—32, 
prodam. Matija Magdič, Mekot
njak 3 a, p. Ljutomer. IN-19847 
ZASTAVO 101, letnik 1976. pro
dam. Telefon: 26-125. M-14455 
DIANO, prevoženih 54 km, pro
dam. Murska Sobota, Lendavska 
47. M-14457
GOSPODARSKO POSLOPJE 
ZA RUŠENJE (za ves material, 
razen strešne opeke) prodam. In
formacije Puconci, telefon: 
72-512. M-14459
ŽITNI KOMBAJN EPPLE HT 
211, v dobrem stanju, prodam. 
Recek, Kuzma 42. M-14460 
OLTOVE PLUGE, 10-colne, in 
brane ljutomer prodam. Rituper, 
Poznanovci 41. M-14461 
REKORD, letnik 1965, vozen, tri 
peči na olje in 6 m3 mešanih, su
hih drv prodam. Murska Sobota, 
Prežihova 5. M-14463 
PRIKOLICO ZA PREVOZ ŽI
VINE, novo, in cirkularko pro
dam. Franc Markoč, Dolnji Sla
veči 67. M-14466
VARNOSTNI LOK ZA traktor 
prodam. Telefon: 76-991. M- 
14467
TRAKTOR VARŠALOVSKI, 25 
KS, nujno prodam. Jože Lašič, 
Senešca 36, Velika Nedelja. M- 
14468
STEYR 18 s koso prodam. Kova- 
čevci 4. M-14469
TRI BREJE KRAVE in seno v 
balah, večjo količino, prodam. 
Tešanovci 12. M-14470 
DVOREDNI SADILNIK za ko
ruzo prodam. Rakičan, Panon
ska 40. M-14471
ZASTAVO 101, letnik 1980, pro
dam. Karel Gergek, Prosečka vas 
59. M-14477
KOMBINIRANI ŠTEDILNIK (4 
plin, 2 elektrika, plinska pečica), 
prodam. Rogašovci 5. M-14478 
ELEKTRIČNE ORGLE SOL- 
TON IN NOVO SEDEŽNO 
GARNITURO prodam. Peter 
Varga, Murska Sobota, Mladin
ska 48, telefon: 22-563. M-14479 
LADO 1200, letnik 1983, prevo
ženih 18.000 km, prodam. Tele
fon: 77 163. M-14381
KORUZO PRODAM. Bela Vu- 
čak, Zenkovci 57, p. Bodonci. 
M-14382

VESTNIK Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska Sobota, 
Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer. Izdaja Zavod 
za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobota, 
Titova 29/1. Ureja uredniški odbor:

Štefan Dravec (direktor in glavni urednik), Juš Makovec (pomočnik direktorja in glavnega urednika),
Jože Šabjan (odgovorni urednik), Brigita Bavčar, Jani Dominko, Jože Graj, Milan Jerše, Ludvik Ko
vač, Dušan Loparnik, Feri Maučec (šport), Bernarda Peček, Štefan Sobočan, Janko Stolnik (dopisni
štvo), Branko Zunec, Majda Horvat, Bojan Peček, Endre Gdnter (tehnični urednik), Nevenka Emri 
in Marjan Maučec (lektorja).
Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, Titova 29/1, telefoni: novinarji 21 232, 21 064 in21 
383: direktor in glavni urednik, odgovorni urednik, naročniški oddelek, računovodstvo, gospodarsko- 
propagandna služba in tajništvo 21 064 in 21 383; dopisništvo Gornja Radgona 74 597, dopisništvo 
Lendava 75 085 in dopisništvo Ljutomer 83 317. Nenaročenih rokopisov in fotografij rie vračamo. 
Polletna naročnina 4.000, letna naročnina za delovne organizacije 11.000 din, letna naročnina za tuji
no 322 šilingov, 46 mark, 24 kan. dol., 18. am. dol., 38 šv. frankov. Tekoči račun pri SDK Murska So
bota 51900—603-30005. Devizni račun pri Jugobanki Ljubljana 50100-620-00112-5049512. Cena po
samezne številke je 200 din. Tiska ČGP Večer Maribor. Po pristojnem mnenju je Vestnik oproščen 
plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

ZASTAVO MEDITERAN, le
tnik 1979, in PEUGEOT 204, sta
rejši, prodam. Križevci 40, pri 
Ljutomeru. M-14480
DVOSEDEŽNI MOPED na 
3-prestave prodam ali menjam 
za pony. Alojz Krznar, Veščica 
41, p. Ljutomer. M-14481 
STEYR 18 s priključki prodam. 
Moravske Toplice, Na bregu 47. 
M-14402
AVTO ZASTAVO 128, letnik 
1985, prodam. Murska Sobota, 
Prvomajska 5, telefon: 24-207. 
M-14404
TRAKTOR DEUTZ 40 s kabino, 
v dobrem stanju, ugodno pro
dam. Bela Huber, Grad 94. M- 
14482
RENAULT 4, letnik 1977, poceni 
prodam. Informacije: telefon 
82-613. M-14483
TERMOAKUMULACIJSKO
PEČ, 2,5 KW, in žaluzije za med 
steklo za okno (120 x 140) 
ugodno prodam. Naslov v upra
vi lista. M-14489
ŠTEDILNIK s pečico, psiho in ši
valni stroj prodam. Valerija Do
baj, M. Sobota, Lendavska 37 a. 
M-14491
KAKOVOSTNO SENO, večjo 
količino, prodam. Mačkovci 30. 
M-14492
LADO 1500 SL, letnik 1977, re
gistrirana do 27. decembra 1987, 
obnovljena, naprodaj. Informa
cije od 7. do 14. ure: KIOSK 
TOBAKA, avtobusna postaja. 
M-14493
ZASTAVO 750, letnik 1984, in 
dirkalno kolo z 10 prestavami 
prodam. Boris Žitek, Mota 8. 
M-14496
TRAKTOR STEYR 180 s koso in 
jermenico prodam. Flisar, Kraj
na 74. M-14497
TRAKTOR IMT 560, 700 delov
nih ur, v odličnem stanju, plug 
IMT, visok klirens, 2x14 col, 
skoraj nov, prodam. Predanovci 
22, telefon: 72-652. M-14498 
SENO, večjo količino, prodam. 
Marta Raščan, Trnje 84. M- 
14500
BELO VINO, ODLIČNE KA
KOVOSTI, sortno, cepljeno, 
prodam. Telefon: 72-714. M- 
14501
TRAKTOR FERGUSON, 35 KS, 
letnik 1961, ugodno prodam. 
Hozjan, Velika Poalana 218. M- 
14502
GOLF JGL dizel, letnik 1984, 
25.000 km, dodatno opremljen, 
prodam. Telefon: 24 329 — po
poldne. M-14383
NJIVO V SKAKOVČIH pro
dam. Telefon: 25 284. M-14384 
SVINJSKO MAST in motorno 
škropilnico panonija prodam. 
Kerec, Murska Sobota, Vrtna 6, 
popoldne. M-14385
TRAKTOR FERGUSON 39 pro
dam. Marič, Dolina 42, p. Pu
conci. M-14428
TRAKTOR ZETOR prodam.
Naslov v upravi lista. M-14429 
TRAKTOR DEUTZ 4006, origi
nal nemški, 5000 delovnih ur, 
prodam. Ivan Jerebic, Lipa 129. 
M-14430
ZASTAVO 850, letnik 1984, pre
voženih 16.000 km prodam. Vik
tor Bažtka, Dol. Lakoš 67. M- 
14431

NOVO, NOVO
NA TRŽIŠČU,

IZDELEK, KI SE
HVALI SAM!
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LOVSKO PUŠKO, rusko boka- 
rico z ejektorjem, staro dve leti, 
prodam. Telefon: 76 825. M- 
14369
MAESTRAL 18 SD, gumijast 
čoln, prodam. Telefon: 25 361. 
M-14370
BARVNI TELEVIZOR (šved
ski), rabljen, prodam. Telefon: 
22 610, interna 76. M-14376 
ENOSOBNO STANOVANJE V 
LJUBLJANI, 30 m2, prodam. 
Naslov v upravi lista. M-14377 
OPEL REKORD, registriran leta 
1972, malo karamboliran, ugod
no prodam. Ogled vsak dan po 
15. uri. Krajna 24. M-13378 
TRAKTOR IMT 540 in koso du- 
brava prodam. Kuzmič, Puževci 
51, telefon: 76 987. M-14379
TRAKTOR IMT 549, 50 KS, 
nov, star eno leto, 80 delovnih 
ur, in FIAT 126 P, letnik 1977, 
vozen, dobro ohranjen, prodam. 
Mlajtinci 25. M-14381
SENO, večjo količino, in semen
ski krompir igor prodam. Kukeč 
52. M-14426
PLUG, obračalni, dvobrazdni, 
prodam. G. Slaveči 31. M-14427 
LADIJSKI POD, večjo količino, 
prodam. Informacije po telefo
nu: (069) 73 108. M-14432 
SENO IN MOTORNO ŽAGO 
STIHL prodam. Nemčavci 1 a. 
M-14434
ZIDNO OPEKO, stari format, 
kakovostno, prodam. Franc Škri- 
lec. Murska Sobota, Lendavska 
37. M-14435
POHIŠTVO ZA DNEVNO SO
BO prodam. Lea Duh, Stara uli
ca 6. M-14436
STREŠNO OPEKO MEDITE
RAN, 2700 kosov, in 50 sleme- 
njakov po ugodni ceni prodam. 
Viktor Benkič, Cankova 19 b. 
M-14437
SENO IN OTAVO, večjo količi
no, ter nov hladilnik gorenje pro
dam. Telefon popoldne: 21 742. 
M-14385
LADO 1500, karambolirano, z 
novimi rezervnimi deli, letnik 
1981, registrirano do decembra, 
prodam. Radenci, Mladinska 12, 
telefon 73 319. M-14386
MOŠKO DIRKALNO KOLO 
MARATON in šivalni stroj ba- 
gat, otroško posteljico, otroški 
športni voziček in poročno oble
ko št. 38—40 prodam. Informaci
je po telefonu: 21 834. M-14387 
GOLF. GL D prodam. Pečarovci 
118. M-14388
VODOVODNO ČRPALKO, 
3-fazno, ugodno prodam. Prose
njakovci 84. M-14101
ZASTAVO 101 UGODNO 
PRODAM. Bokan, Martinje 1. 
M-14218
BALIRANO SENO IN SVINJ
SKO MAST prodam. Černelav- 
ci, Gorička 65. M-14389
ZX SPEKTRUM 48 K z igralno 
palico, kasetami in kasetofonom 
prodam. Naslov v upravi lista. 
M-14390
MOPED BT 50, star štiri mese
ce, in PONY EKSPRES PUCH 
ugodno prodam. Anton Pintarič, 
Hrastje—Mota 91. M-14391 
BARVNI TELEVIZOR GORE
NJE prodam. Murska Sobota, 
Cankarjevo naselje 21. M-14392 
BARVNI TELEVIZOR GORE
NJE prodam. Zemljič, Murska 
Sobota, Štefana Kuzmiča 11, od 
7. do 15. ure ali telefon: 21 349. 
M-14394
ZASTAVO 101 KOMFORT 
ugodno prodam. Zver, Lipa 80, 
p. Turnišče. M-14395
REGAL, SEDEŽNO GARNI
TURO IN ŠEST STOLOV PRO
DAM. Informacije po 19. uri: te
lefon 21 688. M-14396 
BALIRNICO ZA SENO BA- 
UTZ prodam. Gančani 148. M- 
14398
AVTO ZASTAVO 101, karam
bolirano, tudi po delih, prodam. 
Ludvik Nemet, Kobilje 18. M- 
14399
TOMOS AVTOMATIK, šivalni 
stroj bagat SLAVICA in dve ter- 
moakomulacijski peči, 2,5 KW, 
prodam. Telefon: 26 133. M- 
14400
RENAULT 4 GTL, avgust 1982, 
dobro ohranjen, prodam. Hilli, 
Grad 172 a. M-14423
MERCEDES 200 D, letnik 1967, 
z obnovljenim motorjem, pro
dam za 800.000 din. Telefon: 
26 644. M-14424

SPORED FILMOV V KINU PARK MURSKA SOBOTA

5. marca ob 17.00 in 19.00 italijanski kriminalni film ZVEZA PIZ
ZA
6. marca ob 17.00 n 19.00 ameriški akcijski film KOMANDOS
9. in 10. marca ob 17.00 in 19.00 ameriška drama ELIJEV OGENJ
11. marca ob 17.00 in 19.00 italijanski akcijski film OSVAJALCI
DŽUNGLE
12. marca ob 17.00 italijanski akcijski film OSVAJALCI DŽUN
GLE

REZAN HRASTOV LES, 10 mJ, 
debeline 5 in 8 cm, prodam. Karl 
Kramberger, Biš 44, Trnovska 
vas pri Lenartu v Slov, goricah. 
M-OP
TRAKTOR DEUTZ 40, s pri
ključki, in sadilnik za sladkorno 
peso raukombi, 6-vrstni, pro
dam. Jože Horvat, Bogojina 4 b. 
M-14405
KRAVE po izbiri prodam. Obal, 
Strukovci 24. M-14408
BREJO KRAVO prodam. Štefan 
Lejko, Krog, Plečnikova 9. M- 
14410
MLADO KRAVO, mlekarico, po 
teletu, prodam. Krajna 30. M- 
14414
TRAKTOR STEYR 188, s koso 
in ZASTAVO 750, karambolira
no, tudi po delih, prodam. Franc 
Kornhausler, Topolovci 18. M- 
14415
ASCONO 1,3 S, odlično ohra
njeno, garažirano, prodam. Tele
fon popoldne: 23 440. M-14417 
ŠKODO, letnik 1976, obnovlje
no, prodam. Kovač, Lesnina, Ba
kovska I, od 10.39 do 15. ure. 
M-14419
ZASTAVO 101, letnik 1979, pro
dam. Branko Ribaš, Murski Črn
ci 28, telefon: 46 034. M-14421 
PRIKOLICO BRAKO ZA kam 
piranje z opremo prodam. Tele
fon: 24 479. M-14422

VELIKA IZBIRA CVETJA V 
LONČKIH, PRIZNANE KA
KOVOSTI, PO KONKUREN
ČNIH CENAH

CVETLIČARSTVO GYORFI 
nasproti avtobusne postaje 
telefon: 21-495
ODPRTO od 7. do 19. ure

VENCI, ŠOPKI, SOBNE RAST
LINE, CVETLICE ZA OKNA 
IN BALKONE!

TRAKTOR IMT 533 in kosilnico 
BCS prodam. Viktor Ficko, Gor
nji Črnci 3. M-14425
ZASTAVO 101, nevozno, neregi
strirano, letnik 1975, prodam. 
Viktor Benkič, Cankova 19 b. 
M-14438
GOLF, letnik december 1980, 
prodam. Milan Ficko, Murska 
Sobota, Oktobrske revolucije 1. 
M-14439
KOMBAJN BAUTZ prodam. 
Gančani 100. M-14441
GRADBENO PARCELO V BA- 
KOVCIH prodam. Franc Durič, 
Gradišče 37. M-14442
TROSILNIK ZA HLEVSKI 
GNOJ, malo rabljen, prodam. 
Andrejci 1. M-14443
LADO 1600, letnik 1978, in MO
PED AVTOMATIK, 3M, pro
dam. Telefon: 22 950. M-14447
SORTNO BELO VINO, seno, slamo 
in belo repo prodam. Kerman, Filov
ci 160, telefon: 76 367. M-14448
ZASTAVO 101 prodam. Milan Ko- 
strevc, Siaptinci 11, p. Videm ob 
Ščavnici. M-14449
TRAKTOR ZETOR 2511 s koso pro
dam. Herman Bertalanič, Pertoča 
106.. M-14450
KOBMINIRANO VOZILO IMV 
1600, renaultov motor, prodam. Cena 
60 SM. Jani Puhan, Ljutomer, Jeruza
lemska 11, telefon: 81 798. IN-19867 
TRAKTOR ZETOR 2511 prodam. 
Ivan Nemec, Mota 51, p. Ljutomer. 
IN-19869
NESNICE, mlade jarčice pasme HI
ŠEN, rjave, stare 12 tednov, odlične 
nesnice, naprodaj po zelo ugodni ce
ni. Vsak, ki kupi 10 jarčic, dobi eno 
zastonj. Naročila sprejema in daje vse 
informacije: Fanika Stadler, gostilna, 
Bakovci, Soboška 4, telefon: (069) 76 
121. IN-19870
PRIKOLICO ZA OSEBNI AVTO, 
nosilnost do 10000 kg, prodam. Tele
fon popoldne: (069) 24 336. M-FŠ 
DVOREDNI PLETILNI STROJ 
STANDARD 72 poceni prodam. Te
lefon: 81 398. IN-19872
NOVO SLIKANO KERAMIKO ZA 
DAN ŽENA LAHKO KUPITE CE
NEJE PRI ELIZABETI vOROŠ, 
Dobrovnik 22. M-14494
ZASTAVO 101, letnik 1975, prodam. 
Alojz Vočon, Trimlini 69. LE-10647 
DVE GRADBENI PARCELI (po 15 
arov) prodam. Ladislav Varga, Centi- 
ba 427. LE-10648
TRAKTOR IMT 448 s tribrazdnim 
plugom in dve prikolici za prevoz si- 
laže prodam. Julij Vegi, Radmožanci 
86. LE-10652
DIANO, letnik 1976, neregistrirano, 
po zelo ugodni ceni prodam. Telefon 
po 15. uri: (069) 74 857. GR-12868 
GS 1, 3, letnik 1980, prev. 54.000 km, 
prodam. Jože Novak, L Regenta 7/A, 
telefon: 22 661 M-OP
DVOOSNO PRIKOLICO, novo, 
prodam. Informacije v upravi lista. 
M-AK
MERCEDES 250 C COUPE (špor
tni), s temnimi stekli, letnik 1970, ne
vozen, z generalno obnovljeno ploče
vino, ter blok dizelskega motorja za. 
osebni avtomobil mercedes prodam. 
Kličite popoldne: 74 113. Gornja 
Radgona, Kajuhova 5. M-OP

KRAVO, staro pet let, brejo šest me
secev, prodam. Janos Szekeres, Do
brovnik 16. M-14570
GOLF, dizel, letnik 1983, prodam. 
Anton Hajdinjak, Černelavci, Ledav- 
ska 18, telefon: 23 284. M-14569 
ZASTAVO 101, letnik 1978, registri
rano za eno leto, in motorno žago 
DOLMARK ugodno prodam. Vidon- 
ci 141. M-14503
ŽETVENO NAPRAVO ZA BCS pro
dam. Vidonci 140. M-14504
SEDEŽNO GARNITURO, dobro 
ohranjeno, ugodno prodam. Murska 
Sobota, Ivana Regenta 31. M-14507 
SENO PRODAM. Turnišče, Štefana 
Kovača 136. M-14508
KOMPLETNO SMUČARSKO
OPREMO ELAN, dolžina 185, tiroli- 
ja 260 diagonal, gramofon TOSCA 
stereo in magnetofon telefunken, ko- 
iutni, dobro ohranjen, ugodno pro
dam. Telefon od 16. do 49. ure 23 
515, dopoldne Šoštarič, 22 210, inter
na 280. M-14509
SENO IN OTAVO, večjo količino, 
prodam. Felkar, Sebeborci 86. M- 
14510
ZASTAVO 750, letnik 1982, in stroj 
za popravljanje nogavic prodam. Tro- 
povci 15. M-14511
HLADILNIK Z OMARO, otroško 
posteljo in kombinirani voziček pro
dam. Murska Sobota, Kocljeva 6, sta
novanje 7. telefon: 22 325. M-14512 
KORUZO NA STORŽIH prodam. 
Nedelica 74 a, telefon: 70 376. M- 
14513
ZASTAVO 750, letnik 1976, prodam.
Vučja vas 35. M-14515
OTROŠKI ŠPORTNI VOZIČEK, vi 
sok, stol za hranjenje in nahrbtnik za 
otroka ugodno prodam. Informacije 
v uredništvu Vestnika ali po telefonu: 
23 753. M-BB
PLUGE IMT, 10-colne, BCS s sede
žem in obračalnik ter žrebico, staro 
tri leta (lipicanko) prodam. Senčar, 
Gajševci 11, p. Križevci pri Ljutome
ru. IN-19877
ZASTAVO 750 in motorno kolo (na 
štiri prestave) ugodno prodam. Ceza- 
njevci 53 a, Ljutomer, telefon: 069 81 
213. IN-19876
GOLF DIZEL, letnik 1983, prodam. 
Telefon po 15. uri: 069 81 879. IN- 
19878
ZAMRZOVALNO OMARO, 120 1, z 
garancijo, in moped na štiri prestave 
prodam. Milan Tomažič, Ljutomer, 
Nade Rajh 17. IN-19879
ZASTAVO 101 prodam za 350.000 
din. Informacije po telefonu: 24 381. 
IN-19880
KOSILNICO BCS prodam. Lah, Li- 
banja 2, p. Ivanjkovci. IN-19881
AUSTIN MINI MORIS 1000, školjka 
obnovljena, motor pokvarjen, in štiri 
nove gume michelin prodam. Telefon 
popoldne: Babič, (069) 81 763. IN- 
19882
PARCELO, do sedaj njiva, 33 arov, 
na lepi sončni legi, primerno za vino- 
grad-sadovnjak, dovoljeno graditi 
vinsko klet ali počitniško hišico pro
dam. Lokacija Goričko—Križevci v 
Prekmurju, telefon: 062 510 928. M- 
14514
ENOFAZNI MOTOR, malo rabljen, 
prodam. Štefan Mrazovič, Črenšovci 
84. M-14516
VINOGRAD in sadovnjak v Otovcih 
prodam. Na parceli, ki meri 46 arov, 
zgrajeni klet in temelji za poč. hišico. 
Nasadi so novi in že rodni. Štefan 
Antalič, Murska Sobota, ulica Daneta 
Šumenjaka 4. M-14517 
ZAMRZOVALNO SKRINJO pro
dam. Papič, Murska Sobota, Cankar
jeva 14. M-14518
KRAVE PO IZBIRI prodam. Anton 
Gergek, Kovačevci 36. M-14519 
KRAVO, visoko brejo, prodam. Sata- 
hovci 48 b. M-14559

sobe
ENOSOBNO STANOVANJE ALI 
GARSONJERO V M. SOBOTI iš
čem. Dankovci 26. M-14486

kupim
MOTOR ZA VOLKSWAGEN 1200 
ali 1300 kupim. Jože Kerčmar, Šala- 
menci 62, p. Puconci. M-14475
VOZNO KRAVO kupim. Alojz Volf, 
Zbigovci 53, p. Gornja Radgona. M- 
MM

ZAHVALA

Po krajši in težki bolezni nas je v 79. 
letu starosti zapustila naša draga ma

ma, stara mama in prababica

Terezija Ficko
iz Rankovec

Ob izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim 
sosedom in znancem, posebno družinam Muller, Vogrinčič, 
Celec in Lapoši, ki so v težkih trenutkih priskočili na pomoč, 

darovali vence in cvetje, nam pa izrekli sožalje.
Posebna hvala duhovniku, pevcem za odpete žalostinke in go

vorniku za poslovilne besede ob odprtem grobu.

Žalujoči: sin Štefan z ženo Marijo, vnukinja Martinka, hčerki 
Vikica in Irma, ter sin Oto z družinami in sestra Ema

zaposlitve
DIMNIKARSKEGA POMOČNIKA 
ALI PRIUČENEGA DELAVCA ZA
POSLIM. Stanislav Arh, dimnikarski 
mojster, Kamnik. M-MM
DEKLE ali FANTA za občasno po
moč na vrtnariji sprejmem. Vrtnarija 
Gyorfi, M. Sobota, Nikole Tesle I, 
nasproti avtobusne postaje. M-14465 
NATAKARICA DOBI ZAPOSLI 
TEV. Gostišče LETALIŠČE, Raki 
čan, telefon: 21 405. M-14473 
ŠIVILJO ali delavko za serijsko šiva 
nje, s prakso, takoj zaposlim. Delovn 
čas dopoldne. Modni atelje Silva Tr 
plan, Južna 6, telefon: 25 225. M 
14474
PRIDNEGA KV ALI PKV DELAV
CA KAMNOSEŠKE STROKE sprej
mem v redno delovno razmerje. Po
goj odslužen vojaški rok. Telefon: 71 
226.'M-14488
STRUGARJA ZAPOSLIM. Valter 
Polajnko, Mota 30, p. Ljutomer. IN- 
19855
VK, KV STRUGARJA IN REZKAR- 
JA S PRAKSO ZAPOSLIM. OD 20 
SM. Naslov v upravi lista. GR-12877 
VAJENKO ZA ŠIVILJSKO STRO- 
KO (V PRLEKIJI) sprejmem. Soba 
na voljo. Posojilo (400 SM) potrebu
jem za krajše obdobje. Vrnem z do
brimi obrestmi. Ponudbo pošljite na 
upravo lista, M-OP

razno
VARSTVO ZA 13-MESEČNO DE
KLICO nujno iščemo. Telefon: 24 
836. M-14407
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost vozniškega 
dovoljenja št. 08097, za B kategorijo, 
izdanega pri ONZ Lendava. Stanislav 
Škerget, Žižki 22. M-14413
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost hranilne knji
žice št. 042838, izdane pri H K službi 
KZ Panonka M. Sobota. Avgust Ben- 
čec, Bakovci, Prečna 6 a. M-14416
STAREJŠI MOŠKI z večjim premo
ženjem gre k mirni družini. Otroci ne 
ovirajo. Naslov v upravi lista. M- 
14420
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost obračunskega 
lista od prodaje mleka v oktobru za 
vpis v hranilno knjižico št. 9681-8. 
Štefan Hari, Gorica 69, p. Puconci. 
M-14433
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost obračunskega 
naloga za vpis v hranilno knjižico št. 
24553-0. Šarika Sever, Polana 27. M- 
14440
SPOZNATI želim temperamentnega, 
razgledanega moškega, starega do 43 
let, alkoholik izključen. Samo resne 
ponudbe s fotografijo pošljite na 
upravo lista pod »POMLAD PRIHA
JA«. M-14445
IZGUBILA se je psička, stara tri me
sece, sliši na ime INA. Gostilna Ku
har, Moravske Toplice, telefon: 48 
215. M-14462
TRAVNIK ALI NJIVO NA OBMOČ
JU M. SOBOTE ali bližnje okolice 
vzamem v najem. Ponudbe po telefo
nu: 21 448. M-14490
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala o 
končani osemletki, izdanega na OŠ 
17. oktober Beltinci. Majda Pozderec, 
Beltinci, Panonska 43. M-14499
OPTIKA ZA VSE TIPE OSEBNIH 
AVTOMOBILOV. S točno nastavitvi
jo preprečimo enostransko obrabo 
gum in zagotovimo varno vožnjo. Av
tomehanik Franc Makoter, Ul. Anteja 
Trstenjaka 17, Ljutomer, telefon: 81 
987. IN-19813
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala, iz
danega leta 1968 na Šolskem izobra
ževalnem centru v M. Soboti. Štefan 
Maučec, Gančani 87. M-14505
PREKLIC!
Preklicujem neresnične besede, ki 
sem jih govoril o Dragici Baša iz Ra- 
dovec 53, in se ji zahvaljujem, da je 
odstopila od tožbe. Štefan Fujs, Ra- 
dovci št. 45. M-14506
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost hranilne knji
žice št. 34680-9, izdane pri H KS ABC 
Pomurka Agroservis. Ljubomir Sobo
čan, Murska Sobota, Stara ulica 2. 
M-14525
STAREJŠA GOSPA, brez nasledni
kov,'iz tujine ali s kmetije! Če hočeš v 
dom za ostarele, lahko pa finančno 
pomagaš urediti nov dom, te lepo 
sprejmeva v družino. Naslov v upravi 
lista. M-14534
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Niti zbogom nisi rekel, 
niti roke nam podal, 
smrt čakala te na cesti, 
a v naših srcih boš ostal.

V SPOMIN

20. februarja so minila tri žalostna in 
boleča leta, odkar nas je za vedno za
pustil dragi sin, mož, očka, brat, zet, 

stric in boter

ZAHVALA

V 61. letu starosti nas je nepričakovano zapustila naša 
draga mama in babica

Milica Makovec
roj. Glavnik 
z Razkrižja

ZAHVALA

V 78. letu starosti nas je nenadoma za
pustil dragi mož, oče in dedek

Janez Varga
iz Ivanjševec

Matija Lebar
iz Žižkov

Iskrena hvala vsem, ki se ga spominjate, njegov poslednji dom 
krasite s cvetjem in na preranem grobu prižigate sveče.

Žalujoči: mama, oče, žena, hčerkici Matejka in Natalija, pet se
ster z družinami, starši iz Gomilice ter drugo sorodstvo 

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, sosedom in znan
cem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti, izrekli so

žalje in darovali vence.
Posebna hvala tov. Ivu Kovačiču, Milanu Mesariču in 
sosedu Štefanu Belaju, ki ste naredili vse, da bi ji poma

gali, vendar je bilo, žal, prepozno.

Žalujoči: sinova Slavko in Štefan z družino, hčerka Ani
ca z družino in sin Darko

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali pb stra
ni, nam pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter 

dragega pokojnika pospremili na njegovi zadnji poti.
Hvala g. duhovniku za pogrebni obred in pevcem za odpete 

žalostinke.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

ŽALUJOČI: VSI NJEGOVI

Srce je dalo vse, kar je imelo, 
nobene bilke zase ni poželo. 
Odhajaš sam na pot neznano, 
zapuščaš ženo žalostno in samo.

ZAHVALA

V 79. letu nas je zapustil dragi mož, 
oče in sorodnik

ZAHVALA

V 88. letu je mimo zatisnila trudne oči 
naša najdražja mama, stara mama, bo

tra in strina

Čeprav tvoj glas se več ne sliši, 
beseda tvoja v nas živi, 
povsod te čutimo mi vsi, 
med nami si.

V SPOMIN

27. februarja je minilo eno leto, polno 
žalosti, odkar nas je za vedno zapusti! 

naš dragi oče, sin, brat in stric

Janez Merklin
iz Kovačevec

Prisrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim sosedom, 
prijateljem in znancem, ki so ga spremljali na njegovi zadnji 

poti.
Iskrena hvala g. duhovniku iz Križevec, pevcem iz Otovec in 
govorniku Gjergjeku za poslovilne besede pri odprtem grobu.

Kovačevci, 14. februarja 1987

Žalujoči: žena Adela, hčerka Marija in drugo sorodstvo

Kp si nam zadnjič stisnil roko, 
nismo vedeli, da to je slovo! 
Med nami je ostala praznina, 
a v srcih neutolažljiva bolečina.

V SPOMIN

9. marca bosta minili dve žalostni in boleči leti, odkar 
nas je za vedno zapustil naš dragi sin, očka, brat in stric

Jože Špilak
iz M. Sobote

Mnogo prerano je ugasnilo tvoje mlado življenje.

POGREŠAMO TE!

Za vsako misel ali spomin, sedaj ali ob grobu, iskrena 
hvala!

Žalujoči: mama, oče in sestra Nada z družino

Marija Kuronja
roj. Pasičnjek 
iz Neradnovec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem dobrim sose
dom in sorodnikom, ki ste nam v najtežjih trenutkih priskočili 
na pomoč, nam kakorkoli pomagali, ji poklonili vence in cve

tje ter jo pospremili na njeni poslednji poti.
Prisrčna hvala g. duhovniku za pogrebni obred, pevcem za od

pete žalostinke in predstavniku KS, Kerčmarju.
Vsem š*senkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: sinova Jožef in Koloman z družinama ter drugo sorod
stvo

Zakaj usoda posega tja, 
kjer je najmanj zaželjena, 
vzame ti, kar si imel najraje, 
in ti dodeli pusto osamljenost, 
polno spominov.

V SPOMIN

5. marca mineva osem žalostnih let, 
odkar nam je kruta usoda vzela drage

ga moža in sorodnika

Štefana Sabotina
s Suhega Vrha 33

Težko je spoznanje, da te ni več med nami in da je ostal naš 
dom, ki si ga imel tako rad, pust in prazen, nam pa sd ostali le 

sledovi tvojih pridnih rok.
V naših srcih živiš in boš živel do konca naših dni.

Globoko žalujoča žena Karolina in drugo sorodstvo

Stanko Veren
iz Poznanovec

Iskrena hvala vsem, ki se ga še spominjate, njegov poslednji 
dom krasite s cvetjem in na preranem grobu prižigate svečke.

VSI NJEGOVI

Nismo dovolili, da bi te izgubili, 
ali usoda rekla je tako, da to, 
kar najbolj ljubiš, za vedno je odšlo.

28. februarja so minila tri leta, polna 
žalosti, odkar nas je zapustil naš dragi 

mož, oče, tast in dedek

V SPOMIN

Karel Kučan
iz Križevec v Prekmurju

Solze ne morejo ublažiti bolečine v naših srcih. Spomin nate, 
na tvojo ljubezen, dobroto in plemenitost bo ostal vedno z na

mi.
Hvala vsem, ki se ga kakorkoli spominjate.

ŽALUJOČI: VSI TVOJI NAJDRAŽJI

Tam, kjer si zdaj, 
ni cvetov, ni poljan, 
ne glasov, ne senc. 
Ni poti nazaj!

V SPOMIN

2. marca minevata dve leti, polni žalo
sti, odkar nas je za vedno zapustil dra

gi mož, ati in sin

Štefan Pintarič
iz Čopove ulice 7 

v M. Soboti

Z nami in v naju boš živel še naprej! 
Za vsako misel in spomin nanj, iskrena hvala!

VSI NJEGOVI

Zima mrzla te je vzela, 
tiho si odšel od nas, 
pomlad, ki tako rad si jo imel, 
ne bo več vidla tvoj obraz.

ZAHVALA

V teh žalostnih dneh še ne moremo dojeti, da je tako nepriča
kovano in brez slovesa v 23. letu zatisnil svoje oči naš dragi ne

nadomestljivi sin, brat, vnuk in stric

Andrej Horvat
iz Kruplivnika

Med nami je ostala praznina in v naših srcih bolečina. Težko 
je spoznanje, da te ni več, in nadvse boleča je ranica, da 

cvetu mladosti tako tragično končal svoj P ' , ■
Ob tej boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo 
kom, sosedom, znancem in prijateljem ter vse > darovali 
li ob strani v težkih trenutkih, nam izrekli sožalje, darova 
Posebna hvala darovalcem^ mladinske^tivu Kruplrv- 
nika in Radovec, GD Kruplivnik, kolektivu g oviine be- 
nik, oddelek Perilo, M. Sobota, tov. Drvan p ku 

sede in mladincem, ki so gai odnesh k z J P odpete 
Hvala g. duhovniku za pogrebni obred m p 

žalostinke.
Globoko žalujoči: mama, ata, sestra z družino, stara mama in 

drugo sorodstvo

Zakaj si moral nam umreti, 
ko pa s tabo je bilo lepo živeti. 
Odkar utihnil je tvoj glas, 
žalost, bolečina domujeta pri nas.

ZAHVALA

V 53. letu starosti nas je po krajši in 
hudi bolezni zapustil naš dragi mož, 

oče, tast, brat in stari oče

Jože Prkič
iz Bakovec

Ob tej boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, znancem in prijateljem, ki so nam v najtežjih 
trenutkih priskočili na pomoč, nas tolažili, našega dragega po
kojnika pospremili na njegovi zadnji poti, ga obiskovali med 
njegovo kratko in težko boleznijo ter mu darovali vence in cve

tje, nam pa izrekli sožalje.
Posebej se zahvaljujemo g. župniku za pogrebno slovesnost, 
pevcem za odpete žalostinke, govorniku KS in IMP Panonija, 
domačim in tujim gasilcem, predstavnikom CZ, godbi na piha
la iz Bakovec, ter delovnim organizacijam IMP Panonija, IMP 
— tozd Kmetijska mehanizacija, DO Mura — tozd Perilo in 

tozd Ženska oblačila ter SOBOTA — tozd Tapetništvo.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: žena Olga, sinovi Jože, Roman z družino in Franc z že
no Cvetko, sestra Marija in brat Franc z družinama ter drugo so

rodstvo

Ludvik Hozjan-Lajči

VSI NJEGOVI

Spomin naj živi v naših srcih.

Solze, žalost, bolečina 
te zbudila ni.
Tiha, nema je gomila, 
kjer počivaš mirno ti.

V SPOMIN

9. marca 1987 bo minilo eno leto, od
kar nas je zapustil dobri mož, oče, de

dek, tast in brat

VESTNIK 5. MAREC 1987 STRAN 19



v besedi in sliki

Uspeli napadi na sodbe
Na osnovi pisne informacije in pogovora z javnim tožilcem Ludvi

kom Gornjecem pretekli ponedeljek v Murski Soboti je očitno, da število 
kaznivih dejanj v Pomurju upada. V primerjavi z letom prej se je število 
polnoletnih storilcev lani zmanjšalo za 17, prav tako 17 manj je bilo 
med storilci mladoletnikov, zlasti občutno pa se je zmanjšal pripad go
spodarskih prestopkov — od 207 na 118. Konec minulega leta na sobo
škem, temeljnem javnem tožilstvu ni bilo nerešenih ovadb; ne za kazniva 
dejanja ne za gospodarske prestopke, kar se v osmih letih, odkar je usta
novljeno, še ni zgodilo. Pomembno je dodati, da tožistvo v letu 1986 ni 
delovalo v polni zasedbi.

Nekaj zanimivejših ugotovi
tev! Od 746 obsodilnih sodb je 
bilo 338 pogojnih, kar je v pri
merjavi z letom 1985 za 3,3 od
stotka manj. Kljub dokaj ugod
nim rezultatom je tožilstvo v ka
zenskih zadevah zoper polnolet
ne storilce vložilo 112 pritožb in 
tako napadlo vsako 7,4 sodbo, 
kar je enako kot leto prej. Polo
vica pritožb je bila vloženih zara
di kazenskih sankcij. Kazni za 
gospodarske prestopke še niso 
usklajene z inflacijskimi gibanji, 
so prenizke, zato je tožilstvo sku
šalo s pritožbami vplivati na 
ostrejšo kaznovalno politiko, ta
ko da je napadlo vsako sedmo 
sodbo in v 75 odstotkih uspelo. 
Prizadevnejše je bilo pri preven
tivni dejavnosti, zlasti pa večjem 
medsebojnem sodelovanju z or
gani odkrivanja (organi za notra
nje zadeve, inšpekcije, SDK, ca
rina) ter pravosodnimi organi.

Kar zadeva politični kriminal 
tovrstnih kaznivih dejanj lani v 
Pomurju ni bilo, prav tako ne or
ganiziranih političnih izpadov. V 
tisku lani ni bila potrebna nobe
na intervencija tožilstva. Pri go
spodarskem kriminalu so pora
sla kazniva dejanja nedovoljene 
trgovine in zavarovalne goljufije. 
Že predlani pa sta se kot novi 
kaznivi dejanji pojavili nevestno 
ravnanje z zaupanim družbenim 
premoženjem in po zakonu o de
viznem poslovanju, če jugoslo
vanski državljan odpre tekoči ra
čun ali drug račun v tujini ali če 
ima tuje hranilne knjižice ali kre
ditne kartice oz. tuje vrednostne 
papitje in če se zadolžuje v tuji
ni. Pri tem so izvzeti naši drža
vljani, ki so na začasnem delu v 
tujini, ki pa morajo v 60 dneh po 
vrnitvi v državo prenesti tudi de
vize, sicer so odgovorili za prekr
šek. Javni tožilec ugotavlja, da 
največ gospodarskega kriminala 
še vedno odkrijejo organi za no
tranje zadeve, da pa družbena 
samozaščita v ozdih na tem po
dročju šepa, kar pomeni, da se

samoupravne delavske kontrole 
še niso zbudile.

Pri ogrožanju cestnega prome
ta kot vzroka prometnih nezgod 
že nekaj let upadata neprimerna 
hitrost in vinjenost, povečuje pa 
se število izsiljevanja prednosti 
in drugih kršitev cestnoprome
tnih predpisov. Kolikšen je pri 
tem delež slabih cest, ki težko 
prenašajo tolikšno gostoto pro
meta, je seveda drugo vprašanje. 
Bistveno so porasla kazniva de
janja zoper varnost pri delu, naj
več pa se jih je zgodilo na grad
biščih kot posledica kršitve pred
pisov varstva pri delu. Mladole
tniško prestopništvo se umirja, 
manj je kaznivih dejanj v zvezi z 
mamili. Tožilstvo v letu 1986 ni 
obravnavalo nobenega kaznive
ga dejanja zoper samoupravlja
nje, kar ne pomeni, da teh dejanj 
ni, ampak da niso odkrita oz. 
prijavljena.

Javnega tožilca Ludvika Gor- 
njeca smo vprašali, kako se raz
pleta klobčič ugotavljanja nepra
vilnosti pri poslovanju v Lju
bljanski banki — Temeljni po
murski banki v Murski Soboti, o 
čemer smo lani nekajkrat poro
čali. Odvrnil je, da kazenska 
ovadba na tožilstvo še ni prišla. 
Kar zadeva afero s parcelami za 
Šiftarjevim mlinom pa smo zve-, 
deli, da je bila decembra lani 
vložena obtožba zoper nekdanje
ga predsednika soboškega občin
skega komiteja za urbanizem, 
gradbeništvo in komunalne zade
ve Rudolfa Horvata zaradi kaz
nivega dejanja ponareditve urad
ne listine. Glavno obravnavo so 
razpisali za 19. februar, vendar 
jo preložili zavoljo odsotnosti za
govornika. Prav tako lanskega 
decembra je bil vložen obtožni 
predlog zoper direktorja SGP 
Pomurje Stanka Polaniča zaradi 
kaznivega dejanja zlorabe polo
žaja odgovorne osebe. Javni toži
lec je na tiskovni konferenci od
govoril še na nekatera druga 
vprašanja. Branko Žunec

LENDAVČANI PREDLAGAJO

Dan odprte meje?
Jugoslovansko-madžarska meja je sicer odprta in čeznjo lahko greš, kadar 

te je volja, vendar je prehodov pravzaprav malo. Vzrok je znan: obvezna menja
va dinarjev v forinte v višini, ki se nenehno povečuje. Gospodarski razlogi torej 
precej vplivajo, da tudi stiki obmejnega prebivalstva niso tako pogosti, kot si 
želijo. No, povedati je treba, da takrat, ko imaš ustrezno potrdilo madžarske 
banke, obvezna menjava odpade. Teh potrdil pa ni v izobilju, kar vpliva tudi na 
to, da predstavniki naših športnih in kulturnih društev, ki so navezali stike s pri
jatelji na Madžarskem, ne gredo na srečanja tako množično, kot si želijo, ker 
pač ne dobijo dovolj teh »oprostilnih« dokumentov. Za povsem zasebne obiske 
pa itak ni nobenih ugodnosti. Ker je torej želja za obisk Madžarske veliko, na
vsezadnje so tu tudi rodbinske vezi, so predstavniki lendavskih družbenopoliti
čnih organizacij in skupščine občine prišli na zamisel o dnevu odprte meje, po
dobno kot ga imajo na Goriškem na jugoslovansko-italijanski meji in v Make
doniji na jugoslovansko-bolgarski meji. Torej možnost množičnega prehajanja 
ob določenem dnevu, brez menjave in (če le mogoče) brez (večjih) formalnosti. 
Zamisel so že posredovali republiškim organom, prepričani pa.so, da bo tudi 
madžarska stran pobudo proučila in morda soglašala. Potem bo to nedvomno 
še en prispevek k dobrososedskim odnosom ljudi z obeh strani meje. Seveda pa 
si v Lendavi ne delajo utvar, da bi zamisel uresničili že letos. Bolj kot čas je po-
membno, da bo do (bolj) odprte meje sploh prišlo! Š. Sobočan

LJUTOMER

Ženska vprašanja so skupnega pomena
V ponedeljek dopoldne je bila 

v Murski Soboti razširjena seja 
sveta za družbenoekonomski in 
politični položaj žensk pri pred
sedstvu OK SZDL, ki so se je 
udeležile tudi predsednice sekcij 
iz soboške občine. Najprej so 
prisluhnile predavanju o zasvoje
nosti kot problemu sodobne 
družbe. Pred kvarnimi posledica
mi niso imune tudi ženske, med 
katerimi se je zlasti razpasel al
koholizem. Škodljive razvade, 
kot so nikotinizem, narkoman
stvo in drugo, pa žal niso zaobšle 
mladih ljudi, zato je treba nare
diti odločnejše premike zoper te 
negativne pojave v naši družbi. 
Svoj prispevek naj bi dale tudi

šole, kjer naj ima večjo vlogo 
mladinska organizacija. Pred
vsem pa je pomembno preventi
vno delovanje na terenu, kjer 
zavzemajo posebno mesto sekci
je žensk. Zanimiva pa je gotovo 
pobuda soboških žensk, da toče
nja alkoholnih pijač ne bi dovo
lili pred 9. uro in da bi zmanjšali 
prometni davek na alkohol. Bolj 
pa bi morali pritegniti šole s svo
jim vzgojnim vplivom na mlade, 
katerim je treba v krajevnih 
skupnostih zagotoviti ustrezne 
prostore za shajanje, da se ne bi 
zbirali zgolj po gostilnah.

Na primeren način je treba 
obeležiti tudi bližnji 8. marec — 
mednarodni dan žena, pri čemer

naj bi dali poudarek vključeva
nju žensk v vsakdanjo problema
tiko. Pri tem pa ne bi smeli pose
bej omenjati ženskih vprašanj, 
ker gre v bistvu za probleme ce
lotne družbe. Ob tej priložnosti 
so sprejele tudi program sveta za 
letos. V njem so navedle analizo 
o zdravstvenem stanju prebival
stva, ki bi jo opravili skupaj z 
mladinsko organizacijo, proble
matiko ostarelih občanov, boj 
proti alkoholizmu, delavke iz 
Murske Sobote in okolice pa se 
zavzemajo za organizacijo ku
harskih in drugih tečajev, ki so 
se že uveljavili med kmečkimi 
ženskami.

M. Jerše

PODARIM-DOBIM

Panonci 
navdušeni

V PREMISLEK

Kdaj bo urejena cesta v Otovcih?
Čeprav se nikjer v Pomurju ne 

moremo pohvaliti z dobro vzdr
ževanimi cestami, pa le-te največ 
glavobola povzročajo prebival
cem Goričkega. Najslabšo cesto 
imajo gotovo v naselju Otovci, 
večkrat je neprevozna in zaprta. 
Že ob vsakem deževju je cesta

pod vodo, ker le-ta nima kam 
odtekati. Ta problem je bil pred
met razprave tudi na lanskoletni 
problemski konferenci krajevne 
konference SZDL v Mačkovcih. 
Potem je bilo obljubljeno, da bo 
vzdrževalec ceste, to je Cestno 
podjetje v Murski Soboti, izko-

palo jarke ob cesti, tako da bo 
voda lahko odtekala, in nato na
vozilo gramoz. Žal pa jarki še do 
danes niso bili izkopani. Cestno 
podjetje je sicer na to cesto na
vozilo precej gramoza, vendar, 
kot pravijo krajani, je to brez po
mena, ker ni splaniran in ga vo
da tako in tako odnaša. Zato se 
krajani Otovec sprašujejo, kdaj 
bo vendarle urejena njihova ce
sta skozi naselje? Ali se res ne da 
ničesar narediti? Krajani Otovec 
pa imajo težave tudi z avtobu
som, saj ta pripelje v naselje le 
ob 15.00 (enkrat dnevno), tako 
da morajo pešačiti na avtobus v 
Stanjevce ali Viddnce. Letos si
cer imajo v programu ureditev 
avtobusnega postajališča pri ga
silskem domu, za kar že imajo 
zemljišče, čakajo le na gradbeno 
dovoljenje. Kdaj ga bodo dobili, 
je tudi vprašanje, pravijo krajani 
Otovec, ki so zelo nejevoljni za
radi nevzdržne ceste in se čutijo 
zapostavljene.

smučarji
Tako bi vsaj lahko sklepali 

po vsakem žrebanju dobrodel
ne akcije v korist slovenskih ju
nakov belih aren. Na vsakem 
od petih žrebanj so namreč Po- 
murci dobili vsaj nekaj večjih 
nagrad, običajno pa kar osred
nje. Poleg tega tudi uradne 
statistike kažejo, da smo prebi
valci obrobja Panonske nižine 
med najbolj marljivimi zbiralci 
in pošiljalci darilnih kartic s 
portreti naših smučarjev. Po 
drugi strani pa je taka naku
povalna mrzlica lahko tudi 
znak nagnjenosti tega dela 
Slovencev k igram na srečo, do 
neke mere tudi izraz manjraz- 
vitosti, hlepenja po boljšem. Pa 
pustimo ob robu tovrstna raz
mišljanja, saj smo se v nedeljo 
zvečer spet vsi, ki smo sprem
ljali žrebanje prek malih ekra
nov, spraševali kdo neki je

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU

V KS LENDAVSKA DANES PRIREDITEV OB DNEVU ŽENA

21-letni Drago Sukič v pogo
voru o lahko pridobljenem mi
lijonu ni bil videti pretirano 
navdušen. Tudi fotografija ka
že, da denar ni vse ...F. M.

Še je cas 
za prijave 

na gostiivan je 
Člani turističnega društva iz Križe

vec pri Ljutomeru že nestrpno čakajo 
15. marec, ko je zadnji dan za prijave 
parov na njihovo prireditev, Kmečko 
gostovanje. Ker gre za pravo in resni
čno gostovanje, je seveda odločitev 
težka, vendar pa ne nemogoča, saj so 
se že našli pogumni pari — dva zago
tovo, nekaj pa se jih je resno zanima
lo. Glede na prijave lahko zatrdimo, 
da gostovanje bo, pripravljajo pa že 
pester program, ki bo sodil v okvir le
tošnjega občinskega praznika in bo 
povezan tudi s prihodom Vlaka brat
stva in enotnosti. V Križevcih pripra
vljajo vasovanje, dekliščino in fantov
ščino ter seveda poroko (gostovanje), 
ki bo vrhunec celotne turistične prire
ditve.

Če vas torej še mika — teden dni
vas še čakajo. D. L.

»Fašenk v Lotmerki« jo je zagodel
Pustna nedelja je bila zadnja leta v Ljutomeru 

dokaj pusta, saj starih tradicionalnih povork ni 
nihče organiziral, vse do letos, ko so vajeti v roke 
vzeli turistični delavci, člani turističnega društva
Ljutomer. Želeli so obuditi ta prastari običaj in za
čeli pripravljati Fašenk v Lotmerki. Vaščani posa- 
meznih naselij naj bi pripravili stare vaške pustne 
običaje, ki jih je v občini kar nekaj, naj jih našteje
mo: labinska niša, pokop fašenka (Stara Cesta), k 
temu sodijo tudi številni vaški grbi, ki so jih ne-
kdaj ob pustu simbolično predstavljali . .

No, prvi Fašenk v Lotmerki se je ubadal nekoli
ko z začetniškimi težavami. Vse obljubljene maske 
niso prišle, tako da je bila že karnevalska povorka 
nekoliko okrnjena. Do kratkega stika je prišlo tudi 
na relaciji Turistično društvo-Krajevna skupnost, 
zato se še ne ve, kdo je odgovoren za manjkajočo 
ozvočitev, ki bi omogočila boljše spremljanje pro
grama povorke, povezovanje in še kaj. In če vse 
skupaj vzamemo kot pustno domislico, želimo vr
lim turističnim delavcem v prihodnje več sreče in 
uspehov. Pust je pač tudi širokih ust in se zato zna 
smejati.

Sicer pa smo v Ljutomeru v nedeljo videli »Ver- 
žence«, ki so jahali buče (tikve), Starocestnarje, ki 
so pokopavali pusta in Razkrižane s svojo bolniš
nico na robu mesta in pogrebnim zavodom s celot
no administracijo. Bilo je še nekaj posameznih 
mask, vse skupaj pa so spremljali »lotmerška pleh- 
banda« in številni radovedneži.

D. L.

Na razširjeni seji predsedstva KO SZDL Lendavska v Murski Soboti so se 
dogovorili, da bodo prireditev ob dnevu žensk organizirali v četrtek, 5. marca, 
ob 16. uri v telovadnici Srednje družboslovne in ekonomske šole. Skupaj z orga
nizacijo Rdečega križa bodo pripravili tudi predavanje dr. Zlatka Šubinskega o 
odnosu ginekolog—ženska. Ob tej priložnosti bodo ženske iz mestne krajevne 
skupnosti Lendavska obdarili in pogostili, v kulturnem programu pa bodo na
stopili malčki iz otroškega vrtca in člani folklorne skupine z Uprave za notranje 
zadeve. M. J.

KS PARK

V soboški krajevni skupnosti Park bo proslava danes ob 16.30 v telovadnici 
osnovne šole Dane Sumenjak. Pričakujejo velik odziv žensk, ki jih bo pozdravil 
podpredsednik krajevne konference SZDL, v kulturnem programu pa bodo so
delovali osnovnošolci in cicibani iz vrtca. Sekcija za družbeno aktivnost žensk 
je pripravila razstavo starin in modno revijo.

PO DVEH LETIH SPET PROSLAVA

Že dve leti v Kupšincih niso proslavljali dneva žena, ker so prostore stare 
.šole posodili za skladiščenje, zato pa se bodo organizatorji toliko bolj potrudili 
v soboto zvečer. Po slavnostnem nagovoru predstavnika krajevne skupnosti se 
bo zvrstil pester kulturni program, ki ga pripravljajo mladi pod vodstvom Lidije 
Flegar, potem pa bodo pripravili pogostitev in praznično rajanje. -js-

Drago Sukič iz Vadarec, ki je 
od zadnje nedelje bogatejši za 
okrogel milijon? Za vas smo 
razrešili uganko: gre za 21-let- 
nega elektrotehnika, 16 mese
cev zaposlenega na soboškem 
Elektru. »Po televiziji žrebanja 
nisem gledal,« je dejal Drago, 
ki ob tem ni kazal nobenih 
znakov posebnega razburjenja 
ali pretiranega veselja, verjet
no posebej ne zato, ker tudi 
milijon danes ni več posebno 
veliko denarja, »dvajset minut 
po osmi zvečer me je poklical 
po telefonu sosed. Malo sem 
sicer že bil presenečen, ker v 
bistvu od žrebanja nisem kaj 
prida pričakoval. Vendar pa 
posebnega razburjenja ni bilo 
in noč sem mirno prespal.« Pri 
Sukičevih je pet otrok in tako 
bo denar verjetno kaj hitro po
rabljen, čeprav Drago še ni po
sebej razmišljal, kam z njim. 
Za zadnje žrebanje je kupil le 
dve kartici, torej se je naložba 
tisočih dinarjev splačala, saj 
jih je dobil nazaj natanko toli
kokrat več.

BUČKOVCI Drago Sukič je še dodal, da 
alpsko smučanje sicer občasno 
spremlja, vendar pa ni kakšen 
posebno goreč privrženec tega 
športa. Ob provokaciji, če na 
sklepnem žrebanju pričakuje 
še večjo nagrado, je odkimal, 
češ »jaz sem svoje že dobil«. 
Pa še res je!

N NEDELJO BO 
REFERENDUM

Po daljših pripravah in razpravah so se v Bučkovcih odločili, da 
v nedeljo, 8. marca, izvedejo referendum za samoprispevek. Z njim 
bi gradili 2.100 metrov asfaltnih cest, drugi del samoprispevka pa bo 
namenjen obnovi in vzdrževanju lokalnih cest.

Glasovali bodo na običajnih mestih. D. L. Bojan Peček

* 'H

D. L.drogove.
V, , H i

■

HORUK ZA 
TELEFON

Pomagaj si sam, če ti drugi nočejo. 
Tega rekla se v Radoslavcih dobro za
vedajo, zato so se odločili, da kar sa
mi (seveda skupaj in v dogovoru s 
ptt) pripravijo vse za telefonsko 
omrežje, ki bi ga radi v tej krajevni 
skupnosti čim prej usposobili. Delo
vne akcije se vrstijo druga za drugo, 
in če bo šlo vse po sreči, jim bodo na 
pomoč priskočili tudi mladinci, ki bo
do pripravili mladinsko delovno akci
jo na tem območju,- Telefon naj-bi 
priklopili na centralo v Bučkovcih, 
seveda pa jo bo potrebno najprej, raz
širiti, saj nima dovolj telefonskih šte
vilk. Zadnji dve akciji sta bili name
njeni lupljenju debel za telefonske Takšen kup olupljenih debel je ostal po dveh enodnevnih delovnih akci

jah, katerih se je udeležilo 23 krajanov. Telefon bo tako še cenejši.


	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000234.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000235.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000236.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000237.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000238.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000239.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000240.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000241.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000242.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000243.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000244.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000245.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000246.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000247.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000248.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000249.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000250.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000251.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000252.jpg
	C:\Users\Skeniranje\Desktop\Stevilke87\9\Vestnik_198700000253.jpg

